
 

 

Protokó
 Nr XXII/15 
z XXII sesji Rady Miejskiej w 	odzi 

odbytej w dniu30 grudnia 2015 r. 
 

 
 
I. Stan Rady: 
 
 
40 radnych, obecnych – 39 radnych, nieobecnych – 1 nieusprawiedliwiony. 
 
 
 
II. Radni nieobecni: 
 
 
1/ p. Maciej Rakowski. 
 
Lista obecno� ci osób zaproszonych stanowi za
� cznik nr 1 do protoko
u. 
 
 
 
Lista obecno� ci radnych poni� ej. 
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III. Obrady rozpocz � 
y si�  o godz. 9,25.  
 
 
IV. Ustalenia. 
 
 
Otwarcia obrad XXII sesji Rady Miejskiej w 	odzi dokona
 przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak, który powita
 radnych i zaproszonych go� ci 
uczestnicz� cych w obradach. Ponadto poinformowa
, � e zgodnie z podpisami na li� cie 
obecno� ci na sali obrad obecnych jest 21 radnych, czyli jest quorum i Rada Miejska mo� e 
podejmowa�  uchwa
y.  
 
Nast� pnie prowadz� cy obrady na sekretarzy obrad wyznaczy
 nast� puj� cych radnych: 
1) p. Bart
omieja Dyba-Bojarskiego, 
2) p. Karolin�  K� pk� . 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  
poinformowa
, � e w zwi� zku z wprowadzeniem elektronicznego systemu g
osowania 
sekretarze obrad nie b� d�  liczyli g
osów. Swoj�  czynno��  podejm�  w przypadku awarii lub 
odej� cia przez Rad�  Miejsk�  od elektronicznego g
osowania.  
 
W ramach komunikatów organizacyjnych prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak poinformowa
, i� : 
- radny p. Maciej Chru� cik wst� pi
 do Klubu Radnych PiS. Pismo stanowi za
� cznik nr 2 do 

protoko
u, 
- pose
 na Sejm RP p. Ma
gorzata Niemczyk z
o� y
a podzi� kowanie za podj� cie przez Rad�  

Miejsk�  uchwa
y wprowadzaj� cej bezp
atne parkowanie dla samochodów hybrydowych. 
Pani Pose
 wyrazi
a przekonanie, � e dzi� ki tej inicjatywie zmniejszy si�  zanieczyszczenie 
powietrza oraz koszty, jakie b� d�  ponosi�  kierowcy takich pojazdów, 

- M
odzie� owa Rada Miejska w 	odzi zaprosi
a dru� yn�  radnych Rady Miejskiej w 	odzi do 
rozegrania meczu charytatywnego z okazji 24. Fina
u Wielkiej Orkiestry � wi� tecznej 
Pomocy. Mecz zostanie rozegrany 9 stycznia 2016 r. o godz. 16,00 w hali Klubu 
Sportowego „Spo
em” przy ul. Pó
nocnej 36. 

 
W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak zaproponowa
 wprowadzenie ogranicze�  czasowych wyst� pie� , jakie mia
yby 
obowi� zywa�  na bie�� cej sesji z wy
� czeniem pkt 16 i pkt 17 porz� dku obrad dotycz� cych 
uchwalenia bud� etu miasta 	odzi na 2016 rok oraz uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej miasta 	odzi na lata 2016-2040: prezentacja projektu uchwa
y – 10 min., 
dyskusja na temat projektu uchwa
y: przewodnicz� cy klubów – 8 min., przewodnicz� cy 
Komisji - 7 min., indywidualne wyst� pienia - 5 min. (radny mo� e wyst� pi�  tylko 1 raz), 
replika - 1 min., Prezydent Miasta, Wiceprezydenci – 10 min. Dyskusja na temat interpelacji: 
radny interpeluj� cy - 5 min. - radny mo� e wyst� pi�  1 raz, inni radni – 2 min. - radny mo� e 
wyst� pi�  1 raz, Prezydent Miasta i Wiceprezydenci - 10 min., radny interpelant na 
zako� czenie - do 1 min. Ustne interpelacje, zapytania, wolne wnioski - do 3 min., pisemne 
interpelacje: do wyczytania - ilo��  stron bez ogranicze� , wyg
aszana tezowo - do 3 min.  
 
Nast� pnie prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie propozycje ogranicze�  czasowych wyst� pie� , jakie mia
yby 
obowi� zywa�  na bie�� cej sesji z wy
� czeniem pkt 16 i pkt 17 porz� dku obrad dotycz� cych 
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uchwalenia bud� etu miasta 	odzi na 2016 rok oraz uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej miasta 	odzi na lata 2016-2040. 
 
Przy 17 g
osach „za” , 4 g
osach „przeciwnych” oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska przyj � 
a propozycje wprowadzenia ogranicze�  czasowych wyst� pie� .  
 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ponadto prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  
poinformowa
, � e wraz z zawiadomieniem o zwo
aniu sesji Rady Miejskiej dor� czony zosta
 
radnym porz� dek obrad stosownie do art. 20 ust. 1 ustawy o samorz� dzie gminnym. Zgodnie 
do art. 20 ust. 1a ustawy o samorz� dzie gminnym, Rada mo� e wprowadzi�  zmiany 
w porz� dku obrad bezwzgl� dn�  wi� kszo� ci�  g
osów ustawowego sk
adu Rady /w przypadku 
Rady Miejskiej w 	odzi s�  to 21 g
osy/.  
 
Nast� pnie, w zwi� zku z § 9 ust. 2 Regulaminu Pracy Rady Miejskiej przyst� piono do 
zg
aszania wniosków dotycz� cych porz� dku obrad oraz wniosków o charakterze formalnym.  
 
W pierwszej kolejno� ci prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak poinformowa
, i�  w dniach 23 i 28 grudnia br. prezydent Miasta p. Hanna 
Zdanowska zaproponowa
a wprowadzenie do porz� dku obrad dwóch projektów uchwa
: 
- w pkt 18a w sprawie ustalenia wysoko� ci kwoty s
u�� cej do wyliczenia wysoko� ci dotacji 
na finansowanie dzia
alno� ci Centrum Integracji Spo
ecznej w 2016 r. – druk nr 331/2015, 
- w pkt 23aw sprawie wyra� enia zgody na sprzeda�  w drodze przetargu nieruchomo� ci 
po
o� onej w 	odzi przy ul. Pienistej bez numeru – druk nr 322/2015. 
 
Ponadto prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
poinformowa
, � e w dniu 29 grudnia br. przewodnicz� cy Komisji Rewizyjnej p. 	ukasz 
Magin zaproponowa
 wprowadzenie do porz� dku obrad dwóch projektów uchwa
: 
- w pkt 11a w sprawie skargi p. …………… na dzia
anie Prezydenta Miasta 	odzi oraz 

Dyrektora Administracji Zasobów Komunalnych 	ód�  – Widzew – druk BRM 
nr 226/2015, 

- w pkt 11b w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. …………. – druk BRM nr 227/2015. 
 
Nast� pnie prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
poinformowa
, � e w dniu 29 grudnia br. przewodnicz� cy Komisji Gospodarki 
Mieszkaniowej i Komunalnej p. Jan M� drzak zaproponowa
 wprowadzenie do porz� dku 
obrad w pkt 11c projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. ……….. – druk 
BRM nr 219/2015. 
 
Nast� pnie prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
poinformowa
, i�  w dniach 23 i 29 grudnia br. prezydent Miasta p. Hanna Zdanowska 
z
o� y
a autopoprawki do nast� puj� cych projektów uchwa
 w sprawach: 
- zmian bud� etu oraz zmian w bud� ecie miasta 	odzi na 2015 rok - druk nr 328/2015 

umieszczonego w pkt 13 porz� dku obrad, 
- zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta 

	odzi na lata 2015-2040 - druk nr 329/2015 umieszczonego w pkt 14 porz� dku obrad 
- uchwalenia bud� etu miasta 	odzi na 2016 rok - druk nr 269/2015 umieszczonego 

w pkt 16 porz� dku obrad, 
- uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta 	odzi na lata 2016-2040 - druk 
nr 270/2015 umieszczonego w pkt 17 porz� dku obrad. 
 
Wobec braku innych zg
osze�  przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad w pkt 11a projektu 
uchwa
y w sprawie skargi p. …………… na dzia
anie Prezydenta Miasta 	odzi oraz 
Dyrektora Administracji Zasobów Komunalnych 	ód�  – Widzew – druk BRM nr 226/2015. 
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Przy 21 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek 
uzyska
 bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osy/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad w pkt 11b projektu 
uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. …………. – druk BRM nr 227/2015. 
 
Przy 22 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek 
uzyska
 bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osy/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad w pkt 11c projektu 
uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. ……….. – druk BRM nr 219/2015. 
 
Przy 22 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek 
uzyska
 bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osy/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad w pkt 18a projektu 
uchwa
y w sprawie ustalenia wysoko� ci kwoty s
u�� cej do wyliczenia wysoko� ci dotacji na 
finansowanie dzia
alno� ci Centrum Integracji Spo
ecznej w 2016 r. – druk nr 331/2015. 
 
Przy 22 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek 
uzyska
 bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osy/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad w pkt 23a 
projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na sprzeda�  w drodze przetargu nieruchomo� ci 
po
o� onej w 	odzi przy ul. Pienistej bez numeru – druk nr 322/2015. 
 
Przy 21 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek 
uzyska
 bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osy/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Porz� dek obrad po wszystkich zmianach, w trakcie ca
ej sesji, stanowi za
� cznik nr 3 do 
protoko
u. 
 
 
 
Ad pkt 2 – Powo
anie Komisji Uchwa
 i Wniosków. 
 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak poprosi
, aby 
przewodnicz� cy klubów radnych zg
aszali swoich przedstawicieli do Komisji Uchwa
 
i Wniosków. 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej p. Mateusz Walasek zg
osi
 
kandydatur�  radnej p. Karoliny K � pki. 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwo� ci p. Marek Michalik zg
osi
 
kandydatur�  radnego p. 	ukasza Magina. 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej p. Sylwester 
Paw
owski zg
osi
 kandydatur�  radnej p. Ma
gorzaty Moskwa-Wodnickiej, która obecnie 
jest na posiedzeniu Komisji Ochrony Zdrowia i Opieki Spo
ecznej. 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
, � e 
radna p. Ma
gorzata Moskwa-Wodnicka nie wyrazi zgody na prac�  w Komisji, poniewa�  jest 
nieobecna na sali obrad. 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej p. Sylwester 
Paw
owski powiedzia
: „To w takim razie prosz�  o przerw�  w obradach Rady Miejskiej do 
czasu zako� czenia posiedzenia Komisji Ochrony Zdrowia i Opieki Spo
ecznej”. 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
: 
„Czy nie mo� na zg
osi�  innej osoby do prac w Komisji Uchwa
 i Wniosków?”. 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej p. Sylwester 
Paw
owski powiedzia
: „Mo� na, ale z
�  praktyk�  jest, je� li w trakcie posiedzenia sesji 
odbywaj�  si�  planowane posiedzenia komisji”. 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
: 
„Zgadzam si�  z tym. Natomiast z
�  praktyk�  jest to, � eby o godz. 9,40, kiedy mamy quorum, 
nie by
y prowadzone obrady i radni nie dyskutowali nad porz� dkiem obrad. Zgadzam si�  z 
tym, � e Komisja Ochrony Zdrowia i Opieki Spo
ecznej powinna zako� czy�  obrady do 
godz. 9,00”. 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej p. Sylwester 
Paw
owski powiedzia
: „W takim razie do czasu przyj� cia radnej p. Ma
gorzaty Moskwa-
Wodnickiej zg
aszam kandydatur�  radnej p. Katarzyny Bartosz. 
 
Zg
oszeni kandydaci wyrazili zgod�  na prac�  w Komisji Uchwa
 i Wniosków. 
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Nast� pnie wobec braku innych propozycji prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie zaproponowany sk
ad Komisji 
Uchwa
 i Wniosków. 
 
Przy 21g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” i braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska powo
a
a Komisj�  Uchwa
 i Wniosków w sk
adzie: 
p. Katarzyna Bartosz, 
p. Karolina K � pka, 
p. 	ukasz Magin. 
 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 3 - Przyj � cie protoko
ów z XX i  XXI sesji Rady Miejskiej w 	 odzi. 
 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  
poinformowa
, � e protoko
y z XX i XXI sesji Rady Miejskiej w 	odzi odbytych w dniach 
18 listopada i 9 grudnia 2015 r. by
y wy
o� one do wgl� du w Biurze Rady Miejskiej. 
Dotychczas uwag nie zg
oszono.  
 
Przyst� piono do zg
aszania uwag. 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Intencj�  przekazania protoko
ów, tak jak na 
ostatniej sesji Rady Miejskiej informowali� my, by
o ich przekazywanie chwil�  wcze� niej, 
� eby radni mieli mo� liwo��  zapoznania si�  z nimi. W dniu wczorajszym otrzymali� my 
protokó
 z XXI sesji. O godz. 15,00 tego protoko
u jeszcze w skrytkach radnego nie by
o. W 
trakcie posiedzenia Komisji Edukacji nie by
em w stanie sprawdzi� , o której godzinie p
yta z 
nagraniem protoko
u znalaz
a si�  w skrytkach. W ka� dym razie, dzi�  rano ten protokó
 ju�  
by
. Jednak nie mamy szans, � eby go przejrze� . W zwi� zku z tym wnosz�  o zdj� cie tego 
protoko
u z przyj� cia na dzisiejszych obradach”. 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  powiedzia
: 
„W zwi� zku z tym, i�  nie by
o uwag do protoko
u z XX sesji Rady Miejskiej w 	odzi odbytej 
w dniu 18 listopada 2015 r. zosta
 on przyj� ty. Natomiast protokó
 z XXI sesji odbytej w dniu 
9 grudnia 2015 r. b� dzie przyjmowany na kolejnej sesji”. 
 
 
 
Punkty 4, 5, 6 i 7 porz� dku obrad - Informacje o trybie i sposobie za
atwienia interpelacji 
i zapyta�  radnych, Interpelacje i zapytania pisemne, Sprawozdania z wykonania uchwa
 
Rady Miejskiej w 	odzi i z dzia
alno� ci Prezydenta Miasta 	odzi w okresie mi� dzy sesjami, 
oraz Sprawozdanie z dzia
alno� ci Przewodnicz� cego Rady Miejskiej w 	odzi w okresie 
mi� dzy sesjami zostan�  zrealizowane po przerwie obiadowej. 
 
 
 
Ad pkt 8 - � lubowanie radnego Rady Miejskiej w 	odzi.  

 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
: 
„W zwi� zku ze zrzeczeniem si�  mandatu radnego przez p. Alicj�  Kaczorowsk� , Komisarz 
Wyborczy w 	odzi wyda
 w dniu 14 grudnia 2015 r. postanowienie w sprawie stwierdzenia 
wyga� ni� cia mandatu radnej Rady Miejskiej w 	odzi a nast� pnie w dniu 23 grudnia br. 
postanowienie w sprawie wst� pienia w miejsce radnego, którego mandat wygas
. Mandat ten 
obj� 
a p. Anna Luci� ska. Informuj� , � e na podstawie art. 23a ustawy z dnia 8 marca 1990 r. 
o samorz� dzie gminnym przed przyst� pieniem do wykonywania mandatu radny sk
ada 
� lubowanie. � lubowanie odbywa si�  w ten sposób, � e po odczytaniu roty radny powstaje i 
wypowiada s
owo „� lubuj� ”. Zgodnie z nowelizacj�  ustawy o samorz� dzie gminnym 
„ � lubowanie mo� e by�  z
o� one z dodaniem zdania: „Tak mi dopomó�  Bóg.”. 
 



21 
 

 

Nast� pnie prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
odczyta
 tekst roty � lubowania: „Wierny Konstytucji i prawu Rzeczypospolitej Polskiej, 
� lubuj�  uroczy� cie obowi� zki radnego sprawowa�  godnie, rzetelnie,  uczciwie, maj� c na 
wzgl� dzie dobro mojej gminy i jej mieszka� ców”. 
 

Radna p. Anna Luci� ska z
o� y
a � lubowanie poprzez wypowiedzenie s
ów: „� lubuj� . Tak 
mi dopomó�  Bóg”. 
 
 
 
Ad pkt 9 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 

Gminnej Spó
dzielni „Samopomoc Ch
opska” w Andrespolu – druk BRM 
nr 218/2015. 

 
 
Projekt uchwa
y w imieniu projektodawcy, Komisji Finansów, Bud� etu i Polityki 
Podatkowej przedstawi
 przewodnicz� cy Komisji, radny p. W
adys
aw Skwarka, który 
powiedzia
: „Skarga wp
yn� 
a w trakcie rozpatrywania projektu uchwa
y w sprawie 
uchwalenia bud� etu miasta 	odzi na 2016 rok. W zwi� zku z tym Komisja by
a do��  mocno 
zapracowana i nie mogli� my zaj��  si�  skarg� . Dlatego te�  Komisja wnosi o przed
u� enie 
terminu rozpatrzenia skargi do 31 stycznia 2016 r.”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz propozycji zmian z Komisji Uchwa
 i Wniosków przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku 
BRM nr 218/2015. 
 
Przy 24 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz 1 g
osie „wstrzymuj � cym si� ” 
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/519/15 w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
Gminnej Spó
dzielni „Samopomoc Ch
opska” w Andrespolu, która stanowi                                  
za
� cznik nr 4 do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 10 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. ………… – druk BRM nr 220/2015.  

 
 
Projekt uchwa
y w imieniu projektodawcy, Komisji Planu Przestrzennego, Budownictwa, 
Urbanistyki i Architektury  przedstawi
 wiceprzewodnicz� cy Komisji, radny p. 	ukasz 
Magin, który powiedzia
: „Komisja prosi o mo� liwo��  pracy nad skarg�  i w zwi� zku z tym 
wnosi o przed
u� enie terminu rozpatrzenia skargi do 20 stycznia 2016 r. Skarga dot. 
nieprzestrzegania ustale�  miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. Z uwagi na 
konieczno��  przeprowadzenia post� powania wyja� niaj� cego brak jest mo� liwo� ci 
rozpatrzenia skargi w ustawowym terminie”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz propozycji zmian z Komisji Uchwa
 i Wniosków przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku 
BRM nr 220/2015. 
 
Przy 26 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/520/15 w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. …………, która stanowi za
� cznik nr 5 do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 11 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. ………….. – druk BRM nr 224/2015. 

 
 
Projekt uchwa
y w imieniu projektodawcy, Komisji Planu Przestrzennego, Budownictwa, 
Urbanistyki i Architektury  przedstawi
 wiceprzewodnicz� cy Komisji, radny p. 	ukasz 
Magin, który powiedzia
: „W dniu 16 listopada 2015 r. do Rady Miejskiej w 	odzi wp
yn� 
o 
pismo p. ………….. W chwili obecnej Komisja prowadzi post� powanie wyja� niaj� ce, co do 
meritum pisma. Nie rozstrzygn� li � my jeszcze, czy jest to pismo, które powinno zosta�  
potraktowane, jako skarga.  W zwi� zku z tym Komisja wnosi o przed
u� enie terminu 
rozpatrzenia skargi do 10 lutego 2016 r.”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz propozycji zmian z Komisji Uchwa
 i Wniosków przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku 
BRM nr 224/2015. 
 
Przy 27 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/521/15 w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. …………, która stanowi za
� cznik nr 6 do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 11a - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie skargi p. …………….. na 
dzia
anie Prezydenta Miasta 	odzi oraz Dyrektora Administracji 
Zasobów Komunalnych 	ód� -Widzew – druk BRM 226/2015. 

 
 
 
Projekt uchwa
y w imieniu projektodawcy, Komisji Rewizyjnej przedstawi
a radna 
p. Ma
gorzata Bartosiak, która powiedzia
a: „W dniu 9 listopada 2015 r. do Rady Miejskiej 
w 	odzi wp
yn� 
a skarga na dzia
anie Prezydenta Miasta 	odzi dotycz� ca z
ego traktowania 
przez pracowników Wydzia
u Budynków i Lokali oraz Administracji Zasobów Komunalnych 
	ód � -Widzew. Przedmiotowy wniosek z dnia 9 listopada 2015 r. opisuje sytuacj�  zdrowotn�  i 
� yciow�  Skar�� cej i zawiera szereg zarzutów wobec rozstrzygni��  ze strony Wydzia
u 
Budynków i Lokali oraz Administracji Zasobów Komunalnych 	ód� -Widzew. Z wyja� nie� , 
przed
o� onych przez Wydzia
 Budynków i Lokali wynika, � e Skar�� ca bezumownie zajmuje 
lokal usytuowany na jedenastym pi� trze przedmiotowej nieruchomo� ci, o powierzchni 
ogólnej 26,44 m2, w tym powierzchni mieszkalnej 16,27 m2, który sk
ada si�  z pokoju, 
kuchni, przedpokoju i 
azienki z w.c. Wyposa� ony jest w instalacj�  wodno-kanalizacyjn� , gaz 
przewodowy, elektryczno�� , centralne ogrzewanie i dostaw�  ciep
ej wody. Zainteresowana 
uzyska
a tytu
 prawny do lokalu w dniu 26 sierpnia 2006 r. w drodze zamiany dokonanej za 
po� rednictwem Biura Po� rednictwa Zamiany Mieszka� . Zawieraj� c w tym trybie umow�  
najmu wyrazi
a jednocze� nie wol�  wynaj� cia od miasta 	odzi lokalu mieszkalnego w stanie 
zu� ycia, w jakim pozostawi
 go poprzedni najemca. Z protoko
u sporz� dzonego w dniu 
przyj� cia lokalu przez Skar�� c�  wynika, � e w chwili zasiedlenia lokal znajdowa
 si�  w 
dobrym stanie technicznym. Wszelkie uszkodzenia powsta
y wi� c w okresie pó� niejszym. W 
dniu 17 listopada 2014 r. pracownicy Administracji Zasobów Komunalnych 	ód� -Widzew 
dokonali ogl� dzin ww. lokalu. W podpisanym przez Skar�� c�  protokole z wspomnianej wizji 
brak jest informacji o szkodach powsta
ych z powodu z
ego stanu technicznego budynku a 
stan stolarki okiennej okre� lono jako dobry. Wskazano jedynie konieczno��  wykonania prac 
konserwacyjnych, takich jak: malowanie, pasowanie okien i regulacj�  oku� . Obowi� zek ten 
nak
ada na najemc�  ustawa z dnia 21 czerwca 2001 r. o ochronie praw lokatorów, 
mieszkaniowym zasobie gminy i o zmianie Kodeksu cywilnego. Z zapisu art. 6b ust. 1 i ust. 2 
wynika, � e w trakcie trwania najmu najemca jest obowi� zany utrzymywa�  lokal oraz 
pomieszczenia, do u� ywania których jest uprawniony, wraz ze znajduj� cym si�  w nich 
osprz� tem, we w
a� ciwym stanie technicznym, w tym mi� dzy innymi do naprawy i 
konserwacji okien i drzwi. Dotyczy to równie�  uszkodze�  pow
ok malarskich i tynków � cian 
oraz sufitów. Zad
u� enie na koncie przedmiotowego lokalu zacz� 
o powstawa�  od kwietnia 
2011 r., z powodu nieregularnego wnoszenia przez Skar�� c�  bie�� cych op
at oraz, mimo 
uzyskania pomocy od miasta 	odzi w postaci dodatku mieszkaniowego, dokonywania 
niepe
nych wp
at z tytu
u czynszu najmu. Administracja sukcesywnie informowa
a najemc�  o 
narastaj� cym zad
u� eniu, wysy
aj� c od marca 2012 r. wezwania do zap
aty. Pismem z dnia 
31 stycznia 2013 r. powiadomi
a Skar�� c�  o przekazaniu danych do Rejestru D
u� ników BIG 
InfoMonitor S.A. Pismem z dnia 23 lutego 2013 r. Skar�� ca zwróci
a si�  do Administracji 
Nieruchomo� ciami 	ód � -Widzew „Zbiorcza” z pro� b�  o wyra� enie zgody na sp
at�  
zad
u� enia w 30 ratach. Dyrektor Administracji wyrazi
 zgod�  na roz
o� enie nale� no� ci 
w 
� cznej wysoko� ci 3.000,29 z
. Warunki ww. ugody nie zosta
y dotrzymane przez 
d
u� niczk� , która nie regulowa
a w ca
o� ci przyj� tych zobowi� za� . Stosuj� c si�  do wymaga�  
przepisu § 8 ust. 3 pkt 1 ppkt b umowy o najem lokalu mieszkalnego, Administracja Zasobów 
Komunalnych 	ód� -Widzew poprzedzi
a wypowiedzenie umowy najmu wezwaniem zap
aty 
z dnia 28 maja 2014 r. do pod rygorem wypowiedzenia umowy najmu i wyznaczy
a 
dodatkowy miesi� czny termin na ca
kowit�  sp
at�  zad
u� enia. Nast� pnie Administracja 
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pismem z dnia 25 wrze� nia 2014 r. wypowiedzia
a Skar�� cej tytu
 prawny do lokalu przy 
ul. …………., ze skutkiem na dzie�  31 pa� dziernika 2014 r. oraz wezwa
a do dobrowolnego 
zdania lokalu. Procedur�  przywrócenia tytu
u prawnego, w przypadku jego utraty z powodu 
zad
u� enia, reguluje § 13 ust. 1 uchwa
y Nr XLIV/827/12 Rady Miejskiej w 	odzi z dnia 29 
czerwca 2012 r. (z pó� niejszymi zmianami) w sprawie zasad wynajmowania lokali 
wchodz� cych w sk
ad mieszkaniowego zasobu Miasta 	odzi. W skierowanych do 
Zainteresowanej pismach z dnia 18 lutego, 10 kwietnia, 11 maja i 17 czerwca 2015 r. Wydzia
 
Budynków i Lokali informowa
 Skar�� c�  o zad
u� eniu i sposobach rozwi� zania zaistnia
ej 
sytuacji oraz, � e sprawdzi
 dzia
ania Administracji Zasobów Komunalnych 	ód� -Widzew i 
nie znajduje podstaw do ich kwestionowania. W zwi� zku z dalszym wzrostem zad
u� enia 
Administracja z
o� y
a do S� du w dniu 23 kwietnia 2015 r. pozew o opró� nienie lokalu. 
Analiza konta za okres od kwietnia do pa� dziernika 2015 r. wykaza
a, � e Skar�� ca nie 
dokona
a w tym czasie � adnej wp
aty. Zaleg
o��  na dzie�  31 pa� dziernika 2015 r. wynosi
a 

� cznie 6.880,81 z
. Ponadto Administracja z
o� y
a w S� dzie w dniu 14 sierpnia 2015 r. 
pozwy o zap
at�  czynszu i odszkodowania na kwot�  1.375,60 z
 oraz 3.985,95 z
, do których 
Skar�� ca z
o� y
a sprzeciw. Odpowied�  na sprzeciw skierowano do S� du w dniu 20 
pa� dziernika 2015 r. S� d wyznaczy
 termin obu rozpraw na dzie�  4 marca 2016 r. W 
przedstawionych dokumentach Rada Miejska w 	odzi nie znajduje podstaw do 
kwestionowania decyzji i dzia
a�  podejmowanych przez Prezydenta Miasta 	odzi oraz 
Dyrektora Administracji Zasobów Komunalnych 	ód� -Widzew zmierzaj� cych do 
wyegzekwowania zaleg
ych nale� no� ci. Bior� c pod uwag�  powy� sze, skarg�  uznaje si�  za 
bezzasadn� ”. 
 
Przyst� piono do zadawania pyta� . 
 
Radna p. Anna Luci� ska zapyta
a, czy znane s�  jakiekolwiek alternatywne sposoby 
rozwi� zania trudnej sytuacji Skar�� cej? 
 
Radna p. Ma
gorzata Bartosiak odpowiedzia
a: „Tak. Wydzia
 Budynków i Lokali, jak i 
AZK 	ód � -Widzew proponowa
y dwukrotnie roz
o� enie zad
u� enia na raty. Jednak� e 
Skar�� ca nie wywi� za
a si�  z tego”. 
 
Wobec braku innych pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do 
dyskusji indywidualnej oraz propozycji zmian z Komisji Uchwa
 i Wniosków 
przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie projekt 
uchwa
y opisany w druku BRM nr 226/2015. 
 
Przy 28 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz 1 g
osie „wstrzymuj � cym si� ” 
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/522/15w sprawie skargi p. …………….. na 
dzia
anie Prezydenta Miasta 	odzi oraz Dyrektora Administracji Zasobów Komunalnych 
	ód � -Widzew, która stanowi za
� cznik nr 7 do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Przewodnicz� cy Komisji Ochrony Zdrowia i Opieki Spo
ecznej, radny p. Adam 
Wieczorek zaproponowa
 wprowadzenie do porz� dku obrad dwóch projektów uchwa
: 
- w pkt 11d w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. …………..– druk BRM nr 222/2015, 
- w pkt 11e w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. …………. – druk BRM nr 223/2015. 
 
Radny p. Sylwester Paw
owski powiedzia
: „Nawi� zuj� c do g
osowania nad sk
adem 
Komisji Uchwa
 i Wniosków chcia
bym zg
osi�  oficjalnie zmian�  przedstawiciela Klubu 
Radnych SLD i wprowadzi�  do sk
adu Komisji radn�  p. Ma
gorzat�  Moskwa-Wodnick� ”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
: „W takim razie 
b� dziemy musieli wprowadzi�  nowy punkt do porz� dku obrad. B� dzie to pkt 11f - Zmiany w 
sk
adzie osobowym Komisji Uchwa
 i Wniosków”. 
 
W dalszej kolejno� ci prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad w pkt 11d 
projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. …………..– druk 
BRM nr 222/2015. 
 
Przy 28 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek 
uzyska
 bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osy/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad w pkt 11e projektu 
uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi p. …………..– druk BRM nr 223/2015. 
 
Przy 28 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy projekt uchwa
y /wniosek 
uzyska
 bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osy/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek dot. wprowadzenia do porz� dku obrad pkt 11f- Zmiany w 
sk
adzie osobowym Komisji Uchwa
 i Wniosków. 
 
Przy 27 g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” oraz 1 g
osie „wstrzymuj � cym si� ” 
Rada Miejska wprowadzi
a do porz� dku obrad powy� szy punkt /wniosek uzyska
 
bezwzgl� dn�  wi� kszo��  ustawowego sk
adu Rady – 21 g
osy/.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 11b - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. …………… – druk BRM nr 227/2015. 

 
 
Projekt uchwa
y w imieniu projektodawcy, Komisji Rewizyjnej przedstawi
 
przewodnicz� cy Komisji, radny p. 	ukasz Magin , który powiedzia
: „W ostatnim czasie 
Skar�� cy zasypa
 Rad�  Miejsk�  skargami. Jedna z nich w dniu 8 grudnia 2015 r. trafi
a do 
Komisji Rewizyjnej. Z uwagi na konieczno��  przeprowadzenia post� powania wyja� niaj� cego, 
Komisja wnosi o przed
u� enie terminu rozpatrzenia skargi do 20 stycznia 2016 r.”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz propozycji zmian z Komisji Uchwa
 i Wniosków przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku 
BRM nr 227/2015. 
 
Przy 24 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/523/15 w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. …………, która stanowi za
� cznik nr 8  do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
 



37 
 

 

 
 
 
 
 



38 
 

 

Ad pkt 11c - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. …………… – druk BRM nr 219/2015. 

 
 
Projekt uchwa
y w imieniu projektodawcy, Komisji Gospodarki Mieszkaniowej 
i Komunalnej przedstawi
a wiceprzewodnicz� ca Komisji, radna p. Katarzyna Bartosz, 
która powiedzia
a: „W dniu 9 grudnia 2015 r. do Rady Miejskiej w 	odzi wp
yn� 
a skarga 
p. ……… na dzia
anie Dyrektora Administracji Zasobów Komunalnych 	ód�  - Górna. Z 
uwagi na fakt, i�  sprawa wymaga przeprowadzenia post� powania wyja� niaj� cego 
i przygotowania stosownego projektu uchwa
y Rady Miejskiej w 	odzi, który stanowi�  
b� dzie odpowied�  na ww. skarg� , a nast� pnie skierowanie go, zgodnie z harmonogramem 
pracy Rady Miejskiej w 	odzi, pod obrady sesji, nie ma mo� liwo� ci rozpatrzenia skargi 
w terminie miesi� ca od daty jej wp
ywu do Rady Miejskiej w 	odzi. Z tego te�  wzgl� du 
niezb� dne jest przed
u� enie terminu rozpatrzenia skargi do dnia 10 lutego 2016 r.”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz propozycji zmian z Komisji Uchwa
 i Wniosków przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku 
BRM nr 219/2015. 
 
Przy 24 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/524/15 w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. …………, która stanowi za
� cznik nr 9 do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 11d - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. …………… – druk BRM nr 222/2015. 

 
 
Projekt uchwa
y w imieniu projektodawcy, Komisji Ochrony Zdrowia i Opieki 
Spo
ecznej przedstawi
 przewodnicz� cy Komisji, radny p. Adam Wieczorek, który 
powiedzia
: „W dniu 4 grudnia 2015 r. do Rady Miejskiej w 	odzi wp
yn� 
a skarga p. ……. 
na dzia
anie Prezydenta Miasta 	odzi. Po zapoznaniu si�  z tre� ci�  skargi stwierdzono brak 
za
� czonej pisemnej zgody p. …………. na sk
adanie skarg przez p. ……….. w jego imieniu. 
Dlatego w zwi� zku z art. 221 § 3 Kodeksu post� powania administracyjnego, Przewodnicz� cy 
Rady Miejskiej wyst� pi
 do Skar�� cego z wezwaniem o przed
o� enie przedmiotowej zgody, 
na co oczekuje odpowiedzi. W zwi� zku z powy� szym, z uwagi na brak mo� liwo� ci 
rozpatrzenia skargi w ustawowym terminie, istnieje konieczno��  podj� cia przez Rad�  Miejsk�  
w 	odzi uchwa
y wyznaczaj� cej nowy termin rozpatrzenia sprawy do dnia 4 lutego 2016 r.”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz propozycji zmian z Komisji Uchwa
 i Wniosków przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku 
BRM nr 222/2015. 
 
Przy 26 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/525/15 w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. …………, która stanowi za
� cznik nr 10 do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 11e - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. …………… – druk BRM nr 223/2015. 

 
 
Projekt uchwa
y w imieniu projektodawcy, Komisji Ochrony Zdrowia i Opieki 
Spo
ecznej przedstawi
 przewodnicz� cy Komisji, radny p. Adam Wieczorek, który 
powiedzia
: „W dniu 7 grudnia 2015 r. do Rady Miejskiej w 	odzi wp
yn� 
a skarga  
p. ………. na dzia
anie Prezydenta Miasta 	odzi. Po zapoznaniu si�  z tre� ci�  skargi 
stwierdzono brak za
� czonej pisemnej zgody p. …….. na sk
adanie skarg przez p. ……… w 
jego imieniu. Dlatego w zwi� zku z art. 221 § 3 Kodeksu post� powania administracyjnego, 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej wyst� pi
 do Skar�� cego z wezwaniem o przed
o� enie 
przedmiotowej zgody, na co oczekuje odpowiedzi.  W zwi� zku z powy� szym, z uwagi na brak 
mo� liwo� ci rozpatrzenia skargi w ustawowym terminie, istnieje konieczno��  podj� cia przez 
Rad�  Miejsk�  w 	odzi uchwa
y wyznaczaj� cej nowy termin rozpatrzenia sprawy do dnia 
7 lutego 2016 r.”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz propozycji zmian z Komisji Uchwa
 i Wniosków przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku 
BRM nr 223/2015. 
 
Przy 28 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/526/15 w sprawie terminu rozpatrzenia skargi 
p. …………, która stanowi za
� cznik nr 11 do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 11f - Zmiany w sk
adzie osobowym Komisji Uchwa
 i Wniosków. 
 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych SLD, p. Sylwester Paw
owski powiedzia
: „Sk
adam 
wniosek o odwo
anie ze sk
adu Komisji Uchwa
 i Wniosków radnej p. Katarzyny Bartosz i 
powo
anie w Jej miejsce radnej p. Ma
gorzaty Moskwa-Wodnickiej”.  
 
Wobec braku innych wniosków oraz wyra� eniu zgody przez radn�  p. Ma
gorzat�  Moskwa-
Wodnick�  prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek o odwo
anie ze sk
adu Komisji Uchwa
 i Wniosków radnej 
p. Katarzyny Bartosz.  
 
Przy 22g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” i 1 g
osie „wstrzymuj � cym si� ” Rada 
Miejska wniosek przyj� 
a. 
 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak 
podda
 pod g
osowanie wniosek o powo
anie do sk
adu Komisji Uchwa
 i Wniosków radnej 
p. Ma
gorzaty Moskwa-Wodnickiej.  
 
Przy 24g
osach „za” , braku g
osów „przeciwnych” i braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska wniosek przyj� 
a. 
 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 12 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie uznania za bezzasadne wezwania 
p. ………. i p. …………. do usuni� cia naruszenia prawa spowodowanego 
podj� ciem uchwa
y Nr XCVIII/2009/14 Rady Miejskiej w 	od zi z dnia 5 
listopada 2014 r. zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie ustalenia zasad 
sprzeda� y, na rzecz najemców, samodzielnych lokali mieszkalnych, 
nieruchomo� ci zabudowanych domami jednorodzinnymi i gara� ami, 
stanowi� cych w
asno��  Gminy 	ód �  - druk nr 316/2015. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y przedstawi
a z-ca dyrektora Wydzia
u Praw 
do Nieruchomo� ci p. Liliana Walentkiewicz-Gustowska, która powiedzia
a: „7 
pa� dziernika 2015 r. prezentowa
am Pa� stwu projekt uchwa
y, w którym Rada Miejska 
uzna
a za bezzasadne wezwanie do usuni� cia naruszenia prawa spowodowanego podj� ciem 
uchwa
y Nr XCVIII/2009/14 Rady Miejskiej w 	odzi z dnia 5 listopada 2014 r. zmieniaj� cej 
uchwa
�  w sprawie ustalenia zasad sprzeda� y, na rzecz najemców, samodzielnych lokali 
mieszkalnych, nieruchomo� ci zabudowanych domami jednorodzinnymi i gara� ami, 
stanowi� cych w
asno��  Gminy 	ód� . W momencie, kiedy Rada Miejska podejmowa
a 
uchwa
� , do Urz� du Miasta wp
yn� 
o kolejne wezwanie z
o� one przez pe
nomocnika                     
pp. ……. tej samej tre� ci. Wzywaj� cy wywodz�  z uchwa
y podj� tej 5 listopada 2014 r., i�  ta 
uchwa
a odebra
a im prawo do uzyskania wysokiej bonifikaty przy wykupie przez nich lokalu 
mieszkalnego. Sytuacja wygl� da w ten sposób, � e Wzywaj� cy zamieszkuj�   lokal w budynku, 
który by
 wyremontowany w 2003 r. Te budynki przez wiele lat by
y wy
� czone z 
prywatyzacji. W 2013 r. dla lokali w tych budynkach zosta
y przewidziane bonifikaty, które 
by
y uzale� nione od czasu trwania umowy najmu. Te bonifikaty zosta
y zniesione uchwa
�  
Nr XCVIII/2009/14 Rady Miejskiej w 	odzi z dnia 5 listopada 2014 r. Bonifikaty te nigdy nie 
by
y takie, jak dla lokali znajduj� cych si�  w najstarszych budynkach. Z uwagi na to, � e ju�  raz 
takie wezwanie by
o rozpatrywane, z uwagi na to, � e nigdy nie by
o dla tych lokali wysokich 
bonifikat (90%, 85%) proponujemy uznanie wezwania za bezzasadne”. 
 
Wobec braku pyta�  prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak poinformowa
, i�  projekt uchwa
y zosta
 skierowany do Komisji Gospodarki 
Mieszkaniowej i Komunalnej. Komisja nie wyda
a opinii negatywnej.  
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz propozycji zmian z Komisji Uchwa
 i Wniosków przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku 
nr 316/2015. 
 
Przy 22 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz 1 g
osie „wstrzymuj � cym si� ” 
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/527/15 w sprawie uznania za bezzasadne wezwania 
p. ………. i p. …………. do usuni� cia naruszenia prawa spowodowanego podj� ciem uchwa
y 
Nr XCVIII/2009/14 Rady Miejskiej w 	odzi z dnia 5 listopada 2014 r. zmieniaj� cej uchwa
�  
w sprawie ustalenia zasad sprzeda� y, na rzecz najemców, samodzielnych lokali mieszkalnych, 
nieruchomo� ci zabudowanych domami jednorodzinnymi i gara� ami, stanowi� cych w
asno��  
Gminy 	ód� , która stanowi za
� cznik nr 12 do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Wiceprzewodnicz� cy Klubu Radnych PiS, p. W
odzimierz Tomaszewski zg
osi
 wniosek 
o 15 minut przerwy. 
 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak  og
osi
 
przerw�  w obradach do godz. 10,40. 
 
 
Po przerwie prowadzenie obrad wznowi
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak, który poinformowa
, i�  radna p. Anna Luci� ska wst� pi
a do Klubu Radnych PiS. 
O� wiadczenie stanowi za
� cznik nr 13 do protoko
u.  
 
 
 
Ad pkt 13 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie zmian bud� etu oraz zmian w 

bud� ecie miasta 	odzi na 2015 rok - druk nr 328/2015 wraz z 
autopoprawk� . 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y wraz z autopoprawk�  zreferowa
 skarbnik 
Miasta p. Krzysztof M� czkowski, który powiedzia
: „Projekt uchwa
y zawiera nast� puj� ce 
propozycje zmian. Pierwsze dwana� cie paragrafów nale� y rozpatrywa�  
� cznie. S�  to zmiany 
dochodowo-wydatkowe, które per saldo powoduj�  zachowanie równowagi bud� etu. Zarówno 
dochody, jak i wydatki per saldo zmniejszaj�  si�  w tych paragrafach o 2 004 960 z
. Je� eli 
chodzi o wydatki, to s�   zwi� kszenia i zmniejszenia. Zwi� kszenia s�  na kwot�  2 256 692 z
, a 
zmniejszenia na kwot�  4 261 652 z
. Je� eli chodzi o dochody, to zwi� kszenia s�  na kwot�  
8 171 929 z
, a zmniejszenia na kwot�  10 176 889 z
. Zmiany, je� eli chodzi o dochody, dot.:  
- zmian w zakresie ostatecznych kwot subwencji o� wiatowej, gdzie jest zarówno zmniejszenie 

i zwi� kszenie subwencji, ale per saldo mamy zwi� kszenie subwencji o 626 158 z
, 
- zmiany dochodowo-wydatkowej w MOPS na kwot�  15 050 z
, 
- zmniejszenia dochodów i wydatków  na powiatowym zadaniu pn. „Termomodernizacja 

budynku JRG Komendy Miejskiej Pa� stwowej Stra� y Po� arnej w 	odzi” na kwot�  
2 261 810 z
. Jest to zadanie, które jest dofinansowane z Narodowego Funduszu Ochrony 
� rodowiska i Gospodarki Wodnej. Powy� sze � rodki nie przepadn� . Autopoprawk�  do 
bud� etu Miasta na rok 2016 te � rodki s�  odtwarzane, 

- zwi� kszenia dochodów w cz�� ci dot. umów dzier� aw na kwot�  6 328 650 z
. S�  to zarówno 
dzier� awy do lat 3, jak i odsetki od wp
at dokonywanych po terminie, 

- zmniejszenia dochodów na kwot�  7 574 208 z
, gdzie zmniejszenie dot. dotacji na EXPO 
2022 – 1 245 558 z
 oraz VAT-u w Biurze ds. Inwestycji, który w roku 2015 w pe
nej 
wysoko� ci na dochody nie wp
yn� 
, czyli 6 328 650 z
, 

- zmniejszenia wydatków w wydzia
ach na 
� czn�  kwot�  1 999 842 z
. S�  to � rodki, które z 
ró� nych wzgl� dów wydatkowane do ko� ca roku nie b� d� . One pos
u� y
y przede wszystkim 
na zabezpieczenie jeszcze dodatkowych wydatków na kwot�  1 374 442 z
, które dot. dop
aty 
do Miejskiej Areny Kultury i Sportu (1 000 000 z
) oraz zwi� kszenia planów w Wydziale 
Kultury w cz�� ci dot. Teatru Arlekin (277 882 z
) i Teatru Powszechnego (96 560 z
), 

- przeniesienia planowanych w bud� ecie Miasta wydatków w Wydziale Gospodarki 
Komunalnej, w Biurze ds. Partycypacji Spo
ecznej, w Wydziale Zdrowia i Spraw 
Spo
ecznych oraz w MOPS. Najwi� ksze przesuni� cia na kwot�  420 466 z
 wyst� puj�  w 
MOPS. Uzupe
ni�  one plan niepublicznych i publicznych domów pomocy spo
ecznej, 
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- ostatecznej korekty planu dochodów rachunku dochodów jednostek, które podlegaj�  
Wydzia
owi Edukacji”. 

Natomiast, je� li chodzi o autopoprawk� , to w cz�� ci dochodowo-wydatkowej w Wydziale 
Sportu s�  dodatkowe � rodki z odszkodowania od ubezpieczyciela na kwot�  32 968 z
. 
Powy� sze � rodki zostaj�  przekazane na wydatki MOSiR. Druga zmiana dochodowo-
wydatkowa dot. realizacji projektu pn. „Informatyzacja ZDiT w 	odzi poprzez wdro� enie 
systemu elektronicznego obiegu dokumentów” na kwot�  264 849 z
. Je� eli chodzi o zmian�  
wydatków, to s�  drobne korekty urealniaj� ce w Wydziale Edukacji na kwot�  10 000 z
 i w 
MOPS na kwot�  3 160 z
”. 
 
Wobec braku pyta�  prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak poinformowa
, i�  projekt uchwa
y zosta
 skierowany do Komisji Finansów, 
Bud� etu i Polityki Podatkowej; Komisji Edukacji; Komisji Gospodarki Mieszkaniowej i 
Komunalnej; Komisji Ochrony Zdrowia i Opieki Spo
ecznej; Komisji 	adu Spo
eczno – 
Prawnego oraz Komisji Kultury. 	 adna z komisji nie wyda
a opinii negatywnej.  
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz propozycji zmian z Komisji Uchwa
 i Wniosków przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku 
nr 328/2015 wraz z autopoprawk� . 
 
Przy 11 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz 9 g
osach „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/528/15 w sprawie zmian bud� etu oraz zmian w 
bud� ecie miasta 	odzi na 2015 rok, która stanowi za
� cznik nr 14 do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 14 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta 	odzi na lata 2015-2040 - druk nr 
329/2015 wraz z autopoprawk� . 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y wraz z autopoprawk�  zreferowa
 skarbnik 
Miasta p. Krzysztof M� czkowski, który powiedzia
: „Je� eli chodzi o projekt uchwa
y wraz z 
autopoprawk� , to w za
� czniku nr 1 w wyniku zmian dokonanych uchwa
�  Nr XXII/528/15 
oraz zarz� dzeniami Prezydenta Miasta 	odzi od 9 grudnia 2015 r. dochody i wydatki 
zmniejszaj�  si�  per saldo o 106 055 z
. W roku 2016 dochody i wydatki zwi� kszaj�  si�  o 
2 261 810 z
. Je� eli chodzi o deficyt i ogóln�  kwot�  d
ugu, to tutaj zmian nie ma i normy 
ustawowe, wska� niki limituj � ce d
ug s�  zgodne z ustaw�  o finansach publicznych. Je� eli 
chodzi o przedsi� wzi� cia, to s�  tutaj zmiany, które s�  konsekwencj�  przyj� cia przez Rad�  
Miejsk�  uchwa
y Nr XXII/528/15 oraz zmiany, które porz� dkuj�  sprawy, jakie by
y dokonane 
zarz� dzeniami Prezydenta Miasta”. 
 
Wobec braku pyta�  prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak poinformowa
, i�  projekt uchwa
y zosta
 skierowany do Komisji Finansów, 
Bud� etu i Polityki Podatkowej; Gospodarki Mieszkaniowej i Komunalnej; Komisji Rozwoju i 
Dzia
alno� ci Gospodarczej oraz Dora� nej Komisji ds. Rewitalizacji. 	 adna z komisji nie 
wyda
a opinii negatywnej.  
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz propozycji zmian z Komisji Uchwa
 i Wniosków przewodnicz� cy Rady 
Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku 
nr 329/2015 wraz z autopoprawk� . 
 
Przy 16 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz 10 g
osach „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/529/15 zmieniaj� c�  uchwa
�  w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta 	odzi na lata 2015-2040, która stanowi za
� cznik 
nr 15 do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Ad pkt 15 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie wydatków bud� etu miasta 	odzi, 
które w 2015 roku nie wygasaj�  z up
ywem roku bud� etowego - druk nr 
327/2015 wraz z autopoprawk� .  

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y wraz z autopoprawk�  zreferowa
 skarbnik 
Miasta p. Krzysztof M� czkowski, który powiedzia
: „Wzorem lat ubieg
ych, zgodnie z 
art. 263 ustawy o finansach publicznych, organ stanowi� cy mo� e przedstawi�  radzie gminy 
propozycj�  wydatków, które nie b� d�  podlega�  ogólnej zasadzie wygasania wydatków z 
up
ywem roku bud� etowego. W roku 2015 r. ogó
em b� dzie to kwota 21 022 118 z
. 
Wszystkie zadania s�  zadaniami maj� tkowymi i by
y realizowane przez dziesi� ciu 
dysponentów. Okre� laj� c wykaz zada� , które nie wygasaj�  z up
ywem roku, Rada Miejska 
okre� la ostateczny termin realizacji tych wydatków. Zgodnie z ustaw�  o finansach 
publicznych nie mo� e on by�  d
u� szy ni�  koniec czerwca roku nast� pnego. W przewa� aj� cej 
cz�� ci tych zada� , taki w
a� nie termin zosta
 okre� lony, z wyj� tkiem zada�  w Wydziale 
Informatyki, gdzie ten termin zosta
 okre� lony na 31 marca 2016 r. Je� eli chodzi o 
autopoprawk� , to w Biurze ds. Rewitalizacji i Rozwoju Zabudowy Miasta w zadaniu pn. 
„Miasto Kamienic” zmniejszy
a si�  kwota wydatków niewygasaj� cych o 455 098 z
. W 
Stra� y Miejskiej wprowadza sie zadanie pn. „Rozbudowa systemu monitoringu miejskiego” – 
termin realizacji 30.06.2016 r. Wydatki, które nie wygasaj�  z up
ywem roku bud� etowego 
2015 wynosz�  378 840 z
. W Wydziale Budynków i Lokali zmniejszy
a si�  per saldo kwota 
wydatków niewygasaj� cych o 14 958 z
. W Wydziale Sportu, dwa zadania, pierwotnie 
planowane do niewygasów, uda si�  zrealizowa�  jeszcze w roku bie�� cym. W zwi� zku z tym 
skre� la si�  z pierwotnego druku zadania dot.: stawów Jana oraz wykonania dokumentacji 
kompleksowej modernizacji obiektów rekreacyjnych MOSiR. W Zarz� dzie Zieleni Miejskiej 
skre� la si�  z pierwotnego druku zadania dot. budowy alejki, o� wietlenia oraz si
owni w parku 
im. gen. M. Zaruskiego. Okaza
o si� , � e to zadanie nie kwalifikuje si�  do wydatków 
niewygasaj� cych z uwagi na odst� pienie od podpisania umowy potencjalnego wykonawcy 
wybranego w trybie zamówie�  publicznych”. 
 
Przyst� piono do zadawania pyta� . 
 
Radny p. Marcin Zalewski zapyta
, dlaczego przetarg na budow�  ca
orocznego kortu przy 
Szkole Podstawowej nr 51 na ul. Cio
kowskiego odby
 si�  dopiero w czerwcu 2015 r., skoro 
bud� et obywatelski zosta
 rozstrzygni� ty ju�  w listopadzie 2014 r.? 
 
Dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek  odpowiedzia
: „Poniewa�  dopiero 
wówczas by
y zagwarantowane � rodki finansowe. Dwukrotnie placówka przeprowadza
a 
przetarg. Ostateczne otwarcie ofert odby
o si�  8 grudnia br. i wy
oniono wykonawc�  robót”.  
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Przecie�  bud� et obywatelski zosta
 rozstrzygni� ty 
w listopadzie 2014 r. W styczniu 2015 r. zosta
 przyj� ty bud� et miasta na 2015 r. Dlaczego 
dopiero w czerwcu 2015 r. przyst� piono do przetargu? Czy by
y problemy z komunikacj�  
mi� dzy Wydzia
em a Szko
� ? Jak Pan to ocenia?”. 
 
Dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek  odpowiedzia
: „Przyj� li � my tak�  zasad� , 
� e przetargi b� dzie przeprowadza
a bezpo� rednio Szko
a. Oczywi� cie, Wydzia
 nadzorowa
 
to. Natomiast by
a to bezpo� rednia decyzja Dyrektora Szko
y. O ile pami� tam, by
y tam 
k
opoty ze znalezieniem wykonawcy. Dlatego te�  zosta
y podzielone prace. W zwi� zku z tym 
takie opó� nienie. Dopiero 8 grudnia br. uda
o si�  znale��  oferenta”. 
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Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Nadal nie widz�  zwi� zku. Rozumiem, � e przetarg 
prowadzi
a Szko
a. Wydzia
, jako organ nadzoruj� cy, mia
 mo� liwo��  zapytania o to, czy 
przetarg zosta
 przeprowadzony, czy puszczony do dzia
ania. Rozpocz� cie procedury 
przetargowej w czerwcu br. wi� za
o si�  z tym, � e gdyby nawet w tym miesi� cu przetarg zosta
 
rozstrzygni� ty, to i tak w ci� gu 2-3 miesi� cy zakres tego zadania móg
by Wydzia
 przerosn��  
i zadanie nie by
oby wykonane w 2015 r. Taka jest moja opinia. To ju�  w czerwcu br. by
o 
wiadomo, � e to zadanie raczej nie zostanie wykonane w roku bie�� cym”. 
 
Dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek odpowiedzia
: „Moim zdaniem, cz���  
przetargów z bud� etu obywatelskiego odbytych w czerwcu br. zosta
o wykonanych. Tutaj 
by
a kwestia tego, � e nie mo� na by
o znale��  wykonawcy na cz���  zadania”. 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Kolejne moje pytanie dot. budowy boiska 
wielofunkcyjnego przy Gimnazjum nr 33. W opisie zosta
o uj� te, � e w wykonanej pierwotnie 
dokumentacji projektowej boisko zlokalizowano na dwóch dzia
kach. Na zg
oszenie zamiaru 
wykonania robót budowlanych Wydzia
 Urbanistyki i Architektury wyda
 sprzeciw dot. 
jednej z dzia
ek, która w planie zagospodarowania przestrzennego widnieje jako dzia
ka pod 
budow�  mieszkaniow� . Dlaczego Wydzia
 na etapie dokumentacji, tworzenia projektu i jego 
weryfikacji nie sprawdzi
, � e te dzia
ki w planie zagospodarowania przestrzennego s�  w innej 
charakterystyce?”. 
 
Dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek odpowiedzia
: „Nie mieli� my takiej 
informacji, je� li chodzi o t�  dzia
k� . Dopiero po zg
oszeniu zamiaru wykonania robót do 
Wydzia
u Urbanistyki i Architektury okaza
o si� , � e jedna z dzia
ek ma zupe
nie inne 
przeznaczenie. Przypominam, � e w fazie projektowania, to nie Wydzia
 Edukacji tym si�  
zajmuje”. 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Jasne, ale z tego, co si�  orientuj� , to Wydzia
 
opiniuje wnioski, jakie wp
ywaj�  do bud� etu obywatelskiego. Ju�  na tym etapie mo� na by
o 
zweryfikowa� , czy ta dzia
ka jest w planie zagospodarowania przestrzennego mo� liwa do 
wykonania tego zadania. Gdyby Wydzia
 ju�  na tym etapie wykry
 sytuacj� , � e projekt nie 
spe
nia wymogów, to ju�  wtedy mo� na by
o zg
osi�  tak�  uwag� . Jest to plan 
zagospodarowania przestrzennego. To nie jest informacja, która nie jest zasobem Urz� du 
Miasta”. 
 
Dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek odpowiedzia
: „To prawda. Jest to dla 
Wydzia
u nauczka. Nie spodziewali� my si�  absolutnie takiej sytuacji. Mieli� my wszystkie 
wst� pne decyzje, natomiast nie przewidzieli� my, � e cz���  tej dzia
ki jest przeznaczona na 
zupe
nie inny cel. Na przysz
o��  wyci� gniemy wnioski, aby zasi� ga�  w podobnych sprawach 
informacji w Wydziale Urbanistyki i Architektury”. 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Z mojej perspektywy, szkoda, � e to boisko ju�  nie 
funkcjonuje. To by
a g
ówna przeszkoda, bo trzeba by
o zmieni�  projekt, zmieni�  
dokumentacj� ”. 
 
Dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek odpowiedzia
: „Tam by
 jeszcze taki 
problem, � e tam by
o co�  w rodzaju stawu i trzeba by
o przemie� ci�  zupe
nie projekt boiska. 
To rzeczywi� cie przesun� 
o nam termin. Poniewa�  nie wiedzieli� my, jakie b� d�  temperatury 
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pod koniec listopada i na pocz� tku grudnia br. dlatego te�  nie zdecydowali� my si�  na 
po
o� enie nawierzchni, bo mog
oby si�  okaza� , � e by
oby to nieefektywne”.   
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Mieli� my ma
�  polemik�  na posiedzeniu Komisji 
Edukacji na pocz� tku grudnia. Wówczas mia
 Pan wi� cej optymizmu i uwa� a
 Pan, � e uda si�  
te obiekty poko� czy� . Jednak si�  nie uda
o. Jeszcze jedno pytanie i odpuszczam temat. Prosz�  
mi powiedzie� , kiedy odby
o si�  pierwsze post� powania przetargowe na modernizacj�  
budynku Zespo
u Ekonomiczno-Administracyjnego Szkó
 w 	odzi przy ul. Kopernika 36?”. 
 
Dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek odpowiedzia
: „Umowa nr 67/2015 jest z 
dnia 6 lipca 2015 r. Natomiast umowa nr 79/2015 jest z dnia 18 wrze� nia 2015 r.”.  
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Radni maj�  podan�  tylko dat�  18 wrze� nia 2015 r.”. 
 
Dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek odpowiedzia
: „Mówi�  o wykonaniu 
dokumentacji projektowo-kosztorysowej. Jest to umowa z6 lipca 2015 r. Natomiast umowa o 
wykonanie by
a z 18 wrze� nia br.”.  
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Co by
o problemem, � e zadanie musi by�  
prze
o� one na przysz
y rok? Czy to znowu termin rozpocz� cia procedury przetargowej w 
czerwcu, czy co�  innego?”. 
 
Dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek odpowiedzia
: „Tam by
a sytuacja taka, 
� e dwukrotnie przeprowadzono post� powanie przetargowe. W pierwszym post� powaniu nie 
wy
oniono wykonawcy z uwagi na niewykazanie przez jednego z oferentów spe
nienia 
warunków udzia
u w post� powaniu. W zwi� zku z tym umowa zosta
a dopiero podpisana 
18 wrze� nia br.”. 
 
Radny p. Marcin Zalewski zapyta
, kiedy planowane jest zako� czenie prac na tym obiekcie? 
 
Dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek  odpowiedzia
: „Mam wpisany termin – 
koniec maja 2016 r. Jest to uzale� nione g
ównie od warunków atmosferycznych, gdy�  s�  to 
roboty zewn� trzne”. 
 
Dyrektor Biura ds. Partycypacji Spo
ecznej p. Grzegorz Justy� ski doda
: „W 
uzupe
nieniu chcia
em wyja� ni� , i�  bud� et obywatelski jest nowym narz� dziem dialogu i 
wspó
realizacji zada�  z mieszka� cami. On niejako wymusza na nas taki element ewaluacji. 
Bardzo cz� sto mamy projekty b� d� ce na styku ró� nych kompetencji wydzia
ów. Wówczas 
sami si�  uczymy, jak sobie radzi�  z takimi sytuacjami. Dlatego omawiamy teraz zadania 
2015. Natomiast wtedy jeszcze w ramach analizy wniosków przez wydzia
y nie by
o 
obowi� zku, wprost wpisanego, zasi� gania opinii tych komórek, o których mówimy w 
przypadku wniosku dot. Szko
y Podstawowej nr 51. Od nast� pnej edycji, czyli tej, któr�  w tej 
chwili b� dziemy realizowali, taki obowi� zek ju�  jest w zasadach wpisany. Przy karcie analizy 
ka� dy wydzia
 ma obowi� zek uzyska�  opini�  Wydzia
u Urbanistyki i Architektury oraz Biura 
Architekta Miasta. Mam nadziej� , � e ju�  takich sytuacji nie b� dzie”. 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Mam � wiadomo�� , na jakiej zasadzie dzia
a bud� et 
obywatelski. Sam bra
em w tym udzia
 i wiem, jak by
y opiniowane projekty. Wskaza
em 
pewn�  drog� , jaki czas up
yn� 
 od momentu zg
oszenia tego projektu poprzez jego wybranie 
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do uchwalenia bud� etu, do zadania pytania Wydzia
owi Urbanistyki i Architektury.  
Wykaza
em, � e jest to perspektywa kilku miesi� cy”. 
 
Wobec braku innych pyta�  prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Tomasz Kacprzak poinformowa
, i�  projekt uchwa
y zosta
 skierowany do Komisji 
Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej; Komisji Edukacji; Komisji Gospodarki 
Mieszkaniowej i Komunalnej; Komisji Edukacji; Komisji Ochrony i Kszta
towania 
� rodowiska; Komisji Sportu i Rekreacji oraz Dora� nej Komisji ds. Rewitalizacji. 	 adna z 
komisji nie wyda
a opinii negatywnej.  
 
Wobec braku opinii innych komisji, stanowisk klubowych przyst� piono do dyskusji 
indywidualnej. 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
: „Nie przez przypadek zwróci
em uwag�  na te 
obiekty. Rokrocznie w bud� ecie Miasta Wydzia
 Edukacji ma kilka, jak nie kilkana� cie zada�  
maj� tkowych zwi� zanych z bud� etem obywatelskim. Czym wi� ksze staranie b� dziemy 
wk
ada�  i z wi� kszym pietyzmem b� dziemy patrze�  na to, co si�  dzieje, jest szansa na to, � e 
te dzia
ania z bud� etu obywatelskiego b� d�  realizowane. Na tym nam zale� y chyba 
wszystkim, jak tutaj siedzimy na sali. Chcemy rozwoju bud� etu obywatelskiego. Nie jestem 
cz
onkiem Dora� nej Komisji ds. Bud� etu Obywatelskiego, ale bior�  w bud� ecie udzia
. 
Zale� y mi na tym, aby te zadania by
y realizowane, dlatego wskazywa
em pewne rzeczy i 
drogi. Przysz
oroczny bud� et te�  jest oparty, je� li chodzi o Wydzia
 Edukacji, g
ównie o 
zadania z bud� etu obywatelskiego. Tych zada�  b� dzie mnóstwo. B� dzie ich coraz wi� cej. 
Wa� ne jest, aby� my patrzyli na ka� de zadanie ju�  od samego pocz� tku, kiedy ono powstaje. 
Wiem, � e s�  ograniczone mo� liwo� ci pracowników, � eby wszystkie rzeczy wy
apa� , ale 
warto zwróci�  uwag�  na czas, który biegnie, � eby� my zd�� yli te projekty wykona� . Zgodnie z 
Regulaminem mamy tylko jeden rok”. 
 
Wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Pawe
 Bli� niuk  powiedzia
: „Oczywi� cie, � e popr�  
przedmiotow�  uchwa
� . Jest to oczywiste, ale mam dwie uwagi. Uchwa
a dot. wydatków 
niewygasaj� cych jest takim papierkiem lakmusowym, jednym z wielu, jak dzia
a Urz� d, jaka 
jest zdolno��  operacyjna, jak wygl� da planowanie a pó� niej realizacja po
� czona z 
odpowiednim nadzorem tych zada� . W tym roku kwota zada� , które nie wygasaj�  wraz z 
rokiem bud� etowym jest w granicach tych kwot, które by
y w latach poprzednich. Odk� d 
jestem radnym, ta kwota oscyluje ok. 20 000 000 z
 – 30 000 000 z
. Teraz jest troch�  ni� sza. 
Pokazuje to, � e te zadania s�  dobrze planowane, � e nie wyst� puje tak wiele razy jaka�  si
a 
wy� sza, albo problemy z wykonawc� . To cieszy. Ciesz�  si� , � e radny p. M. Zalewski poruszy
 
kwestie zwi� zane z bud� etem obywatelskim. Jestem pewien, � e fakt, i�  poprzemy  t�  uchwa
� , 
a w niej s�  zadania akurat z Wydzia
u Edukacji wybrane przez 
odzian w g
osowaniu, to jest 
gwarancja, � e one zostan�  zrealizowane. Pan Radny jednak ma racj� , � e w zwi� zku z 
planowanym wzrostem kwoty w nast� pnych latach przeznaczonej na bud� et obywatelski 
musimy zwróci�  szczególn�  uwag�  na planowanie realizacji inwestycji wy
onionych ju�  w 
listopadzie, bo w listopadzie s�  ju�  og
aszane wyniki g
osowania, a wcze� niej wydzia
y i 
Urz� d Miasta pracuje nad weryfikacj�  tych zada� , opiniuje, sprawdza stany prawne, wi� c 
jak��  prac�  mamy ju�  za sob� . Na etapie wybrania danego zadania mamy ju�  podstawow�  
wiedz� , czy dane zadanie mo� emy zrealizowa� , w jakich okoliczno� ciach. Radni te�  si�  tym 
zadaniom przygl� daj� . Tak, jak powiedzia
 dyrektor Biura ds. Partycypacji Spo
ecznej 
p. Grzegorz Justy� ski – uczymy si�  wspólnie bud� etu obywatelskiego. Apelowa
bym, aby� my 
w przysz
ych latach szukali � cie� ki jak najszybszych przetargów. Bud� et na 2016 r. 
przyjmujemy w grudniu 2015 r., bud� et na rok 2015 by
 przyjmowany w styczniu 2015 r. 
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Chodzi o to, � eby� my nie mieli problemu. Pami� tajmy, � e zawsze mo� emy mie�  problem z 
wykonawc� , mo� e by�  procedura odwo
awcza, tak jak w przypadku roweru publicznego. 
Miejmy � wiadomo�� , � e trzeba planowa�  te zadania w ten sposób, � eby jak najszybciej 
ruszy
a procedura przetargowa, bo jak dojdziemy do 100 000 000 z
 bud� etu obywatelskiego, 
to tych zada�  b� dzie zdecydowanie wi� cej, a wi� c i komplikacji mo� e by�  wi� cej. Ciesz�  si� , 
� e te zadania, nawet je� eli nie zosta
y jeszcze zrealizowane, s�  wpisane do uchwa
y zwi� zanej 
z wydatkami niewygasaj� cymi i w przysz
ym roku b� dziemy mogli cieszy�  si�  z nowej 
infrastruktury wokó
 szkó
 ”. 
 
Dyrektor Biura ds. Partycypacji Spo
ecznej p. Grzegorz Justy� ski powiedzia
: 
„Przypominam, � e te zadania dot. 2015 r. Tak, jak powiedzia
em w poprzedniej wypowiedzi, 
nast� puj� ce po nich procedury zawieraj�  ju�  te elementy, o których Pan Radny wspomnia
, 
czyli elementy dyscyplinuj� ce i monitoruj� ce, m.in. równie�  wspieraj� ce dyrektorów szkó
 w 
prowadzeniu przetargów, bo to jest g
ówny problem. Ju�  takie spotkania si�  odby
y. Zosta
a 
wypreparowana lista potencjalnych problematycznych projektów, które b� d�  wymaga
y 
bezpo� redniego wsparcia. Ponadto wypracowano wspólnie z Wydzia
em Edukacji dzia
ania 
monitoruj� ce polegaj� ce na wprowadzeniu indywidualnych kart realizacji zadania z osobami 
konkretnymi, odpowiedzialnymi oraz z oznaczeniem sposobu monitorowania wraz z 
wpisaniem terminów podejmowanych zada� . Do� wiadczenia poprzednich bud� etów 
obywatelskich ca
y czas ucz�  nas i wprowadzamy te nowe metody”. 
 
Dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek powiedzia
: „W nawi� zaniu do s
ów 
dyrektora Biura ds. Partycypacji Spo
ecznej p. Grzegorza Justy� skiego pragn�  oznajmi� , i�  na 
spotkaniu z dyrektorami placówek, na którym omawiali� my problemy bud� etu 
obywatelskiego, trzech dyrektorów powiedzia
o, � e potrzebuje pomocy Wydzia
u Edukacji. 
Reszta powiedzia
a, � e poradzi sobie z tymi zadaniami sama”. 
 
Wobec braku innych zg
osze�  do dyskusji indywidualnej oraz propozycji zmian z Komisji 
Uchwa
 i Wniosków przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak podda
 pod 
g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku nr 327/2015 wraz z autopoprawk� . 
 
Przy 31 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/530/15 w sprawie wydatków bud� etu miasta 
	odzi, które w 2015 roku nie wygasaj�  z up
ywem roku bud� etowego, która stanowi 
za
� cznik nr 16 do protoko
u.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak zaproponowa
 

� czne procedowanie pkt 16 i pkt 17 porz� dku obrad dot. uchwalenia bud� etu miasta 	odzi na 
2016 rok  oraz uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta 	odzi na lata 2016-
2040. Nast� pnie podda
 wniosek pod g
osowanie. 
 
Przy 30 g
osach „za”, braku  g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska wniosek przyj� 
a.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej. 
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Przewodnicz� cy Klubu Radnych PiS, p. Marek Michalik zg
osi
 wniosek o 10 minut 
przerwy. 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak og
osi
 
przerw�  do godz. 11,35. 
 
 
Po przerwie prowadzenie obrad wznowi
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz 
Kacprzak. 
 
 
 
Ad pkt 16 -  Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie uchwalenia bud� etu miasta 

	odzi na 2016 rok  - druk nr 269/2015 wraz z autopoprawkami. 

Ad pkt 17 -  Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej miasta 	odzi na lata 2016-2040 - druk nr 270/2015 
wraz z autopoprawkami. 

 
 
Prezydent Miasta p. Hanna Zdanowska powiedzia
a: „Za nami 4 lata najwi� kszych 
inwestycji w najnowszej historii naszego Miasta. Razem, nie bez wyrzecze�  i trudno� ci, w 
ekspresowym tempie zmienili� my 	ód � . Jednocze� nie mimo rekordowych nak
adów na 
inwestycje dbali� my o stabiln�  sytuacj�  finansow�  	odzi, pilnowali � my wska� ników 
zad
u� enia, utrzymali� my dobr�  opini�  mi� dzynarodowych ekspertów. Najbli� sze 8 lat to 
szansa na jeszcze wi� ksze inwestycje i jeszcze wi� ksz�  zmian� . Dzi� ki nowym � rodkom z 
Unii Europejskiej, a to nawet 4 miliardy z
otych, b� dziemy mogli podnie��  komfort � ycia 

odzian, zrewitalizowa�  centrum Miasta, dobudowa�  dojazdy do autostrad, wyremontowa�  
jeszcze wi� cej szkó
, zadba�  o parki i ziele�  w Mie� cie. Mamy tak� e nadziej�  na kolejne 
inwestycje rz� dowe, przede wszystkim obwodnic�  S-14 i tunel 
� cz� cy dworce Fabryczny z 
Kaliskim. Musimy te inwestycje dobrze przygotowa� , zaplanowa�  i skoordynowa� . Dlatego 
najbli� szy rok po� wiecimy g
ównie na jak najlepsze przygotowanie inwestycji, aby pozyska�  
jak najwi� ksz�  ilo��  � rodków z Unii Europejskiej. W 2016 r. 
apiemy oddech, dajemy 
mieszka� com odpocz��  od trudno� ci zwi� zanych z kolejnymi budowami, ograniczamy 
wydatki i minimalizujemy deficyt. Doko� czymy rozpocz� te inwestycje: przebudow�  w� z
a 
multimodalnego oraz dróg wokó
 dworca 	ód�  Fabryczna, budow�  obiektów sportowych oraz 
uk
adu drogowego wokó
 stadionu przy al. Pi
sudskiego. Doko� czymy te�  rewitalizacj�  
obiektów dawnej elektrociep
owni EC 1 i dalej b� dziemy zmienia�  Ksi�� y M
yn. Dla mnie 
osobi� cie najwa� niejszym inwestycyjnym wydarzeniem roku 2016 b� dzie start rewitalizacji 
obszarowej. W przysz
ym roku przechodzimy z remontowania poszczególnych, pojedynczych 
kamienic do przebudowy ca
ych kwarta
ów Miasta. Zaczniemy wymienia�  chodniki, 
remontowa�  ulice, zasadzimy w centrum Miasta wi� cej drzew. Powstanie wi� cej parków i 
przestrzeni publicznej. Na pewno b� dziemy pami� ta�  o wszystkich ma
ych inwestycjach na 
dzielnicach i osiedlach, szczególnie tych wybranych przez mieszka� ców w ramach bud� etu 
obywatelskiego. Mam nadziej� , � e przyjm�  Pa� stwo przygotowany przez nas projekt bud� etu. 
Znalaz
y si�  w nim niektóre Pa� stwa sugestie i propozycje. To dobry, spokojny, 
zrównowa� ony bud� et, który daje nam gwarancje maksymalnego wykorzystania � rodków 
unijnych w kolejnych latach. Szczegó
y oczywi� cie przedstawi Pa� stwu Skarbnik Miasta, ale 
raz jeszcze prosz� , � eby� my popatrzyli na ten bud� et, jako bud� et, który jest takim 
wehiku
em, który przeniesie nas ju�  od przysz
ego roku w olbrzymie projekty, nie tylko 
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inwestycyjne, ja oczywi� cie skupi
am si�  na inwestycyjnych, ale przede wszystkim spo
eczne, 
bo rewitalizacja, to przede wszystkim dzia
ania spo
eczne, które planujemy realizowa�  w 
	odzi, to dzia
ania, które daj�  szanse nie tylko na lepsze skoordynowanie, lepsz�  dystrybucj�  
i wykorzystanie � rodków na rzecz spo
eczno� ci lokalnych, ale równie�  te dzia
ania daj�  
szanse na wzrost zasobno� ci naszego Miasta i ka� dego mieszka� ca 	odzi. Ju�  w tej chwili 
rozwój Miasta pokaza
, � e te dzia
ania, które zdecydowali� my si�  rozpocz��  pi��  lat temu 
przynosz�  swoje efekty. Postawili� my na rozwój. I ten rozwój powoduje, � e stopa bezrobocia 
gwa
towanie spada, � e � rednie zarobki w Mie� cie rosn� . Nie jeste� my ju� , jak kiedy� , jednym 
z ostatnich miast w Polsce. Jeste� my jednym w czo
ówce du� ych miast lepiej zarabiaj� cych 
spo
ecze� stw. Wiem, � e jest jeszcze du� o do zrobienia, bo � rednie niekiedy k
ami� . Wiem, � e 
jest du� o osób, które oczekuj� , � e zmieni si�  równie�  i ich sytuacja np. Pa� stwo siedz� cy na 
balkonie. Tak si�  b� dzie stopniowo dzia
o. Ju�  w tym roku w przysz
orocznym bud� ecie 
zaplanowali� my dodatkowe, du� e � rodki dla domów pomocy spo
ecznej. Tu jest du� y 
dysonans i du� e ró� nice w zarobkach, ale równie�  zacznie si�  poprawia�  tam, gdzie by
o 
bardzo � le, czyli jednostkach kultury. Stopniowo staramy si�  równowa� y�  i pokazywa� , � e 
nie tylko inwestujemy w beton, jak niektórzy mówi� , ale przede wszystkim inwestujemy w 
przysz
o�� , a przysz
o��  to jest równie�  kapita
 ludzki. To s�  Pa� stwo. W zwi� zku z czym, te 
� rodki te�  b� d�  sukcesywnie si�  pojawia
y. Jednak one nie mog�  od razu zdominowa�  
bud� etu, bo przy obecnych wska� nikach, kiedy decyduje tzw. nadwy� ka operacyjna,  
najistotniejszym elementem bud� etu jest w
a� nie ograniczanie wydatków bie�� cych, a 
intensyfikowanie dochodów bie�� cych. Te dochody udaje nam si�  intensyfikowa� . Rok do 
roku dochody  bie�� ce Miasta faktycznie zaczynaj�  rosn�� , dlatego te�  ruchy, które 
zaplanowali� my, stopniowej regulacji wynagrodze� , czy to w domach pomocy spo
ecznej, 
czy to w� ród pracowników administracji w szkolnictwie, czy tak jak wspomnia
am w 
kulturze. Te wszystkie rzeczy nie zadziej�  si� , je� eli nadal nie b� dziemy stawia�  na rozwój 
Miasta, bo � rodki z tego rozwoju daj�  szanse, � eby równie�  podnosi�  wynagrodzenia naszych 
pracowników. Inaczej podniesienie samych wynagrodze� , bez stworzenia narz� dzi do 
intensyfikacji dochodów, by
oby tylko i wy
� cznie dzia
aniem na krótk�  met� , bo to 
spowodowa
oby parali�  bud� etu Miasta, który nie by
by wydolny, � eby te wszystkie rzeczy 
ud� wign�� . Musimy budowa�  dochody bie�� ce, wtedy mo� emy je dystrybuowa�  i 
przekazywa�  tym, którzy tego potrzebuj� , czyli pracownikom poszczególnych jednostek 
Miasta, którzy przez lata zaciskali pasa. Czas, � eby stopniowo poczuli równie�  zmieniaj� c�  
si�  	ód �  w zakresie osobistych dochodów. Poprosz�  teraz Skarbnika Miasta, który przedstawi 
Pa� stwu w ogólnym zarysie bud� et Miasta na rok 2016. Tak jak wspomnia
am, to nie jest 
bud� et, który b� dziemy oceniali z perspektywy rozwoju, to jest bud� et, który b� dziemy 
oceniali z perspektywy przygotowania do absorpcji jak najwi� kszych � rodków unijnych, czyli 
zrealizowania szeregu dzia
a�  koniecznych z punktu widzenia naszego Miasta nie w oparciu 
tylko i wy
� cznie o � rodki pozyskane z bud� etu, ale o � rodki zewn� trzne. Dzi� ki temu, te 
pieni� dze, które zostan�  w bud� ecie b� d�  mog
y by�  dystrybuowane na inne bardzo wa� ne z 
punktu widzenia nas wszystkich cele, przede wszystkim te prospo
eczne”. 
 
Skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski powiedzia
: „Od pierwszego czytania projektu 
bud� etu Miasta na rok 2016 do Pa� stwa Radnych wp
yn� 
y dwie autopoprawki. Obecnie 
zaprezentuj�  krótko ogólne kwoty i zmiany, które w tych autopoprawkach zosta
y uj� te. 
Generalnie, je� eli chodzi o zmiany uj� te w autopoprawkach, to powoduj�  one, � e ostateczny 
poziom dochodów kszta
tuje si�  na poziomie 3 533 466 122 z
. Bior� c pod uwag�  bud� et 
uchwalony na rok 2015 jest to mniej o 8,6%. To przede wszystkim wynika z poziomu 
dochodów maj� tkowych. Dochody bie�� ce maj�  bardzo 
adny przyrost –  3,9% w stosunku do 
roku 2015. Autopoprawki, które zosta
y z
o� one powoduj� , � e dochody generalnie wzrastaj�  
w stosunku do pierwotnej wersji o 18 537 726 z
, z czego dochody bie�� ce o kwot�  
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7 275 916 z
, a dochody maj� tkowe o 11 261 810 z
. Te autopoprawki dostosowuj�  projekt 
bud� etu równie�  do zmian organizacyjnych, jakie wejd�  w � ycie z dniem 1 stycznia 2016 r. 
oraz uwzgl� dniaj�  zmiany porz� dkowe i dostosowuj� ce bud� et oraz WPF do tych zmian, 
które Pa� stwo równie�  w mi� dzyczasie dokonywali� cie w obecnie obowi� zuj� cym WPF. 
Wspomniane zmiany mia
y skutek na rok 2016. Dlatego te� , te zmiany w wi� kszo� ci s�  tu 
uj� te, � eby jak najbardziej ten bud� et roku 2016 by
 aktualny. G
ówne zmiany uj� te w 
autopoprawkach, je� eli chodzi o dochody o zwi� kszenia, to 6 797 000 z
. Nale��  do nich:  
zwrot VAT od inwestycji sportowych oraz z tytu
u rozliczenia VAT wspó
czynnikiem. Ze 
sprzeda� y maj� tku mamy dodatkow�  kwot�  9 000 000 z
, przy czym 7 000 000 z
 jest to 
sprzeda�  lokali mieszkalnych, a 2 000 000 z
 sprzeda�  lokali u� ytkowych oraz dotacje i � rodki 
przeznaczone na inwestycje. Ponad 2 260 000 z
 dot. przesuni� cia dotacji na Komend�  
Miejsk�  Pa� stwowej Stra� y Po� arnej i termomodernizacj�  ich budynków oraz dotacji 
zwi� zanej z opracowaniem koncepcji rewitalizacyjnej Miasta. Równie�  dochody MOSiR 
maj�  wzrosn��  o 334 384 z
. Te � rodki by
yby zagospodarowane przez MOSiR, o czym 
powiem krótko przy wydatkach. Je� eli chodzi o zmniejszenia, to mamy tutaj urealnienie 
wysoko� ci dochodów z tytu
u udzia
u Miasta w dochodach bud� etu pa� stwa w kwocie 
752 920 z
. Je� eli chodzi o poszczególne grupy dochodowe, to tutaj zmiana w stosunku do 
pierwotnej wersji dot. dochodów jednostek komunalnych o ponad 300 000 z
 i zwi� zana jest z 
MOSiR. Pozosta
e dochody, czyli rozliczenie VAT ponad 6 000 000 z
 oraz � rodki unijne w 
cz�� ci bie�� cej - pierwotna wersja dot. kwoty 1 800 000 z
, teraz jest to 2 700 000 z
. To s�  
zmiany w poszczególnych grupach dochodów bie�� cych. Natomiast w dochodach 
maj� tkowych autopoprawka zwi� kszy
a � rodki dotacji i na inwestycje o 2 300 000 z
 i 
dochody ze sprzeda� y maj� tku o 9 000 000 z
. Je� eli chodzi o wydatki, to po uwzgl� dnieniu 
dwóch autopoprawek, wzrastaj�  one o 18 530 773 z
. I to powoduje, � e wydatki ostatecznie 
by
y ukszta
towane na poziomie 3 558 269 429 z
. Te wydatki s�  mniejsze ani� eli w bud� ecie 
uchwalonym na 2015 r. Przede wszystkim wynika to z poziomu wydatków maj� tkowych. 
Wydatki bie�� ce rosn�  o 2,4%. Ich dynamika wzrostu jest mniejsza ani� eli dochodów 
bie�� cych. Mo� na powiedzie� , � e zdrowa zasada w tym obszarze zosta
a zachowana. Wydatki 
bie�� ce wzrastaj�  o 6 841 847 z
, natomiast wydatki maj� tkowe o kwot�  11 688 926 z
. 
Podobnie, jak po stronie dochodowej, autopoprawka uwzgl� dnia równie�  zmiany 
organizacyjne, czyli dostosowuje si�  do decyzji, które podejmowane by
y przez Rad�  Miejsk�  
w ramach obecnie obowi� zuj� cego jeszcze do ko� ca roku WPF, a zmiany te by
y 
dokonywane od czasu z
o� enia projektu bud� etu do dnia dzisiejszego. Je� eli chodzi o zmiany, 
które dot. zmian organizacyjnych, to dot. to spraw, które powoduj�  powstanie nowych 
jednostek w Departamencie Gospodarowania Maj� tkiem w miejsce Wydzia
u Maj� tku Miasta 
i Wydzia
u Praw do Nieruchomo� ci, które powoduj� , � e te zadania w ró� nych cz�� ciach s�  
dzielone na nowe wydzia
y. Równie�  od 1 stycznia 2016 r. Oddzia
 Nadzoru W
a� cicielskiego 
powstaje w miejsce Biura Nadzoru W
a� cicielskiego. Te zmiany te�  s�  usankcjonowane w 
autopoprawkach. Je� eli chodzi o zmiany dostosowawcze, b� d� ce konsekwencj�  zmian, które 
Pa� stwo jeszcze w tym roku dokonali� cie, to je� li chodzi o rewitalizacj�  pa
acu Pozna� skich, 
to 307 000 z
 przesz
o z tego roku na rok 2016. Uzupe
niono kwot�  na hal�  widowiskowo-
sportow�  Atlas Aren�  1 1 252 957 z
. Uzupe
niono � rodki na dom wielopokoleniowy dla osób 
niespokrewnionych – 1 406 999 z
. W dniu dzisiejszym podj� li � cie równie�  Pa� stwo decyzj�  
o tym, � e cz���  � rodków na termomodernizacj�  budynków Komendy Miejskiej Pa� stwowej 
Stra� y Po� arnej b� dzie wydatkowana w roku przysz
ym. Jest to kwota 2 261 810 z
. Je� eli 
chodzi o termomodernizacj�  obiektów Miasta (SP nr 34 i ZSO nr 1), to te�  to zadanie z 
ogólnej puli � rodków termomodernizacyjnych jest wyodr� bnione na kwot�  2 879 840 z
. 
System odwodnienia Miasta, to dodatkowo 300 000 z
. Jest równie�  uzupe
nienie � rodków o 
1 100 000 z
 na tzw. Ogrody Karskiego przy ul. Ogrodowej 30 – 56 tak, aby pierwotne � rodki 
planowane na ten cel w bud� ecie obywatelskim by
y pe
ne. Przypomn� , � e na ten cel w roku 
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bie�� cym by
o przeznaczone 2 350 000 z
 i � eby ta kwota ostatecznie by
a zachowana, 
niezb� dne jest uzupe
nienie o kwot�  1 100 000 z
.  Dostosowujemy równie�  rewitalizacj�  
obszarow�  cz�� ci 	odzi projekt nr 6 w Zarz� dzie Dróg i Transportu. Ta sprawa te�  ju�  by
a na 
jednej z ostatnich sesji za
atwiana. Budowa o� wietlenia solarnego w parku im. Szarych 
Szeregów na kwot�  ponad 91 000 z
 jest równie�  konsekwencj�  zmian, które by
y 
dokonywane w tym roku. To s�  zmiany organizacyjne dostosowuj� ce. Natomiast s�  równie�  
zmiany w zakresie wprowadzenia nowych tytu
ów, b� d�  zwi� kszenia wydatków na niektóre 
zadania. S�  one konsekwencj�  m.in. sygnalizacji komisji Rady Miejskiej, które wskazywa
y 
na pewne potrzeby w zakresie zwi� kszenia niektórych pozycji bud� etowych. I tak m.in. 
zwi� kszamy � rodki na promocj�  turystyczn�  Miasta. S�  to sprawy zwi� zane z Forum w 
Davos, czy Gala Ambasadorów – 310 000 z
. Jest to sprawa, o któr�  wnioskowa
a Komisja 
Promocji Miasta i Wspó
pracy Zagranicznej. Organizacja konkursów architektonicznych i 
architektoniczno-urbanistycznych – 250 000 z
. Jest równie�  szereg zwi� ksze�  w rezerwach 
celowych. Na wydatki zwi� zane z kultur�  zwi� kszenie o 900 000 z
 do kwoty 1 000 000 z
. 
Rezerwa celowa na wydatki zwi� zane z ochron�  zdrowia – zwi� kszenie o 1 500 000 z
. 
Pierwotnie na ten cel by
a przeznaczona kwota 1 000 000 z
. Rezerwa celowa na wyrównanie 
wynagrodze�  pracowników o� wiaty – 2 000 000 z
. Jest to nowa rezerwa. Równie�  now�  
rezerw�  celow�  s�  � rodki z przeznaczeniem na wspó
organizacj�  i realizacj�  przedsi� wzi��  
podczas � wiatowych Dni M
odzie� y – 500 000 z
. Wydatki MOSiR wzrastaj�  o ponad 
333 000 z
. W Zarz� dzie Dróg i Transportu wydatki na utrzymanie dróg w Miastach na 
prawach powiatu wzrastaj�  o 450 000 z
. Jest to zwi� zane z rozliczeniem strefy p
atnego 
parkowania oraz zakupem 
awek na przystankach komunikacji miejskiej. Analizy 
przedrealizacyjne, us
ugi doradcze dot. parkingów wielopoziomowych realizowanych w PPP 
ponad 90 000 z
. Równie�  w zakresie wydatków bie�� cych mamy zadanie, które b� dzie 
dofinansowane ze � rodków inwestycyjnych, informatyczne us
ugi przestrzenne w 
realizowanej strefie wielkomiejskiej – 44 000 z
. To zadanie w cz�� ci znajduje si�  w grupie 
wydatków inwestycyjnych, a w cz�� ci w grupie wydatków bie�� cych. To s�  podstawowe, 
dodatkowe � rodki na wydatki bie�� ce. Chcia
bym równie�  zwróci�  uwag�  na to, � e aby 
zabezpieczy�  � rodki m.in. na te cele ograniczono rezerw�  ogóln�  o kwot�  1 144 500 z
. Je� eli 
chodzi o struktur�  wydatków, to ona praktycznie nie zmieni
a si�  od pierwotnej wersji. Nadal 
o� wiata i wychowanie, to najwi� ksza pula � rodków. Kolejne pozycje, to pomoc spo
eczna 
oraz transport i 
� czno�� . Je� eli chodzi o wydatki maj� tkowe, to ostatecznie kszta
tuj�  si�  one 
na poziomie 619 100 000 z
. W strukturze stanowi�  17,4%. Trzeba powiedzie� , � e ta  
struktura wzrasta w stosunku do pierwotnej wersji o 0,2%. Je� eli chodzi o zwi� kszenia, które 
dot. wydatków maj� tkowych a s�  nowymi zadaniami, to do nich nale��  nast� puj� ce tytu
y: 
budowa boisk pi
karskich wraz z zapleczem przy ul. Minerskiej w 	odzi – 2 500 000 z
 w 
roku 2016, zadanie to b� dzie realizowane w trybie dwuletnim i w WPF w roku 2017 na ten 
cel zapisane jest 5 000 000 z
; zakup sprz� tu systemu elektronicznego g
osowania – 35 000 z
; 
zakupy inwestycyjne w Centrum � wiadcze�  Socjalnych -  194 400 z
; modernizacja i 
rozbudowa portalu lodz.pl – 450 000 z
, zadanie to b� dzie realizowane w trybie dwuletnim, w 
roku 2017 przeznaczono dodatkowo 190 000 z
; nabywanie praw autorskich w ramach 
koprodukcji filmów i produkcji audiowizualnych – 1 400 000 z
, to zadanie jest wpisane 
równie�  w WPF na rok 2017 z kwot�  1 200 000 z
, zadanie b� dzie realizowane przez EC-1, 
jest to dawny fundusz firmowy. Autopoprawka równie�  powoduje, i�  ostatecznie zamykamy 
przedsi� wzi� cie rewitalizacja EC-1 i jej adaptacja na cele kulturalno-artystyczne. Jako projekt 
unijny proponuje si� , aby od roku 2016 to zadanie mia
o inn�  nazw�  – rozwój funkcji i us
ug 
oferowanych przez EC-1 	ód�  Miasto Kultury. Jest to zmiana, która  równie�  pozwala na 
wygospodarowanie � rodków na to nabycie praw autorskich w ramach koprodukcji filmów i 
produkcji audiowizualnych. Wykonanie ogrodzenia w p
ywalni Wodny Raj – 130 000 z
. 
Kolejne zadanie, którego w tym roku nie uda
o si�  zrealizowa�  z uwagi na termin, to program 
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profilaktyczny Silna P
e�  organizowany przez Komend�  Miejsk�  Policji w 	odzi – 100 000 
z
. Informatyczne us
ugi przestrzenne w rewitalizowanej strefie wielkomiejskiej Miasta, to 
projekt unijny w cz�� ci maj� tkowej - 51 400 z
. Wykonanie portalu internetowego s
u�� cego 
do kontaktu z mieszka� cami – 130 000 z
. Zakup autokaru dla Teatru Lalek „Arlekin”. To 
zadnie mia
o by�  zrealizowane w tym roku. Jednak nie uda si�  go rozliczy�  w bie�� cym roku. 
Poniewa�  jest to dotacja, dlatego ta sprawa nie mog
a si�  znale��  w ramach wydatków 
niewygasaj� cych. St� d propozycja odtworzenia w roku 2016. Je� eli chodzi o najwa� niejsze 
kierunki inwestowania, to one równie�  w stosunku do tej pierwotnej wersji bud� etu si�  nie 
zmieniaj� . Ponad 471 300 000 z
, to wydatki maj� tkowe realizowane w ramach przedsi� wzi��  
uj� tych w WPF. Jest to 76,1% ogó
u wydatków maj� tkowych. Pozosta
e 23,9%, czyli ponad 
147 000 000 z
, to wydatki realizowane w trybie jednorocznym, w tym oczywi� cie s�  
rezerwy. Mimo zmniejszenia pewnej puli na inwestycje w zakresie transportu i 
� czno� ci 
nadal ta pozycja jest najwi� ksza. Inwestycje w zakresie kultury fizycznej i sportu, to druga 
pod wzgl� dem wielko� ci grupa wydatków maj� tkowych. Bior� c pod uwag�  ostateczny 
poziom dochodów i wydatków, deficyt jest ukszta
towany na poziomie 24 803 307 z
. W 
stosunku do pierwotnego przed
o� enia w projekcie bud� etu jest to kwota mniejsza o 6 953 z
. 
Wynika to z rozliczenia kredytów i po� yczek. Je� eli chodzi o nadwy� k�  operacyjn� , 
wska� nika, który jest uwa� nie � ledziony przez instytucje finansowe, agencje ratingowe, 
banki,  to ostateczna jej wysoko��  kszta
tuje si�  na poziomie 251 826 937 z
. W stosunku do 
pierwotnej wersji projektu bud� etu jest to kwota wy� sza o 434 069 z
. Je� eli chodzi o 
przychody i rozchody, to przychody wzrastaj�  w stosunku do pierwotnej wersji o 400 000 z
, 
a rozchody o 406 953 z
. Zmiany uj� te w WPF na rok 2016 powoduj� , � e ma to prze
o� enie 
na rok 2017 i lata nast� pne. Chc�  powiedzie� , � e szczególnie wydatki bie�� ce przek
adaj�  si�  
na lata nast� pne powoduj� c wzrosty. Nadwy� ka, czy deficyt w latach nast� pnych pozostaje na 
niezmienionym poziomie w stosunku do pierwotnego przed
o� enia. Nadwy� ka operacyjna 
lekko spada w latach 2017-2019. Natomiast 
� czne zad
u� enie pozostaje na niezmienionym 
poziomie. Wska� niki obs
ugi d
ugu s�  nadal w granicach norm ustawowych. Opinie RIO 
zosta
y wydane w dniu 15 grudnia. Opinie te nie obejmowa
y zmian, które s�  prezentowane w 
autopoprawkach dot. druku pierwotnego”. Nast� pnie odczyta
 opini�  RIO w sprawie WPF 
miasta 	odzi na lata 2016-2040, która stanowi za
� cznik nr 17 oraz opini�  RIO w sprawie 
projektu bud� etu miasta na rok 2016, która stanowi za
� cznik nr 18 do protoko
u.  
 
Przyst� piono do zadawania pyta� . 
 
Wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak zapyta
a, jaka 
b� dzie � rednia podwy� ka dla pracowników kultury, muzeów, galerii i o� rodków kultury, na 
które przeznaczona jest kwota 900 000 z
?  
 
Skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski odpowiedzia
: „Nie wiadomo. Generalnie 
� rodki w kwocie 900 000 z
 zosta
y zapisane w rezerwie celowej, poniewa�  na dzie�  
dzisiejszy jeszcze ich przeznaczenie ostateczne nie jest znane. One zwi� ksz�  zadania 
statutowe. B� d�  transferowane pó� niej ewentualnie do instytucji kultury, natomiast na dzie�  
dzisiejszy nie powiem konkretnego przeznaczenia, czy to b� d�  podwy� ki, czy zadania 
statutowe”. 
 
Wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak powiedzia
a: 
„Prezydent Miasta w swoim wyst� pieniu mówi
a o podwy� kach dla pracowników kultury. 
Taka te�  by
a sentencja Komisji Kultury na posiedzeniu 1 grudnia br., aby zabezpieczy�  
kwot�  na podwy� ki dla tej grupy”.  
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Skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski odpowiedzia
: „Zgadzam si� , � e ta rezerwa by
a 
wynikiem analizy stanowiska Komisji Kultury i na pewno w du� ej cz�� ci te � rodki b� d�  
przeznaczone, na wynagrodzenia pracowników instytucji kultury. Jednak na tym etapie nie 
jestem w stanie powiedzie� , w jakim zakresie”. 
 
Wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska-Cudak powiedzia
a: 
„Dobrze. Rozumiem, � e s�  to zabezpieczone � rodki na wynagrodzenia dla pracowników 
kultury na podwy� szenie ich uposa� e� , ale jeszcze nie wiadomo, w jakim zakresie te 
uposa� enia b� d�  podwy� szone. Czy tak?”. 
 
Skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski odpowiedzia
, � e tak. 
 
Wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Pawe
 Bli� niuk powiedzia
: „Przy pierwszym 
czytaniu projektu bud� etu na rok 2016 w po
owie listopada br. pyta
em o kilka zagro� e�  i 
ryzyk, które mog�  wyst� pi�  dla realizacji bud� etu w przysz
ym roku. Wtedy by
o do��  
hipotetyczne i Skarbnik Miasta wówczas odpowiedzia
 mi, i�  nie znamy szczegó
ów i nie 
wiemy, jak to b� dzie wygl� da
o. Bud� et jest dobry, mamy niski deficyt, pozytywn�  opini�  
RIO, natomiast samo zaplanowanie wydatków, to jedno, zaplanowanie dochodów, to drugie, 
ale trzecia rzecz, to egzekucja i to, czy pieni� dze, które planujemy pozyska�  po stronie 
dochodów w przysz
ym roku rzeczywi� cie do kasy Miasta wp
yn�  i co je� li nie? 30 listopada 
br. do Laski Marsza
kowskiej zosta
 z
o� ony projekt ustawy o zmianie ustawy o podatku od 
osób fizycznych. Jest to konkretny projekt, konkretna propozycja autorstwa Prezydent RP 
p. Andrzeja Dudy. Ten projekt zak
ada wprost obni� enie dochodów samorz� du terytorialnego 
w Polsce z tytu
u udzia
ów w dochodach z podatku PIT, a dla 	odzi, jak to przewidywa
 
Skarbnik Miasta, jest to 190 000 000 z
. S�  badania, które bardziej pesymistycznie patrz�  na 
ten projekt. Niektórzy eksperci stwierdzaj� , � e jest to powy� ej 200 000 000 z
 dla 	odzi i to 
nie tylko w roku przysz
ym, ale w latach nast� pnych. W zwi� zku z tym rodzi si�  pytanie, co 
si�  stanie, je� li Sejm szybko t�  ustaw�  przyjmie. Dat�  wej� cia w � ycie ustawy jest 1 stycznia 
2016 r. i od tego dnia b� d�  nas obowi� zywa
y skutki, jakie b� dzie nios
a za sob�  ta 
nowelizacja. Czy bud� et Miasta jest gotowy na pomniejszenie dochodów w przysz
ym roku o 
190 000 000 z
? Czy WPF równie�  mog
aby przyj��  na siebie takie obni� enie dochodów? Co 
b� dzie z rewitalizacj� ? Przygotowujemy si�  do wielkiego projektu, przygotowali� my 
zrównowa� ony bud� et na przysz
y rok, a oka� e si� , � e b� dzie brakowa
o w kasie Miasta 
rokrocznie ok. 200 000 000 z
. Czy w takich warunkach jeste� my w stanie poprowadzi�  ten 
wielki, cywilizacyjny dla naszego Miasta projekt? Mam nadziej� , � e ta ustawa w Sejmie 
przyjmie troch�  innych wymiar, ale na ten moment jest konkretny projekt. By�  mo� e na 
dniach b� d�  jakie�  propozycje zmian. Przypominam, � e w tym projekcie nie ma refundacji dla 
samorz� du terytorialnego. Jest realizacja wyroku Trybuna
u Konstytucyjnego, to dobrze, � e 
niektórzy zauwa� aj�  Trybuna
 Konstytucyjny, ale jednak jest fakt, � e proponowane zmiany 
nios�  ze sob�  skutki takie, � e w kasie Miasta b� dzie mniej o 190 000 000 z
. S�  to szacunki 
Skarbnika Miasta z sesji listopadowej. By�  mo� e to pomniejszenie b� dzie znacznie wi� ksze 
rokrocznie? Kolejne pytanie kieruj�  do dyrektora ZDiT odno� nie projektu remontu k
adek na 
al. Wyszy� skiego. Jeste� my po przebudowie trasy W-Z, ale te dwie k
adki s�  nieruszone. 
My� l� , � e warto by
oby si�  nimi zaj�� . Mam pytanie, czy ZDiT, bo by
y takie szacunki, 
planuje wyst� pi�  i to skutecznie do Prezydenta Miasta w ci� gu roku bud� etowego i wpisa�  
projekt do bud� etu Miasta lub do WPF? Zapewne uspokoi
oby to mieszka� ców Retkini, 
którzy co dzie�  korzystaj�  z tych k
adek, ale i  osoby przyje� d� aj� ce na to osiedle”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak zapyta
 o remont nawierzchni 
asfaltowej na ul. Hetma� skiej na Olechowie Janowie.  
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Skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski odpowiedzia
: „Je� eli chodzi o projekt bud� etu 
i autopoprawki, to one s�  przygotowywane zgodnie z obowi� zuj� cym stanem prawnym. Nie 
ma podstaw, aby przygotowywa�  to inaczej. RIO równie�  bada projekt zgodnie z obecnie 
obowi� zuj� cym stanem prawnym. Je� eli chodzi o PIT, to przyj� li � my kwoty, na dzie�  
dzisiejszy, zgodne z informacj�  przekazan�  nam przez Ministra Finansów. 	 adnych innych 
informacji na ten temat nie mamy. Oczywi� cie, � e jest ogromne zagro� enie, � e je� eli ustawa 
wejdzie w � ycie bez odpowiedniej rekompensaty, to wówczas trzeba b� dzie czyni�  starania, 
aby ograniczy�  przede wszystkim wydatki bie�� ce. Pragn�  podkre� li � , � e dochody z podatku 
dochodowego od osób fizycznych s�  dochodami bie�� cymi, tym samym znacz� co spad
aby 
nam nadwy� ka operacyjna. Na dzie�  dzisiejszy planowana jest ona na przysz
y rok w 
wysoko� ci ponad 251 000 000 z
. Obni� enie jej o 190 000 000 z
 - 200 000 000 z
 spowoduje, 
� e ta nadwy� ka operacyjna by
aby minimalna. Tym samym trzeba by by
o podejmowa�  
bardzo drastyczne dzia
ania w cz�� ci operacyjnej bud� etu Miasta. Generalnie uwa� am, � e 
takie zmiany, bez stosownej rekompensaty, nie mog�  by�  dokonywane, z uwagi chocia� by na 
zapisy konstytucyjne. W moim przekonaniu nie by
oby to zgodne z Konstytucj�  RP. Jak 
b� dzie, zobaczymy. Wtedy b� dziemy podejmowali jakie�  dzia
ania. Na dzie�  dzisiejszy 
mówi� , � e projekt bud� etu, jak i projekt WPF oparte s�  o obowi� zuj� cy stan prawny. W 
przypadku, kiedy si�  co�  zmieni, na niekorzy�� , wówczas na pewno b� dzie pod znakiem 
zapytania i wielkie zagro� enie dla tego, by� my zaabsorbowali � rodki w ramach nowej 
perspektywy finansowej, które mog
yby do Miasta przyj�� . To s�  zagro� enia, ale jeszcze 
poczekajmy na ostateczne decyzje Parlamentu”. 
 
Dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita powiedzia
 m.in.; „Je� eli chodzi 
o ul. Hetma� sk� , to na chwil�  obecn�  w projekcie bud� etu nie ma przewidzianych � adnych 
� rodków na jak� kolwiek modernizacj� , przebudow�  lub remont. Bior� c pod uwag�  jej d
ugo��  
i szeroko�� , to by
aby to kwestia ok. kilku milionów z
otych. Takie zadanie nale� a
oby 
wprowadzi� , jako nowe. W projekcie bud� etu istnieje zadanie „Modernizacja nawierzchni 
drogowych”. Przy stosownym zwi� kszeniu tych � rodków mo� na by
oby wykona�  
modernizacj�  tej nawierzchni. Natomiast, je� eli chodzi o kwestie k
adek, to obecnie nie 
pami� tam, jaki by
 koszt kompleksowego remontu k
adek. W projekcie bud� etu na 2016 rok 
zapisana jest kwota 1 500 000 z
 w wydatkach bie�� cych na remont obiektów mostowych na 
terenie Miasta. Z tych � rodków przede wszystkim musi zosta�  wykonany remont wiaduktu na 
ul. D� browskiego ze wzgl� du na jego stan techniczny. Je� eli okaza
oby si� , � e po 
przeprowadzeniu post� powania przetargowego i podpisaniu umowy zosta
yby wolne � rodki, 
wówczas mo� na by
oby spróbowa�  wykorzysta�  je na k
adki na Retkini”. 
 
Wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Pawe
 Bli� niuk powiedzia
 m.in.: „Pytanie 
dotyczy
o projektu ustawy Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej zwi� zanego ze zmian�  
ustawy o podatku od osób fizycznych, który w obecnym kszta
cie zak
ada zmniejszenie 
dochodów Miasta w przysz
ym roku o ok. 190 000 000 z
. Zmniejszenie to b� dzie 
wyst� powa
o co roku. Pani Prezydent prezentuj� c w dniu dzisiejszym projekt bud� etu Miasta 
na 2016 r. oraz Wieloletniej Prognozy Finansowej zapowiedzia
a, � e rewitalizacja Miasta jest 
priorytetem. Miasto chcia
oby jak najwi� kszej absorpcji � rodków zewn� trznych. Je� eli takie 
ryzyko zmaterializowa
oby si� , bez � adnej rekompensaty, czy Miasto jest w stanie ud� wign��  
rewitalizacj� ? Zmniejszenie bud� etu Miasta o 200 000 000 z
 w przysz
ym roku, to 1/3 
wydatków inwestycyjnych. Chcia
bym zatem zapyta� , czy to ryzyko nie jest tylko 
zagro� eniem dla przysz
orocznego bud� etu Miasta, ale równie�  dla lat nast� pnych 
w kontek� cie projektu zwi� zanego z rewitalizacj� , na który Miasto b� dzie chcia
o wyda�  nie 
setki, a miliardy z
otych”.   
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Do wypowiedzi odniós
 si�  wiceprezydent Miasta p. Ireneusz Jab
o� ski, który powiedzia
 
m.in.: „Ryzyko polityczne jest jedynym niemierzalnym ryzykiem. Nie podejmuje si�  
kwantyfikowa�  jego warto� ci procentowej spe
nienia si� . Na mój stan wiedzy, zmianie 
w ustawie podatkowej powinny zapa��  do ko� ca listopada roku poprzedzaj� cego rok 
bud� etowy. Zatem, je� eli nawet ta lub inne zmiany w prawie podatkowym dot. m.in. PiT 
nast� pi� , to b� d�  obowi� zywa
y od kolejnego roku. Przynajmniej dotychczas by
a taka 
praktyka. Je� eli zmieni si�  otoczenie prawne, redukuj� ce t�  cz���  dochodów, Miasto b� dzie 
musia
o si�  do tego odnie�� . Nie s� dz�  jednak, aby by
a to perspektywa najbli� szych tygodni, 
czy miesi� cy”. 
 
Wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Pawe
 Bli� niuk powiedzia
 m.in.: „Projekt 
zak
ada, � e ustawa wejdzie w � ycie od 1 stycznia 2016 r. Za
ó� my, � e wszyscy fachowcy nie 
maj�  racji i ustawa ta b� dzie rodzi
a skutki od stycznia 2016 r., mimo, i�  zostanie uchwalona 
pó� niej, poniewa�  ostatnio mamy problem z systemem konstytucyjnym w Polsce. Skutek 
mo� e by�  taki, � e Miasto straci dochody, nawet, je� eli nie b� dzie to w przysz
ym roku, to 
w latach nast� pnych. W Wieloletniej Prognozie Finansowej istnieje ca
a projekcja pod 
rewitalizacj�  przygotowan�  w oparciu o jakie�  dane. Jest to kwota 200 000 000 z
 rocznie. 
Chcia
bym  zatem zapyta� , czy mamy jaki�  wariant B na to, jak przeprowadzi�  rewitalizacj� ? 
Taka dyskusja jest do��  istotna, poniewa�  trwaj�  prace nad t�  ustaw� . Z ró� nych miast oraz ze 
Zwi� zku Powiatów Polskich p
yn�  sygna
y o tym, � e nale� y zapewni�  samorz� dom tak�  
rekompensat� . Pan Skarbnik Miasta mówi
, � e to mo� e wydawa�  si�  niekonstytucyjne, ale 
ostatnio z konstytucyjno� ci�  i Trybuna
em mamy osobn�  histori� . Jednak nie o to chodzi, ale 
o finanse Miasta i o ewentualnie utracone przez Miasto dochody. Czy b� dziemy w stanie 
pod� wign��  rewitalizacj�  w 	odzi, czy te�  taka zmiana mo� e zagrozi�  projektowi bud� etu?”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  wiceprezydent Miasta p. Ireneusz Jab
o� ski, który powiedzia
 
m.in.: „Niewiele wi� cej mog�  doda� , poniewa�  istnieje Biuro ds. Rewitalizacji i Rozwoju 
Zabudowy Miasta oraz projekt rewitalizacji, korzystaj� c z uwagi Pana wiceprzewodnicz� cego 
Rady Miejskiej, poprosz�  o wypracowanie wariantów alternatywnych do tej sytuacji, która 
by�  mo� e si�  wytworzy. My� l� , � e zostan�  wypracowane rozwi� zania, które b� d�  mog
y by�  
przedmiotem obrad przysz
ych rad”. 
 
Radny, p. Kamil Jeziorski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy znany by
 wyrok 
Trybuna
u Konstytucyjnego, który nakazywa
 obecn�  kwot�  woln�  od podatku w wysoko� ci 
3091 z
 podnie��  do kwoty 6500 z
, co by
o powi� zane z minimum egzystencji. S� dziowie 
orzekli, � e do dnia 30 listopada 2016 r. ta nowela powinna zosta�  wprowadzona”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Oczywi� cie by
a o tym mowa”. 
 
Radny, p. Kamil Jeziorski powiedzia
 m.in.: „Ewentualnie wiedzia
 Pan od razu po wydaniu 
wyroku, � e taka sytuacja ma miejsce i nie jest to wina prezydenta, tylko wprowadzenie 
jednego z 48 niewykonanych wyroków poprzedniej ekipy do systemu prawnego w postaci 
powi� zania kwoty wolnej od podatku z minimum egzystencji”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Tak. Nie zmienia jednak to faktu, � e Konstytucja mówi, � e � rodki na realizacj�  zada�  
publicznych miasta, czy gminy jednostki samorz� du maj�  otrzyma�  adekwatne. Rozumiem 
zatem, � e je� eli co�  w systemie dochodowym zmienia si�  i ma wp
yw na dochody jednostek 
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samorz� du terytorialnego, to w tym momencie trzeba albo uzupe
ni�  dochody albo te�  
zmniejszy�  zadania jednostce samorz� du. Nie mo� e pozosta�  tak, � e konsekwencje dzia
a�  
Parlamentu spoczn�  na barkach jednostek samorz� du terytorialnego. W zwi� zku z tym 
obecny Parlament powinien zadecydowa� , podejmuj� c tego typu ustaw� , jakie b� d�  dochody 
alternatywne, uzupe
niaj� ce. Bez tego b� dzie to niezgodne z Konstytucj�  RP. W zwi� zku 
z tym nie nale� y mówi� , � e znaj� c wyrok Trybuna
u Konstytucyjnego mo� na si�  by
o do tego 
przygotowa� . My mamy katalog zada�  w
asnych okre� lony jednoznacznie. Na te zadania 
mamy otrzyma�  odpowiednie dochody. Nas nie powinno interesowa� , co Parlament, czy 
Rz� d ten, czy inny zrobi
, czy te�  nie zrobi
”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , ile 
� cznie chcemy 
przeznaczy�  � rodków w kontek� cie starania si�  o EXPO?’. 
 
Do zapytania odniós
 si�  p.o. dyrektora Wydzia
u ds. Zarz� dzania Projektami p. Marek 
Trznadel, który powiedzia
 m.in.: „W roku 2016 na chwil�  obecn�  na projekt EXPO 
planowana jest w zakresie wydatków bie�� cych kwota ok. 4 000 000 z
, z czego 1 100 000 z
 
zakontraktowane jest dotacj�  rz� dow� . Miasto podpisa
o z ministerstwem stosown�  umow� . 
Natomiast w kategorii wydatków maj� tkowych jest to kwota 80 000 z
. Natomiast ile z tego 
jest na bie�� c�  promocj�  EXPO nie mo� na odpowiedzie� . Obecnie trwaj�  starania 
o dodatkowe � rodki powy� ej przedstawionej kwoty w wysoko� ci 4 200 000 z
 z puli 
rz� dowej. To jednak nie wyczerpie ca
ego bud� etu EXPO 2016 r. W najbli� szym czasie 
odb� d�  si�  rozmowy ze stron�  rz� dow� . Ponadto szczegó
y b� dzie zawiera
o Studium 
wykonalno� ci, które jest w trakcie przygotowania i nied
ugo nast� pi drugi etap odbioru”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy uwzgl� dniane jest 
mo� liwe zmniejszenie � rodków na zadaniu „Rower miejski”?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita, który 
powiedzia
 m.in.: „Je� eli chodzi o post� powanie przetargowe na „Rower miejski”, to 
wp
yn� 
y dwa odwo
ania. Obecnie po przes
aniu dokumentów do Krajowej Izby 
Odwo
awczej, Miasto oczekuje na wyznaczenie terminu posiedzenia. Po wyroku, b� d�  
wykonywane dalsze czynno� ci”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , jaka jest warto��  
najwy� szej oferty?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita, który 
powiedzia
 m.in.: „Jest to ok. 13 000 000 z
, je� eli chodzi o ca
y projekt”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , jaki jest potencjalny 
koszt dokumentacji na torowisko na ul. Aleksandrowskiej, które wymaga pilnej naprawy, czy 
mo� liwe by
oby znalezienie jaki�  � rodków w ci� gu roku?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita, który 
powiedzia
 m.in.: „Bior� c pod uwag�  odcinek, jaki jest do realizacji, je� eli chodzi 
o dokumentacj� . Jest to kwota ok. kilkuset tysi� cy z
otych, ok. 500 000 z
. Natomiast, je� eli 
chodzi o same prace, to by
aby to kwota ponad 10 000 000 z
”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Rozumiem, � e zadanie to, je� eli chodzi 
o projekt, nie by
o zg
aszane do realizacji w bud� ecie 2016 r.”. 
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Do zapytania odniós
 si�  dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita, który 
powiedzia
 m.in.: „Zadanie to nie by
o zg
aszane do projektu bud� etu na 2016 r.”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta�  o kwestie wynikaj� ce 
z opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej, w której by
a mowa, � e w kolejnych latach b� d�  
ograniczenia w wydatkach maj� tkowych. Mog�  one dotyczy�  wydatków na bud� et 
obywatelski. By
a mowa o kwocie 15 000 000 z
”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Sytuacja jest rzeczywi� cie tego typu, � e je� eli b� d�  jakie�  konieczne ograniczenia, to 
mog�  one dotyczy�  równie�  bud� etu obywatelskiego. Natomiast na chwil�  obecn�  takich 
zagro� e�  nie ma”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Czyli opinia Regionalnej Izby 
Obrachunkowej mówi� ca o tym, � e takie zagro� enie istnieje nie musi, ale mo� e si�  zdarzy� ”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Organ nadzoru zawsze posiada obowi� zek sygnalizowania pewnych ryzyk. To jest 
w
a� nie jedno z ryzyk”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Zosta
a tam okre� lona wysoko�� . Nie 
podano, � e mi� dzy innymi wydatki na bud� et obywatelski, tylko okre� lono szczegó
owo 
kwot�  w wysoko� ci 15 000 000 z
. To jest ograniczenie, dlatego te�  o nie pytam”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „W opinii napisano, � e na pozosta
e zadania inwestycyjne przewidziano kwot�  
15 000 000 z
. W latach 2019-2022 wysoko��  wydatków ulega znacznemu obni� eniu. Czyli 
kwota 15 000 000 z
 zosta
a pokazana, jako wolne � rodki do zagospodarowania. Jest jednak 
sytuacja dynamiczna i wydatki maj� tkowe w kolejnych latach b� d�  wzrasta
y. W zwi� zku 
z powy� szym nie mam w� tpliwo� ci, � e � rodki, które obecnie planowane s�  na wydatki 
bud� etu obywatelskiego b� d�  zagwarantowane w roku 2017. Patrz� c, jako praktyk, mog�  
powiedzie� , � e na pewno w roku 2017 � rodki na bud� et obywatelski b� d�  wynosi
y tyle, ile 
w roku bie�� cym”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Czekamy na spe
nienie obietnic, je� eli 
chodzi o podniesienie kwot na bud� et obywatelski. A tutaj istnieje obawa o ich wydatkowanie 
w okre� lonej kwocie. Nast� pnie chcia
bym zapyta�  ile w projekcie bud� etu Miasta wraz 
z autopoprawkami zaplanowanych jest na podwy� ki dla niepedagogicznych pracowników 
o� wiaty, czyli pracowników administracji i obs
ugi?”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Zaplanowano kwot�  2 000 000 z
 dla pracowników o� wiaty, któr�  zawarto 
w autopoprawce nr 2”.    
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy kwota 2 000 000 z
 
dotyczy ogólnie wszystkich pracowników, czy tylko pracowników niepedagogicznych 
o� wiaty?”. 
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Do zapytania odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Rezerwa ta dotyczy wszystkich pracowników”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , jak planowany jest 
podzia
 tych � rodków?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Gdyby� my wiedzieli, jak dok
adnie zostanie podzielona ta kwota, to nie by
aby to 
rezerwa celowa, tylko w okre� lonych zadaniach kwota ta zosta
aby zapisana. Na chwil �  
obecn�  jest to rezerwa celowa, poniewa�  ostateczny podzia
 tej kwoty na chwil�  obecn�  jest 
niemo� liwy do zaprezentowania”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy � rodki te s�  
w odpowiednio wysokie wobec wysoko� ci zarobków tych grup zawodowych w 	odzi?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Oczekiwania pracowników s�  zawsze wi� ksze, ale takie s�  mo� liwo� ci bud� etowe”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , jakie s�  kwoty 
przeznaczone dla pracowników pomocy spo
ecznej?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Jest to kwota 3 500 000 z
”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy znany jest podzia
 
tych � rodków?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Tak jak w przypadku o� wiaty, na obecnym etapie nie jest znany podzia
 tych 
� rodków”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy kwota ta 
zabezpiecza realizacj�  ustale�  poczynionych ze zwi� zkami zawodowymi na 2016 r.?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Nie bra
em udzia
u w negocjacjach ze zwi� zkami zawodowymi. W zwi� zku z tym nie 
mog�  odpowiedzie�  na takie pytanie”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym poprosi�  o udzielenie 
odpowiedzi przez kompetentn�  osob� ”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 pierwszy wiceprezydent Miasta p. Tomasz Trela, który powiedzia
 
m.in.: „Je� eli chodzi o podwy� ki, to ich skala i mo� liwo� ci zawsze mog
yby by�  
nieograniczone. Natomiast � rodki na podwy� ki zosta
y dopasowane do mo� liwo� ci 
bud� etowych. Pieni� dze te chcemy przeznaczy�  w zdecydowanej wi� kszo� ci dla 
pracowników domów pomocy spo
ecznej. By
aby to podwy� ka dla tej grupy zawodowej, 
która w ostatnich latach nie zosta
a obj� ta � adn�  podwy� k�  albo te�  minimaln� . Dla tej grupy 
zawodowej by
aby to podwy� ka w wysoko� ci oko
o 200 z
. Jest to propozycja wpisania 
� rodków w rezerw� . Zwi� zkom zawodowym z domów pomocy spo
ecznej przekaza
em 
informacj� , � e je� eli � rodki na podwy� ki zostan�  zapisane w rezerwie celowej, to w styczniu 
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2016 r. dyrektor Miejskiego O� rodka Pomocy Spo
ecznej wraz z organizacjami zwi� zkowymi 
spotka si�  i zaproponuje podzia
 tych � rodków, aby podwy� ki obowi� zywa
y od 
1 stycznia 2016 r. Taka jest nasza propozycja, je� eli chodzi o projekt bud� etu i mo� liwo� ci 
bud� etowe w roku 2016. Istnieje pewna konsekwencja, je� eli chodzi o dzia
ania, poniewa�  
w roku 2015, nie grupa zawodowa pomocy spo
ecznej, tylko zosta
a obj� ta podwy� kami 
grupa obs
ugowa w edukacji oraz cz���  grupy ze � rodowiska kultury. W roku 2016 chcemy 
obj��  podwy� kami trzy grupy zawodowe: edukacj� , pomoc spo
eczn�  i cz���  kultury. Jest to 
zatem pewna konsekwencja zdarze� . W 2017 r. równie�  b� dziemy chcieli pewn�  pul�  
� rodków przeznacza�  na regulacje p
acowe”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Odpowied�  jest dok
adnie taka sama, jak 
mniej wi� cej rok temu. Czyli teraz nie mamy, ale kiedy�  mo� e b� dzie. Jest to ma
o 
zadowalaj� ce. Nast� pnie chcia
bym zapyta�  o kwestie zwi� zane z radami osiedlowymi. Coraz 
wi� cej inwestycji realizowanych jest przez rady osiedlowe, czy zatem widoczna jest potrzeba 
dofinansowania rad osiedlowych na poziomie inwestycyjnym, aby mia
y wi� ksze � rodki na 
ma
e zadania, w których bardzo dobrze si�  orientuj�  i trafnie typuj� ? W zwi� zku z tym, � e od 
12 lat ca
y czas nie ma równie�  wzrostu diet, która jest rekompensat�  za poniesione � rodki 
zwi� zane z dojazdami, czy telefonami. Czy w tym przypadku widoczna jest potrzeba 
zwi� kszenia tych diet?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Na dzie�  dzisiejszy bior� c pod uwag�  wyzwania stoj� ce przed Miastem w zakresie 
realizacji wydatków maj� tkowych, w zakresie zebrania � rodków na wk
ad w
asny do 
projektów z nowej perspektywy unijnej nie widz�  potrzeby zwi� kszenia � rodków dla rad 
osiedlowych. W pierwszej kolejno� ci powinny zosta�  zabezpieczone � rodki na wk
ad w
asny 
do projektów unijnych. Jednocze� nie chcia
bym przypomnie� , � e stosunkowo niedawno 
(ok. 3 lat temu) wzros
a kwota � rodków z przeznaczeniem dla jednostek pomocniczych do 
25 000 000 z
. Wcze� niej � rodki te by
y znacznie mniejsze. By
o to 5 000 000 z
, 
10 000 000 z
, a nast� pnie skokowo wzros
y do 25 000 000 z
. Na obecnym etapie 
wystarczaj� ce s�  priorytety zwi� zane z wykorzystaniem � rodków z nowej perspektywy 
finansowej. Je� eli chodzi o kwesti�  dot. zwi� kszenia diet dla radnych i cz
onków zarz� dów 
rad osiedlowych, trudno jest oceni� , czy jest uzasadnione, czy te�  nie? Proponuj� , aby 
wypracowa�  tak�  metod� , która pozwoli najbardziej zaanga� owanym dzia
aczom by�  mo� e 
otrzymywa�  wi� ksze � rodki na diety. Jednocze� nie chcia
bym prosi� , aby kwestia ta zamyka
a 
si�  w ogólnej puli � rodków, która na dzie�  dzisiejszy zapisana jest w bud� ecie Miasta na 
2016 r. Cz
onkowie rad osiedli i zarz� dów, którzy pracuj�  mniej, by�  mo� e powinni pobiera�  
mniejsze diety, a ci pracuj� cy wi� cej, powinni otrzymywa�  wy� sze. By�  mo� e równie�  dieta 
powinna by�  uzale� niona od wielko� ci rady osiedla, tak jak ma to miejsce w przypadku 
jednostek samorz� du terytorialnego, gdzie prezydent mo� e mie�  wynagrodzenie 
w odpowiednich wide
kach, w zale� no� ci od wielko� ci jednostki”.     
 
W nawi� zaniu do wypowiedzi radnego p. Tomasza G
owackiego, pierwszy wiceprezydent 
Miasta p. Tomasz Trela powiedzia
 m.in.: „Dostrzegam subteln�  ró� nic�  pomi� dzy zerem 
a 3 500 000 z
. Prosz�  nie wprowadza�  opinii publicznej w b
� d, poniewa�  nie jest nic, tylko 
3 500 000 z
 na regulacj�  p
ac w pomocy spo
ecznej na rok 2016. Jest to zdecydowana 
ró� nica”.  
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta�  o przebudow�  dróg na 
Osiedlu Sikawa, na któr�  przeznaczona jest kwota 4 200 000 z
 oraz przebudow�  ulic po 
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inwestycjach wspó
finansowanych przez ISPA z kwot�  5 000 000 z
, czy znane s�  konkretne 
nazwy ulic, które b� d�  budowane w ramach tej kwoty?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita, który 
powiedzia
 m.in.: „Jeszcze nie s�  znane nazwy tych ulic”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , kiedy b� d�  znane te 
nazwy?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita, który 
powiedzia
 m.in.: „Po uchwaleniu bud� etu na 2016 r. b� d�  dopiero ustalone ulice 
przebudowane w ramach kwoty 5 000 000 z
”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , ile jeszcze pozosta
o do 
zrobienia dróg w ramach programu ISPA?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita, który 
powiedzia
 m.in.: „Oko
o 100 ulic”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , ile w roku bie�� cym 
Zarz� d Dróg i Transportu wykona
 tych dróg?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita, który 
powiedzia
 m.in.: „By
o to oko
o kilkunastu. Od roku 2011 wykonano 
� cznie 60 sztuk”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy w kontek� cie 
pewnej umowy, jaka zosta
a zawarta mi� dzy Platform�  Obywatelsk�  a SLD, � e w latach 
2014-2018 kwota 100 000 000 z
 zostanie przeznaczona na drogi gruntowe, czy nie jest to za 
ma
a kwota?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita, który 
powiedzia
 m.in.: „Mo� na powiedzie� , � e zawsze b� dzie za ma
o. Jeszcze nie doszli� my do 
roku 2018”.  
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Pytam o te kwestie, poniewa�  nie widz�  
proporcji, równomierno� ci w roz
o� eniu. Chcia
bym zatem zapyta� , czy to jest jaki�  
zamierzony cel, � e im pó� niej to zrobimy, tym lepiej, czy te�  istnieje jaki�  powód, dla którego 
obecnie nie mo� emy tych dróg robi� ?”.  
 
Do zapytania odniós
 si�  dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita, który 
powiedzia
 m.in.: „Ka� doroczny bud� et posiada swoje pewne ograniczenia i mo� liwo� ci. 
Je� eli spojrzymy na bud� et ubieg
oroczny, to kwota ta by
a wy� sza. Rok 2014 zawiera
 kwot�  
jeszcze wy� sz� . Nie jest wcale powiedziane, � e w roku 2017 pojawi si�  wy� sza kwota. 
Trudno jest to obecnie przewidzie� ”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , jak�  kwot�  na te drogi 
Miasto wyda
o w 2015 r.?”. 
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Do zapytania odniós
 si�  dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita, który 
powiedzia
 m.in.: „Poniewa�  rok 2015 jeszcze si�  nie sko� czy
, nie ma obecnie takiego 
podsumowania”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „W nawi� zaniu do projektu przebudowy, 
rewitalizacji hali sportowej przy ul. Skorupki chcia
bym zapyta� , czy istnieje pe
na 
dokumentacja, ile � rodków zosta
o na ni�  wydatkowanych i czy istnieje szansa rozpocz� cia tej 
inwestycji w 2016 r.?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Na dzie�  dzisiejszy nie jestem w stanie powiedzie� , ile � rodków na to zadanie zosta
o 
wydatkowanych. Taka informacja mo� e zosta�  przekazana w terminie pó� niejszym. Na dzie�  
dzisiejszy nie ma planów dotycz� cych modernizacji tego obiektu”. 
 
 
Prowadzenie obrad przej� 
 wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Pawe
 Bli� niuk.  
 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta�  o bud� et inwestycyjny 
Wydzia
u Edukacji, który jest mniejszy o oko
o 6 000 000 z
 ni�  w 2015 r., z czego wynika 
takie zmniejszenie? Czy jest mniej potrzeb w 
ódzkich placówkach o� wiatowych?”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek , który powiedzia
 
m.in.: „Ta rezerwa inwestycyjna w projekcie bud� etu na 2016 r. wynosi 12 253 591 z
. 
W roku ubieg
ym ta rezerwa inwestycyjna wynosi
a 17 699 980 z
. Chcia
bym jednocze� nie 
zwróci�  uwag� , � e w roku 2014 by
a to kwota 16 422 000 z
, a w 2013 r. kwota 3 900 000 z
. 
Po za tym w projekcie bud� etu, oprócz 12 253 591 z
, kwot�  3 000 000 z
 zapisano 
w rezerwie z przeznaczeniem na modernizacj�  sanitariatów w placówkach o� wiatowych oraz 
kwot�  5 000 000 z
 na inwestycje i zakupy inwestycyjne”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Wed
ug moich wylicze�  wynika, � e 
w ubieg
ym roku zapisanych by
o ponad 12 000 000 z
 w wydatkach inwestycyjnych 
i 5 000 000 z
 w rezerwie. Mia
em podan�  ogóln�  kwot�  22 700 000 z
. Z tego wynika, � e 
w 2016 r. planowane s�  mniejsze inwestycje”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek , który 
powiedzia
 m.in.: „B� dzie to oko
o 20 000 000 z
”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , jakim kluczem kieruje 
si�  Wydzia
 Edukacji wskazuj� c takie, a nie inne inwestycje do wpisania do bud� etu na 
2016 r.”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek , który powiedzia
 
m.in.: „Przede wszystkim brany jest pod uwag�  stan, w jakim znajduj�  si�  placówki oraz 
zalecenia wydane przez SANEPiD”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Rozumiem, � e inwestycje zapisane 
w bud� ecie Miasta wynikaj�  z propozycji rad osiedlowych oraz bud� etu obywatelskiego. 
Oznacza to, � e Wydzia
 Edukacji bierze udzia
 w bud� ecie obywatelskim zg
aszaj� c 
projekty?”. 



77 
 

 

 
Do wypowiedzi odniós
 si�  dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek , który 
powiedzia
 m.in.: „Tak nie jest. Zapisana jest rezerwa w wysoko� ci 3 000 000 z
 
z przeznaczeniem na modernizacj�  
azienek oraz w wysoko� ci 5 000 000 z
 z przeznaczeniem 
na inwestycje. Do tego brane s�  przedstawione powy� ej kryteria”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Rezerwa ma to do siebie, � e przy sytuacji 
nadzwyczajnej jest potrzebna. Natomiast mi chodzi o ten g
ówny trzon, o zapis znajduj� cy si�  
w bud� ecie Miasta w poz. wydatki maj� tkowe. Chcia
bym zapyta� , czym si�  kierowa
 
Wydzia
 Edukacji wskazuj� c okre� lone inwestycje”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek , który 
powiedzia
 m.in.: „Pieni� dze zawarte w bud� ecie Miasta s�  algorytmami z rad osiedlowych 
oraz bud� etu obywatelskiego”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Dlatego te�  chcia
bym zapyta� , czym ma 
zajmowa�  si�  pion inwestycyjny w Wydziale Edukacji, skoro wszystkie inwestycje 
wskazywane s�  z zewn� trz”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek , który 
powiedzia
 m.in.: „Przed chwil�  radny p. M. Zalewski pyta
, w jaki sposób Wydzia
 
kontroluje inwestycje wynikaj� ce z bud� etu obywatelskiego. Zatem chyba mamy si�  czym 
zajmowa� , je� li istniej�  takie ma
e niedoskona
o� ci”. 
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Rozumiem, � e do tego ogranicza si�  rola 
dzia
u inwestycyjnego. Nie to, � e posiada w
asn�  polityk� , któr�  realizuje od lat, tylko to, co 
si�  trafi z rad osiedlowych lub bud� etu obywatelskiego”.     
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  dyrektor Wydzia
u Edukacji p. Krzysztof Jurek , który 
powiedzia
 m.in.: „To nie jest zgodne z prawd� . Mi� dzy innymi zajmujemy si�  ostatni�  
poprawk� , która przesz
a na wydatki inwestycyjne dot. modernizacji 
azienek. Musimy 
dokona�  wyboru, które potrzeby s�  pilniejsze, a które musz�  poczeka� ”.  
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Mam wra� enie, � e ca
a polityka 
inwestycyjna Wydzia
u Edukacji nie sprowadza si�  tylko i wy
� cznie do remontu 
sanitariatów. Takie sprawy, jak budowa boisk, czy sal gimnastycznych lub innych elementów 
istotnych dla szkó
, tego nie ma”. 
 
Skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski powiedzia
 m.in.: „W innych wydzia
ach uj� te 
s�  wydatki zwi� zane z edukacj� . Na przyk
ad w Wydziale Gospodarki Komunalnej od wielu 
lat prowadzony jest program zwi� zany z termomodernizacj�  obiektów, w szczególno� ci 
obiektów o� wiatowych. Polityka w zakresie termomodernizacji tych obiektów realizowana 
jest z udzia
em Wydzia
u Edukacji, ale bezpo� rednio przez Wydzia
 Gospodarki Komunalnej. 
Niekonieczne Wydzia
 Edukacji musi mie�  zapisane � rodki w swoim bud� ecie i by�  ich 
dysponentem. Mo� e to by�  równie� , gdzie indziej zapisane, co nie oznacza, � e Wydzia
 
Edukacji nad tym nie panuje i nie wskazuje oraz nie zarz� dza tym procesem inwestycyjnym”.  
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Ta modernizacja jest jedynym przyk
adem, 
gdzie jest robiona tylko i wy
� cznie przez Wydzia
 Gospodarki Komunalnej. Chcia
bym przy 
tej okazji zapyta� , czy Miasto planuje, oczekuj� c na wniosek sk
adany do Urz� du 
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Marsza
kowskiego na du� e � rodki, w oparciu o Fundusz Ochrony � rodowiska na 
przeprowadzenie termomodernizacji jakichkolwiek 
ódzkich szkó
?”. 
 
Skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski powiedzia
 m.in.: „Bior� c pod uwag�  
autopoprawk�  nr 1 do projektu bud� etu, zosta
y w niej wyodr� bnione � rodki na doko� czenie 
realizacji inwestycji termomodernizacji dwóch placówek tj. Zespo
u Szkó
 
Ogólnokszta
c� cych przy ul. Czajkowskiego oraz Szko
y Podstawowej nr 34. Zapisano kwot�  
ponad 2 800 000 z
”.  
 
Uzupe
nienia powy� szej wypowiedzi dokona
 pierwszy wiceprezydent Miasta p. Tomasz 
Trela, który powiedzia
 m.in.: „W bud� ecie Wydzia
u Edukacji s�  wprowadzone zadania 
z algorytmu, bud� etu obywatelskiego i nasze pomys
y na kontynuacj�  pewnych inwestycji 
np. remonty toalet. Rzeczywi� cie istnieje pilna potrzeba. Jednocze� nie chcia
bym zwróci�  
uwag� , � e na sesji Rady Miejskiej w roku bie�� cym  wprowadzona by
a dodatkowa kwota 
6 000 000 z
 na inwestycje i remonty toalet. Teraz rozpoczyna si�  rok bud� etowy 2016 
z przeznaczeniem 3 000 000 z
. Nie jest tajemnic� , i�  du� a ilo��  inwestycji realizowanych jest 
na potrzeby edukacji przez Wydzia
 Gospodarki Komunalnej. Do procesów 
termomodernizacyjnych w 2016 r. w
� czane s�  domy pomocy spo
ecznej. Jest potrzeba, aby 
takie inwestycje by
y realizowane. W dniu dzisiejszym zosta
y zaprezentowane projekty 
europejskie, które b� d�  koncentrowa
y si�  na trzech obszarach tj. szkolnictwie zawodowym 
(doposa� enie szkó
, programy dydaktyczne), procesach termomodernizacyjnych dla 
70 placówek edukacyjnych i szkolnictwie ogólnokszta
c� cym (programy dydaktyczne). 
Obecnie tych zada�  w bud� ecie Wydzia
u Edukacji jeszcze nie ma. Przyj� ta zosta
a taka 
polityka, � e w momencie, kiedy pozyskiwane b� d�  � rodki sukcesywnie zadania te b� d�  
wprowadzane do bud� etu. Prosz�  nie u� ywa�  takiej retoryki, � e Wydzia
 Edukacji zajmuje si�  
tylko remontem toalet. Jest to bardzo wa� ne zadanie, ale równie�  prowadzi szereg innych 
inwestycji. W ambicji Wydzia
u Edukacji w nowej perspektywie europejskiej jest „sportowa, 
szko
a” zwi� zana z remontem boisk i sal gimnastycznych, budowa nowych boisk. Te 
dzia
ania b� d�  realizowane przez Wydzia
 Edukacji. Je� eli chodzi o dobór szkó
, to Wydzia
 
Edukacji bardzo � ci� le wspó
pracuje z Wydzia
em Gospodarki Komunalnej. Czekamy jeszcze 
na ostateczne wytyczne, je� eli chodzi o du� y projekt europejski, jakie szko
y w pierwszej 
kolejno� ci powinny by�  wzi� te pod uwag� . Oko
o 60 placówek edukacyjnych znajduje si�  po 
termomodernizacji. Pozosta
o jeszcze kilkadziesi� t do tego procesu. Wszystkie szko
y 
w odpowiednim momencie przejd�  ten proces. Je� eli chodzi o rok 2016, to my� l� , � e na 
koniec stycznia taka lista inwestycji zostanie stworzona. Ponadto zosta
a przyj� ta zasada, � e 
pieni� dze, które Miasto otrzymuje w formie dotacji z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
� rodowiska przekazane zostan�  na nowe inwestycje termomodernizacyjne. Trudno jest 
okre� li � , w którym miesi� cu pieni� dze te wp
yn� . Pieni� dze wprowadzane zostan�  do bud� etu 
Miasta i natychmiast uruchomione. Oczywi� cie Komisja Edukacji oraz Pan radny otrzyma 
pe
n�  informacj� , jakie szko
y z bud� etu 2016 r. zostan�  zrobione”.      
 
Radny, p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in.: „Pyta
em o placówki, które maj�  by�  mo� e 
zosta�  ztermomoderniozowane nie z du� ego unijnego projektu, tylko z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony � rodowiska”.  
 
Radny, p. Bart
omiej Dyba-Bojarski powiedzia
 m.in.: „Na posiedzeniu Dora� nej Komisji 
ds. Transportu prosi
em o przekazanie listy dróg (wraz z wycen� ) obj� tych programem ISPA 
wraz z wycenami. Dotychczas tego nie otrzyma
am. Czy zatem móg
bym prosi�  
o przekazanie jej na pi� mie”. 
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Dyrektor Zarz � du Dróg i Transportu p. Grzegorz Nita zobowi� za
 si�  do przekazania 
takiej listy do 11 – 12 stycznia 2016 r. 
 
Radny, p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
 m.in.: „W ramach autopoprawki zosta
a 
uwzgl� dniona inwestycja dwuletniego cyklu wykorzystania pieni� dzy na wsparcie produkcji 
filmowych, w ramach instytucji kultury EC 1. Chcia
bym upewni�  si� , czy te pieni� dze b� d�  
wykorzystane w taki sposób, aby zagwarantowa�  promocj�  Miasta? Dok
adnie chodzi mi 
o to, czy b� dzie to informacja, � e Miasto jest wspieraj� cym, czy b� dzie u� ywana symbolika 
Miasta w informacjach ukazuj� cych si�  na koniec filmu nt. wspierania produkcji? Chcia
bym 
zapyta� , jakie wcze� niej kwoty by
y przeznaczane na tzw. 
ódzki fundusz filmowy?”. 
 
Do wypowiedzi odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „Cykl dwuletni dotyczy 
� cznie kwoty 2 600 000 z
. W 2017 r. jest 1 200 000 z
, 
a w roku 2016 - 1 400 000 z
”. 
 
Uzupe
nienia powy� szej wypowiedzi dokona
 dyrektor EC 1 	ód �  Miasto Kultury 
p. B
a� ej Moder, który powiedzia
 m.in.: „B� dzie zaznaczona obecno��  logotypów 	odzi 
a stron�  umowy b� dzie EC 1 	ód�  Miasto Kultury dla producentów filmów. W 2016 r. kwota 
1 400 000 z
 jest po
� czeniem puli z lat 2015 i 2016. Natomiast w roku 2017 zwi� ksza si�  do 
kwoty 1 200 000 z
 rocznie. W 2014 r. by
a to kwota 700 000 z
”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „O ile zwi� kszy
y si�  � rodki w Powiatowym 
Urz� dzie Pracy i czy przeznaczone s�  na jakie�  regulacje?”. 
 
Do zapytania odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M� czkowski, który powiedzia
 
m.in.: „W bud� ecie uchwalonym na rok 2015 w wydatkach bie�� cych na Powiatowy Urz� d 
Pracy przeznaczona by
a kwota 13 420 156 z
. Obecnie na 2016 r. zaplanowana jest kwota 
13 357 719 z
. Nale� y jednak pami� ta� , � e istnia
y pewne za
o� enia do projektu bud� etu. 
Powiatowy Urz� d Pracy nie zosta
 obj� ty 55 ograniczeniem w zakresie pozosta
ych 
wydatków bie�� cych”.  
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , na czym obecnie polega 
problem w sporze zbiorowym w PUP z dyrekcj�  i czy sytuacja ta rodzi skutki finansowe dla 
Miasta?”. 
 
Do zapytania odnios
a si�  dyrektor Powiatowego Urz� du Pracy p. Iwona Olczak, która 
powiedzia
a m.in.: „Spór zbiorowy dotyczy � rodków finansowych. Obecnie sprawy dotycz� ce 
bie�� cego roku zosta
y rozwi� zane. Pozosta
a kwestia, to podwy� ki dla pracowników na rok 
2016. Zak
adowa organizacja zwi� zkowa wyst� pi
a o podwy� ki na ka� dy etat o kwot�   
� rodków w wysoko� ci 1 100 z
 
� cznie, w sk
ad której wchodzi 500 z
 podwy� ki i 600 z
 tzw. 
dodatku specjalnego na ka� dy etat. Daje to 
� cznie kwot�  ponad 4 000 000 z
 w skali roku. 
Kwestia ta nie by
a negocjowana, poniewa�  nie by
o uchwalonego bud� etu na 2016 r. 
Wyst� pi
am do Pani prezydent z pro� b�  o rozpatrzenie mo� liwo� ci zwi� kszenia bud� etu dla 
Powiatowego Urz� du Pracy na p
ace. W dniu dzisiejszym uzyska
am odpowied� , � e je� eli 
pojawi si�  taka mo� liwo�� , to Prezydent Miasta przychyli si�  to takiej propozycji. Na chwil�  
obecn�  � rednie wynagrodzenie pracownika w Powiatowym Urz� dzie Pracy wynosi 2 421 z
. 
Oczkiem uwagi powinni by�  pracownicy tzw. pozostali, którzy � rednio zarabiaj�   2 170 z
”. 
 
Radny, p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zapyta� , czy radni mogliby 
otrzyma�  wykaz � rednich p
ac?”. 
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Dyrektor Powiatowego Urz� du Pracy p. Iwona Olczak odpowiedzia
a m.in.: „Wykaz taki 
otrzyma
a Zak
adowa Organizacja Zwi� zkowa. Mog�  przekaza�  go równie�  Pa� stwu 
Radnym”. 
 
 
Wobec braku dalszych pyta� , prowadz� cy obrady – wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Pawe
 Bli� niuk  og
osi
 przerw�  obiadow�  do godz. 14,45. Jednocze� nie poinformowa
, i�  
po przerwie obrady rozpoczn�  si�  od kontynuacji procedowania punktów 16 i 17. 
 
 
Po przerwie obrady wznowi
 wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Pawe
 Bli� niuk , który 
poinformowa
, i�  projekty uchwa
 dot. uchwalenia bud� etu Miasta na 2016 r. oraz 
Wieloletniej Prognozy Finansowej zosta
y skierowane do wszystkich komisji Rady Miejskiej. 
 
 
Przyst� piono do fazy pyta� : 
 
 
Przewodnicz� cy Komisji Kultury p. Grzegorz Matuszak powiedzia
 m.in.: „Komisja 
Kultury Rady Miejskiej w 	odzi na posiedzeniu w dniu 1 grudnia 2015 r. przyj� 
a 
w g
osowaniu cztery propozycje zmian w bud� ecie Miasta na 2016 r. Za szczególnie wa� ne 
Komisja uzna
a spraw�  dotycz� c�  wynagrodze�  pracowników muzeów i galerii oraz 
o� rodków i domów kultury. Cz
onkowie Komisji s�  przekonani, � e o jako� ci pracy placówek 
kultury w najwi� kszym stopniu decyduj�  ludzie – pracownicy posiadaj� cy wysokie 
kwalifikacje profesjonalne. Chcia
bym podzi� kowa�  radnym z Platformy Obywatelskiej oraz 
z Prawa i Sprawiedliwo� ci, cz
onkom Komisji Kultury, którzy jednog
o� nie poprali 
inicjatyw�  radnych SLD w sprawie podwy� ek wynagrodze�  pracowników muzeum 
i o� rodków kultury. Jest to niewielki, ale buduj� cy przyk
ad mo� liwo� ci porozumie�  ponad 
podzia
ami politycznymi. Mam � wiadomo�� , jako przewodnicz� cy Komisji Kultury, � e nie 
wszystkie propozycje Komisji mog
y zosta�  uwzgl� dnione w bud� ecie. Dlatego te�  z tym 
wi� ksz�  satysfakcj�  przyjmuj�  autopoprawk�  zg
oszon�  przez Pani�  Prezydent przewiduj� c�  
zapisanie dla kultury w rezerwie celowej na wydatki bie�� ce kwoty 900 000 z
. Kwota ta 
umo� liwi wspomniane zmiany wynagrodze�  pracowników muzeów, galerii i o� rodków 
kultury. W zwi� zku z tym chcia
bym poprosi�  o poparcie bud� etu Miasta na 2016 r., 
zw
aszcza wspomnianej poprawki, która usatysfakcjonuje tych zas
u� onych, a tak nisko 
wynagradzanych pracowników wspomnianych instytucji”. 
 
Przewodnicz� cy Dora� nej Komisji ds. Transportu p. Bartosz Domaszewicz 
poinformowa
, i�  Komisja pozytywnie zaopiniowa
a projekt bud� etu Miasta na 2016 r., jak 
i projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej. Jednoczenie Komisja przyj� 
a 4 wnioski do 
bud� etu miasta 	odzi na 2016 rok: 

1. Zagwarantowanie � rodków na opracowanie projektu oraz wykup terenów niezb� dnych 
na uzyskanie statusu drogi publicznej przez ul. Wydmow�  na kwot�  400 tys. z
. 

2. Konieczno��  zagwarantowania � rodków na prace projektowe remontu torowisk, 
ze szczególnym uwzgl� dnieniem ul. Wojska Polskiego oraz ul. Aleksandrowskiej. 

3. Zagwarantowanie � rodków na przeprowadzenie odwodnienia w ulicach: Centralnej, 
Rysiej i Dojazdowej. 

4. Odr� bnie zapisanych � rodków na opracowanie projektu ul. Li� ciastej na kwot�  
120 tys. z
. 
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Przewodnicz� cy Komisji Sportu p. Jaros
aw Tumi
owicz powiedzia
 m.in.: „Komisja 
Sportu i Rekreacji Rady Miejskiej w 	odzi na posiedzeniu w dniu 28 grudnia 2015 r. 
zaopiniowa
a pozytywnie projekt bud� etu na 2016 r. Jednocze� nie podj� 
a stanowisko 
w nast� puj� cym brzmieniu: 
Komisja wnosi o wprowadzenie do projektu uchwa
y w sprawie uchwalenia bud� etu miasta 
	odzi na 2016 rok - druk nr 269/2015 nast� puj� cych zmian: 
- zdj� cie zadania nr 2211601 pn. Budowa boiska wielofunkcyjnego (do koszykówki 

i siatkówki) oraz kortu tenisowego w Parku Osiedlowym nad Nerem w kwocie 664,424 z
; 
- wprowadzenie do bud� etu dwóch nowych zada� :  
- w bud� ecie Wydzia
u Gospodarki Komunalnej UM	 zadania pn. Budowa placu zabaw dla 

dzieci przy ulicy Che
mo� skiego z kwot�  264,424 z
; 
- w bud� ecie Wydzia
u Sportu UM	 zadania pn. Zakup pod
ogi mobilnej dla Klubu 
Sportowego „Spo
em” z siedzib�  w 	odzi, przy ul. Pó
nocnej 36 z kwot�  400 000 z
. 

 
Przewodnicz� cy Komisji Inwentaryzacyjnej p. Bart
omiej Dyba-Bojarski powiedzia
 
m.in.: „Projekt uchwa
y w sprawie uchwalenia bud� etu miasta 	odzi na 2016 rok Komisja 
Inwentaryzacyjna Rady Miejskiej w 	odzi analizowa
a w zakresie dochodów i wydatków 
realizowanych przez Wydzia
 Praw do Nieruchomo� ci oraz Wydzia
 Maj� tku 
w Departamencie Gospodarowania Mieniem Urz� du Miasta 	odzi i 	ódzki O� rodek 
Geodezji.  

W zakresie dochodów Wydzia
u Praw do Nieruchomo� ci i Wydzia
u Maj� tku – opinie 
Komisji Inwentaryzacyjnej by
y negatywne. 

W zakresie wydatków Wydzia
u Praw do Nieruchomo� ci i Wydzia
u Maj� tku – opinie 
Komisji Inwentaryzacyjnej by
y pozytywne. 

W zakresie dochodów 	ódzkiego O� rodka Geodezji, Komisja Inwentaryzacyjna 
zaopiniowa
a je pozytywnie. Natomiast w zakresie wydatków Komisja Inwentaryzacyjna, 
nie zaj� 
a stanowiska. 

Cz
onkowie Komisji uznali za zbyt optymistyczny plan sprzeda� y nieruchomo� ci, który 
b� dzie prowadzi�  do wyprzeda� y maj� tku Miasta, bez ogl� dania si�  na cel oraz niepe
nym 
obj� ciu planami zagospodarowania przestrzennego, co mo� e grozi�  negatywnymi 
konsekwencjami dla Miasta i mieszka� ców, w zakresie sprzedanych nieruchomo� ci, czy 
budow�  kolejnych supermarketów lub te�  innych szkodliwych spo
ecznie inwestycji.  

Ponadto pozytywnie zaopiniowano projekt uchwa
y w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej miasta 	odzi na lata 2016-2040, w zakresie dzia
ania Komisji 
Inwentaryzacyjnej Rady Miejskiej w 	odzi. 
 
 
W imieniu Komisji Promocji Miasta i Wspó
pracy Zagr anicznej g
os zabra
a 
wiceprzewodnicz� ca Komisji p. Ma
gorzata Bartosiak, która powiedzia
a m.in.: „Komisja 
Promocji Miasta i Wspó
pracy Zagranicznej na posiedzeniu, które odby
o si�  30 listopada br. 
zaopiniowa
a projekt uchwa
y w sprawie uchwalenia bud� etu miasta 	odzi na 2016 rok –
w zakresie nast� puj� cych wydzia
ów: 
Biura Informacji i Komunikacji Spo
ecznej  
Opinia pozytywna: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os, 
Biura Obs
ugi Inwestora  
Opinia pozytywna: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os, 
Biura Promocji Zatrudnienia i Obs
ugi Dzia
alno� ci Gospodarczej 
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Opinia pozytywna: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os, 
Biura Strategii Miasta 
Opinia pozytywna: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os, 
Biura ds. Rewitalizacji Rozwoju Zabudowy Miasta 
Opinia pozytywna: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os, 
Centrum Informacji Turystycznej 
Opinia pozytywna: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os, 
Wydzia
u ds. Zarz� dzania Projektami 
Opinia pozytywna: „za” – 8 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ”  
– 0 g
osów, 
Wydzia
u Kultury 
Opinia pozytywna: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os, 
Wydzia
u Edukacji 
Opinia pozytywna: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os, 
Wydzia
u Sportu 
Opinia pozytywna: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os, 
Wydzia
u Zdrowia i Spraw Spo
ecznych  
Opinia pozytywna: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os, 
Zarz� du Zieleni Miejskiej 
Opinia pozytywna: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os, 
Biura Promocji, Turystyki i Wspó
pracy z Zagranic�  
Opinia pozytywna: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os, 
Jednocze� nie Komisja podj� 
a stanowisko, w którym zwróci
a si�  z pro� b�  do Prezydenta 
Miasta o rozwa� enie mo� liwo� ci zabezpieczenia w bud� ecie miasta 	odzi na 2016 rok 
� rodków dla Biura Promocji, Turystyki i Wspó
pracy z Zagranic�  z przeznaczeniem na 
realizacj�  ni� ej wymienionych zada� , które nie znalaz
y si�  w projekcie przysz
orocznego 
bud� etu miasta 	odzi. Poni� sze zadania zosta
y wymienione w kolejno� ci priorytetów 
wskazanych przez Biuro Promocji, Turystyki i Wspó
pracy z Zagranic� . 

1. World Communication Forum Davos w 	odzi 160.000 z
 (zadanie 2112811 § 4300), 
2. Gala Ambasadorów Kongresów Polskich – 150.000 z
 (zadanie 2112811 § 4300), 
3. Mi � dzynarodowy Kongres Turystyki Przemys
owej - 270.000 z
 (zadanie 2112811 

§ 4300),  
4. Organizacja study – tour i study press’ów  - 30.000 z
 (zadanie 2112811 § 4300),  
5. Wykonanie okoliczno� ciowych materia
ów promocyjnych, w tym: dla uczestników 

� wiatowych Dni M
odzie� y – 140.000 z
 (zadanie 2112841 § 4300 ), 
6. Badania oraz przygotowanie programu rozwoju i promocji - 80.000 z
 (zadanie 2186831 

§ 4300),  
7. Organizacja jubileuszowych obchodów wspó
pracy z miastami partnerskimi Orebro, 

Barreiro, Lyon – 50.000 z
 (zadanie 2156001 § 4300 ), 
8. Organizacja IV Forum Miast Partnerskich – 90.000 z
 (zadanie 2156001 § 4300), 
9. Przekazanie Miastu Odessa symbolu Miasta 	odzi -60.000 z
 (zadanie 2156001 § 4300). 

Ponadto Komisja zaopiniowa
a pozytywnie projekt uchwa
y w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta 	odzi na lata 2016-2040 – druk nr 270/2015 
w zakresie wymienionych komórek organizacyjnych Miasta. 
Wynik g
osowania: „za” – 7 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, „wstrzymuj� cych si� ” – 1 g
os. 
 
Przewodnicz� cy Komisji Rozwoju i Dzia
alno� ci Gospodarczej p. Mateusz Walasek 
powiedzia
 m.in.: „Komisja Rozwoju i Dzia
alno� ci Gospodarczej Rady Miejskiej w 	odzi 
w trakcie posiedzenia w dniu 3 grudnia 2015 roku pozytywnie zaopiniowa
a projekt uchwa
y 
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Rady Miejskiej w 	odzi w sprawie uchwalenia bud� etu miasta 	odzi na 2016 rok (druk 
nr 269/2015) – w zakresie nast� puj� cych komórek UM	: 

- Wydzia
u Ochrony � rodowiska i Rolnictwa (rolnictwo); 
- Biura Obs
ugi Inwestora; 
- Biura Nadzoru W
a� cicielskiego; 
- Biura Promocji Zatrudnienia i Obs
ugi Dzia
alno� ci Gospodarczej; 
- Biura Strategii Miasta; 
- Wydzia
u Maj� tku Miasta; 
- Wydzia
u Praw do Nieruchomo� ci; 
- Wydzia
u Skarbu Pa� stwa. 

Podczas posiedzenia Komisja zaopiniowa
a równie�  pozytywnie projekt uchwa
y Rady 
Miejskiej w 	odzi w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta 	odzi na 
lata 2016-2040 (druk nr 270/2015) – w zakresie swojego merytorycznego zainteresowania. 
 
Przewodnicz� cy Dora� nej Komisji ds. Bud� etu Obywatelskiego p. Bogus
aw Hubert 
powiedzia
 m.in.: „Komisja pozytywnie zaopiniowa
a projekt bud� etu na 2016 r., zwracaj� c 
si�  jednocze� nie o zabezpieczenie w bud� ecie Miasta kwoty z przeznaczeniem na „parki 
kieszonkowe” i „Stare Polesie – ziele� ! Utworzenie ogrodów Karskiego”. Poprawka do 
bud� etu obywatelskiego uwzgl� dni
a stanowisko Komisji”. 
 
Wiceprzewodnicz� cy Komisji Planu Przestrzennego, Budownictwa, Urbanistyki 
Architektury p. 	ukasz Magin powiedzia
 m.in.: „Komisja na posiedzeniu w dniu 
2 grudnia 2015 r.  opiniowa
a: 
1. Projekt uchwa
y Rady Miejskiej w 	odzi w sprawie uchwalenia bud� etu miasta 	odzi na 

2016 rok - druk nr 269/2015 w zakresie swojej w
a� ciwo� ci rzeczowej: 
W ZAKRESIE DOCHODÓW 
- realizowanych przez Wydzia
 Praw do Nieruchomo� ci i Wydzia
 Maj� tku Miasta, opinia 
pozytywna: „za”- 3 g
osy”, „przeciw” – 0 g
osów,  „wstrzymuj� cych si� ” – 2 g
osy. 
W ZAKRESIE WYDATKÓW BIE	
 CYCH I MAJ
 TKOWYCH 
- realizowanych przez Miejsk�  Pracowni�  Urbanistyczn�  
Komisja przyj� 
a wniosek, w którym zwraca si�  do Prezydenta Miasta 	odzi o zapewnienie 
� rodków na sfinansowanie Programu dotycz� cego elektronicznego obiegu dokumentów 
zwi� zanych z uchwalaniem miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego. Opinia 
pozytywna z uwzgl� dnieniem ww. wniosku: „za” – 5 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, 
 „wstrzymuj� cych si� ”– 0 g
osów; 
- realizowanych przez Wydzia
 Praw do Nieruchomo� ci 
Opinia pozytywna: „za” – 5 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów,   „wstrzymuj� cych si� ”  
– 1 g
os; 
- realizowanych przez Biuro Architekta Miasta  
Komisja przyj� 
a wniosek, w którym zwraca si�  do Prezydenta Miasta 	odzi o zwi� kszenie 
wydatków o kwot�  1 mln z
 na dotacj�  napraw konserwatorskich. 
Opinia pozytywna z uwzgl� dnieniem ww. wniosku: „za” – 6 g
osów, „przeciw” – 0 g
osów, 
  „wstrzymuj� cych si� ”– 0 g
osów. 
- realizowanych przez Zarz� d Dróg i Transportu (w zakresie wydatków maj� tkowych) 
Komisja przyj� 
a wniosek, w którym zwraca si�  do Prezydenta Miasta 	odzi o uzupe
nienie 
projektu bud� etu o � rodki potrzebne w 2016 roku na opracowanie koncepcji modernizacji 
ul. Wojska Polskiego. 
Opinia pozytywna z uwzgl� dnieniem ww. wniosku: „za”- 4 g
osy, „przeciw” – 0 g
osów, 
 „wstrzymuj� cych si� ” – 2 g
osy; 
- realizowanych przez Biuro ds. Rewitalizacji i Rozwoju Zabudowy Miasta  
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Komisja nie wyrazi
a opinii z uwagi na nieobecno��  przedstawiciela Biura przygotowanego 
do zreferowania punktu w tym zakresie. 
2. Projekt uchwa
y w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta 	odzi 

na lata 2016-2040 – druk nr 270/2015 w zakresie swojej w
a� ciwo� ci rzeczowej. 
Opinia pozytywna: „za”- 3 g
osy, „przeciw” – 0 g
osów,  „wstrzymuj� cych si� ” – 3 g
osy. 
 
Przewodnicz� cy Komisji Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej p. W
adys
aw 
Skwarka powiedzia
 m.in.: „Projekt bud� etu Miasta 	odzi na rok 2016 oraz Wieloletniej 
Prognozy Finansowej na lata 2016 – 2040 zosta
y przygotowane przez Prezydent Miasta 
	odzi Hann�  Zdanowsk�  i przed
o� one Radzie Miejskiej w 	odzi w ustawowym terminie do 
dnia 15 listopada 2015 r. Komisja Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej Rady Miejskiej 
w 	odzi na posiedzeniach w dniach 24 listopada, 1, 8 i 15 grudnia 2015 r. dokona
a 
szczegó
owej analizy przed
o� onych projektów uchwa
. Komisja zapozna
a si�  z opiniami 
pozosta
ych komisji Rady Miejskiej oraz rad osiedlowych. Projekt bud� etu Miasta 	odzi 
zosta
 ponadto zaprezentowany na sesji Rady Miejskiej w dniu 18 listopada 2015 r. 
W projekcie bud� etu miasta 	odzi na 2016 rok dochody ogó
em stanowi�  90,93% dochodów 
ogó
em bud� etu uchwalonego roku 2015 i wynosz�  3.514.928.396 z
. W 2016 roku planuje 
si�  zwi� kszenie dochodów w stosunku do analogicznych dochodów uchwalonych na rok 2015 
w nast� puj� cych � ród
ach ich powstawania: 
1. wp
ywy z podatków ustalanych i pobieranych na podstawie odr� bnych ustaw 

o 17.163.324 z
, 
2. dochody realizowane przez komunalne jednostki bud� etowe oraz wp
ywy z innych 

jednostek organizacyjnych o 35.001.314 z
,  
3. dochody z udzia
ów w podatkach stanowi� cych dochód bud� etu pa� stwa o  48.953.353 z
, 
4. subwencja ogólna – w cz�� ci dotycz� cej gminy o 25.557.117  z
,  
5. � rodki finansowe pochodz� ce z refundacji wydatków z lat ubieg
ych na projekty 

o 10.928.956 z
, 
6. dotacje na zadania w
asne o 5.116.524 z
, 
7. dotacje na zadania zlecone gminie o 6.580.221 z
. 
Zmniejszenie dochodów bie�� cych w 2016 roku w stosunku do dochodów tej samej grupy 
uchwalonych na rok 2015 planuje si�  w nast� puj� cych � ród
ach ich powstawania: 
1. wp
ywy z op
at i inne wp
ywy o 128.690 z
, 
2. dochody z maj� tku gminy o 44.687.568 z
, 
3. pozosta
e dochody o 12.383.512 z
, 
4. subwencja ogólna – powiat o 1.954.328 z
, 
5. � rodki finansowe pochodz� ce ze � róde
 zagranicznych niepodlegaj� cych zwrotowi 

o 438.190.602 z
, 
6. dotacje na zadania zlecone- powiat o 2.109.890 z
 
W projekcie bud� etu miasta 	odzi na 2016 rok wydatki bie�� ce w stosunku do bud� etu 
uchwalonego na  rok 2015 zwi� kszaj�  si�  o kwot�  63.367.056 z
 i wynosz�  2.932.325.735 z
, 
stanowi�  102,21 % wydatków bie�� cych bud� etu uchwalonego roku 2015. 
W 2016 roku wydatki bie�� ce wzrastaj�  m.in. w dzia
ach: 
1. 600 – Transport i 
� czno��  o 32.390.295 z
, 
2. 801 – O� wiata i wychowanie o 12.134.333  z
, 
3. 852 – Pomoc spo
eczna o 5.893.302 z
, 
4. 900 – Gospodarka komunalna i ochrona � rodowiska o 15.234.085 z
, 
5. 921 – Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego o 12.868.594 z
.  
Wydatki bie�� ce w bud� ecie na rok 2016 zmniejszaj�  m.in. si�  w dzia
ach: 

1. 700 – Gospodarka mieszkaniowa o 683.548 z
, 
2. 750 – Administracja publiczna o 171.999 z
. 
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Stan zad
u� enia miasta 	odzi z tytu
u kredytów, po� yczek i obligacji na 31.12.2016 r. 
prognozowany jest w wysoko� ci 2.903.552.897 z
. 
W roku 2016 planowana kwota sp
at rat kapita
owych kredytów i po� yczek oraz wykupu 
papierów warto� ciowych wynosi 205.795.643 z
.  Planowane wydatki na obs
ug�  d
ugu 
wynosz�  105.000.000 z
.  
Bud� et na 2016 rok, jest bud� etem zrównowa� onym. Deficyt Miasta planowany jest na 
rekordowo niskim poziomie, tj. 24,8 mln z
. W stosunku do planowanych dochodów wynosi 
on 0,7%. Prognozowane zad
u� enie Miasta w wysoko� ci 2,9 mld z
 mo� e zosta�  jeszcze 
zmniejszone wolnymi � rodkami pozosta
ymi z 2015 roku, co oznacza, � e 2016 rok zostanie 
zamkni� ty ni� szym zad
u� eniem, ni�  stan na 2015 rok. To od 12 lat pierwsza prognoza 
zatrzymania zad
u� enia Miasta. Bud� et 2016 roku, jest obarczony brakiem � rodków 
zagranicznych niepodlegaj� cych zwrotowi z kolejnej perspektywy finansowej Unii 
Europejskiej. Wydatki maj� tkowe mimo, � e ni� sze ni�  w 2015 roku, bo na poziomie 
600 mln z
, po uzupe
nieniu o finansowanie UE mog�  osi� gn��  1 mld z
. W projekcie 
przewidziano wk
ad w
asny dla inwestycji i przedsi� wzi�� , dla których finansowanie jest 
prawnie mo� liwe.  
Miasto w ostatnich latach zasilane by
o zwrotami rozliczonego VAT-u: 
w mln z
 
Rok  2012 2013 2014 2015 
UM	 9,2  10,8 5,0 9,3 
ZDiT 5,2 8,9 23,7 31,3 
ZZM 0,3 0,6 0,2 0,03 
Ogó
em 14,9 20,3 29,0 40,6 
Planowana budowa Orientarium - zakotwiczona w bud� ecie kwot�  2,4 mln z
 na prace 
przygotowawcze - nie posiada dostatecznego rozpoznania dalszych obci�� e�  finansowych dla 
Miasta. Zapowiadany model samowystarczalno� ci finansowej nie wyja� nia, jak 
zabezpieczona b� dzie potencjalna kwota 200-300 mln z
 netto na realizacj�  takiej inwestycji.  
Od 2004 roku nak
ady inwestycyjne bez � rodków pomocowych nie przekracza
y 600 mln z
, 
a nawet nie osi� ga
y poziomu obecnie planowanych wydatków maj� tkowych (od 200 do 
500 mln z
).  
Planowany bud� et Miasta na 2016 rok pierwszy raz zawiera kwoty przeznaczone na 
podwy� ki dla pracowników MOPS w wysoko� ci 3,5 mln z
, co stanowi mimo wszystko 50% 
potrzeb tych grup zawodowych. 
Do Komisji Finansów, Bud� etu i Polityki Podatkowej wp
yn� 
y stanowiska poszczególnych 
rad osiedlowych oraz innych organizacji spo
ecznych i zawodowych. 
W wi� kszo� ci wnioski komisji zosta
y uj� te w autopoprawce do projektu bud� etu Miasta na 
2016 rok przygotowanej przez Prezydenta Miasta. 
Bior� c pod uwag�  powy� sze, w dniu 15 grudnia 2015 r. Komisja Finansów, Bud� etu 
i Polityki Podatkowej Rady Miejskiej w 	odzi pozytywnie zaopiniowa
a projekt bud� etu 
miasta 	odzi na 2016 rok oraz projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2016 – 2040 
stosunkiem g
osów: 6 „za”, brakiem „przeciw” i 1 „wstrzymuj� cym si� ”. 
Niniejsze stanowisko nie uwzgl� dnia zapisów zawartych w autopoprawce do projektu 
uchwa
y w sprawie uchwalenia bud� etu miasta 	odzi na 2016 rok oraz w autopoprawce do 
projektu uchwa
y w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 	odzi na 
lata 2016-2040. 
Szczegó
owe stanowisko Komisji stanowi za
� cznik nr 19 do protoko
u.  
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Nast� pnie przyst� piono do prezentacji stanowisk klubowych: 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej p. Mateusz Walasek 
powiedzia
 m.in.: „Cz� sto, gdy mówi si�  o bud� ecie Miasta, mówi si�  o przyk
adzie bud� etu 
domowego. Sytuacja, w której rozmawiamy w dniu dzisiejszym o bud� ecie Miasta jest do��  
szczególna. Mówienie o sytuacji bud� etu domowego jest sytuacj�  tak� , gdy rodzina planuje 
dochody na przysz
y rok, a jednocze� nie pojawia si�  informacja, � e jeden z cz
onków rodziny, 
mo� e straci�  swoj�  prac� . Gdy pojawia si�  informacja, � e jeden z cz
onków rodziny jest 
chory, do ko� ca nie wiadomo na co i ile b� d�  kosztowa
y leki, ale wiadomo, i�  za te leki 
trzeba b� dzie zap
aci� . W ten sposób b� dziemy musimy planowa�  bud� et Miasta. 
Rozmawiaj� c o bud� ecie 2016 r. musimy mie�  � wiadomo��  tego, � e obecnie w Parlamencie 
procedowane s�  ustawy, które mog�  mie�  bardzo ró� ne i niekoniecznie pozytywne skutki dla 
bud� etu Gminy. Dlatego te�  w moim wyst� pieniu, w pierwszej kolejno� ci chcia
bym 
powiedzie�  o skutkach, poniewa�  nale� y mie�  ich � wiadomo�� , gdy procedujemy bud� et i to 
jak ustawodawstwo mo� e oddzia
ywa�  na bud� et gminy. Ponadto pozwol�  sobie na kilka 
uwag odno� nie trybu prac nad bud� etem, poniewa�  jest to do��  wa� na kwestia. Nast� pnie 
chcia
bym powiedzie�  o samym bud� ecie, a w szczególno� ci o tym, co w autopoprawce 
z wniosków radnych z Klubu Platformy Obywatelskiej zosta
o uwzgl� dnione. W dalszej 
kolejno� ci o propozycji zmian zaproponowanych przez Klub Radnych Prawa 
i Sprawiedliwo� ci. Pierwsza sprawa, to skutki dzia
a�  Rz� du i Parlamentu, w szczególno� ci 
ustawa o podatku PIT. Projekt, który obecnie znajduje si�  w Sejmie nie przewiduje � adnych 
rekompensat dla gmin. Mo� na mówi�  oczywi� cie, kiedy wejdzie w � ycie, aczkolwiek nale� y 
pami� ta� , � e projekt przewiduje wej� cie w � ycie od 1 stycznia. Oczywi� cie mo� na mówi� , � e 
to jest niekonstytucyjne, ale obecnie du� o niekonstytucyjnych rzeczy przechodzi przez 
Parlament. Mo� na równie�  mówi�  o tym, � e jakie�  mo� e b� d�  refundacje, a mo� e nie b� d� . 
Nic z tego nie wiemy. Wiemy tylko tyle, � e je� eli projekt ten w takim brzemieniu 
przeszed
by, to kosztowa
oby to Miasto ok. 200 000 000 z
. Tyle 
odzianom by uby
o 
z bud� etu. Oczywi� cie pojawi
oby si�  w bud� ecie pa� stwa, ale zamys
 tego projektu jest taki, 
� e je� eli pa� stwo odbierze sobie co�  w podatkach po� rednich np. w VAT lub akcyzie, to do 
gmin nic wi� cej nie trafi. O ile Rz� d mo� e przedstawia�  ró� ne wyliczenia, mniej lub bardziej 
poprawne, � e na przyk
ad w bud� ecie pa� stwa � rodki te znajd�  si� , to wiadomo, � e 
w bud� ecie gminy si�  nie znajd� . A o rekompensatach nic nie s
yszymy. Kwota 
200 000 000 z
, stanowi 1/3 wydatków inwestycyjnych. Gdyby to si�  spe
ni
o, to trzeba 
by
oby podj��  znaczne ci� cia, ogranicza�  nie tylko prawdopodobne inwestycje, ale równie�  
wydatki bie�� ce, co by
oby nies
ychanie trudne. Trzeba mie�  � wiadomo�� , � e w takich 
warunkach podejmujemy bud� et na 2016 rok. Kolejna kwestia, to podj� ta w dniu 
wczorajszym ustawa cofaj� ca 6 latków do przedszkoli. Rz� d nie ukrywa, � e skutki dla gmin 
b� d� . Minister Edukacji w odpowiedzi na interpelacj�  sk
adan�  przez p. pose
 A. Hanajczyk 
napisa
 m.in.: „Skutki finansowe zmian dla ca
ego sektora finansów publicznych b� d�  
z du� ym prawdopodobie� stwem neutralne. Istotn�  kwesti�  b� dzie natomiast stanowi
 
w
a� ciwy podzia
 mi� dzy � rodki zapewnione przez bud� et pa� stwa, w postaci transferu 
w ramach cz�� ci o� wiatowej subwencji ogólnej oraz dotacji celowych, a � rodki zapewnione 
przez bud� ety jednostek samorz� du terytorialnego pochodz� ce z innych � róde
 dochodu. 
W
a� ciwy podzia
 b� dzie zale� a
 od decyzji rodziców, co do obj� cia ich 6 letnich dzieci 
edukacj�  szkoln�  i przedszkoln� ”. Jest to oficjalne stanowisko Ministra Edukacji zawarte 
w interpelacji, � e to ile b� dziemy musieli do
o� y�  z bud� etu Miasta na dodatkowe miejsca 
w przedszkolach oka� e si�  wtedy, kiedy rodzice zadeklaruj� , czy te dzieci znajd�  si�  
w szko
ach, czy przedszkolach. W zwi� zku z tym, jest to kolejny element niepewno� ci, który 
decyduje o tym, co uchwalamy. Tutaj nie wiadomo co, ale nawet nie wiadomo ile. Mo� na 
tylko szacowa� . Kolejna kwestia, to ustawa o tzw. 500 z
. Tu, co prawda � rodki maj�  nie 
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pochodzi�  z bud� etu gminy. Chodzi jednak o � rodki na dystrybucj� . Gdyby przyjmowa�  
wszystkich, którzy b� d�  je otrzymywa� , to by
o to wi� cej interesantów ni�  w Wydziale 
Rejestracji Pojazdów i Praw Jazdy. To s�  kolejne etaty. Je� eli przypomn�  histori� , kiedy 
Gmina obejmowa
a zasi
ki rodzinne z ZUS, to Ministerstwo Finansów nie przekaza
o nam 
wszystkich � rodków, które pozwoli
y na ich wyp
acanie. W tym wypadku pojawia sie 
instytucja „szarwark”. Do 1958 r. funkcjonowa
o rozwi� zanie, pozwalaj� ce wójtowi, 
a nast� pnie naczelnikowi gminy wymaga�  od ludzi – mieszka� ców gminy, aby stawili si�  
i wykonali jaki�  prace dla gminy. Takie rozwi� zanie funkcjonowa
o w polskim prawie do 
1958 r. W ten sposób, je� eli mieszka� cy wsi przychodzili do wójta z pro� b�  o budow� , to 
wójt og
asza
 szarwark. Mieszka� cy mieli si�  stawi�  i tak�  drog�  zbudowa� . Tutaj mamy do 
czynienia z podobnym rozwi� zaniem, Co prawda Rz� d zrobi dobrze mieszka� com, ale za to 
mieszka� cy w bud� etach gmin zap
ac�  np. w niewykonanych remontach w szko
ach, 
w niewykonanych po
� czeniach autobusowych. To jest wa� na okoliczno�� , o której w tym 
wypadku nale� y powiedzie� . Kolejna kwestia to tryb przyj� cia. My� my przed kilkoma 
miesi� cami proponowali tryb przyj� cia: usystematyzowany. Chodzi o to, aby zosta
 okre� lony 
termin zg
aszania poprawek, moment ustosunkowania si�  do nich, aby 
odzianie mogli to 
pozna� . Nie spotka
o si�  to z entuzjazmem radnych z Klubu PiS. Patrze�  na propozycje 
zmian, to nic dziwnego, � e chciano te propozycje zmian ukry� . Warto w tym miejscu 
rozwa� y�  jeszcze jedn�  spraw�  tj. inny termin podejmowania uchwa
y bud� etowej. Warto 
pami� ta�  o tym, � e Warszawa przy czterokrotnie wy� szym bud� ecie by
a w stanie podj��  
uchwa
�  bud� etowa 10 grudnia br. Wiele samorz� dów uchwa
y bud� etowe ju�  podj� 
o. Mo� e 
warto 
odzianom taki prezent dawa�  wcze� niej, jeszcze przed gwiazdk� . W imieniu radnych 
Platformy Obywatelskiej chcia
bym zaapelowa� , aby projekt uregulowania sposobu 
podejmowania uchwa
y bud� etowej rozwa� y�  jeszcze wcze� niej. Je� eli chodzi sam bud� et, to 
odnosz� c si�  do podanego na pocz� tku przyk
adu rodziny, to w czasie funkcjonowania 
gospodarstwa domowego pojawia si�  taki moment, � e potrzebna jest chwila oddechu 
niezad
u� ania si�  na nowe inwestycje, niekupowania nowego samochodu, nierobienia co roku 
remontu mieszkania. Trzeba znale��  czas, aby rachunki za ten remont, czy za samochód 
zap
aci�  i spraw�  zako� czy� . Taki w
a� nie rok przychodzi w bud� ecie Miasta. Dochody s�  co 
prawda ni� sze ni�  w latach ubieg
ych wysoko� ci 3 500 000 000 z
, ale wydatki s�  co ciekawe 
te�  ni� sze ni�  w latach ubieg
ych i wynosz�  równie�  3 500 000 000 z
. Istnieje niewielki 
deficyt w wysoko� ci 25 000 000 z
. D
ug nie narasta. Takiej sytuacji nie mieli� my od 12 lat, 
kiedy zatrzymane jest narastanie d
ugu. Warto to wykaza� , jako pewn�  warto��  bud� etu. Jest 
to przygotowanie na dodatkowe, oby nie nast� pi
y i nast� pi
a refleksja rz� dz� cych, 
obci�� enia, jakie mog�  spa��  na Miasto w efekcie decyzji rz� dz� cych. Je� eli chodzi o bud� et 
Miasta, to warto wskaza�  na kontynuowane, czy te�  cz�� ciowo rozpocz� te inwestycje np. 
w� ze
 dróg wokó
 dworca 	ód�  Fabryczna. To razem z ul. Kili� skiego ponad 70 000 000 z
, 
z czego w WPF 440 000 000 z
, nast� pnie EC 1 z kwot�  51 000 000 z
, a w WPF 
310 000 000 z
. W dalszej kolejno� ci rewitalizacja obszarowa z kwot�  235 000 000 z
 
a w WPF 40 000 000 z
, obiekty sportowe z kwot�  105 000 000 z
 i w WPF 323 000 000 z
, 
drogi po ISP-ie, termomodernizacja obiektów o� wiatowych oraz domów pomocy spo
ecznej, 
remonty w szko
ach, projekty dojazdów do drogi ekspresowej S 14 i autostrady A 1, remonty 
torów tramwajowych, � rodki z bud� etu obywatelskiego, modernizacja chodników 
i o� wietlenia, a tak� e budowa orientarium. Ponadto pojawi�  si�  � rodki europejskie na nowe 
inwestycje. Z tego miejsca chcia
bym zwróci�  uwag�  na poprawki zg
aszane przez Klub 
Radnych Platformy Obywatelskiej w trakcie dyskusji z Pani�  prezydent a wynikaj� ce 
z rozmów z mieszka� cami. Poprawki te dot. zwi� kszenia � rodków na instytucje kultury, na 
p
ace w o� wiacie, na instytucje ochrony zdrowia, na promocj�  Miasta, czy te�  „Ogrody 
Karskiego” zosta
y uwzgl� dnione przez Pani�  prezydent w autopoprawce. Z twego miejsca 
w imieniu Platformy Obywatelskiej chcia
bym podzi� kowa� . Czyni to bud� et lepszym, cho�  
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mo� na wskaza�  braki. W kilku przypadkach uzyskali� my deklaracje zmian w ramach 
powi� kszenia � rodków, gdy pojawi si�  taka mo� liwo��  w ci� gu roku bud� etowego. Warto te�  
zwróci�  uwag�  na zupe
nie inn�  filozofi �  bud� etu, poniewa�  odchodzi si�  w nim od 
wskazywania konkretnych celów, cz� sto tworzy si�  rezerwy, � rodki zbiorcze np. drogi po 
ISP-ie. Nie zawsze jest tak, � e wpisuje si�  w bud� ecie Miasta z nazwy konkretn�  szko
� , czy 
ulic� . Nam, jako radnym by
oby wygodniej, gdyby przyj��  tak�  zasad� , � e my uchwalimy, 
która to b� dzie konkretna ulica, czy szko
a, a nast� pnie b� dziemy przyjmowa� , jako radni 
podzi� kowanie. Nale� y zaufa�  urz� dnikom, fachowcom i temu, � e wpisuj� c pewne wydatki 
na sztywno, mo� na mie�  pó� niej problemy w zwi� zku z tym, � e wykonawca nie zd�� y 
z jakim�  projektem itd. Istnieje tak wiele celów, gdzie mo� na w ramach danego zagadnienia 
� rodki wyda� , � e czyni to bud� et Miasta znacznie bardziej elastycznym, nie tworzy listy 
zamkni� tych inwestycji. Wyj� tek w tej sprawie mo� na uczyni�  dla projektów z bud� etu 
obywatelskiego, poniewa�  nakazuje tego szacunek dla mieszka� ców Miasta. Nast� pnie, je� eli 
chodzi o kwesti�  poprawek, które pojawi
y si� . Chcia
bym podzi� kowa�  Klubowi Radnych 
Prawa i Sprawiedliwo� ci, poniewa�  po raz pierwszy mam mo� liwo��  odniesienia si�  do 
poprawek w wyst� pieniu klubowym, poniewa�  pojawi
y si�  one ok. 2 – 3 godzin przed moim 
wyst� pieniem. Zwykle pojawia
y si�  dopiero w wyst� pieniach klubowych lub po ich 
zako� czeniu. Jest to pewien post� p. Szkoda tylko, � e 
odzianie nie poznali ich kilka dni 
wcze� niej. Bardzo niepokoj� ce w tych poprawkach jest z
amanie pewnego kompromisu, który 
dotychczas obowi� zywa
 w Radzie Miejskiej tj. nienaruszalno� ci � rodków z bud� etu 
obywatelskiego. Pa� stwo w swoich poprawkach zaatakowali� cie i chcecie ograniczy�  lub te�  
skre� li �  dwa projekty pochodz� ce z bud� etu obywatelskiego tj. „rower miejski”, „zielone 
ogrody – Sienkiewicza 61/63”. Pa� stwo b� d�  broni�  tych decyzji mówi� c, � e te ogrody 
znajduj�  si�  w kamienicy na nieruchomo� ci, co do której istnieje roszczenie. Nale� y jednak 
pami� ta� , � e kamienica ta obj� ta jest równie�  rewitalizacj�  obszarow� . Nowa ustawa 
rewitalizacyjna umo� liwia, aby w czerwcu mo� na by
o czyni�  tam ju�  inwestycj� . Szacunek 
dla projektodawców przedsi� wzi� cia nakazywa
by, aby projekt pozostawi� . Chyba, � e 
chcecie Pa� stwo „walczy� ” z bud� etem obywatelskim. Gdyby okaza
o si� , � e projekt bud� etu 
jest niewykonalny, to mamy rok bud� etowy i nawet w sierpniu mo� na podj��  decyzj�  o 
jakim�  rozs� dnym wykorzystaniu projektu. Dlatego te�  bardzo niepokoi atak na bud� etu 
obywatelski. Z tym nie mo� e si�  zgodzi�  Klub Radnych Platformy Obywatelskiej. Podobnie 
sytuacja wygl� da z � rodkami na „rower miejski”, które s�  pewnego rodzaju 
zado�� uczynieniem za zobowi� zanie uczynione poprzez modyfikacj�  bud� etu. Zadanie to nie 
z naszej winy przek
ada si�  z roku na rok. Oczywi� cie mo� na wykre� la�  cz���  � rodków 
mówi� c, � e jest taka oferta, ale post� powanie przetargowe nie jest zako� czone. Tutaj mamy 
tak� e niebezpieczny precedens ataku na � rodki, które nie powinny by�  ruszane przez radnych. 
Ju�  te dwa cele wskazywa
yby na to, � e nie mo� na tej porwaki przyj�� . Je� eli chodzi o 
	ódzkie Centrum Wydarze�  oraz Biuro Promocji Miasta i Wspó
pracy z Zagranic�  nast� pi
o 
ograniczenie � rodków na festiwale. Powiedzmy mo� e jasno, � e festiwale w 	odzi s�  
niepotrzebne i nie powinno ich by� . My, jako Klub Radnych Platformy Obywatelskiej nie 
zgadzamy si� , ale je� eli Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwo� ci ma takie zdanie, to trzeba to 
jasno powiedzie�  mieszka� com 	odzi. Kolejna sprawa, to ograniczenie � rodków na 
funkcjonowanie Zarz� du Dróg i Transportu w skali ok. ¾ � rodków. S�  to � rodki, które by�  
mo� e z ledwo� ci�  starczy
y na to, � e gdyby realizuj� c Pa� stwa pomys
, trzeba by by
o 4 
stycznia wr� czy�  pracownikom wymówienia. Na co by�  mo� e wystarczy
oby � rodków. By�  
mo� e równie�  nale� a
oby w ca
ym Mie� cie wy
� czy�  sygnalizacj�  � wietln�  i odda�  � rodki 
europejskie, które na to zosta
y wzi� te, poniewa�  równie�  z tym zwi� zane jest zatrudnienie 
osób obs
uguj� cych  System Obszarowej Regulacji Ruchem. Nie wiem kto by mia
 to 
prowadzi� . By�  mo� e Biuro Rady Miejskiej, poniewa�  zadania prowadzone przez ZDiT 
nale� a
oby przekaza�  Biuru. Nast� pnie Biuro Rady Miejskiej przekaza
oby te zadania Panom 
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radnym do prowadzenia. By�  mo� e by
oby to w
a� ciwe rozwi� zanie. To jest po prostu kpina z 

odzian. Zaproponowanie czego� , nawet je� li si�  nie lubi, to skasowa�  ¾ � rodków, mówi� , � e 
ona sobie z tym poradzi, czy te�  si�  rozwi�� e. My� l� , � e nie poradzi sobie z tym. Kolejna 
sprawa dot. Aqua Parku Fala. Jest to do��  szczególna miejska spó
ka, poniewa�  zarabia, je� eli 
chodzi o � rodki na bie�� ce funkcjonowanie, co w� ród takich placówek nie jest regu
� , a raczej 
jest wyj� tkiem. Nie chc�  opowiada�  historii Aqua Parku, ale pami� tam, jak z tej mównicy 
sprowadzeni przez ówczesnego prezydenta Miasta J. Kropiwnickiego inwestorzy 
przekonywali, � e taka instytucja nie mo� e funkcjonowa� , poniewa�  
odzianie si�  za rzadko 
k� pi� . Okaza
o si�  jednak, � e zarz� dzaj� cy spó
k�  miejsk�  byli w stanie przekona�  
odzian do 
k� pieli, czy te�  korzystania z innych us
ug oferowanych przez Aqua Park Fala. Obecnie 
jednostka ta na siebie zarabia, aczkolwiek musi by�  sp
acany kredyt, za jaki zosta
a ona 
zbudowana. Istnieje obszerny plan inwestycji. Tak naprawd� , to zosta
a w roku bie�� cym do 
sp
acenia ostatnia rata kredytu. � rodki na to chc�  Panowie Radni zabra� . Nie wiem dlaczego, 
czy dlatego, � e w Aqua Parku Fala odby
a si�  „Noc naturystów” i chc�  si�  teraz Panowie 
zem� ci�  za t�  imprez� , czy te�  mamy po prostu nie inwestowa�  w t�  instytucj� , poniewa�  
kolejny przyk
ad sukcesu w
adz 	odzi jest dla Pa� stwa niekorzystny. Prosz�  zatem 
powiedzie�  
odzianom, � e poprawki zmierzaj�  do tego, aby wstrzyma�  inwestycje w 	odzi. 
Kolejna kwestia to atak na ogród zoologiczny i orientarium, poniewa�  tak nale� y rozumie�  
� rodki, które Panowie postuluj�  zabra�  z bud� etu tej jednostki. Wydaje si� , � e to tylko 
powinno cieszy�  
odzian, � e mo� na zbudowa�  tak�  inwestycj� , która bez du� ego 
zaanga� owania � rodków miejskich potrafi na siebie zarobi�  oraz stanowi�  du��  atrakcj� . Jest 
to poparte do� wiadczeniem Wroc
awia. Oczywi� cie pojawiaj�  si�  g
osy krytyczne. Z tego 
miejsca mog�  odnie��  si�  na przyk
ad do opinii urbanistów, która pojawia
a si�  w obiegu 
publicznym, aczkolwiek cz� sto zawieraj� ca b
� dne sformu
owania. Poniewa�  wbrew temu, co 
si�  cz� sto mówi, ogród zoologiczne nie jest cz�� ci�  zabytkowego parku, co jest jasno 
i wyra� nie stwierdzone w oparciu o dokumenty. Ju�  za czasów urz� dowania prezydenta 
Miasta J. Kropiwnickiego zacz� 
 funkcjonowa�  zespó
, który zajmowa
 si�  podniesieniem 
atrakcyjno� ci ogrodu zoologicznego. W pracach tego zespo
u jasno wykazano, � e stworzenie 
drugiego ogrodu zoologicznego jest niecelowe mi� dzy innymi dlatego, � e nale� a
oby tworzy�  
dwa zaplecza hodowlane i weterynaryjne, a do tego klientów rozbija
oby si�  na dwie 
jednostki. Wydaje si� , � e inwestycja ta mo� e budzi�  tylko rado�� . Ale nie budzi ona rado� ci 
radnych z Prawa i Sprawiedliwo� ci. Zaproponowana poprawka jest kolejn� , któr�  w opinii 
radnych Platformy Obywatelskiej nale� y odrzuci� . Oczywi� cie mo� na mówi�  o ró� nych 
rzeczach w wydatkach, z których wiele jest szczytnych. Co z tego, � e te wydatki s�  szczytne, 
aczkolwiek radni Platformy Obywatelskiej przed podwy� kami wynagrodze�  w administracji 
w kwocie 13 000 000 z
 zawahaliby si�  i chcieli lepiej uargumentowa� , i lepiej ukierunkowa� . 
Generalnie mo� na wskazywa�  ró� ne szczytne cele: drogi, ulice, place, je� eli nie ma je z czego 
sfinansowa� , a � ród
a przez Pa� stwa wskazuj� ce s�  w wielu przypadkach zwyk
�  z
o� liwo� ci�  
albo kpin�  z 
odzian. Dlatego te� , jako Klub Radnych Platformy Obywatelskiej nie b� dziemy 
mogli poprze�  tej poprawki. Jasne jest to, � e bior� c pod uwag�  wyj� tkowo niski deficyt, 
zrównowa� enie bud� etu, perspektywy zarysowane w WPF oraz pozytywn�  opini�  
Regionalnej Izby Obrachunkowej w tej sprawie zag
osujemy „za” bud� etem, jak i „za” WPF 
pozytywnie. Chcia
bym jednak na zako� czenie powiedzie� , � e dzisiaj mieli� my okazj�  
us
ysze�  rot�  � lubowania. Ka� dy z nas takie � lubowanie w ró� nym momencie 
sk
ada
. Obiecywali� my obowi� zki radnego sprawowa�  godnie, rzetelnie i uczciwie, maj� c na 
wzgl� dzie dobro mojej gminy i jej mieszka� ców. Dlatego te�  apelowa
bym do wszystkich 
radnych o poparcie bud� etu Miasta, poniewa�  jest dobry dla 	odzi i jej mieszka� ców”. 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwo� ci p. Marek Michalik powiedzia
 
m.in.: „Wys
uchali� my wyst� pienia Platformy Obywatelskiej na temat bud� etu Platformy 
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Obywatelskiej oraz SLD, gdzie wyst� pienie koncentrowa
o si�  na sprawach zwi� zanych 
z Prawem i Sprawiedliwo� ci� . Tak wida�  musi by� . Rozmawiajmy o Prawie 
i Sprawiedliwo� ci, a mo� e dobrniemy do celu. Wpu� cimy jednak troch�  energii. 	ód� , jest 
rzecz�  energetyczn� , o 	odzi warto dyskutowa�  i si�  o ni�  spiera� . Dzi�  nie trzeba lukrowa� . 
Nie musimy na tej sali lukrowa� , nikt nam nie przerwie i b� dziemy mogli mówi�  tyle, ile 
chcemy i to co nas boli. Powiedzmy naszej w
adzy, która rz� dzi przez 6 lat o tym wszystkim, 
co nas boli. Chcia
bym przede wszystkim powiedzie� , � e dzisiejsza debata oraz absolutoryjna 
s�  najwa� niejszymi na temat stanu Miasta. Tak to rozumiem, i w zwi� zku z tym nie 
zamierzam si�  ogranicza�  do „ksi�� eczki Pana skarbnika”, tylko zamierzam mówi�  
o wszystkim. W pierwszej kolejno� ci chcia
bym wyg
osi�  kilka sprostowa� , co do 
wyst� pienia p. M. Walaska. Przyznam, � e jeszcze dla 	odzi nic si�  nie sta
o, jeszcze nic si�  
nie wydarzy
o, ale dla p. M. Walaska ju�  si�  wydarzy
o. Dzisiaj s
yszeli� my o 190 000 000 z
, 
a p. M. Walasek powiedzia
 ju�  o 200 000 000 z
. My� l� , � e ju�  nast� pny mówca z Platformy 
Obywatelskiej powie o 250 000 000 z
. Zwracam uwag� , � e nie powinien Pan dokonywa�  
takich ocen, poniewa�  jeszcze nic si�  nie sta
o. Ewentualnie prosz�  podkre� li � , � e dla Pana ju�  
si�  sta
o. Tak naprawd�  obiektywnie rzecz bior� c nic si�  nie wydarzy
o. Dzisiaj Skarbnik 
Miasta mówi
, � e jeszcze nic nie jest rozstrzygni� te. Poza tym chcia
bym powiedzie� , � e nie 
jest celem samym w sobie nape
nianie kasy bud� etu Miasta. Nie po to tutaj pracujemy. 
Naszym celem jest dobrobyt 
odzian. To, o czym Pan mówi, o ustawie, zmierza w
a� nie 
w tym kierunku. Zach� cam zatem Pana, aby wraz z 
odzianami bardziej biednymi od Pana 
cieszy
 si�  z tego. Zach� cam równie�  do tego wiceprzewodnicz� cego Rady Miejskiej 
p. P. Bli� niuka, poniewa�  te�  kwestionowa
 te sprawy. Cieszmy si�  z tego. My mo� e, jako 
radni tym bardziej powinni� my si�  cieszy� , poniewa�  w naszym przypadku istnieje kwota 
wolna od podatku. Nie jest w porz� dku, je� eli kto�  z nas korzysta z tej kwoty wolnej od 
podatku, wypowiada si�  i odmawia innym podwy� szenia kwoty wolnej od podatku. Tym 
bardziej, i�  ma to znaczenie dla osób mniej zasobnych. Je� eli jednak chce Pan dyskutowa�  
o kwestiach zwi� zanych z zabieraniem pieni� dzy, to prosz�  zobaczy�  druk nr 1946 – rz� dowy 
projekt ustawy zwi� zany z okre� leniem wyp
aty emerytur z � rodków zgromadzonych 
w Otwartych Funduszach Emerytalnych. 5 grudnia 2013 r. – rz� d Platformy Obywatelskiej 
zabra
 150 000 000 000 z
 z OFF-e. Chce Pan o tym rozmawia� ? Je� eli tak, to rozmawiajmy. 
Pani prezydent H. Zdanowska zna
a poprawki Klubu PiS wcze� niej. Nie uwa� a
em za 
konieczne, aby informowa�  równie�  o tym przewodnicz� cego Klubu Radnych PO. Uwa� am, 
� e Pani prezydent Hanna Zdanowska jest prezydentem Miasta oraz szefow�  Platformy 
Obywatelskiej w 	odzi. Nast� pnym razem zastanowi�  si�  i by�  mo� e powiadomi�  
przewodnicz� cego Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej. Wydawa
o mi si� , � e jakie�  
zasady obowi� zuj� . Zwracam Panu uwag� , � e naprawd�  snucie jaki�  domys
ów, jakie Pan 
prezentuje odno� nie Aqua Parku jest niew
a� ciwe. Obiekt ten zbudowa
a ekipa, w której ja 
by
em. To nie jest dokonanie Platformy Obywatelskiej, tylko innej ekipy. Niech Pan da tej 
inwestycji spokój. Ona rzeczywi� cie sobie radzi. To nie oznacza, � e to, co zosta
o zapisane 
w bud� ecie Miasta jest rozwi� zaniem specjalnie m� drym i rozwojowym. Sprawa orientarium 
wymaga równie�  sprostowania. Chcia
by Pan z nas zrobi�  tak�  ekip� , która jest przeciwko 
temu. To przedsi� wzi� cie przypomina troch�  „odpalenie budowy formu
y 1” na terenie Brusa. 
Zrobi
a to kiedy�  nasza Pani prezydent. Nigdy nic z tego nie wysz
o. Wszystko idzie w tym 
kierunku, aby z tego przedsi� wzi� cia nic nie wysz
o, poniewa�  nie skonsultowali� cie tego 
Pa� stwo z nikim. Wiele � rodowisk wyra� a obecnie zaniepokojenie tym miejscem, które 
zosta
o wskazane. Nasz�  intencj�  jest to, aby chwil�  o tym porozmawia� . Nie wystarczy tylko 
przetransponowa�  projekt prawie bezpo� rednio z Wroc
awia. Projekty te s�  prawie takie 
same, tylko inne zwierz� ta. Nale� a
o to troszk�  cho� by zmieni� . Nie mówcie zatem, � e 
jeste� my przeciwko tej inwestycji, poniewa�  tak nie jest. Jeste� my przeciwko z
emu 
sposobowi wprowadzania inwestycji, który doprowadzi do „rozjechania si� ”. Nast� pnie 
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chcia
bym powiedzie� , � e cz� sto z ró� nych stron s
yszymy, � e my nie � yczymy dobrze 	odzi, 
� e nie chcemy bogatego i zasobnego Miasta, � e wk
adamy szprychy w ko
o, � e zatrzymujemy 
reformy. My naprawd�  dostrzegamy zmiany, które odbywaj�  si�  w 	odzi. Wielu z nas jest 
radnymi lub te�  pe
ni wysokie funkcje od dawna i widzi, � e wszystkie kolejne ekipy 
dostrzegaj�  dokonywane zmiany w rozwoju w 	odzi. To nie oznacza, � e b� d� c dzisiaj w tym 
miejscy, mamy wszystko lukrowa� . Tak nie b� dziemy robi� , tylko b� dziemy mówi�  o tym 
wszystkim, co nam si�  nie podoba w bud� ecie Miasta oraz w stylu zarz� dzania 	odzi� . 
Podkre� lam, i�  dostrzegam wprowadzane zmiany. Chcemy by�  tak samo dumni z naszego 
Miasta i mieszka� ców, jak Pa� stwo. Mia
em przekonanie w przesz
o� ci, w latach 2006-2008, 
� e w
a� nie takie dumne Miasto budujemy. Wtedy bezrobocie wynosi
o 6%, w Radzie 
Miejskiej trwa
 dialog, a tak� e istnia
y uzgodnienia polityczne. G
ówne kierunki rozwoju by
y 
uzgadniane mi� dzy wszystkimi klubami. Nie by
o wi� kszych sporów. K
ócili� my si�  o 
szczegó
y. Zasadnicze kwestie by
y poza sporem. Chc�  przypomnie� , � e moment, kiedy 
przysz
a PO i p. H. Zdanowska i kiedy po raz pierwszy powiedzieli� cie „Nie, nie, to 
wszystko, co by
o jest z
e, my b� dziemy budowali po swojemu. Jeste� my m� drzejsi, 
adniejsi, 
b� dziemy budowali po swojemu, bo wy nie mieli� cie racji”. Zosta
a dramatycznie przerwana 
ci� g
o��  ró� nych przedsi� wzi�� , które mia
y miejsce wcze� niej, z tym, co mia
o miejsce 
potem. Szybko si�  okaza
o, � e to by
a b
� dna polityka. My wci��  o niej mówimy i 
przypominamy. To by
 b
� d, który do dzisiaj jest odczuwalny. Dwa pierwsze lata rz� dów p. 
H. Zdanowskiej by
y zupe
nie stracone. W pierwszym roku z regu
y mówi
a, � e jest od 
niedawna, a w drugim twierdzi
a, � e wszystko jest win�  opozycji. W trzecim roku zacz� 
 si�  
program remontowy Mia100Kamienic. Do dzi�  nie mo� emy si�  doliczy� , ile kamienic zosta
o 
wyremontowanych. W czwartym mówili� my o tym, � e w zupe
nie z
ym kierunku posz
a 
polityka marketowa i prosili� my o wyja� nienia, dlaczego jest wydanych 70, 80 pozwole�  na 
budow�  kolejnych hipermarketów. Czy to jest dobry sposób na tworzenie nowych miejsc 
pracy? Pi� ty rok trzeba tak� e przypomnie� , bo p. H. Zdanowska zosta
a ponownie powo
ana 
na stanowisko prezydenta. Cieszy
a si�  du� ym zaufaniem spo
ecznym. Ale kiedy przysz
o do 
weryfikacji zaufania spo
ecznego i okaza
o si� , � e chcia
a budowa�  estakad� , to nie by
o ju�  
tak 
atwo. Nie dosta
a tej zgody. By
a zmuszona wycofa�  si�  z tego, cho�  przecie�  
widzieli� my, � e jest or� downiczk�  budowania estakady. A jaki b� dzie szósty rok? Czy to 
b� dzie rok, w którym b� dziemy s
yszeli najcz�� ciej, � e wszystko zale� y od PiS-u? Tak jak w 
wyst� pieniu p. M. Walaska. Albo mo� e b� dziemy s
yszeli, � e wszystko to wina PiS-u. Je� li 
nie chcecie rz� dzi� , to my jeste� my gotowi. Opozycja jest od wskazywania b
� dów, od 
kontrolowania i wskazywania innych wizji. To robimy. PO i SLD nie realizuje naszej wizji. 
Jak patrz�  na SLD, bo w pi� tym roku swojej dzia
alno� ci Pani Prezydent zawar
a koalicj�  z 
SLD i jak patrz�  na balkon,  to sobie my� l� , � e to jest efekt jednego roku wspó
pracy. 
Wszystkie sprawy, które widz�  to s�  sprawy, które podlegaj�  wiceprezydentowi  z SLD. 
Szczególnie poleci
bym praw�  stron�  balkonu i prosz�  Pana Wiceprezydenta, by powiedzia
 
stop fundacjom w dps-ach. Doradza
abym to. Nie b� d�  mówi
 dzi�  o wszystkich postulatach, 
skoncentruj�  si�  na PO, bo ona rz� dzi w Mie� cie. Mia
a wszystkie atrybuty rz� dzenia. Na 
pocz� tek o bezrobociu. Nie ma tego wska� nika w bud� ecie. Ten wska� nik, wydawa
oby si� , 
jest mo� e nawet atrakcyjny, bo jest poni� ej 10%. Wynosi 9,4% i mia
 tendencj�  spadaj� c� , ale 
zobaczymy jak b� dzie dalej. Twierdz� , � e nie  b� dzie mia
 takiej tendencji dalej, bo jak 
Pa� stwo popatrzycie na inwestycje, które proponujecie w bud� ecie i jakie inne inwestycje 
pójd�  w � lad za tym, to mamy wygaszenie inwestycyjne. Czy w chwili, kiedy wygasza si�  
inwestycje, kiedy nast� puje spowolnienie inwestycje, b� dzie wzrasta
o zatrudnienie? W moim 
przekonaniu b� dzie wzrasta
o bezrobocie. Nie mam, co do tego w� tpliwo� ci. Zach� cam 
by� cie równali Pa� stwo do najlepszych. Prezydent J. Kropiwnicki zmniejszy
 bezrobocie z 
ponad 20% na 6%. To powinno by�  zadaniem Prezydenta Miasta i jego s
u� b. Zaciskamy 
kciuki i we wszystkim pomo� emy. Tylko zróbcie. Jak sobie nie radzicie, to zrezygnujcie, my 
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to zrobimy. Je� li chodzi o inwestycje zewn� trzne, to w ostatnich dniach p. H. Zdanowska 
osobi� cie o� wiadczy
a, � e b� dzie mia
a osobi� cie nadzór na tym dzia
em. Dwa dni wcze� niej 
p. M. Cie� lak poda
 si�  do dymisji, który by
 odpowiedzialny za inwestycje. Czy to 
przypadek? Nie.  Je� eli popatrzymy na to w ten sposób, � e przez ostatnie 5 lat do 	odzi nie 
dotar
a � adna wi� ksza inwestycja, to nie jest to przypadek. Szanuj�  p. M. Cie� laka za jego 
dzia
ania, które podejmowa
 w 	SSE, natomiast nie powiod
o mu si�  tutaj, mimo � e PO mia
a 
wszystkie atrybuty w
adzy. Mia
a rz� d w pa� stwie, Sejmiku, w Mie� cie. Nie dotar
y do 	odzi 
� adne inwestycje. A ta, która dotar
a i o której by
o tyle mówione, nawet by
y wyprowadzane 
zwi� zki zawodowe na ul. Piotrkowsk� , dobrze � e bez 
ódzkiej Solidarno� ci, która nie da
a si�  
kupi� , to tak� e nie zosta
a zako� czona przez Was. Spogl� dacie, zdaje si� , w naszym kierunku, 
� e my to za
atwimy. Trzeba takie sprawy za
atwia� .  By
a w
adza, trzeba by
o to za
atwi� . 
Najwi� kszym grzechem Waszym jest to, � e � adne du� e inwestycje nie dotar
y. Miasto 
rozpocz� 
o kierunek chi� ski. Nawet mo� emy obejrze�  na nowej tablicy za 40 000 z
, � e s�  
tam nowe miasta partnerskie, bo tylko to jest efektem kierunku chi� skiego. 	 adna chi� ska 
inwestycja do 	odzi nie dotar
a. S�  nawet opinie, � e g
ow�  za to pod
o� y
 p. M. Cie� lak. 
Jedna z chi� skich inwestycji, która mia
a dotrze�  do 	odzi, dotrze do Kutna. Co nam 
pozosta
o? Na pewno 2 miasta partnerskie. Efektów � adnych. Je� li tego nie potraficie, to 
zrezygnujecie, my to zrobimy. My jeszcze pami� tamy te czasy, gdzie inwestorzy trafiali do 
naszego Miasta drzwiami i oknami. Wiemy, jak to zrobi� . Wa� n�  spraw�  jest propaganda i 
promocja wewn� trzna niew� tpliwie, nawet jeste� my za tym, by to robi� . Chodzi o 
wewn� trzn�  akceptacj�  przez 
odzian swojego Miasta. Uwa� amy te� , � e trzeba to robi�  na 
prawdziwych podstawach. Nie mo� na tego robi�  na fa
szywych podstawach. Tak zosta
o 
wszystko zalukrowane, � e nie wiadomo, gdzie jest prawda, gdzie fa
sz. Musi to by�  
budowane na prawdzie, a prawda nie jest taka, � e 	ód�  jest tylko i wy
� cznie atrakcyjna. 
Gdyby tak by
o, to 
odzianie by nie opuszczali 	odzi i nie wyludnia
aby si� . Tymczasem 
	ód �  dotykaj�  bardzo g
o� ne kryzysy, o których nie chcemy dyskutowa�  i nie dyskutujemy, 
nie próbujemy ich hamowa�  i staramy si�  je bagatelizowa� . Nawi� zuj�  do rankingów, bo 
rzecz� , do której musimy si�  odnie��  s�  rankingi, w których 	ód�  jest tak� e plasowana. Poza 
tym, � e w ostatnich rankingach 	ód�  nie zajmowa
a � adnego dobrego miejsca, trzeba 
przypomnie� , � e w ostatnich wa� nych rankingach na 12 aglomeracji Polski, 	ód�  jest na 10 
miejscu. Za nami Bydgoszcz. W drugim rankingu na 23 miasta g
ówne w Polsce jeste� my na 
21 miejscu. Je� li nie staniemy w prawdzie i nie wystartujemy od tego momentu i wspólnie 
czego�  nie zmienimy, to nie ma szans na zmian� . Rankingi si�  zmieni
y. Za naszych czasów 
byli� my w czubie. To by
a pierwsza pi� tka, szóstka. Nigdy tak nie by
o. Przecie�  nikt nie robi 
nam specjalnie krzywdy. Nie chc�  nam zrobi�  krzywdy. Tak wynika z rankingów. Nie mo� e 
ka� dy ranking by�  nieprawdziwy. A w ka� dym rankingu, który ogl� damy, 	ód�  jest na 
dalekich miejscach. Zaakcentujmy to, bo wtedy b� dzie 
atwiej odbi�  si� . Co gorsze, uwa� am, 
� e PO, teraz z SLD, przyzwyczaja nas do tych z
ych rankingów. Tak, jak p. H. Zdanowska 
przyzwyczai
a nas do tego, � e mo� na straci�  84 000 000 z
. Nikt tego nie krytykuje. PiS 
pami� ta i b� dziemy rozmawia�  o rankingach. Nie zapomnimy o nich.  O� wiadczamy to 
uroczy� cie. Je� li nie potraficie tego zmieni� , zrezygnujcie. Wspomnia
em jednym zdaniem ju�  
o polityce marketowej i hipermarketowej. Jak wyliczy
em sobie symulacyjnie, to w okresie 
dzia
alno� ci p. H. Zdanowskiej wydanych zosta
o 320 pozwole�  na ró� ne super, 
hipermarkety, powy� ej 400 m2. W tej chwili mamy ju�  oko
o 120, 130 du� ych sklepów, to 
tyle jeszcze dodatkowych mo� e powsta� . Nie ma ani jednego dzia
ania, które mogliby� my 
uzna� , jako PiS za powstrzymywanie od tego typu przedsi� wzi�� . Wr� cz przeciwnie. Wydaje 
nam si� , � e jest tu tylko i wy
� cznie polityka fiskalna i zale� y tylko na tym, � eby dosta�  
podatek od nieruchomo� ci i stworzy�  byle jakie miejsca pracy. Nie zgadzamy si�  z t�  
polityk� . Wiele ju�  wcze� niej powiedziano na sali o polityce w
a� cicielskiej. Zawsze 
wspominam s
ynnego Stasia z PO, który zapragn� 
 by�  prezesem jednej ze spó
ek miejskich. 
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Sko� czy
o si�  to tak � le, � e 16 000 000 z
 stracili� my, a spó
ki ju�  nie ma. Stasio te�  znikn� 
 
na szcz�� cie z 	odzi i nie psuje krwi. Polityka w
a� cicielska musi by�  bardziej czujna. Takich 
osób nigdy nie powinni� my dopuszcza� , by byli prezesami spó
ek. S�  te�  inne spó
ki i nie 
rozumiemy dlaczego im tak � le idzie. Jedn�  z nich jest lotnisko. Wczoraj w Wiadomo� ciach 
podano informacj� , � e 	ód�  jest w� ród grupy 3 lotnisk w Polsce, gdzie jest spadek pasa� erów. 
Nie wiem, czy dane s�  prawdziwe, ale w � wiat informacja ju�  posz
a. Ale dobrze nie jest. 
Ilo��  pasa� erów, których obs
uguje lotnisko jest ni� sza ni�  ta, która by
a w 2009 r. i 2008 r., 
kiedy lotnisko dopiero si�  rozwija
o. Droga PO, wi� cej serca dla lotniska. Jest to 
przedsi� wzi� cie metropolitalne i op
aca nam si� . Chyba, � e chcemy by�  Zgierzem, 
Ozorkowem albo Pabianicami (przepraszam mieszka� ców tych miast). Chcemy chyba by�  
dumn�  	odzi � . Niewybranie prezesa spo� ród 10 kandydatów te�  � wiadczy o tym, � e co�  jest 
nie w porz� dku. Nikt nie spe
nia
 warunków, by by�  prezesem? Lepszy jest ten, który by
 
zast� pc� ? Wierz�  w to, � e jest w Polsce osoba, która mo� e by�  prezesem naszego lotniska. 
Wierz� , � e znajdziecie tak� . Je� eli sobie z tym nie radzicie, to oddajcie w
adz�  i my sobie 
poradzimy. Rok temu PO zawar
a porozumienie z SLD mówi� ce m.in. o tym, � e zostanie 
wybudowana spalarnia odpadów. Taki zapis nawet znalaz
 si�  w umowie. Dzi�  utrupia si�  to 
przedsi� wzi� cie. Wcze� niej straci
o si�  ponad 300 000 000 z
 z funduszy unijnych. 	� da si�  
nawet 5 000 000 z
 za remont Anilany, dla tych, którzy potencjalnie chcieliby budowa�  
spalarni� . Gro��  nam w przysz
o� ci bardzo wysokie ceny za wywóz � mieci. Przyzwyczajmy 
si�  do tego, � e tak b� dzie. Ekipa, która dzi�  rz� dzi doprowadza do tego, � eby to 
przedsi� wzi� cie by
o ulotne. B� dziemy p
aci�  za to krocie. Za spalanie odpadów w spalarni, 
na któr�  nie b� dziemy mieli wp
ywu, b� dziemy p
aci�  komercyjne ceny. O gospodarce 
mieszkaniowej mo� na by mówi�  w niesko� czono�� . My mamy inn�  koncepcj�  tego, co 
Pa� stwo robicie. Uwa� amy, � e 	odzi potrzebne s�  lokale komunalne. To, o czym, Wy 
zdajecie si�  zapomina�  sprzedaj� c nieruchomo� ci np. na Pó
nocnej. Niezrozumia
e jest to dla 
nas rozwi� zanie. Chc�  powiedzie�  w imieniu osób oczekuj� cych na lokal, � e je� eli nie 
rozwi�� emy problemu i nie stworzymy oferty mieszka�  komunalnych dla mieszka� ców, to 
nie mamy co liczy�  na zahamowanie niekorzystnych  trendów, tak� e demograficznych. 
Mo� emy wyprzedzi�  inne miasta, je� eli stworzymy ofert�  mieszkaniow�  komunaln� . Nie ma 
jej tak� e dla potrzeb rewitalizacji. Nie trwaj�  stosowne przygotowania do tej kwestii. Je� li 
s
ysz�  o kwestii 500 z
 na drugie dziecko i my� l�  o demografii i s
ysz�  g
osy, � e to b� dzie 
kosztowa
o i � le b� dzie wp
ywa
o na nasz bud� et i trzeba stworzy�  etaty, to zadaj�  sobie 
pytanie, co jest wa� ne. Czy te kilkana� cie zakichanych etatów, czy wa� niejsze jest to, by� my 
mieli zadowolonych mieszka� ców, którzy b� d�  mieli kilka z
otych, które i tak wprowadz�  do 
bud� etu pa� stwa. Wydadz�  te pieni� dze, bo to nie s�  pieni� dze, które w
o��  do skarbu Miasta, 
ani do banku. To s�  pieni� dze, które wydadz�   i które wejd�  w kolejny obrót. Naszym celem 
jako radnych PiS nie jest to, � eby nape
nia�  kas�  skarbnika Miasta. Nie mo� e to by�  celem 
samym w sobie. Celem naszym jest dobrobyt i dobro naszych mieszka� ców. Tak� e tych 
mieszka� ców, którzy siedz�  na balkonie teraz i nie mog�  si�  doprosi�  o par�  z
otych. W
adza 
ta lubi zmiany w organizacji UM	. Wprowadza je co chwila. Mnie najbardziej podoba
a si�  
zmiana „korporacyjna”. By
a � wietna. Nic z niej nie wysz
o. Jedynym jej efektem jest to, � e 
p. W. Rosicki, który zosta
 dyrektorem Departamentu, dzi�  jest wiceprezydentem. Gratulacje. 
Miasto i UM	 to nie korporacja gospodarcza. � led�  to nie ryba, pieczarka nie grzyb, a oba 
maj�  si�  mocno. Jest mi przykro mówi�  o sporcie i klubach, jak one funkcjonuj� , jakie maj�  
wyniki sportowe w porównaniu  z tym, co by
o w zesz
ych latach. Jestem nudny do kwadratu 
i b� d�  nudny. B� d�  o tym mówi
, � e to jest kwestia strategii i trzeba wybra� . Jak nie 
wybierzecie Pa� stwo, to b� dzie tak, jak jest albo gorzej. Nie mamy teraz nawet jednej 
dru� yny w pierwszej pi� tce lig, które s�  w naszym kraju. Trzeba mie�  strategi� . Chcia
bym 
przypomnie�  starszym radnym np. p. S. Paw
owskiemu, kiedy po raz pierwszy by
o dzielenie 
kwot na profesjonalne kluby. Wtedy wybrali� my pi��  klubów. Na tym musi polega�  strategia, 
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jak chcemy mie�  efekty. Jeszcze gorzej wygl� da porównanie, je� li nasze kluby zaczniemy 
porównywa�  do innych klubów w Polsce. Dzisiaj jest mi przykro powiedzie� , � e lepsze 
wyniki w Polsce ma Bielsko-Bia
a, Nieciecza, Kluczbork, 	 � czna, Suwa
ki, Z� bki, Chojnice, 
Bytów i Grudzi� dz. Ci� gle dr� czy mnie pytanie, czy kto�  jest w 	odzi, kto czuje si�  
odpowiedzialny za wyniki sportowe i nie wiem. Czy jest ktokolwiek? Nie potraficie tego 
zrobi� ? Ust� pcie, my to zrobimy. Willa Gehliga, rewitalizacja i konserwacja zabytków, Plac 
Wolno� ci, ko� ció
 � w. Ducha, archiwum to elementy, o których te�  nieustannie mówimy. 
B� dziemy o nich tak d
ugo mówi� , jak d
ugo b� dzie trwa
a koalicja PO i SLD albo i d
u� ej. 
A�  to zrobimy. Przypomnijmy, � e willa Gehliga to by
 zabytek, o którym p. H. Zdanowska 
powiedzia
a, � e b� dzie pierwszy wyremontowany. Takie o� wiadczenie z
o� y
a w 2001 r. w 
kampanii wyborczej. Mija 6 lat. Plac Wolno� ci, ko� ció
 � w. Ducha, Archiwum na 
widokówkach, które s�  produkowane w 	odzi i wysy
ane na ca
y � wiat s�  pokazane jako 
obdarte z tynku, cz�� ciowo z murów zabytki. To jest wizytówka Miasta, która idzie na ca
y 
� wiat. Tego nadal nie ma w bud� ecie. PO z niezrozumia
ych powodów ogranicza kwot� , która 
mog
aby by�  skierowana na zabytki, które s�  remontowane wspólnie z prywatnymi 
w
a� cicielami. To jest dobra i efektywna formu
a realizacji. Wiem, � e w tym roku jest troch�  
wi� cej pieni� dzy w stosunku do poprzedniego, ale jest dwa razy mniej w stosunku do 2009 r. 
To jest efektywna forma rewitalizacji. Chcieliby� my, � eby to by
o robione. Moi koledzy 
odnios�  si�  bardziej dok
adnie do elementów, które s�  zawarte w bud� ecie, do wska� ników, 
danych. Zostanie zaprezentowana poprawka. Ja si�  nie koncentruj�  bardzo na bud� ecie. Dla 
mnie jest to debata nad stanem Miasta. Nie chc� , � eby� cie Pa� stwo pomy� leli, � e Michalik 
tylko krytykuje. Moje zadanie jest takie, � e chcia
bym, aby� cie Pa� stwo nie � yli w 
zalukrowanym � wiecie, � eby� my chocia�  dwa razy w roku mogli uczciwie porozmawia�  na 
temat tego, jak nasza 	ód�  wygl� da i jakie s�  perspektywy. Nie mówi� , � e we wszystkim 
mam racj� . Nie jest tak i pewnie zale� y to od wra� liwo� ci, od spojrzenia. Nie widz�  
wszystkiego w czarnych barwach. Mo� e kocham nasze Miasto bardziej ni�  inni, chocia�  
mo� e te�  tak nie powinienem mówi� . Mój krzyk wynika z tego, � e bolej�  nad tym, � e Miasto 
zmierza w z
ym kierunku. My lukruj� c nasze otoczenie, nie zauwa� yli � my, � e przegrywamy 
wy� cig, jaki toczy si�  w Polsce. Mo� emy to zmieni� , bo wierz� , � e jest dynamika i si
y, ale 
trzeba chcie� . Nie mówi
em o kulturze, Transatlantyku, ochronie zdrowia, edukacji, braku 
parkingów park&ride, parkingu wielopoziomowego (gdzie po 6 latach zapisuje si�  jak��  
dziwn�  kwot� ), niem� drych dzia
a�  zwi� zanych ze sprzeda��  nieruchomo� ci na ul. Pó
nocnej. 
Zg
osimy poprawki i wszystko zale� y od radnych. PiS nie odbiera nikomu prawa do 
rz� dzenia, ani realizacji swojej polityki. Wyst� pienie mia
o unaoczni�  to, co ja codziennie 
czuj� , � e nie jest w Mie� cie tak dobrze, jak Pa� stwo to mówicie. Cz� sto zaczarowujecie 
sytuacj� . Ona jest nieprawdziwa. Mo� na si�  zetkn��  z takimi sytuacjami, gdzie wszyscy 
chwal�  ul. Piotrkowsk�  na jakiej�  debacie, nagle dzwoni osoba, która mówi, � e mieszka na ul. 
Wojska Polskiego. Chc�  namówi�  Pa� stwa, aby� cie nie kwestionowali poczyna� , które by�  
mo� e wi���  si�  ze wzbogaceniem si�  
odzian. Mówi�  o rozwi� zaniach, które dotycz�  kwoty 
wolnej od podatku, 500 z
 na drugie dziecko, To jest olbrzymi dar, który dzisiaj mo� e by�  
zrealizowany. Dla bardzo wielu mo� e by�  odskoczni�  do troch�  lepszego � ycia. Je� eli oni 
b� d�  bogatsi, to b� d�  wyra� ali lepsze opinie o Mie� cie, o nas. To powinno by�  naszym 
celem”. 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych PO p. Mateusz Walasek w trybie sprostowania 
powiedzia
: „Nie jestem w stanie w ci� gu 1 minuty sprostowa�  wszystkiego. Reszt�  sprostuje 
w wyst� pieniu indywidualnym. Nigdy nie mówi
em, � e wydarzenia, które b� d�  dotyczy
y 
bud� etu jako zdarzenia pewne, tylko jako prawdopodobne. Mówi
em, � e ojciec s
yszy o 
mo� liwych zwolnieniach, a nie, � e dosta
 wymówienie. Radni nie maj�  kwoty wolnej od 
podatku wi� kszej ni�  dieta. Pan J. Kropiwnicki do ko� ca popiera
 to, � eby� my dop
acali 
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S
owe� com, a tylko opór radnych PO i propozycja p. T. Kacprzaka spowodowa
a to, � e 
przeszli� my na pomys
, aby Fala by
a miejska. Pami� tam, jak wiceprezydent W. 
Tomaszewski zbiera
 radnych, bo radni PO i 	PO nie wystarczyli i byli dobierani radni z 
Lewicy. Przeg
osowali� my pieni� dze dla Fali, � eby mog
a dalej funkcjonowa� . Pomys
 Fali 
mo� e nie by
 nasz, ale uratowanie jej by
o nasz�  zas
ug� ”. 
 
Przewodnicz� cy Klubu Radnych SLD p. Sylwester Paw
owski powiedzia
: „Mia
em si�  
odnie��  merytorycznie do zapisów projektu uchwa
y bud� etowej na 2016 r., ale po 
wyst� pieniach moich przedmówców nie sposób rozpocz��  nieco inaczej. Jest porzekad
o, � e 
przygania
 kocio
 saganowi. Wida�  bez siebie � y�  nie mo� ecie i ca
�  swoj�  oracj�  opieracie o 
fundamentalne rozdzia
y pomi� dzy PO a PiS. Wspomnia
 p. M. Michalik, � e prawem 
opozycji jest kontrolowa�  i krytykowa�  i patrze�  w
adzy na r� ce. W
adza ta w 	odzi pozwala 
Panu, jako przedstawicielowi partii opozycyjnej prezentowa�  zdanie niekoniecznie 
merytoryczne, ale polityczne przez 40 minut, za�  Pana koledzy w Sejmie przy dyskusji nad 
Trybuna
em Konstytucyjnym pozwolili mówi�  opozycji, przydzielaj� c im po 5 minut na 
Klub. Czyli mówi
 Pan dwa razy d
u� ej. My� l� , � e te dobre wzorce obowi� zuj� ce w te sali, 
b� d�  dominowa�  nad z
ymi wzorcami, jakie p
yn�  do nas z Warszawy w wydaniu PiS. 
Wielokrotnie wyra� a
 Pan t� sknot�  za przej� ciem w
adzy w Mie� cie. Ale w poprzedniej 
kadencji sprawowali� cie w
adz� , tylko po niespe
na dwóch latach wi� ksz�  wierno��  
okazali� cie Prezesowi ni�  
odzianom. Z koalicji czmychn� li � cie czym pr� dzej, uznaj� c, � e 
warto� ci partyjne s�  wa� niejsze od warto� ci obowi� zuj� cych w Mie� cie i dedykowanych 

odzianom. W obydwóch wyst� pieniach by
 w� tek, który znajdzie si�  równie�  w moim 
wyst� pieniu, dotycz� cy owej kwoty wolnej od podatku, która ma obowi� zywa�  od przysz
ego 
roku. Co do trybu wprowadzenia tego rozstrzygni� cia si�  nie wypowiadam, bo Sejm jeszcze 
ustawy bud� etowej nie przyj� 
. Powo
ujecie si�  na dobrodziejstwo dla 
odzian i Polaków o 
podniesieniu kwoty wolnej od podatku � lizgaj� c si�  po � ródle takiej informacji. Decyzje w tej 
sprawie przyj� 
 Trybuna
 Konstytucyjny. Ten organ maj� cy swoje zapisy w Konstytucji RP, 
którego Wasza formacja sprowadza „do parteru”. By�  mo� e po to, by tych dobrodziejstw w 
przysz
o� ci mieszka� cy kraju nie doznali. Wykazujecie si�  po raz kolejny schizofreni�  
polityczn� , która sprowadza si�  do stwierdzenia: „Jak Kali ukra��  krow� , to dobrze, ale jak 
ukra��  Kalemu, to � le”. SLD bez wzgl� du na to, czy znajdowa
 si�  w opozycji, czy dzi�  b� d� c 
w kolacji z PO, zawsze opowiada
 si�  za d�� eniem do bud� etu zrównowa� onego. Do bud� etu, 
w którym kwestionowali� my potrzeb�  zwi� kszania deficytu, potrzeb�  zad
u� ania Miasta, 
uznaj� c, � e jest to zjawisko, które, by�  mo� e w krótkim okresie czasu, przy okazji inwestycji, 
s
u� y rozwojowi Miasta, ale w d
u� szej perspektywie wi�� e r� ce. Je� li nie dzi�  my, to nasi 
nast� pcy b� d�  tego do� wiadcza�  ze wzmo� on�  si
� . Oto dzisiaj mamy projekt bud� etu, 
którego deficyt zak
ada kwot�  niespe
na 25 000 000 z
. Od 2003 r. to ewenement. W 
mi� dzyczasie p. M. Michalik przywo
a
 rz� dy J. Kropiwnickiego, kiedy to deficyt by
 du� o 
wi� kszy. Punkt widzenia zale� y od punktu siedzenia, ale na przyk
adzie SLD mo� na 
powiedzie� , � e punkt ten jest sta
y. 25 000 000 z
 to deficyt, z którym mo� na si�  upora� , 
którego mo� na pod koniec roku przy dobrze prowadzonej polityce finansowej, si�  pozby� . W 
ubieg
ym roku, kiedy dyskutowali� my o bud� ecie wskazywali� cie, jako formacja opozycyjna, 
� e jest zbyt rozd� ty, � e inwestycje zbyt wysokie, � e zad
u� enie Miasta zbyt du� e. Dzisiaj, 
kiedy nie mamy  do czynienia z tym zjawiskiem, mówicie, � e bud� et jest � ci� ni� ty, pasywny. 
Dla nas jest to bud� et wytchnienia inwestycyjnego przed nowa perspektyw�  unijn� .  Mam 
nadziej� , � e decyzje w Warszawie nie zmieni�  optymizmu zasianego w� ród 
odzian i 
samorz� dowców 
ódzkich i kwoty wst� pnie podzielone i zarezerwowane dla Miasta, zostan�  
zachowane. Nie uprzedzam faktów, wyra� am nadziej� , � e tak si�  stanie. Ta perspektywa 
unijna dzisiaj zobowi� zuje nas do tego, by by
 to nie tylko bud� et wytchnienia, ale równie�  
bud� et stabilno� ci wydatków bie�� cych. Stabilno��  w wydatkach bie�� cych niesie ze sob�  



96 
 

 

pewne ograniczenia, ale o tym, za chwil� .  Mo� emy dzi�  powiedzie�  z pe
n�  doz�  
odpowiedzialno� ci, � e jest to od strony realizacyjnej, bud� et niepewno� ci, w którym 
pojawiaj�  si�  zagro� enia, o których równie�  mówili� cie wcze� niej przede mn� . Mówi
 o tym 
Pan Skarbnik, przewodnicz� cy Klubów. Niepewno��  i zagro� enia pojawia
y si�  w pytaniach. 
Ale przecie�  trzeba mie�  � wiadomo�� , � e zwi� kszenie kwoty wolnej od podatku z du� ym 
prawdopodobie� stwem zmniejszy � rodki b� d� ce w dyspozycji 
ódzkiego samorz� du. Nie 
tylko 
ódzkiego, ale samorz� dów na terenie ca
ego kraju. Nie od dzi�  wiadom�  rzecz�  jest, � e 
finansowanie samorz� dów wcale nie musi opiera�  si�  o jeden wska� nik, czyli podatek od 
dochodów indywidualnych. Wska� nik mo� e by�  liczony od ilo� ci podatków odprowadzonych 
w ogóle. Zwolennikiem takiego rozwi� zania jest p. J. Kropiwnicki. By�  mo� e zasygnalizuje 
potrzeb�  zmiany finansowania samorz� du, jako ten, który oprócz smaku w
adzy pa� stwowej 
dozna
 smaku w
adzy samorz� dowej i komplikacji wynikaj� cych z ogranicze�  na szczeblu 
krajowym. To równie�  zagro� enie zwi� zane z przyznawaniem owego dodatku na kolejne 
dziecko w wysoko� ci 500 z
. Zagro� enie, bo przecie�  nie mówi si�  dzisiaj, czy od tego b� d�  
naliczane podatki, czy nie. Jest spór w 
onie partii rz� dz� cej w tej materii, odmienne 
stanowisko wicepremiera, odmienne Klubu PiS. Czyje racje zwyci��� ? Dzi�  trudno 
powiedzie� . Ale bez wzgl� du na to, czy b� dzie opodatkowana, czy nie, to trzeba tysi� ce ludzi 
obs
u� y� . A jak znam � ycie, dobrodziejstw wynikaj� cych ze z zwi� kszenia zada�  dla 
samorz� dów, nie do� wiadczali� my w ilo� ci zwi� kszonych � rodków. Przyk
adów z przesz
o� ci 
móg
bym przytacza�  multum. Decyzja, która zosta
a wczoraj podj� ta w Warszawie o tym, � e 
przywrócony zostaje wiek 7 lat, jako ten wiek, który pozwala rozpocz��  nauk�  w szkole 
podstawowej, dzi�  wprowadza zam� t. Nie wiemy, na jakim poziomie b� dzie naliczona 
subwencja o� wiatowa, która uwzgl� dnia wska� nik ilo� ciowy, jako jedn�  ze sk
adowych. Nie 
wiadomo, ilu rodziców w 	odzi zdecyduje si�  pos
a�  do I klasy 6-latków. Nie wiadomo, jaki 
b� dzie wska� nik bezrobocia w � rodowisku nauczycielskim, ilu pracowników b� dziemy 
musieli zwolni�  spo� ród pracowników obs
ugi i administracji. To te�  niepewno��  i zagro� enie 
dla realizacji bud� etu w 2016 r. Fakt, i�  przesuni� to w czasie proces likwidacji gimnazjów, 
pozwala nam w tym roku ze spokojem obserwowa�  ruch w o� wiacie, nie tylko w sensie ilo� ci 
osób rozpoczynaj� cych edukacj�  w� ród gimnazjalistów, ale równie�  ze spokojem 
obserwowa�  ruch kadrowy na tym poziomie kszta
cenia. Co si�  odwlecze, to nie uciecze. W 
przysz
ym roku staniemy przed tym dylematem. Oby konsultacje i decyzje w Warszawie by
y 
z du� ym wyprzedzeniem tak, by� my mogli si�  do tego procesu przygotowa� . Po raz kolejny 
chc�  przypomnie� , � e kiedy wprowadzali� my w 1999 r. reform�  systemu edukacji,  z której 
si�  dzi�  wycofuje rz� d, wprowadzali� my j�  na kredyt. Miasto zainwestowa
o ponad 
40 000 000 z
 w przygotowanie placówek do tego, by rozpocz��  edukacj�  w gimnazjach, 
bowiem minister  M. Handke owszem uwzgl� dni
 � rodki na ten cel, ale od wrze� nia. 
Zapomnia
, � e we wrze� niu idzie si�  do szko
y, a nie przygotowuje si�  klasy, programy, 
wybiera kadr� , zatrudnia ludzi. My� l� , � e jego nast� pca b� dzie kierowa
 si�  wi� ksz�  
wyobra� ni�  i z wyprzedzeniem o tym powiadomi samorz� dy w kraju. Projekt bud� etu by
 
przedmiotem konsultacji prowadzonej przez Klub SLD. Prowadzili� my je w 3 � rodowiskach. 
Przede wszystkim w � rodowisku edukacji, bowiem 960 000 000 z
 wydatków w bud� ecie w 
2016 r. to g
ówny argument, dla którego nale� a
o skonsultowa�  projekt. Prowadzili� my 
konsultacje ze � rodowiskiem sportowym z 2 powodów. Dlatego, � e diagnoza poziomu sportu 
wyczynowego w 	odzi jest taka, a nie inna, ale dlatego, � e s�  w trakcie realizacji inwestycje 
sportowe, które dzi�  budz�  kontrowersje, ale w
a� ciwie wykorzystane w przysz
o� ci  b� d�  
stanowi
y w
a� ciw�  baz�  dla nie tylko sportu wyczynowego, który mam nadziej�  odrodzi si�  z 
udzia
em mecenasów i sponsorów, ale b� dzie s
u� y
 równie�  m
odzie� y, która stanowi 
naturalne zaplecze  dla dzisiejszych profesjonalistów w sporcie, których w 	odzi brakuje. 
Prowadzili� my konsultacje ze � rodowiskiem rad osiedli, bo tam koncertuj�  si�  problemy 
lokalnych spo
eczno� ci, która dostrzega najbardziej potrzeby wprowadzenia ma
ych, ale jak� e 
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istotnych dla wizualnego i funkcjonalnego kszta
tu naszego Miasta, modernizacji i inwestycji. 
Wiedz� c, na jakim poziomie psucia polskiego prawa si�  znajdujemy, skonsultowali� my 
bud� et ze � rodowiskiem prawniczym po to, by dowiedzie�  si�  o zagro� eniach, które mog�  si�  
pojawi�  w zwi� zku z finansowaniem zada�  samorz� dowych. Wszystkie konsultacje 
sko� czy
y si�  konkretnymi wnioskami, które zosta
y zebrane, przedstawione na spotkaniach z 
Prezydentem Miasta. W zdecydowanej swojej wi� kszo� ci znalaz
y odzwierciedlenie w� ród 
zapisów bud� etu w formie autopoprawki. Wychodz� c naprzeciw oczekiwaniom zwi� zków 
zawodowych, pragn�  wskaza� , � e w przysz
ym roku zostan�  przeprowadzone regulacje p
ac 
dla pracowników administracji o� wiatowej. Mamy za sob�  regulacje p
ac w� ród obs
ugi. By�  
mo� e sytuacja finansowa pozwoli na zrealizowanie kolejnego postulatu, jakim jest 
podniesienie dodatku motywacyjnego. Zwi� zkowcy wskazuj�  dodatek na poziomie 160 z
 na 
etat kalkulacyjny. Rezerwa celowa, o której by
a ju�  mowa wcze� niej w kwocie 3 000 000 z
 
na remonty sanitariatów, to kontynuacja prac remontowych w 
ódzkich placówkach. Rezerwa 
celowa na inwestycje w o� wiacie w wysoko� ci 5 000 000 z
, to punkt wyj� cia dla 
prowadzenia inwestycji w szko
ach. Z tego miejsca zwracam si�  z pro� b�  do Skarbnika i 
Prezydenta Miasta i wiceprezydenta T. Treli, � eby jak najszybciej mo� na by
o rezerw�  
celow�  uruchomi� . Czekaj�  na ni�  placówki o� wiatowe, obiekt warsztatowy przy MOS nr 4 
przy ul. 	ucji, uczniowie XXIII LO, SP nr 172, SP nr 160, która w centrum Miasta powinna 
by�  tak zagospodarowana, by s
u� y
a nie tylko w czasie roku szkolnego na edukacj� , ale 
równie�  s
u� y
a najbardziej zagro� onej grupie spo
ecznej naszego Miasta - dzieci ze 
� ródmie� cia poprzez boisko i zaplecze sportowe. Czekaj�  na to uczniowie i nauczyciele 
Gimnazjum nr 26 przy al. 1 Maja. Priorytetem w dzia
aniach unijnych  ma by�  szkolnictwo 
zawodowe. Czas najwy� szy, by dobry sygna
 pop
yn� 
 do uczniów i absolwentów szkó
 
zawodowych, by mogli  z miejskich � rodków podnosi�  kwalifikacje, a Miasto pokry
oby 
koszty egzaminów pozwalaj� cych uzyska�  uprawnienia zawodowe dla nich. Bez uprawnie�  
pracodawcy zamykaj�  drzwi, nie przyjmuj�  takich osób. Takich dzia
a�  móg
bym wskaza�  
wi� cej, ale mówi�  o tych najwa� niejszych, bo analiza poczyniona przez Wydzia
 Edukacji 
pozwala na okre� lenie kolejno� ci instytucji placówek o� wiatowych, które tym dzia
aniom 
inwestycyjnym powinny zosta�  po� wi� cone. Obserwujemy od kilku posiedze�  Rady 
Miejskiej transparenty mówi� ce o trudnej sytuacji pracowników dps-ów. Dla tej grupy 
zatrudnionej w dps-ach przewidziana jest rezerwa celowa w kwocie 3 500 000 z
. Od jako� ci 
prowadzonych rozmów i negocjacji z organem wykonawczym b� dzie zale� a
o, na ile 
oczekiwania Pa� stwa zostan�  zrealizowane. Dobra wola ze strony Rady Miejskiej i Klubu 
SLD jest  a�  nadto widoczna. � rodki te zosta
y uwzgl� dnione w rezerwie celowej po naszych 
konsultacjach. Trzeba dociera�  lepiej do osób potrzebuj� cych wsparcia z jednoczesnym 
uszczelnieniem systemu wspierania rodzin, a nie utrwalania ubóstwa.  Je� li pomoc spo
eczna 
ma by�  alternatyw�  dla zatrudnienia, to w jaki sposób pracuj� , czasami nie pozwalaj�  na 
normalne funkcjonowanie rodziny. Pomoc spo
eczna nie mo� e by�  pensj� . Ma by�  
wsparciem. Coraz cz�� ciej s
yszymy od pracodawców, � e nie ma ch� tnych do podj� cia pracy. 
Cytuj� c ministra J. Gowina z wczoraj, boj�  si� , � e jego przewidywania mog�  si�  sprawdzi� . 
	 e poprzez kolejne dodatki ilo��  ch� tnych do wykonywania czynno� ci zawodowych mo� e si�  
nie zwi� kszy� . Mamy wtedy do czynienia ze zjawiskiem o wiele gro� niejszym ni�  to w chwili 
obecnej. Ze � rodków publicznych utrwalamy beznadziej�  w� ród mieszka� ców. Nie 
pobudzaj� c ich do aktywno� ci zawodowej. Powinni� my korzysta�  z dorobku i wiedzy ludzi 
wybranych do 
ódzkiej Rady Seniorów. Zwracam si�  do osób wspó
pracuj� cych z t�  grup�  

odzian, � eby zabezpieczy�  � rodki potrzebne do ich intelektualnego wy� ycia si�  w Radzie. 
Nie przyszli tu po to, � eby tylko figurowa� . Chc�  co�  zrobi�  dla swoich rówie� ników, dla 
naszych starszych kole� anek i kolegów w Mie� cie i dla nas samorz� dowców. Dostrzegamy 
konieczno��  wspierania kultury pisanej przez wielkie K. St� d by
o nasze poparcie dla 
festiwalu Transatlantyk, dla festiwalu Cz
owiek w zagro� eniu, Czterech Kultur, dla festiwalu 
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filmowego Cinergia.  Popieramy dzia
ania 	ódzkiego Centrum Wydarze�  pomimo zastrze� e�  
dotycz� cych sposobu wy
aniania tej instytucji. Zdajemy sobie spraw� , � e na 	CW spoczywa 
du� a odpowiedzialno��  za budowanie wizerunku naszego Miasta do wewn� trz i na zewn� trz. 
Warto by
oby wskaza�  na kilka przedsi� wzi�� , które promuj�  Miasto, ale które wymagaj�  
innego sposobu funkcjonowania w przysz
o� ci. Nie mo� e to by�  tylko prosty mecenat ze 
strony w
adz samorz� dowych poprzez wsparcie finansowe, to musi by�  biznesowe podej� cie 
do tematu. Musi to by�  dobrze przygotowana umowa sponsorska, która oprócz pieni� dzy 
samorz� dowych pos
u� y do pozyskania � rodków zewn� trznych. Mam tu na uwadze 
przedsi� wzi� cia, które si�  sprawdzi
y jak The Look Of The Year, Festiwal Rubinsteina, ale 
nie na dotychczasowych zasadach. Profesjonalizm musi dotyczy�  jasno sprecyzowanych 
oczekiwa�  Miasta, które za to b� dzie p
aci�  i jasno realizowanych zada� , których podejmie 
si�  realizator przedsi� wzi�� . Wierz� , � e 	CW tak podejdzie do swoich dzia
a�  w 2016 r. Na 
tle wydarze�  pisanych przez du� e K, chcia
bym zauwa� y�  prac�  osób, które zajmuj�  si�  
upowszechnianiem kultury, docieraniem z kultur�  do ró� nych � rodowisk. Widzimy g
� bok�  
potrzeb� , konieczno��  docenienia ich wiedzy, zaanga� owania, profesjonalizmu, a tym samym 
podniesienia p
ac dla pracowników muzeów, galerii, instruktorów domów kultury. Ludzie, 
którzy na swoich barkach d� wigaj�  ci�� ar przenoszenia dorobku kulturowego kraju nie mog�  
zarabia�  minimalnej pensji. Na ten cel równie�  s�  przewidziane � rodki w bud� ecie w 
autopoprawce nr 2. O 3 inwestycjach w obszarze sportu ju�  mówi
em. Ale inwestycje 
komunikacyjne, drogowe musz�  by�  koniecznie zrealizowane, gdy�  poprawiaj�  nie tylko 
jako��  poruszania si�  po 	odzi, tempo zmiany miejsca, ale przede wszystkim bezpiecze� stwo. 
W inwestycjach drogowych jest uj� te Rondo Sybiraków, rondo Juszczakiewicza. Nale� y 
rozpocz��  przygotowania do modernizacji ul. Lodowej mi� dzy Przybyszewskiego a 
Widzewsk� . W centrum du� ego osiedla w drugiej dekadzie korzystamy z drogi 
technologicznej, a w pobli� u s�  nie tylko centra handlowe, ale równie�  placówki edukacyjne, 
cmentarz, do których ilo��  osób doje� d� aj� cych jest du� a. Tu równie�  jest modernizacja ul. 
Hetma� skiej, ale ma
ej ul. Szancera. To równie�  przebudowa ulic po inwestycjach ISPA, na 
które zosta
o przeznaczonych 5 000 000 z
. To równie�  potrzeba podtrzymania idei budowy 
parkingu wielopoziomowego w centrum 	odzi. 	ód�  si�  zag� szcza. Komunikacja w 
� ródmie� ciu jest mocno ograniczona. Wysi
ki Miasta czynione do tej pory spe
z
y na niczym. 
Nie mo� na z tego rezygnowa� . Powinno zosta�  utrzymane zadanie pod nazw� : „Poprawa 
infrastruktury na terenach niezabudowanych”, co poprawia jako��  poruszania si�  pieszych. 
Chodzi o ci� gi komunikacji pieszej, chodniki itd. Warto by si�  zatroszczy�  o nasze najbli� sze 
otoczenie, czyli o Plac Komuny Paryskiej. Wizje zagospodarowania tego obszaru by
y 
ró� norodne, ale realizacji do tej pory � adnej. � rodki miejskie w kadencji 1998-2002 zosta
y 
przeznaczone na modernizacj�  elewacji ko� cio
a � w. Ducha. Jak to zosta
o wykonane, to nie 
problem samorz� du, ale gospodarza i wykonawcy. Jak wida�  po niespe
na 12 latach. Warto 
zastanowi�  si� , co by
o powodem tak marnego wykonania przedsi� wzi� cia. W tym samym 
momencie, kiedy pieni� dze zosta
y scedowane na ko� ció
 � w. Ducha pojawi
y si�  propozycje, 
by ratusz sta
 si�  siedzib�  Rady Miejskiej, by przywrócona zosta
a jego funkcja z XIX i 
XX w. Niestety Archiwum Pa� stwowe nie znalaz
o � rodków na przeniesienia zgromadzonych 
tam zasobów, na wybudowanie nowego obiektu, a tym samym Miasto do ratusza wróci�  nie 
mog
o. Rzecz�  otwart�  jest to, czy te dwa obiekty, b� d� ce na wylocie lub pocz� tku ul. 
Piotrkowskiej zostan�  odnowione ze � rodków miejskich, czy nie. Warunek jest jeden. Musi 
by�  nie tylko dobra wola tu siedz� cych, ale równie�  tych, których w
asno� ci�  lub w u� yczeniu 
s�  te obiekty. Tej woli do pory nie by
o. Trzeba do tematu wróci� . Mój Klub po zg
oszeniu 
szeregu uwag do projektu bud� etu, do skonsumowania wi� kszo� ci propozycji w 
autopoprawkach opowie si�  za przyj� ciem bud� etu w przed
o� onym kszta
cie. Jednocze� nie 
wyra� am nadziej� , � e szybka korekta bud� etu w I kwartale przysz
ego roku pozwoli na 
uwzgl� dnienie tych zada� , które si�  pojawi
y w rozmowach z 
odzianami, które zostan�  
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uwzgl� dnione w wykonaniu bud� etu, ale z drugiej strony chc�  zapewni� , � e b� dziemy 
bacznie przygl� da�  si�  realizacji zapisów uchwa
y bud� etowej, by na wszelkiego typu 
nieprawid
owo� ci, nie tylko wskazywane przez opozycj� , ale równie�  dostrzegane przez 
Kluby kieruj� ce Miastem, jak najszybciej reagowa� ”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do dyskusji indywidualnej. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
: „B� dzie ostro. Po raz kolejny s
ysza
em 
wyst� pienie Pani Prezydent, po raz kolejny jej oczywi� cie nie ma. Wiem, � e to jest nowy 
model zarz� dzania, kiedy wyg
asza si�  przemówienie z kartki, pó� niej wychodzi si�  z sali. 
Kartka zostaje, a przynajmniej nagranie, wi� c zapewniam Pani�  Prezydent, � e to b� dzie 
pewien dokument, który b� dzie � wiadczy�  o tym, � e z tego, co mówi, nie tylko nic nie 
wynika, ale przypuszczam niestety, � e ona nawet nie zadaje sobie trudu, � eby to wynika
o. 
To, o czym mówi
 p. M. Michalik odno� nie lukru i fikcji propagandowej, to jest podstawa 
rz� dzenia przez 5 lat. Trzeba zada�  sobie pytanie, czy w 	odzi si�  rzeczywi� cie buduje, czy 
psuje. Mo� na to tak� e odnosi�  podmiotowo. Bud� et na 2016 r. jest bud� etem, który pokazuje 
finanse Miasta w sposób dramatyczny, co kontrastuje z tym lukrem i fikcj� , o której 
s
yszeli� my. Tak naprawd� , gdyby Pani Prezydent wzi� 
a swoje wyst� pienie z 13 grudnia 
2010 r., to to wyst� pienie powinna zaadresowa�  do siebie, poniewa�  z niego wynika
oby 
jednoznacznie, tylko powtórzone do siebie, � e to ona w
a� nie doprowadza do dramatu 
finansowego 	ód� . Finanse 	odzi dosz
y do � ciany. To znaczy, � e finanse s�  tak 
dramatyczne, � e nie mo� na wi� cej si�  zad
u� a� . Wi� ksze zad
u� enie powodowa
by, � e 
Pa� stwo nie mieliby w ogóle nadwy� ki operacyjnej takiej, która by gwarantowa
a zwrot 
zaci� gni� tych d
ugów. Wa� niejsze s�  nie tylko pierwsze 3 lata, ale te, które b� d�  nast� pne. 5 
lat by
o zmarnowanych. Przez te 5 lat jest kompletny zastój. Chc�  pokaza�  Pa� stwu analiz�  
porównawcz�  zarówno, je� li chodzi o czas, czyli do poszczególnych lat, jak i do innych miast. 
Tylko w ten sposób zaczniemy mówi�  o konkretach, a nie o ogólnikach, które si�  nieustannie 
powtarza pt. „my budujemy, zmieniamy”. Nie mówi si� , co z tego wynika, jaki jest sens 
bud� etu, co si�  da
o osi� gn�� , co po roku czasu tej samej mowy, która by
a rok wcze� niej, 
wynika dla Miasta. Dzisiaj apeluj�  do Pa� stwa równie�  z mediów, bo uwa� am, � e Pa� stwo 
jeszcze pracuj� cy w mediach, powinni� cie przekaza� , jakie s�  rzeczywiste fakty, liczby. 
Akurat przez 5 lat wykszta
ci
 si�  model super obudowy i obs
ugi medialnej sprawuj� cych 
w
adz� , ale tylko dzi� ki temu modelowi, zatrudnieniu armii dawnych dziennikarzy w UM	, 
jest efekt, � e mo� na nieustannie powtarza�  t�  sam�  mow�  i jednocze� nie nie powiedzie�  
� adnego faktu. Apeluj�  do Pa� stwa, � eby� cie pokazali, o czym b� dzie tu mowa. W tej mowie 
symbolem jest  budowa EC1, bo wsz� dzie pojawia si�  ona, jako jedyny wska� nik, � e co�  si�  
budowa
o. Budowa nie istnia
aby, gdyby nie by
o przes� dzone w sposób taktyczny, je� li 
chodzi o instytucj�  i umowy, poniewa�  Pa� stwo i tak doprowadziliby� cie do jej zepsucia. 
Jedynym faktem jest to, � e nie mogli� cie tego popsu� . Nieudolno��  trwa, bo obiekt przez 2 
lata powinien ju�  funkcjonowa� , a nie funkcjonuje. B� dzie otwarte Planetarium, ale mija ju�  
dwa lata. Mam te�  lektur�  � wi� teczn� . Ci� gle dowiadujemy si�  czego� . Dyrektor tej instytucji 
powiada, � e otwieramy, ale si�  procesujemy z Marsza
kiem, ale to nie my, bo to kto�  inny. Ci 
inni, gdyby nie zagwarantowali istnienia tej inwestycji i przes� dzenia o jej kszta
cie, 
inwestycji by nie by
o. Ale szcz�� liwie mo� ecie si�  tym chwali�  i dobrze. Jest ca
a lista 
obiektów, które by
y zrealizowane. W porównaniu z innymi inwestycjami by
y zrobione w 
super ekspresowym tempie. Tylko wtedy, kiedy by
y realizowane, by
a krytyka, � e za d
ugo. 
Dzisiaj inwestycje przeci� gaj�  si�  po kilka lat i ju�  dzi� ki obs
udze medialnej i nowomowie 
okazuje si� , � e wszystko jest do zaakceptowania. Chc�  przypomnie� , � e realizacja chocia� by 
tramwaju Pó
noc-Po
udnie trwa
a 11 miesi� cy, al. Jana Paw
a II, W
ókniarzy – 6 miesi� cy, 
porównywalna do odcinka trasy W-Z, czy ul. � l� ska – 5 miesi� cy. Wszystkie dokumenty, o 
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których b� d�  mówi
 zostan�  przekazane do protoko
u. B� d�  Pa� stwo mogli odwo
ywa�  si� , 
co by
o rzeczywi� cie zrobione, a co jest tylko w sferze gadki i nowomowy. Przechodzimy do 
liczb i porównania w czasie. S�  tu wska� niki, do których Pani Prezydent si�  nie odwo
ywa
a, 
chocia�  w ubieg
ym roku pierwsze s
owa, które wyg
osi
a to to, � e 
odzianie tworz�  swój 
bud� et. Pokazuj� , jaka jest sytuacja je� li chodzi o � rodki, na które maj�  wp
yw bezpo� rednio 

odzianie. Czyli poprzez rady osiedli lub bud� et obywatelski. Pierwotnie rady osiedli mia
y 
bardzo symboliczne kwoty tylko na dzia
alno��  statutow� . Od 2006 r. zacz� 
 si�  okres 
dodatkowych � rodków na remonty i inwestycje. Pieni� dze wzros
y do 0,5% bud� etu, je� li 
chodzi o wydatki. Niestety by
 tu spadek w 2010 r. i wcale nie by
o takiego tempa powrotu. 
Gdyby linia ci� gn� 
a si�  systematycznie w gór� , to z pewno� ci�  pieni� dzy wcze� niej by
oby 
wi� cej. Potem nast� pi
a ingerencja radnych i dosypano pieni� dzy, a jednocze� nie powsta
 
bud� et obywatelski. Dzi�  te warto� ci s�  w granicach 1,8%. To jest ca
kiem w
a� ciwa liczba. 
To jest kwota, która dotyczy � rodków na decyzje o charakterze plebiscytowym g
ównie, 
chocia�  w radach osiedli dyskusja na temat realizacji  inwestycji jest wi� ksza. � rodki, które 
decyduj�  o wielkich inwestycjach do tej pory w ogóle nie podlega
y konsultacjom. Ruch 
spo
eczny i zaanga� owanie spo
eczne do wielkich strategicznych przedsi� wzi��  na pocz� tku 
by
o olbrzymie, zw
aszcza przy tworzeniu idei NC	 i obiektów, które tam mia
y powsta� . 
Niestety okaza
o si� , � e z winy rezygnacji z najwa� niejszych projektów, nie uzyskali� my 
tytu
u Europejskiej Stolicy Kultury. Wtedy, kiedy by
o rozstrzygni� te, jak ma wygl� da�  trasa 
W-Z zmieniono j� . Zmieniono w okre� lonym czasie, o którym powiem, ale najpierw 
zajrzyjmy do dochodów. Dochody, które zestawi
em od 2000 r., ale pokazane s�  od 2003 r., 
jako dochody uchwalone i wykonane. Jest ciekawa historia z tym zwi� zana. W latach 2004-
2008 wykonanie dochodów by
o wy� sze ni�  plan. By
a rzeczywista mo� liwo��  wp
ywania i 
decydowania o tym, � e mo� na co�  wi� cej zrobi� , � e mo� na jednocze� nie reagowa�  na ró� ne 
potrzeby i spo
eczne i inwestycyjne. Rozd� wi� k, jaki mamy pó� niej, wynika z tego, � e 
windowa
o si�  olbrzymie warto� ci zak
adanych dochodów, a wykonane by
y o wiele ni� sze. 
Przez te 5 lat mamy sytuacj� , kiedy planowane  dochody s�  bardzo wysokie. W 2013 r. by
y 
maksymalne, a wykonanie o wiele ni� sze. Sytuacja odwrotna. Nie ma � adnych mo� liwo� ci, 
bo Pa� stwo programujecie dochody bardzo wysoko, a potem i tak ich nie wykonujecie. W 
latach 2004 -2008 sytuacja by
a dok
adne odwrotna. Nie b� d�  po� wi� ca
 wi� cej czasu na 
analizy, bo to b� dzie w dokumentacji. Ka� dy b� dzie móg
 spojrze� . Przejd�  do zestawienia 
dochodów i wydatków wykonanych, bo ró� nica pomi� dzy tymi warto� ciami okre� la deficyt. 
Deficyt ro� nie w
a� nie w tych ostatnich latach. W 2010 r. by
 ju�  bardzo wysoki. Przez 
ostatnie 3 lata by
 bardzo wysoki. Wida�  warto� ci deficytu w poszczególnych latach. Wydaje 
si� , � e perspektywa od 2000 r. wyra� nie pokazuje, jaki jest deficyt w milionach. Chwalenie 
si�  niskim deficytem jest nieporozumieniem. Nie mog�  ju�  Pa� stwo zaci� ga�  wi� cej 
po� yczek. Jeste� cie ju�  przy � cianie. Mówicie o tym, � e bud� et jest zrównowa� ony. Tak 
zosta
 on wymuszony sytuacj�  na bazie d
ugu. Mo� na zobaczy�  jak kszta
tuje si�  d
ug. Górna 
linia pokazuje warto� ci procentowe, je� li chodzi o wielko��  d
ugu jako wielko��  procentowa 
dochodów jednorocznych. Linia 60% to granica poprzedniego wska� nika. Jeste� my ponad t�  
lini � . B� dziemy na razie ponad t�  lini �  tkwi� . Jest przedstawiony tak� e d
ug na 1 mieszka� ca. 
Dorobek w okresie rz� dów p. H. Zdanowskiej jest bardzo obfity. Przewidywany d
ug na 
mieszka� ca w 2016 r. jest na poziomie 4113 z
. Pani Prezydent zaczyna
a od 1800 z
. Ma 
dorobek bardzo bogaty. Jeszcze raz polecam, � eby przeczyta
a swoje wyst� pienie z 13 
grudnia 2010 r. i wtedy si�  dowie, kto zad
u� a Miasto. Nie mia
bym nic przeciwko d
ugom, 
gdyby one by
y efektywnie wykorzystywane. Prosz�  zobaczy� , jaka jest opinia RIO. By
a ona 
czytana, ale nie wszyscy zwrócili na ni�  uwag� . W latach 2020-2022 wska� nik obci�� enia 
bud� etu sp
at�  d
ugu kszta
towa�  si�  b� dzie na bardzo wysokim pozimowe odpowiednio: 
10,49%, 10,65%, 10,83%. Jest jednoznaczne stwierdzenie, � e o ile jeszcze w tych 3 latach 
ustawowych b� dziemy si�  w stanie wykaza�  nadwy� k�  operacyjn� , � eby sp
aca�  to, co na te 
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lata przypada, to nast� pne lata s�  du� ym ryzkiem, czy jeste� my w stanie zgromadzi�  te 
pieni� dze. Drugie zdanie RIO mówi, � e w ocenie sk
adu orzekaj� cego ustalona w prognozie 
Miasta mo� liwo��  sp
aty d
ugu w latach 2019-2022 obci�� ona jest du� ym ryzykiem. Mamy tu 
drug�  stron�  medalu. Je� eli zaci� gamy kredyty, powstaje d
ug, to czy pieni� dze skutecznie, 
efektywnie wykorzystywali� my? Wysi
ek inwestycyjny Miasta najbardziej obiektywnie 
pokazuje procent inwestycji w wydatkach ogó
em. W minionym roku i tym, który mamy 
inwestycje zostan�  osi� gni� te na poziomie 26%. Chc�  zwróci�  uwag�  na do
ek lat 2010-2013. 
Gdyby ta przestrze�  by
a wype
niona s
upkami, bo pieni� dze by systematycznie nap
ywa
y, to 
wówczas Pani Prezydent mog
aby przyj��  i powiedzie� , � e przed nami wielka perspektywa i 
rozwój. Ale co Pani Prezydent robi
a w tym czasie? Otó�  psu
a wszystkie inwestycje. 
Zahamowa
a inwestycje trasy W-Z, kompletnie j�  zmieniaj� c. Blokowa
a budow�  NC	. W 
2011 r. przedstawiciele Miasta g
osowali za tym, � eby odwo
a�  przetarg na Dworzec 
Fabryczny a nie móg
 by�  on pó� niej powtórzony. Na szcz�� cie „Kolej” przeg
osowa
a 
przedstawicieli Pani Prezydent. I tak si�  nie sta
o. Jaka perspektywa jest w latach nast� pnych? 
To s�  zapisy z obecnej perspektywy, czyli obecnej prognozy finansowej lat 2016-2023. Pan 
Skarbnik powie, � e nap
yn�  pieni� dze. Jakby� cie mieli gwarancj� , � e nap
yn� , to powinni� cie 
zapisa�  wi� ksze s
upki. Tych pieni� dzy nie ma. To jest perspektywa dramatu. Lata 90-te by
y 
jak wida�  super. Jak si�  planuje inwestycj� ? Plan inwestycji to s
upki niebieskie, a wykonanie 
to szary kolor. Ró� nice kolosalne s�  w okresie tych rz� dów. Mamy kolosalne niewykonanie 
inwestycji, które si� ga wielu procent. To si�  powtarza. Zapisuje si�  olbrzymi�  warto�� , a 
potem wykonanie jest o wiele ni� sze zw
aszcza w latach 2012-2014. To jest „sufitowe” 
projektowanie. Kolejny slajd dot. � rodków unijnych. W opinii Komisji Finansów, Bud� etu i 
Polityki Podatkowej by
a mowa, � e pieni� dzy unijnych by
o niewiele. Gdyby pieni� dzy 
unijnych wcze� niej nie by
o zarezerwowanych, to inwestycje w 	odzi w ogóle by zamar
y. 
Prosz�  zobaczy� , jak by
o we wcze� niejszych latach. � rodki unijne to kolor pomara� czowy. 
Miasto opiera
o si�  na zabezpieczeniu w
asnych � rodków. Warto� ci � rodków unijnych by
y, 
owszem, wp
ywaj� ce, ale one nie by
y g
ównym elementem. Chcieliby� my, � eby by
y jak 
najwi� kszym g
ównym elementem, ale przy jednocze� nie du� ej sile mo� liwo� ci uzyskiwania i 
anga� owania � rodków w
asnych. Niebieska warto��  to � rodki Miasta ogó
em zaanga� owane, 
pomara� czowe unijne, szare to miejskie. Okazuje si� , � e rok 2015 opiera si�  g
ównie na 
pieni� dzach unijnych. S�  wpisane tak, jakby mia
y by�  wykonane, przynajmniej tak twierdzi 
Skarbnik Miasta. Pieni� dzy w
asnych b� dziemy mieli coraz mniej. Ró� nica jest taka, � e 
naszych pieni� dzy b� dzie w ogóle mniej, a tylko b� dziemy liczy�  na to, czy nam skapnie z 
UE. Czy skapnie? Wcze� niej, kiedy mieli� my si
�  realizowania inwestycji z mo� liwo� ci�  
wk
adu w
asnego ugruntowanego, to Pa� stwo doprowadzili do straty tych pieni� dzy. Mówi
 o 
tym ju�  radny p. M. Michalik np. na spalarni� , na rewitalizacj�  kwarta
ów 85 000 000 z
. 
Najwa� niejsze teraz. Mam gazet� , która le� y jeszcze w Urz� dzie. Mamy napisane w niej, � e 
wszystkie inwestycje rewitalizacyjne b� d�  realizowane dzi� ki 4 000 000 000 z
 
dofinansowania na rewitalizacj� . Najwi� kszym naszym wyzwaniem teraz jest to, � eby znale��  
te pieni� dze  w tym bud� ecie. Ani Pani Prezydent, ani Pan Skarbnik nie wykazali, � e w tym 
bud� ecie s�  4 000 000 000 z
. Ale s
yszeli� my oficjalnie i jest napisane w gazecie wydanej 
przez Urz� d, � e s�  4 000 000 000 z
. Szukajmy tych pieni� dzy. Gdzie one s� ? By
a Pani 
Premier mówi
a jeszcze o 5 000 000 000 z
. Nie wiem, czy Pani Prezydent to autoryzowa
a, 
czy nie, ale sta
y razem. W aspekcie rewitalizacyjnym mamy stan, gdzie nak
ady na remonty i 
inwestycje mieszkaniowe znajduj�  si�  w olbrzymim do
ku. Kolejne lata, to wyrównanie tego, 
co mieli� my w 2008 r. Na szaro s�  warto� ci policzone razem. Na niebiesko to pieni� dze na 
wydatki bie�� ce remontowe. Na pomara� czowo wydatki maj� tkowe. Podzia
 pieni� dzy jest 
� onglerk� , co Miastu si�  bardziej op
aca. Lepiej rozlicza�  si�  pieni� dzmi inwestycyjnymi, 
tak� e z perspektywy tworzenia nadwy� ki operacyjnej. Okazuje si� , � e przy tej propagandzie, 
strza
a wzrostu powinna by�  wysoko. Jak wida� , nie jest. Nawet, gdyby przyj�� , � e mamy 
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ponad 100 000 000 z
 co roku, to przez 7 lat unijnych kadencji, powinni� my mie�  
700 000 000 z
 wk
adu w
asnego. Wtedy rzeczywi� cie mogliby� my mie�  5 000 000 000 z
 z 
za
o� enia, � e b� dziemy preferencyjnie traktowani i b� dziemy mieli wk
ad w
asny na poziomie 
15%. Ale gdzie to jest zapisane? Nigdzie tego nie ma. W tym czasie nowe budownictwo 
zamar
o. Teraz ko� czy si�  niektóre projekty, które by
y zacz� te w poprzednim okresie. 
B
� dem jest, � e si�  tego nie realizuje. W procesie rewitalizacyjnym powinna by�  rotacja i 
mo� liwo��  pozyskiwania lokali dla ludzi, którzy b� d�  wyprowadzani z budynków 
rewitalizowanych. Tego nie ma. Na ochron�  zabytków prosz�  zobaczy� , jak daleko brakuje 
do poziomu z 2009 r. Dopiero teraz b� dziemy odrabia� . Ale do
ek by
 wytworzony w okresie 
tych rz� dów. Mamy teoretyczn�  rewitalizacj� . Nie ma nic gwarantowanego, ani w kontrakcie 
terytorialnym nie mamy zapewnionych pieni� dzy. Jakby by
y, to by
yby te�  w bud� ecie. 
Faktycznie mówi�  Pa� stwo, � e rewitalizacj�  powinno si�  rozpocz��  od dzia
a�  o charakterze 
spo
ecznym. Takie dzia
ania by
y podj� te. By
a Spo
eczna Strategia Rewitalizacji przyj� ta 
przez Miasto. By
a nawet przygotowana za unijne � rodki, za 300 000 z
. Teraz jest 
powtórzona i b� dzie na pewno doskona
a, rozszerzona za 4 000 000 z
 z dotacji unijnej. 
Tylko, � e g
ównie chodzi o to, � e czas min� 
, a rewitalizacji w strefie � ródmiejskiej, która 
powinna ju�  by�  podejmowana, nie realizuje si� . Po drodze, przy teoretyzowaniu, czy 
remonty, czy dzia
anie spo
eczne, gubi si�  efekty gospodarcze. Wydaje mi si� , � e s�  Pa� stwo 
na dobrej drodze konfliktu z reprezentantem fundacji Kolektyw Miejski, gdzie jest bardziej 
nastawienie na aspekt spo
eczny, a nie efekty gospodarcze, o których za moment trzeba 
b� dzie powiedzie� . Podsumujemy. W obecnym bud� ecie nawet jest mniej ni�  w roku 
ubieg
ym, mówi�  o WPF. Jest 
� cznie wpisane 456 000 000 z
 na projekty rewitalizacyjne, z 
czego 182 000 000 z
 to maj�  by�  pieni� dze miejskie w latach 2015- 2022, a unijne to 
273 000 000 z
. Trzeba doda�  projekty dotycz� ce parków 10 000 000 z
, wydatki nieobj� te 
dofinansowaniem 3 000 000 z
 i oddzielna dzia
ka ponad osiemdziesi� ciomilionowa dla 
wspólnot mieszkaniowych. Tak� e 7 000 000 z
 na projekt realizowany przez MOSiR i 
ko� czona rewitalizacja zwi� zana z EC1 71 000 000 z
. Gdzie 4 000 000 000 z
? Nie ma. 
Najwa� niejsze jest to, czy mi� dzy tym wysi
kiem zapo� yczania si� , a inwestowaniem, jest 
jaki�  zwi� zek i skuteczne efekty. Nast� pi
 proces psucia inwestycji. S�  to: odwrócenie logiki 
trasy W-Z w latach 2011-2012, b
� dy dot. braku nadzoru i zaanga� owania w inwestycje 
dworca. Opinia eksperta zlecona zgodnie z kontraktem przez obie strony, czyli Miasto i 
wykonawc� , w której zosta
y okre� lone, jakie s�  wnioski i oczekiwania dodatkowej zap
aty za 
przed
u� enie inwestycji o 1,5 roku przez wykonawc� . Wykonawca okre� li
 to na poziomie 
119 000 000 z
, a zespó
 ekspercki uznany przez obydwie strony, uzna
, � e wyniesie to 
przynajmniej 87 000 000 z
. B� dzie to mia
o olbrzymi wp
yw na ten bud� et albo nast� pne. 
Przed tym nie mo� na ucieka� , ale jest to skutek tego psucia. Mamy tak�  ironi� , � e to, co by
o 
pere
k�  i najwa� niejsz�  spraw� , zosta
o potraktowane po macoszemu i dlatego s�  opó� nienia. 
Przy tym by
a permanentna reorganizacja Urz� du. Ale mamy jeden najwa� niejszy efekt, � e 
najbardziej terminowa by
a inwestycja dojazdu do Sukcesji pt. „Przed
u� enie al. Ko� ciuszki”. 
Dzi�  inwestycja wyfrun� 
a. Nie ma jej w bud� ecie. To jest ironiczny symbol tego psucia i 
nara� ania nas na du� e koszty. Przypomina
em wielokrotnie, jak Pani Prezydent organizowa
a 
konferencj�  pod otwieran�  hal�  wielofunkcyjn�  Atlas Aren�  i mówi
a, � e ma kolejk�  
inwestorów, wszystko wybuduj�  prywatni inwestorzy. Wszystko idzie z bud� etu. Kwoty od 
przetargu do ostatniego efektu s�  takie, � e 94 000 000 z
 przy 	KS z jedn�  trybun�  do 
obecnych 147 000 000 z
 z dodatkow�  ma
�  hal� , na szcz�� cie. Kwota na Widzew wzrasta ze 
119 000 000 z
 na 133 000 000 z
. Stadion Orze
 jest miar� , � e mo� na to zrobi�  taniej. 
Wpisane by
o 45 000 000 z
. My� l� , � e zmie� ci si�  ta inwestycja w oko
o 50 000 000 z
. Oby 
si�  uda
a, bo b� dzie to pomnik, jak rzeczywi� cie mo� na to taniej zrobi� . Mówi�  o tym z 
perspektywy 
agodno� ci politycznej. Ostro chc�  stwierdza�  o faktach po to, � eby ostrzega� . 
Przejd�  do tego w przysz
o� ci. Do dzi�  nie doczekali� my si�  materia
ów z Komisji 
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Rewizyjnej, które dot. realizacji inwestycji, zw
aszcza je� li chodzi o tras�  W-Z. Celowo nie 
upominali� my si�  o to w okresie wyborczym, � eby� cie nie traktowali Pa� stwo naszej 
dzia
alno� ci poprzez kryteria polityczne. Je� eli przep
acicie za tras�  W-Z, w tym sensie, � e za 
beton zap
acicie podwójnie, to b� dziemy � ciga�  i nie odpu� cimy. Badania przeprowadzimy. 
Apeluj�  do p. G. Nity. Materia
 mia
 dotrze�  do nas po dwóch tygodniach od posiedzenia 
Zespo
u. Nie dotar
 do dzi� . Protokó
 z tej sesji jest. Prosz�  jeszcze raz o przekazanie tych 
materia
ów, bo to jest w naszym interesie, aby� my nie przep
acali, skoro mamy tak�  sytuacj�  
finansow� . Jest koniec roku. Je� eli zostanie to zap
acone, to b� dzie dramat. B� dzie to nie 
tylko obci�� enie naszego bud� etu, ale jednocze� nie próba podwa� enia kontraktu. B� dziemy 
p
aci�  za co� , co nie by
o wykonane. Dotyczy to tak� e innych inwestycji, ale tam mamy 
wyd
u� enie. Ostatecznie brak jest zaanga� owania pieni� dzy unijnych na dworzec, bo w tamtej 
perspektywie nie uruchomiono � rodków, dopiero teraz maj�  by�  uruchomione. Zawracam 
uwag�  na elementy, które dotycz�  gospodarno� ci � rodkami publicznymi. To jest 
najwa� niejsze i prosz� , by� cie Pa� stwo to przeanalizowali. Proces powi� za�  warto� ci 
inwestycji, bezrobocia i d
ugi jest najistotniejszy. Jakie by
y efekty rz� dzenia w tych latach. 
Na pomara� czowo jest d
ug okre� lony w procentach, je� li chodzi o warto��  d
ugu, jako cz���  
dochodów jednorocznych. Na niebiesko mamy procent inwestycji w bud� ecie. Na szaro 
poziom bezrobocia. Tabela zaczyna si�  w 2000 r. Linie si�  wtedy skupia
y. Pa� stwo z SLD 
mówili, jak si�  chronili przed d
ugiem, a linia ro� nie ostro w gór� . Potem by
a sytuacja 
stabilna w granicach 30%, je� li chodzi o poziom d
ugu. Nak
ady inwestycyjne pocz� tkowo 
by
y bardzo niskie, a pó� niej zacz� 
y dynamicznie rosn��  i okaza
o si� , � e bezrobocie bardzo 
silnie spada
o. Je� eli mamy wielki d
ug dalej, przy takich pieni� dzach, jakie pozyskiwali� my, 
a wi� c przy takich wydatkach inwestycyjnych, linia bezrobocia powinna spada� . Wcale nie 
spada tak silnie jak to mia
o miejsce w okresie 2003-2009. Strza
ki okre� laj�  czas. Radz�  Pani 
Prezydent, � eby zanim wejdzie na trybun� , spojrza
a na taki wykres. Czy ona mo� e mówi�  o 
rozwoju? Proponuj�  pokazanie zobiektywizowanej warto� ci ratingów. Pokazuj�  oceny 
ratingowe agencji Standard&Poor`s oraz w pewnym okresie agencji Fitch. Warto��  od 1997 r. 
by
o BBB- stabilna. W wyniku za
amania, które pokazywa
a poprzednia tabela w marcu 2003 
r. mieli� my og
oszon�  obni� k�  ratingu do BBB- negatywnej. Pó� niej odrobili� my to, a potem 
by
a � cie� ka wzrostu. Tak zacz� 
a Pani Prezydent. W 2009 r. wynaj� li � my agencj�  Fitch, 
aby� my mieli zobiektywizowany obraz. W 2011 r. by
 spadek ratingu do oceny BBB+ 
negatywnej wed
ug agencji Fitch. I Fitch przesta
 ocenia�  	ód � . Nie ma � adnego wzrostu. O 
jakim wzro� cie Pa� stwo mówi� ? O jakim rozwoju? Przyjrzyjmy si�  	odzi w porównaniu do 
innych miast. Najwi� kszy poziom bezrobocia, poza Bia
ymstokiem, jest w 	odzi. Dane s�  ze 
stycznia 2015 r. Podobnie wygl� da ten okres w poprzedniej kadencji. Najwi� ksza dynamika 
przyrostu bezrobocia jest w 	odzi. W 	odzi z poziomu 18,8% w 2002 r. uda
o nam si�  
zmniejszy�  wysokie bezrobocie do blisko 6% w 2008 r. By
a to najwy� sza dynamika spadku 
bezrobocia z wszystkich miast. Mamy Wroc
aw na pomara� czowo, na szaro Kraków. Wida� , 
� e wtedy warto� ci s�  dla 	odzi najbardziej korzystne. Mamy te�  poziom wykorzystania 
pieni� dzy unijnych w poszczególnych miastach. 	ód�  w latach 2010-2013 nie jest liderem, a 
wprost przeciwnie, jest na przedostatnim miejscu. Agencja PwC robi raporty o metropoliach 
systematycznie od 2007 r. W 2007 r. raport mówi
 o wyzwaniach, ale dawa
 rekomendacje dla 

odzi. Rekomendacja mówi
a, � e inspiracj�  dla 	odzi i miastem, do którego powinni� my 
si� ga� , by
o Bilbao. Nie ja to wymy� li
em, chocia�  równolegle pracowali� my nad kontaktami 
z Gehry`m. Agencja PwC to okre� li
a jednoznacznie opisuj� c, jakie procesy rewitalizacyjne 
tam si�  odbywaj�  w przestrzeni, obszarowo. Powinien to by�  wzór. Mamy symboliczne 
konkluzje, � e Ziemia Obiecana potrzebuje wi� cej kapita
u. Tak by
o w 2007 r. Ziemia 
Obiecana powoli zaczyna si�  zmienia� , to by
 efekt po latach w 2011 r. W tej chwili mamy 
has
o, � e trzeba szuka�  czego�  nowego, ale jeste� my na 10 miejscu od ko� ca w ostatniej 
ocenie 12 miast. Dochodzimy tu do czego� , o czym Pa� stwo powinni si�  przekona� . Ten rok 
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b� dzie przes� dzaj� cy. W bud� ecie musi by�  � wiadomo��  wizji, � e je� li bud� et ma by�  
odzwierciedleniem przysz
o� ci, to przysz
o��  nie mo� e wygl� da�  tak, � e nie ma � adnej 
mo� liwo� ci dzia
a�  jednoznacznie okre� lonych, co chcemy osi� gn�� , przez co chcemy 
znale��  najwi� ksz�  atrakcyjno��  dla 	odzi. W innych miastach mamy wielkie inwestycje za 
miliony z
otych. W Gda� sku Europejskie Centrum Solidarno� ci, Teatr Szekspirowski, 
Muzeum II Wojny � wiatowej. W Warszawie Muzeum Historii 	 ydów Polskich, Muzeum 
Sztuki Nowoczesnej. Na obiekty te sz
y setki milionów z
otych, tak� e z UE. W Szczecinie 
Filharmonia. We Wroc
awiu Narodowe Forum Muzyki. Tu na inwestycje wydatkowano 
ponad 600 000 000 z
, po
owa z UE. W Lublinie Centrum Spotkania Kultur. Byli� my tam z 
Komisj�  Rewitalizacyjn�  Miasta. Poka��  teraz, na co wskazywa
a agencja PwC. To jest 
rewitalizacja w Londynie. Mamy star�  elektrowni� . Przypomina ona nasze EC1. Elektrownia 
Battersea w Londynie b� dzie przerabiana pod kierunkiem ikony architektonicznej Normana 
Fostera autora szklanej kopu
y nad Reichstagiem. Po drugiej stronie ulicy Gehry 
zaprojektowa
 apartamentowiec. Tak si�  buduje atrakcyjno�� . Z czym my do EXPO? Z tym, 
� e w tej zmianie bud� etowej obni� ali� my kwot� , która mia
a by�  przydzielona przez ministra. 
20 pa� dziernika zosta
a obni� ona przez ministra M. Szczurka i mo� e b� dzie oddane w 
przysz
ym roku. 	 eby wej��  z czym� , co buduje atrakcyjno��  	odzi, nie mo� emy bazowa�  na 
ogólnikach. Musimy wróci�  do naszej wizji. Musimy mie�  w ramach EXPO swoj�  wie��  
Eiffla. EXPO, które b� dzie, mam nadziej�  na terenach NC	, powinno otwiera�  tak�  
przestrze�  z takim obiektem, który wbuduje si�  w histori�  i w pami��  wszystkich, którzy do 
nas przyjad� . B� d�  mogli powiedzie� , � e nawet je� li tektury na pozosta
ych pawilonach b� d�  
tymczasowe, to jeden obiekt by
 i b� dzie na sta
e. To s�  elementy, które b� d�  podstaw�  
atrakcyjno� ci i przyci� gania. Przez to by�  mo� e 
atwiej nam b� dzie uzyska�  tytu
, bo EXPO 
ma
e nie jest dochodowe, ale powinni� my z tego co�  mie�  na sta
e. Ten element powinien by�  
przedmiotem wspólnego dzia
ania, � eby skoro jest wniosek rz� du polskiego w sprawie 
organizacji EXPO, to organizacja powinna by�  na tak wysokim poziomie, by 	ód�  z tego 
skorzysta
a na trwa
e w
a� nie realizacj�  Centrum Festiwalowo-Kongresowego wed
ug 
projektu F. Gehre’go. Pokazywa
em obiekty z innych miast, by powiedzie� , � e w innych 
miastach to robi� , bo wiedz� , � e na tym buduje si�  atrakcyjno�� . W 	odzi odby
a si�  
konferencja z udzia
em dyrektorów i hotelarzy, którzy powiedzieli, � e je� eli chcemy 
przyci� gn��  do 	odzi ludzi, wzbudzi�  ciekawo�� , to musz�  by�  takie obiekty. Wymieniali 
wszystkie te obiekty, które pokazywa
em na slajdach. To jest nasze wyzwanie. Nawet je� li nie 
ma tego dzi�  w bud� ecie, to powinna by�  � wiadomo�� , � e to jest jedyny rok, kiedy mo� emy o 
tym przes� dzi� . Nie ogólniki. Jest jeden wielki punkt zaczepienia, gdzie b� dziemy mogli 
zwróci�  uwag�  � wiata. Nie tylko przez sam�  wystaw� , która ma si�  odwo
ywa�  do 
rewitalizacji, której jeszcze nie ma. S�  pewne elementy np. EC1, które si�  osta
o dzi� ki temu, 
� e przes� dzili� my o tym w poprzednich kadencjach. Wydatki na kultur�  powinny rosn�� . 
Pa� stwo doprowadzili do stagnacji, nawet do
ka w 2012 r. Chocia�  by
 wzrost z 40 kilku 
milionów do 80 000 000 z
. Pó� niej poziom ten si�  utrzymywa
. Teraz przez ostatnie dwa lata 
troch�  wzros
o. To jest potrzebne, konieczne. Konieczne po to, � eby równie�  mie�  
symboliczne i wa� ne imprezy. Nie mam nic przeciwko Transatlantykowi. Niech b� dzie. 
Porównajcie sobie Pa� stwo wszystkie pieni� dze przez 10 lat obecno� ci Camerimage. 
Transatlantyk konsumuje tak�  kwot�  tylko w 2016 r., a nawet wi� cej. Mamy podsumowane 
warto� ci, ile 	ód �  da
a na Camerimage – 4 166 000 z
 przez 10 lat. Na 2016 r. dla 
Transatlantyku mamy 4 500 000 z
, a potem po 3 000 000 z
 w kolejnych latach. Kto z 
Pa� stwa chce mie�  rado��  kina 
ó� kowego, to prosz� . Mam kolejn�  lektur�  � wi� teczn�  – 
wywiad w Rzeczpospolitej z Vittorio Storaro. Dosta
 3 statuetki Oscara. Cz
owiek ten mówi o 
Camerimage. Dla wszystkich „oscarowców” ta impreza jest najwa� niejsza w � yciu. Mamy 
Eda Lachmana, który jest laureatem nagrody Camerimage w tym roku. Cz
owiek ten 
wczo
giwa
 si�  na ten festiwal, ale powiedzia
, � e b� dzie tam przyje� d� a
, bo to jest dla niego 



105 
 

 

najwa� niejsza impreza. Nominowany do Oscara.  Mamy te�  Chrisa Mengesa, który dosta
 
dwa Oscary. Jest tam ich ca
e multum. Niech sobie b� dzie Transatlantyk z 
ó� kiem, ale musz�  
Pa� stwo zrobi�  wszystko, � eby obiekty i wydarzenia i gwiazdy by
y tu, poniewa�  to s�  
najwa� niejsze � wiatowe wydarzenia kulturalne, które powinni� my mie�  w 	odzi. Je� eli 
marka Rubinsteina nie b� dzie przez nas wykorzystana, to b� dzie to grzech pierworodny. 
Apeluj�  o to, by znalaz
y si�  � rodki. Przeka��  Pa� stwu p
yt�  z filmem 8 minutowym, co 
b� dzie do
� czone do protoko
u, � eby mo� na by
o zobaczy� , � e jednak twórcy muzyczni 
� wiata identyfikuj�  si�  z tym festiwalem. Organizator tego festiwalu, jako jedyny w Polsce 
mo� e si�  pochwali�  tym, � e organizowa
 tak� e koncert w Carnegie Hall w Nowym Jorku. Na 
koniec chcia
em pokaza� , gdzie Pa� stwo powinni szuka�  mo� liwo� ci naprawy finansowej. 
Trzeba zrobi�  wszystko, � eby wype
ni�  luk�  i pozyska�  pieni� dze, skoro doprowadzili� cie 
finanse Miasta do � ciany. Dzi�  nie s�  one nigdzie zapisane i zagwarantowane. Do protoko
u 
do
� cz�  ksi�� k� , której nikt z Urz� du nie chcia
 przej�� , bo by
a wydana przed referendum. 
Jest mowa w niej o do� wiadczeniach ró� nych miast. Jest te�  o rewitalizacji spo
ecznej i 
materialnej, jako dowód, � e tracimy czas. Przez te lata mogli� my co�  zrobi� , a nie tylko gada�  
o rewitalizacji”. 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
: 
„Mówi Pan, � e do
� cza co�  do protoko
u. Protokó
 jest zamieszczany w Internecie. Nie wiem, 
czy serwery UM	 s�  w stanie przyj��  te wszystkie dane. Plik PDF protoko
u z tej sesji b� dzie 
wa� y
 chyba ze 100 GB. Je� li ksi�� k�  mamy zeskanowa� , to protokó
 b� dzie wi� kszy ni�  
encyklopedia. Rozumiem, � e wszyscy mamy biblioteki w domu. Ale je� li ka� dy z radnych 
przyniesie ksi�� k�  i j�  za
� czy, to obawiam si� , � e 
odzianie nie b� d�  w stanie � ci� gn��  tych 
dokumentów z Internetu. Prosz�  o rozwag� . Rozumiem, � e do
� czamy prezentacje i swoje 
analizy, ale prosz�  o umiar. Ksi�� ki nie mo� emy do
� czy�  do protoko
u, poniewa�  protokó
 
nie jest tylko w wersji papierowej. Jest w wersji elektronicznej, która wisi na stronie 
internetowej. Ksi�� k�  trzeba b� dzie zeskanowa� ”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
: „Nie oczekuj�  skanowania ksi�� ki. B� dzie 
ona dost� pna w Urz� dzie, a w protokole b� dzie musia
o by�  napisane, � e jest taki za
� cznik 
dost� pny w BRM”. 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
: 
„Nie chcia
bym te�  wnika�  w prawa autorskie i czy mo� emy j�  publikowa�  na stronach 
internetowych”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
: „To jest ksi�� ka wydana przez 
samorz� dy”. 
 
Prowadz� cy obrady, przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
: 
„Nie chcia
bym, aby� my j�  publikowali. Apeluj�  o pow� ci� gliwo��  w za
� czaniu ró� nych 
materia
ów do protoko
u”. 
 
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski powiedzia
: „Do
� cz� , a Pa� stwo rozstrzygn� , czy to 
b� dzie skanowane, czy nie. Przynios�  w wersji elektronicznej Program Spo
ecznej 
Rewitalizacji. Zaraz powiem o przyk
adach, które s�  bardzo istotne, bo dotycz�  obszarów 
du� ych wydatków Miasta w granicach cz� sto, jak w o� wiacie 800 000 000 z
, czy transporcie 
350 000 000 z
. Musimy przebija�  si�  w � wiecie, ale to jest publikacja, której wydawca by
 
wspierany przez Miasto. Agencja PwC wskaza
a na 3 kategorie krytyczne, je� li chodzi o 
ocen�  Miasta tj. rynek pracy, inwestycje, wizerunek. Ostatnio dyskutuje si� , czy w 	odzi s�  
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menele, czy nie ma. Chc�  przeczyta�  dwa zdania z publikacji pt.: „	 ul-City”, czyli 	ód �  – 
„Wprowadzimy do wyremontowanych kamienic tych samych „lodzer� uli”, którzy je 
zdewastowali, zobaczymy jak pi� kno na nich wp
ynie”. Polecam ten artyku
, który od wiosny 
2014 r. jest w tym tomie, którego wydawc�  Miasto dofinansowuje, � eby Pa� stwo mieli tak� e 
inn�  perspektyw� , � e je� eli obra� amy si�  na meneli, to musimy wiedzie� , � e tu jest obraz, 
który w zasadzie namawia do tego, � eby mówi�  o Mie� cie, jako Mie� cie meneli, zamiennie 
� uli. Je� eli aktorzy, ludzie twórczy b� d�  wiedzieli, � e w 	odzi obok problemów spo
ecznych 
s�  wielkie aspiracje i realizuje si�  je poprzez � wiatowe przedsi� wzi� cia, to b� dzie to dla nas 
najwi� kszym osi� gni� ciem. Im bardziej b� dziemy mieli prorozwojowy kierunek, tym bardziej 
b� dziemy mogli swoje spo
eczne sprawy rozwi� zywa� . Rewitalizacja musi by�  powi� zana a 
efektami gospodarczymi, a nie tylko elementem o charakterze socjalnym. Patrzymy teraz z 
perspektywy naszych wydatków, czy one s�  racjonalne. Mamy � rodki, które przeznaczamy na 
komunikacj�  publiczn� . Na czerwono s�  pieni� dze, które s�  przekazane do MPK, a na 
niebiesko ilo��  wozokilometrów. Kwoty przekazywane mia
y tendencj�  wzrostow�  i 
utrzymuj�  si�  do��  wysoko, a liczba wozokilometrów wcale nie ro� nie, ale spada. Kolejny 
wykres to przybli� enie ilo� ci wozokilometrów. One spada
y. Je� eli podzielimy kwot�  przez 
ilo��  wozokilometrów, to wychodzi nam cena wozokilometra. � wiadczy to o tym, � e przed 
nami jest wyzwanie, � eby tak nasi wielcy nobli� ci w zakresie ekonomii zarz� dzaj� cy tym 
przedsi� biorstwem i nadzoruj� cy, nim kierowali, � eby us
uga by
a najta� sza poprzez 
efektywne wykorzystanie potencja
u Spó
ki. To jest wyzwanie, poniewa�  to s�  dziesi� tki i 
setki milionów. Ró� nica mi� dzy pocz� tkiem tej tabeli od 2005 r. a dalszymi latami, to ponad 
100 000 000 z
 przy mniejszej liczbie wozokilometrów. Kolejny wykres pokazuje, ile 
dop
acamy do przewozów. Czerwony kolor, to kwota przekazywana do MPK, na niebiesko 
wp
ywy z biletów. Bardzo charakterystyczne jest, � e do ko� ca tego miesi� ca wp
yn� 
o tak 
niewiele pieni� dzy. Okazuje si� , � e MPK si�  tym � ywi i odda w ostatnim momencie, by�  
mo� e jutro. Ale i tak zawsze jest ró� nica miedzy planowanymi pieni� dzmi, a wykonanymi, w 
granicach 10%. Na wykresie mamy tu skal�  dop
aty do us
ug. Ona b� dzie tym wi� ksza, im 
dro� sza b� dzie us
uga, a mniej b� dzie przewozów. Kolejna sprawa to o� wiata. Jest to wielkie 
wyzwanie. Kwoty, które pokazuj�  dotycz�  subwencji, jak�  otrzymujemy z Ministerstwa w 
stosunku do tego, ile p
acimy na o� wiat� . Na niebiesko zaznaczone jest, ile p
acimy, a wykres 
czerwony pokazuje, jaki procent dop
acamy tej cz�� ci niebieskiej. Kwota dop
aty jest 
olbrzymia i 
� cznie daje od 1996 r. ponad 2 100 000 000 z
. Gdyby� my przyj� li, � e subwencja 
powinna pokry�  wydatki o� wiatowe, to Miasto powinno mie�  w kieszeni  2 100 000 000 z
. 
Jest to du� e wyzwanie, bo podzia
 tych � rodków jest wypaczony i trzeba pracowa�  nad 
algorytmem. Walczyli� my w tej sprawie przed Trybuna
em Konstytucyjnym, ale Trybuna
 
orzeka
 w sk
adzie s� dziów, którzy wcze� niej byli pos
ami, którzy uchwalali i decydowali o 
algorytmie, w zwi� zku z czym jeszcze przed nami jest to, by przymierzy�  si�  do 
zmodernizowania algorytmu. Jest to olbrzymi wysi
ek i nie za bardzo normalne jest to, kiedy 
w innych jednostkach samorz� dowych np. powiatach, � ywi�  si�  tymi pieni� dzmi na inne cele 
pozao� wiatowe, a w innych miejscach trzeba dop
aca� . P
acimy du� o równie�  za o� wietlenie. 
Mamy 55 000 punktów � wietlnych na ternie 	odzi, z czego 1800 Miasto mog
o wymieni�  na 
energooszcz� dne, bo by
o w
a� cicielem. Gdyby� my wymusili zamian�  wszystkich punktów 
na energooszcz� dne o� wietlenie, to na pewno mogliby� my w d
u� szej perspektywie na tym 
zrobi� . Tym o� wieceniem ko� cz�  i dzi� kuj�  za uwag� . Mam nadziej� , � e te liczby b� d�  
Pa� stwo mogli wykorzysta� , � eby w tym roku, który b� dzie prze
omowy, rozstrzygn�� , czy 
chcemy budowa�  atrakcyjno��  Miasta, � eby� my byli widoczni w � wiecie, czy b� dziemy tylko 
operowa�  ogólnikami i mówi� , � e b� dziemy odpoczywa� . Najpierw trzeba sobie u� wiadomi� , 
� e by
o popsute, teraz trzeba b� dzie wszystko  zrobi� , � eby odpracowa�  to przynajmniej w 
takim zakresie, by pozyska�  na atrakcyjnych warunkach � rodki i przymierzy�  si�  do EXPO i 
do szybkiego tempa rozwoju. A tabelka wi��� ca poszczególne elementy poziom bezrobocia, 
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nak
adów inwestycyjnych i d
ugu powinna by�  g
ównym miernikiem. B� dziemy wraca�  na 
kolejnych sesjach uzupe
niaj� c wska� niki, które prezentowa
em”. 
Wypowied�  zosta
a poparta prezentacj�  multimedialn� , która stanowi za
� cznik nr 20 do 
protoko
u.  
 
Publikacja pt.: „Dobre praktyki wielkich miast” wydana przez Uni�  Metropolii Polskich 
stanowi za
� cznik nr 21 do protoko
u i jest dost� pna w Biurze Rady Miejskiej.  
P
yta wydana przez Fundacj�  Artura Rubinsteina prezentuj� ca film dotycz� cy Rubinstein 
Piano Festival stanowi za
� cznik nr 22 do protoko
u i jest dost� pna w Biurze Rady Miejskiej. 
 
„Spo
eczna Strategia Rewitalizacji” stanowi za
� cznik nr 23 do protoko
u. 
 
P
yta zawieraj� ca „	ódzki projekt Spo
ecznej Strategii Rewitalizacji oraz skan czasopisma 
Liberte stanowi za
� cznik nr 23a do protoko
u i jest dost� pna w Biurze Rady Miejskiej. 
 
Radny p. Bart
omiej Dyba-Bojarski powiedzia
: „Moje wyst� pienie b� dzie po� wi� cone w 
wi� kszej cz�� ci poprawce Klubu PiS. Wi� kszo��  wyst� pienia klubowego PO by
a po� wi� cona 
naszej poprawce. Nie dziwi to. PO od dawna nie ma w
asnych pomys
ów i w
asnej idei, w 
zwi� zku z czym mówi tylko o PiS. My mówimy o 
odzianach, Polakach, a Pa� stwo tylko o 
PiS i tym straszycie. Taki jest wynik wyborów, który wskazuje na to, � e narracja si�  
wyczerpa
a. Ale na poziom 
ódzkiego samorz� du on jeszcze nie zszed
 i p. M. Walasek nadal 
woli mówi�  o cudzym dorobku intelektualnym, zamiast zaprezentowa�  w
asny. Bud� et ma 
kilkaset stron i pewnie co�  by si�  znalaz
o, � eby o tym powiedzie� . A w Pana wyst� pieniu na 
koniec z trudem uda
o nam si�  dowiedzie� , � e Pan bud� et popiera. Nie by
o to jakim�  
zaskoczeniem, niemniej jednak dobrze, � e znalaz
a si�  chocia�  chwila, � eby ogólnie poprze�  
nawet bez uzasadnienia, dlaczego popieracie w
asny bud� et. Dowiedzieli� my si�  tylko, 
dlaczego nasze pomys
y s�  z
e. Odwo
uj�  si�  do Pana porównania z bud� etem domowym i 
rodzin� , która rozmawia przy stole przed zwolnieniem z pracy. Krytykowa
 Pan w ramach 
swojego wyst� pienia to, � e ta rodzina b� dzie mia
a wi� cej pieni� dzy, bo podnosi si�  kwota 
wolna od podatku i bo dostanie wi� cej na dziecko. Oprócz tego skrytykowa
 Pan to, � e przy 
tym stole b� dzie mog
a podj��  decyzj�  o tym, czy dziecko pójdzie do szko
y w wieku lat 6, 
czy 7. Przy czym PO wola
a podj��  decyzj�  za t�  rodzin� . Krytykowa
 Pan nas za pó� ne 
zg
oszenie tych wniosków. Mam wra� enie, � e i tak przysz
y w por� , bo po� wi� ci
 im Pan ca
e 
swoje wyst� pienie. Krytykowa
 Pan, � e 
odzianie nie mogli us
ysze� , jakie te wnioski s� . 
Wnioski te wynika
y nie z tego, � e 
odzianie maj�  nas wys
ucha� , ale z tego, � e to my 
wys
uchali� my 
odzian. Dzisiaj 
odzianie przyszli na balkon i wnioski nasze w poprawce 
zmierzaj�  do tego, � eby wyj��  naprzeciw ich oczekiwaniom: pracownikom MOPS, o� wiaty. 
Konstruowanie bud� etu polega na s
uchaniu 
odzian, a nie wyg
aszaniu 
odzianom tych, czy 
innych zapewnie� . Pa� stwo zbudowali� cie d
ug�  narracj�  dooko
a tego, � e 	ód�  dostanie 
4 000 000 000 z
, czy 5 000 000 000 z
, o czym mówi
 p. W. Tomaszewski. Kiedy przysz
o 
do cyfr, to ja si�  doliczy
em 400 000 000 z
 ze � rodków unijnych, o innych kwotach mówi�  
nie mo� na. B� d�  te�  mówi
 o pewnych rzeczach, które zosta
y uwzgl� dnione przez Pani�  
Prezydent w jednej z autopoprawek. Najpierw omówi�  � ród
a, które p. M. Walasek 
skrytykowa
. Projekty z bud� etu obywatelskiego, na które podobno przypuszczamy atak. 
Projekt zielonego dachu na ul. Sienkiewicza 61 jest nie do zrealizowania w tym roku, bo 
toczy si�  proces. Od jego wyniku zale� y, jakie b� d�  dalsze losy. Pa� stwo przed zako� czeniem 
tego procesu nie b� dziecie wykupywali tej nieruchomo� ci, zreszt�  nie ma na to � rodków w 
bud� ecie i nie b� dziecie przyst� powa�  do realizacji. Sprawdza
em to i pyta
em o to na 
komisjach. Proces si�  dopiero zacz� 
 i nie ma szans, by zako� czy
 si�  w tym roku. 1 000 000 
z
 nie zostanie w tym roku wydane i mo� na je przeznaczy�  na inne cele inwestycyjne. Je� eli 
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kiedykolwiek oka� e si� , � e kamienica nale� y do Miasta i mo� na projekt realizowa� , to 
zostanie zrealizowany w kolejnych latach. I bardzo dobrze. Tak samo, jak Miasto b� dzie 
chcia
o t�  kamienic�  ewentualnie w ramach projektów rewitalizacyjnych wykupi� . Tylko, 
� eby j�  wykupi� , to trzeba ustali�  w
a� ciciela i trzeba wskaza�  cel. Na dzi�  nie widz�  w 
polityce miejskiej celu, na który mia
aby by�  przeznaczona kamienica. Sam projekt 
urz� dzenia na górze zielonego dachu i kawiarni, to za ma
o, � eby w ramach ustawy 
rewitalizacyjnej przej��  kamienic�  przez Miasto i wyp
aci�  odszkodowanie. Nie mia
bym nic 
przeciwko temu, � eby projekt z bud� etu obywatelskiego realizowa�  nawet przy zagro� eniu, � e 
zostanie utracona kamienica, bo zawsze mo� na rozliczy�  si�  z w
a� cicielem, ale w tym 
wypadku mówimy tylko o projekcie. 1 000 000 z
 jest przekazywane na projekt. Je� eli 
kamienic�  utracimy, a zrealizowaliby� my projekt i wydali pieni� dze, to ich nie odzyskamy. 
To jest wydatek niegospodarny. Mam zapewnienie, � e do czasy wyja� nienia stanu prawnego 
nieruchomo� ci, projekt nie b� dzie realizowany. Niczego nie atakujemy, niczego nie 
zabieramy. Kwota zaoszcz� dzona z projektu „Rower miejski” w wyniku przetargu. Ró� nice 
mi� dzy ofertami w przetargu, jak powiedzia
 nam p. G. Nita, s�  niewielkie. Nie trzeba 
wielkiego wysi
ku intelektualnego, � eby wyprowadzi�  wniosek, � e 1 100 000 z
 mo� na 
przeznaczy�  na inne cele. Cele, o jakich mówimy, to cele wskazywane przez mieszka� ców, 
tak� e w ramach bud� etu obywatelskiego, które nie zyska
y a�  tak du� ego poparcia, ale by
y 
popierane. Wskazanie konkretnych ulic, placów, dróg nie nast� pi
o tak sobie, tylko wynika z 
przemy� le� , zebranych od mieszka� ców pró� b. Mówimy o wydatkach inwestycyjnych. Pan 
M. Walasek mówi
 o ataku na 
ódzkie ZOO. Sam Pan powiedzia
 w swoim wyst� pieniu, � e 
warto s
ucha�  specjalistów i do g
osu specjalistów odniós
 si�  Pan jeden raz. W momencie, 
kiedy Pan powiedzia
, � e to � adni urbani� ci, to ca
e Towarzystwo Urbanistów Polskich. Albo 
ich s
uchamy, albo nie. Kiedy pokazano prezentacj�  ZOO po� wi� ci
em chwil�  uwagi i z 
wizualizacji wynika
o, � e rozbudowa ZOO b� dzie zmierza
a równie�  do obj� cia terenu 
zabytkowego Parku na Zdrowiu. Mo� na podj��  decyzj� , � e park jest nam niepotrzebny w 
takim kszta
cie, ale zanim wyda si�  2 500 000 z
 na projekt, to warto sprawdzi�  u 
Konserwatora Zabytków, czy to jest w ogóle mo� liwe. Nie wyda�  najpierw 2 500 000 z
 na 
projekt, a pó� niej mo� e si�  oka� e, � e wydali� my je bez sensu. Dlatego wskazujemy to � ród
o. 
Mówienie o tym, � e lepsza obs
uga komunikacyjna jest tu ni�  przy Brusie, jest równie�  
ba
amutne. Zanim ZOO zostanie wybudowane prawdopodobnie b� dziemy mieli w pobli� u S-
14. Nie widz�  powodu, dla którego tamt� dy nie mog
aby pój��  obs
uga komunikacyjna. 
Wiem, � e wpuszczamy w sam � rodek Miasta ogromny ruch samochodowy. Dzi�  tereny 
Polesia s�  niewydolne komunikacyjnie. B� dzie to rzutowa
o na obs
ug�  komunikacyjn�  tego 
terenu, czy al. W
ókniarzy. Twierdzi Pan, � e w zwi� zku z zabraniem pieni� dzy z 	CW 
atakujemy 
ódzkie festiwale. Niech Pan zapyta, gdzie 
ódzkie festiwale maj�  si�  uda�  po 
dofinansowanie w tym roku. Skala ba
aganu w 	CW jest taka, � e nie wiadomo, co oprócz p. 
J. Kaczmarka i festiwalu Transatlantyk b� dzie wspierane. Dzi�  wiemy, � e wsparcie dzi�  
dostaje festiwal Transatlantyk w kwocie 4 500 000 z
. Kilkakrotnie prosi
em o preliminarze 
finansowe i programy, ale tam konkretów nie by
o. Cz���  b� dzie robiona nadal w ramach 
konkursów w Wydziale Kultury. Naszym zamiarem w najmniejszym stopniu nie jest atak. 
Pokazujemy, � e � rodki przekazywane na 	CW, nie musz�  tam by�  przekazywane. By�  mo� e 
Wydzia
 Kultury nadal powinien prowadzi�  konkurs, tym bardziej, � e 	CW to jest instytucja, 
która zmierza w kierunku promocji Miasta, a nie uwzgl� dnienia pewnego celu kulturalnego. 
St� d nasza propozycja  przekazania � rodków równie�  na kultur� , bo zabieramy 1 400 000 z
 z 
	CW, a dajemy na 
ódzkie teatry. Nie tylko na cele socjalne i p
acowe w teatrach, ale na ich 
funkcjonowanie. Komisja Kultury wskazywa
a, � e najbardziej zaniedbanym pod tym 
wzgl� dem jest Teatr Pinokio, ale dotyczy to wszystkich 
ódzkich instytucji. Uwa� amy, � e nie 
wystarczy budowa�  atrakcyjno� ci Miasta  na wielkim „bum” i � ci� ganiu z zewn� trz by�  mo� e 
du� ego i atrakcyjnego festiwalu, cho�  w moim przekonaniu ze wzgl� du na nazwiska i 
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mi� dzynarodow�  renom�  i promocj� , niedorastaj� cego w ogóle do Camerimage. Czy w 
którym�  wywiadzie � wiatowych twórców spotkali� my si�  kiedy�  z Transatlantykiem? Nie 
przypominam sobie. 	ódzkie teatry s�  dramatycznie niedofinansowane. St� d nasza poprawka 
wskazuje ten cel. W trakcie prac Komisji Kultury zg
aszane by
y przez cz
onków Komisji z 
koalicji wnioski, które popierali� my w zakresie dofinansowania domów kultury i muzeów i 
wnioski te szcz�� liwie zosta
y zaakceptowane przez Pani�  Prezydent. Z tego wzgl� du w tym 
miejscu nie wyst� pujemy o zwi� kszenie � rodków w tym roku. W dniu dzisiejszym 
prezentowali swoje postulaty pracownicy MOPS. Wiemy tak� e o tym, jak ma
o zarabiaj�  
pracownicy o� wiaty. Dochodzi w tych instytucjach do tego, � e wszyscy maj� c minimaln�  
krajow�  p
ac� , doprowadzamy do sytuacji, w której pracownicy MOPS s�  jednocze� nie jego 
klientami. Tak dalej by�  nie mo� e. Nie mo� e by�  tak, � e funkcjonariusz publiczny zarabia 
haniebnie ma
o. Dostrzegaj� c problem i wychodz� c naprzeciw mieszka� com 	odzi 
zg
aszamy poprawk� , wskazuj� c sk� d mo� na wzi��  � rodki. Wska� cie Pa� stwo inne � ród
a. 
Nie widzimy mo� liwo� ci, by po raz kolejny nie uwzgl� dnia�  postulatów p
acowych, które s�  
s
uszne. Na Widzewie nie ma p
ywalni. Uwa� amy, � e zamiast po raz kolejny 
dofinansowywa�  Fal� , lepiej zrobi�  tak, by p
ywalnia by
a. 	 adnego seksu, ani podtekstów tu 
nie ma. Rozumiem budowanie swojego wyst� pienia, ale nie o to chodzi
o. Chcemy zabra�  
kwot�  	CW z adaptacji pomieszcze�  na potrzeby sklepiku. Kolejny sklep z gad� etami na 
Piotrkowskiej nie jest potrzebny. Jest ju�  jeden Centrum Informacji Kulturalnej z gad� etami, 
s�  sklepy prywatne, w których mo� na si�  zaopatrzy�  w 
ódzkie gad� ety, � miem twierdzi� , � e 
na wy� szym poziomie ni�  koszulka 	CW z napisem „Jestem menel” na dodatek z b
� dem 
gramatycznym. Powinno by�  „Jestem menelem”. W centrum brakuje toalet publicznych. St� d 
200 000 z
 chcemy przekaza�  ze sklepiku na wykonanie uchwa
y stanowiskowej w sprawie 
automatycznych toalet. Wp
ywa to na wizerunek Miasta du� o bardziej ni�  sklepik z 
gad� etami. Wprowadzamy te�  drobne, ale istotne poprawki dot. poszczególnych dróg, 
chodników, basenów dla szkó
. Wskazujemy przyk
adowe inwestycje, które uwa� amy, � e 
trzeba zrealizowa� . Wskazujemy obszary, gdzie uwa� amy, � e niedofinansowane s�  
poszczególne cele. Na drogi po programie ISPA potrzebne jest, wed
ug dyr. G. Nity, oko
o 
100 000 000 z
. Na dzi�  mamy 3 000 000 z
 na realizacj�  tego programu. Nietrudno policzy� , 
� e b� dziemy go realizowa�  w tym tempie przez 30 lat. Przez 30 lat ulice, nie tylko znajduj� ce 
si�  na obrze� ach Miasta, bo one s�  w wi� kszo� ci w obr� bie strefy wielkomiejskiej na 
Marysinie, Julianowie, Radogoszczu, b� d�  ton� 
y w b
ocie i kurzu. Czas w ko� cu zrealizowa�  
program. Pokazujemy kilka przyk
adów, gdzie to jest potrzebne, ale nie jest tak, � e nie 
dostrzegamy ich gdzie indziej. Realizacj�  programu obiecujecie Pa� stwo po raz kolejny w 
nast� pnej nowelizacji, kiedy to znajdzie si�  wi� cej pieni� dzy na ten cel. Dostrzegamy, � e 
poprawi
a si�  sytuacja, je� eli chodzi o sfinansowanie wymiany toalet, ale wci��  brakuje 
� rodków na pe
n�  termomodernizacj�  szkó
. S�  to rzeczy, które w jakiej�  perspektywie si�  
zwracaj� . To te�  s�  elementy, które pokazujemy, jako pewne braki w obecnym bud� ecie, w 
wydatkach. S�  one w zbyt ma
ym stopniu uwzgl� dnione. Wnosimy o przekazanie wi� kszych 
� rodków na program Rodak. Wynika to z tego, � e obecnie � rodki zapewnione s�   na 
� ci� gni� cie  jednej rodziny 3-osobowej do 	odzi. Uwa� amy, � e 	ód�  jest miastem, które sta�  
na to, by sprowadzi�  wi� ksz�  liczb�  repatriantów ze Wschodu. Powinien to by�  sta
y element 
polityki ze wzgl� dów solidarno� ciowych z naszymi rodakami na Wschodzie, jak i element 
polityki demograficznej. 	atwo jest mówi�  pi� kne s
owa o uchod� cach, a nie zapewni�  
w
asnym rodakom godziwej mo� liwo� ci sprowadzenia si�  do kraju. Proponujemy 
zwi� kszenie tych � rodków o 200 000 z
 i obj� cie programem kolejnych osób, tym bardziej, � e 
docelowo � rodki te wracaj�  do Miasta, bo s�  refinansowane przez Wojewod�  po ich wydaniu. 
Uwa� amy, � e w zbyt ma
ym stopniu te elementy zosta
y na ten moment uwzgl� dnione. 
Kolejna kwestia to rewitalizacja i � rodki na ten cel. Sporo mówi
 o tym p. W. Tomaszewski. 
Chcia
bym doda�  tylko, � e Pa� stwo drugi rok z rz� du umieszczanie w bud� ecie spore � rodki 
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na powstanie projektów itd. Ale nie ma nadal � rodków na realizacj� . Z 4 000 000 000 z
 by
o 
zrealizowane 400 000 000 z
. Nie ma tak� e rewitalizacji spo
ecznej w miejskich programach. 
Nie pokazujecie � rodków przeznaczonych ani sposobu, w jaki b� dzie to realizowane. Nie ma 
pieni� dzy inwestycyjnych, s�  kolejne projekty. Mo� na projektowa� , ale trzeba zapewni�  
utrzymanie poszczególnych instytucji. W przypadku instytucji kultury, które Pa� stwo 
proponujecie, widz� , � e nie jeste� my w stanie wypracowa�  porz� dnego systemu 
funkcjonowania ju�  istniej� cych w niez
ych warunkach lokalowych, ale fatalnie 
finansowanych instytucji miejskich z zakresu kultury, a tworzymy wci��  nowe. Je� li mówimy 
o festiwalach, mówmy o tym, jakie one maj�  dofinansowanie faktycznie, a ile potrzebuj� . 
Zamiast rozmowy o tym, jak wzmocni�  system obecnie istniej� cy, proponujemy kupienie 
nowego festiwalu z zewn� trz. Przeciwko temu si�  opowiadamy. Zamiast wspiera�  w
asne 
festiwale, wspieramy festiwal, którego g
ówn�  atrakcj�  ma by�  ogl� danie kina z 
ó� ka. Nie 
jest to post� powanie w mojej ocenie racjonalne. Szczegó
owe poprawki b� d�  omawiali 
koledzy”. 
 
Prowadzenie obrad przej� 
 wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak. 
 
Radny p. Mateusz Walasek ad vocem powiedzia
: „To, co mój przedmówca mówi
 o moim 
wyst� pieniu dowodzi tego, � e albo go nie s
ucha
, albo mówi nieprawd� . Jedno i drugie jest 
lekcewa�� ce nie wobec mnie, tylko wobec mieszka� ców. Mam tre��  mojego wyst� pienia, 
mo� na go równie�  dos
ucha� . Oko
o 40% by
o po� wi� cone obecnemu bud� etowi. Podawa
em 
takie wielko� ci jak: deficyt, podstawowe wydatki i ich warto�� , zmiany, które by
y w nim na 
nasz wniosek umieszczone. Je� li chodzi o inwestycje w ramach bud� etu obywatelskiego, 
dyrektorzy w obu przypadkach stwierdzili, � e jest to realne. A co wi� cej, pad
y stwierdzenia, 
� e zdj� cie tych � rodków, przed zako� czeniem przetargu, jest nieuprawnione, bo nie wiemy, 
czy przetarg jest zako� czony. Chcia
em te�  powiedzie� , z czego si�  � mia
em. � mia
em si�  z 
tego, � e proponuje si�  doje� d� a�  drog�  S-14 do Brusa, a ta droga le� y oko
o 2 km na zachód 
od Brusa. Musz�  mówi�  o propozycjach PiS, bo s�  ca
kowicie nieodpowiedzialne”.  
 
Radny p. Rafa
 Reszpondek powiedzia
: „W projekcie bud� etu na 2016 r. znajduj�  si�  
� rodki na  jedn�  inwestycj� , która jest kontynuowana, a która by
a budowana w latach 2008-
2009. Wydane na to zosta
o blisko 1 500 000 z
. Powsta
y tam dwa boiska. Jedno z nich to 
boisko, którego linie boczne wyznaczone s�  kraw�� nikami. W tle s�  trybuny. Jest te�  plac 
zabaw, sto
y do ping ponga, boisko do siatkówki pla� owej. Jest tam te�  lodowisko, które 
prawdopodobnie nie widzia
o � adnego 
y� wiarza. Ca
y problem polega na tym, � e nie ma tam 
ludzi. Kiedykolwiek si�  ta pojedzie, to rzadko mo� na kogo�  spotka� . By
em wczoraj, mia
em 
przyjemno��  pozna�  pani� , która tresuje tam psy. W projekcie tegorocznego bud� etu znajduje 
si�  kontynuacja tej inwestycji. Rada osiedla, która jest inicjatorem budowy tego obiektu, 
zaproponowa
a, by wybudowa�  tam jeszcze boisko wielofunkcyjne do koszykówki, siatkówki 
oraz korty tenisowej. W mojej ocenie nie by
oby to racjonalne gospodarowanie � rodkami 
publicznymi. Powinni� my zastanowi�  si� , jak doprowadzi�  do stanu u� ywalno� ci obiekty, 
które dzi�  si�  tam znajduj� . Na Komisji Sportu i Rekreacji poprosili� my ZZM, który obecnie 
opiekuje si�  tym terenem oraz MOSiR o to, � eby przedstawili nam koncepcj�  wykorzystania 
tego obiektu. To w pierwszej kolejno� ci powinni� my zrobi� . Dlatego wspólnie z grup�  
radnych przedstawiamy propozycj�  poprawki do projektu bud� etu. Zdj� cie zadania pt. 
„Budowa boiska wielofunkcyjnego do koszykówki i siatkówki oraz kortu tenisowego” oraz 
wprowadzenie dwóch nowych zada� . W pierwszej kolejno� ci wymiana pod
ogi na terenie hali 
sportowej przy ul. Pó
nocnej 36. Tam jest Klub Sportowy Spo
em. Odbywaj�  si�  zawody 
sportowe amatorskiej ligi koszykówki, � wicz�  zawodnicy siatkówki oraz odbywaj�  si�  zaj� cia 
wychowania fizycznego z okolicznych szkó
. Stan pod
ogi jest katastrofalny. Z parkietu 
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wystaj�  gwo� dzie. W mojej ocenie powinni� my w pierwszej kolejno� ci przeprowadzi�  t�  
inwestycj� . St� d te�  propozycja tej poprawki i przeniesienia na to zadanie kwoty  400 000 z
. 
Drugie zadanie w bud� ecie WGK tworzy si�  zadanie pn.: „Budowa placu zabaw dla dzieci 
przy ul. Che
mo� skiego”. Kwota to 254 424 z
. Mieszka� cy tego osiedla staraj�  si�  o budow�  
placu zabaw od 8 lat. Na tym terenie istnia
 kiedy�  plac zabaw. Z uwagi na to, � e nie spe
nia
 
wymaga�  bezpiecze� stwa, wszystkie urz� dzenia zosta
y obci� te. Z betonu wystaj�  tylko 
metalowe kikuty. Komisja Sportu i Rekreacji przyj� 
a stanowisko to� same z poprawk�  
jednomy� lnie”. 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka powiedzia
: „Wszelkiego rodzaju statystyki, noty 
dyplomatyczne s�  najwi� kszym k
amstwem na � wiecie. 	 onglowanie statystykami jest fajne. 
Mo� na, jak si�  chce, pokaza�  wszystko. S
upki, liczby. Mam pami�� , w odró� nieniu od 
innych, kto realizowa
 bud� ety Miasta od 2003 r. do 2009 r. Pami� tam nietrafione inwestycje 
stoj� ce dzi�  od
ogiem np. s
ynna stacja paliw na lotnisku Lublinek, na któr�  wydali� my 
17 000 000 z
. A tam nikt nie zatankowa
 centymetra sze� ciennego benzyny. Posz
o w b
oto. 
Pami� tamy o tym, jak bardzo mocno w
odarze Miasta przekonywali Rad�  Miejsk� , � eby 
wzi��  750 000 000 z
 obligacji na rozbudow�  lotniska i wybudowanie drugiego pasa. Uda
o 
si�  to zatrzyma� , bo w tej chwili mieliby� my zad
u� enie Miasta  wi� ksze o 750 000 000 z
. 
Chcia
em sobie to logicznie wyt
umaczy� , ale nie mog� . Pos
u��  si�  przyk
adem biblijnym, 
czyli Chrystusa, który powiedzia
 przy kamienowaniu � w. Magdaleny, � e niech pierwszy 
rzuci kamie�  ten, kto jest bez grzechu. S
ucham tu niektórych, którzy maj�  spore grzeszki, a 
teraz mówi� , � e jest � le. Dziwi�  si�  równie�  osobom, których ju�  nie ma teraz na balkonie, � e 
klaskaj�  tym, którzy nigdy nic nie dali. A s�  przeciwko tym, którzy wreszcie zdecydowali si�  
na to, � eby by
y podwy� ki w MOPS. Dziwne, ale taka jest prawda. Bud� et pierwszy raz od 
wielu lat jest zrównowa� ony. Nie zad
u� amy si� . Mam nadziej� , � e w 2016 r. � rodki 
niezwrotne z UE mog�  osi� gn��  oko
o 400 000 000 z
. Z tym, co jest, czyli 607 000 000 z
 
plus 400 000 000 z
 daje nam miliard. Nie wiem, jaki jest spadek. Nie chc�  � onglowa� , ale jak 
Panowie rz� dzili w 2004 r., to nak
ady by
y 264 000 000 z
, 292 000 000 z
. Z tego by
o 
90 000 000 z
 z UE. Czyli jak to odejmiemy, to w sumie Miasto inwestowa
o ze swoich 
pieni� dzy dwa razy mniej ni�  dzi� . To jest stagnacja. Nie wiem, kiedy by
a stagnacja, je� eli 
jest teraz. Je� eli dwukrotnie wi� cej chcemy wydatkowa�  � rodków finansowych ni�  w latach 
2004-2009. Dziwnie, nie? Ale taka jest statystyka, bo ka� dy mo� e pokaza�  s
upki. Ale fakty 
s�  faktami. Najwi� ksze inwestycje, które by
y, a którymi si�  nikt nie chwali np. 	TR, jaki on 
regionalny? Wydali� my 36 000 000 z
 na system sterowania tego tramwaju. Gdzie on jest? 
Nie ma go. Móg
bym tak wymienia� , bo tego by
o bardzo du� o. A nagrzewnice na GO� ? 
Mo� e kto�  si�  teraz przyzna, kto podpisa
 tak�  umow� . 19 800 000 Euro OLAF kaza
 
zwraca� . Kto to zwróci? Niech rzuci kamieniem ten, który jest bez grzechu. Bud� et Miasta 
charakteryzuje si�  tym, � e nie jest ani PiS, ani PO, ani SLD. Jest Miasta. Konstrukcja bud� etu 
polega na tym, � e 80% tych pieni� dzy, które s�  zawarte w bud� ecie, jest dedykowane temu, 
� eby Miasto � y
o. 	 eby obs
uga Miasta by
a. 	 eby nauczyciele otrzymywali pieni� dze, 
komunikacja miejska je� dzi
a, � eby pali
y si�  � wiat
a, a nie tak, jak p. A. Banaszek wy
� cza
 
jeszcze przed � witem. By
y takie sytuacje. Zaoszcz� dzi
 4000 z
,  a kraks by
o tyle, � e ludzie 
nie widzieli na kogo wpadaj� . Mo� na powiedzie� , � e zabierzemy jednemu, damy 
Kowalskiemu, a Malinowskiemu obetniemy. Miasto ma funkcjonowa� . Decyzja Rady mo� e 
by�  tylko jedna. 20%, które zostaje mo� na podzieli�  na inwestycje trafne lub nietrafione. 
Je� eli chce si�  wydawa�  wi� cej, trzeba bra�  kredyty. Wcale nie jest prawd� , � e nie mo� emy 
wzi��  kredytu, bo mog�  da�  telefon do szefa banku PKO BP, który przyjdzie tu na kl� czkach, 
� eby da�  nam kredyt. My nie chcemy. To jest prawda. Takie szermowanie pogl� dami, które 
nie maj�  nic wspólnego z rzeczywisto� ci� , mo� na robi� , tylko po co? Ja w to nie uwierz� , a 
Pa� stwo, którzy siedz�  z ty
u, te�  nie. Mo� na si�  wyg
upia� , ale do pewnego stopnia. 
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Wszystkie zmiany w bud� ecie s�  trafne. Ka� dy, kto mówi, � e trzeba da�  tu, tam, ma racje. 
Ale s�  wydatki, które nie s�  trafne. Sami Pa� stwo wiecie, � e jestem zwolennikiem bud� etu 
2016 r. Nie by
em zwolennikiem bud� etu na 2015 r., co wielokrotnie dawa
em do 
zrozumienia. Twierdzenie, � e ja wszystko wybielam, nie by
o co prawda imiennie 
powiedziane, ale zwrócono si�  do SLD, � e wszystko wybiela, jest nies
uszne. Co mamy 
pokaza� ? To, � e w latach, kiedy rz� dzili obecni opozycjoni� ci, stracili� my ogromne pieni� dze 
na nietrafione  inwestycje. 	 e poprzez ich decyzje musieli� my p
aci�  kary umowne. 	 e do 
dnia dzisiejszego le� y decyzja OLAF na ogromne pieni� dze do zwrotu. Jeszcze tego nie 
za
atwiono i nie wiadomo, czy b� dzie. Akurat nie Pan to zrobi
, ale Pan by
 w tej ekipie. 
Trzeba si�  uderzy�  w piersi i powiedzie� : „Mea culpa”. S�  rzeczy wa� ne, ale wa� niejsze s�  te, 
by Miasto si�  rozwija
o. Uwa� am si�  za eksperta je� li chodzi o dziedzin�  bezrobocia i 
uwa� am, � e granica, do której mo� emy doj��  to 7%. To jest ogólno� wiatowa tendencja. Je� eli 
b� dzie mniej ni�  7%, to te�  � le. Jest rynek pracodawcy i pracobiorcy. Ka� de zachwianie tej 
proporcji jest niedobre. Je� eli chodzi o bezrobocie strukturalne, którego dotykamy w tej 
chwili, jest najdro� sze. Jego likwidacja jest najdro� sza, bo zostaje grupa klientów, która 
wymaga zdecydowanie wi� kszego nak
adu na aktywizacj�  zawodow� . Instrumenty rynku 
pracy ci� gle si�  zmieniaj� . Dopasowuj�  si�  do tego, co jest w kraju, nie tylko w 	odzi. 
Arbeitsamt w Niemczech wydaje 110 000 000 000 Euro na walk�  z bezrobociem. To jest tyle, 
ile mamy dochodu narodowego. Tam na jednego po� rednika przypada 20 bezrobotnych, a u 
nas 600. Mo� na mówi� , � e ci zarabiaj�  mniej, a tamci jeszcze mniej. Ka� dy rz� d, który by
 
zamrozi
 p
ace dla urz� dników pa� stwowych. Od 2006 r. pracownicy pa� stwowi s�  „be” i 
zarabiaj�  tyle samo, co pracownicy w dps-ach. Wiem, bo kieruj�  tak�  jednostk� . Teraz 
dowiedzia
em si� , � e b� dzie regulacja. Tylko od tamtego czasu oko
o 21% to by
a inflacja. Ci 
pracownicy zarabiaj�  nominalnie 21% mniej ni�  w 2006 r. Jestem za tym, � eby ka� dy zarabia
 
tak, jak w 	SI, która jest na drugi miejscu w kraju, bo pierwszy jest Instytut Regulacji 
Energetyki, bo tam maj�  7400 z
. To jest wa� ne, � eby wszyscy zarabiali 6000 z
. Wtedy 
prawie 50% z podatku PIT b� d�  p
aci� . Jak b� d�  zarabiali wi� cej, wejd�  w 30% próg i PIT 
mamy wi� cej. Dlaczego Warszawa ma 13 000 0000 000 z
? Bo tam s�  dobre zarobki. Mnie 
nikt nie musi przekonywa� , � e pracownicy ma
o zarabiaj� . Od Prezydenta Miasta zale� y los 
30 000 
odzian, którzy pracuj�  w 
ódzkich spó
kach, szko
ach, przedszkolach i urz� dach. 
Podwy� szenie nawet o 100 z
 przez 12 m-cy poch
ania ogromn�  ilo��  pieni� dzy. Jestem za 
tym, by cz
owiek � y
 godnie. Czy nas sta�  na to, by w chwili obecnej wszystkim podnie�� .  W 
bud� ecie mamy 3 grupy, które dostan�  podwy� ki. Pan B. Dyba-Bojarski chwali
 si� , � e jedn�  
podwy� k�  za
atwi
 PiS. Wcze� niej ju�  zosta
o to zapisane w autopoprawce na nasz�  pro� b� . 
Nie mam pretensji, jestem zadowolony, � e Pa� stwo maj�  takie samo zdanie jak my. 
Pracownicy o� wiaty, szczególnie pracownicy administracyjni, maj�  strasznie niskie pieni� dze, 
pracownicy dps-ów maj�  ma
o. Jest to zawarte. Je� eli b� dziemy to robi�  krocz� co, to 
dojdziemy do pewnego harmonogramu, który da mo� liwo��  podwy� szenia p
acy 
pracownikom pracuj� cym w UM	. Pracownicy, którzy nas obs
uguj� , BRM zarabiaj�  
najmniej. Jeszcze chwila i b� dzie 12 godzin ich pracy. Zarabiaj�  takie pieni� dze, � e nie 
chcieliby� cie by�  na ich miejscu. Szczególnie, � e niektórzy musz�  s
ucha�  tego, co mówimy, 
a to jest straszna kara. Mo� na zrobi�  to, co postulujecie Pa� stwo, zwi� kszy�  ka� demu, 
wybudowa�  to, czy tamto, tylko pytanie jest, czy to przyniesie jaki�  zysk Miastu. Czy 
zabranie jednej instytucji, a danie drugiej co�  przyniesie. Np. b� d�  dwie nowe premiery w 
teatrze. W którym teatrze? Kto�  mówi
, � e przybytek kultury jest strasznie zaniedbany. S�  na 
sali ci, z którymi walczy
em, jak w Teatr Nowy wtopiono 60 000 000 z
. Wida�  to? Mo� na 
wtopi�  w inne instytucje, w EC1 tak� e. Ka� dy powinien zada�  sobie pytanie, czy warto jest, 
jak Rejtan walczy�  o to, � eby komu�  zabra� , a komu�  da� . Rozumiem, � e warto walczy�  o to, 
� eby� my zwi� kszali dochody Miasta z wszelkiego tytu
u, nie tylko z podatków i op
at 
lokalnych. Bo to mo� na zrobi� . Tak, jak mówi
em wcze� niej, w tym bud� ecie jest jedna 
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pozycja, której powiedzmy sobie nie trawi� . Mówi�  o Orientarium. Druga rzecz, to s�  
programy przeciwdzia
ania alkoholizmowi i narkomanii. Tam jest 13 000 000 z
, ma
a kwota. 
Mam pro� b�  do wiceprezydenta p. Krzysztofa Pi� tkowskiego, � eby na pocz� tku roku 
zdecydowa�  o sposobie wykorzystania tych � rodków. One s�  bzdurnie wydawane i nie ma 
� adnych efektów. Wydzia
 Zdrowia nie ma pomys
ów, wi� c pomó� my i zróbmy tak, � eby 
cho�  w� ród otoczenia tych osób uzale� nionych od alkoholu i narkotyków mo� na by
o pomóc 
ludziom wyrwa�  si�  z tego, � eby dzieciaki nie by
y skazane na to, � e dziedzicz�  bied�  i 
bezrobocie. Trzeba im pokaza� , � e jest lepszy � wiat. My idziemy w stron�  pogadanek z tymi, 
którzy, jak im wyschnie w gardle, to wychodz�  z pogadanek i id�  dwukrotnie wi� cej si�  
napi� . Po co wydawa�  te miliony na pogadanki? Nie jestem bezkrytyczny wobec bud� etu, ale 
nie widz�  w chwili obecnej mo� liwo� ci jakiegokolwiek zabierania. Nie b� d� my Robin 
Hoodem, zabieramy tym, dajemy tamtym. Bud� et jest, jaki jest. Uwa� am, � e ani Pa� stwu 
pracownicy MOPS-u nie podzi� kuj�  tak, jak nie podzi� kuj�  nam za to, � e dostan�  podwy� ki. 
Taka jest prawda. My mamy dba�  o Miasto, a nie o poszczególne grupy zawodowe, grupy 
rówie� nicze i grupy nacisku. Tak, jak wiecie Pa� stwo, w kraju nie mo� na niczego zabra�  
górnikom, bo oni maj�  si
� , ale w
ókniarkom naszym mo� na by
oby wszystko zabra�  i nikt za 
tym by si�  nie uj� 
. Dlatego te�  chcia
bym przewekslowa�  nasz�  rozmow�  o bud� ecie Miasta i 
pokaza� , co jest zb� dne i co mo� na zrobi�  za to. Natomiast tak, jak mówi�  nie dajmy na 
festiwal, tylko dajmy teatrom 1 500 000 z
 i ciekawe co zrobi� . Zabierzmy jednym i dajmy 
podwy� ki. Chcia
bym zauwa� y� , � e to jest mechanizm, � e jak si�  raz daje podwy� ki to, to 
skutkuje na nast� pny rok, bo przecie�  na nast� pny rok im nie zabierzemy. Trzeba wtedy 
bud� et zwi� ksza� . Oczywi� cie mo� na zrobi�  tak, jak Marsza
ek, który og
osi
 swój bud� et, � e 
s�  poucinane kwoty na wszystko, oprócz administracji Marsza
ka, bo tam jest wi� cej. Tak 
mo� na. Wiem, � e si�  nara��  wszystkim tym, którzy uwa� aj� , � e ma
o zarabiaj� . Ale niestety 
„tak krawiec kraje, jak mu materii staje”. I jeszcze jedno, � eby by
o po mojemu, bo nie 
chcia
em tego mówi� . Wiecie Pa� stwo, kultura 
aci� ska ró� ni si�  od kultury innej. Mnie 
wpakowali przez pomy
k�  do innej kultury, ale zawsze uwa� a
em, � e pokora chrze� cija� ska 
obowi� zuje. U nas, jak kogo�  si�  „pacnie w policzek”, to zamiast nastawi�  drugi do 
uderzenia, to wyci� ga nó� . To nie jest kultura chrze� cija� ska”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
 m.in.: „Pa� stwo 
pozwolicie, ale nie b� d� , jak mój przedmówca cytowa�  Koranu, Biblii, ani � adnych innych 
odwo
a�  do religii czyni�  nie b� d� . Natomiast my� l� , � e wszyscy jak tu siedzimy, mieli� my 
okazj�  ostatnio przygl� da�  si�  obradom Sejmu i mogli� my zobaczy� , � e bud� et Pa� stwa 
mo� na bardzo szybko znowelizowa� . To jest chwila, w porównaniu z tym, jak si�  przyjmuje 
bud� et miasta 	odzi. My dyskutujemy d
ugo, nie ma ogranicze�  czasowych wyst� pie� . Dla 
niektórych by�  mo� e zbyt d
ugo, ale szanujemy siebie, szanujemy opozycj� . Uwa� amy, � e w 
tak wa� ny dzie� , jak sesja bud� etowa, warto po� wi� ci�  czas, aby ze sob�  porozmawia� . 
Cz� sto mo� emy si�  nie zgadza� . Natomiast chcemy wys
ucha�  swoich racji, aby� my mieli 
pewno�� , � e przyjmuj� c bud� et, wys
uchali� my wszystkich argumentów, � e ka� dy mia
 
mo� liwo��  wypowiedzenia si� . Nikt nikomu nie blokowa
 mównicy i przyj� li � my najlepsze 
rozwi� zania. Na pocz� tku odnios�  si�  do kilku wypowiedzi moich przedmówców z PiS-u, bo 
wydaje mi si� , � e niektórzy uwa� aj� , � e 
ódzcy Radni maj�  amnezj� . By�  mo� e ze wzgl� du na 
mój m
ody wiek, chocia�  pewnie niektórzy powiedz� , � e taki m
ody ju�  nie jestem. Ja 
amnezji nie mam i pami� tam, co by
o par�  lat temu realizowane i zapewniam, � e ci starsi i 
m
odsi wiekiem amnezji nie maj�  i doskonale pami� taj� . Je� li, jako wzór pokazuje si�  EC1 i 
mieli� my wy� wietlon�  bardzo pi� kn�  fotografi�  modelowego projektu, którym dzisiaj chwali 
si�  	ód �  i o tym mówi
 radny p. W
odzimierz Tomaszewski, � e 	ód�  si�  tym chwali, a 
pocz� tek inwestycji by
 realizowany za innej prezydentury. Tak, tylko szkoda, � e Pan nie 
doda
, � e ten budynek za czasów, kiedy Pan by
 Wiceprezydentem Miasta, a Prezydentem 
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Miasta by
 p. Jerzy Kropiwnicki by
 budynkiem prywatnym, który by
 remontowany za 
publiczne pieni� dze. Takie mieli� my realia. Tak by
a realizowana rewitalizacja, � e Miasto 
p
aci
o, a kto inny by
 w
a� cicielem i Miasto nie mia
o prawa do tego budynku. Dopiero 
pó� niej Miasto odkupi
o za � mieszne pieni� dze budynek wart 100 000 000 z
 i dzisiaj 
jeste� my z tego dumni. To by
a bardzo dobra decyzja, � eby EC1 rewitalizowa� . Natomiast 
wa� ne jest to, � e budynek, który zosta
 zrewitalizowany za publiczne 
ódzkie pieni� dze, a 
tak� e za pieni� dze unijne, dzisiaj jest w
asno� ci�  publiczn� . I dzisiaj mo� emy dyskutowa� , co 
w tym budynku mo� e si�  znajdowa� . Nie jest to budynek prywatny, nale�� cy do prywatnej 
fundacji. Drugie dzie
o, które by
o pokazane to Wydzia
 Praw Jazdy. Z tego, co ja wiem, to 
dzie
o, którym chwali
 si�  p. W
odzimierz Tomaszewski jest w
asno� ci�  prywatn� . To jest 
przecie�  w
asno� ci�  PKS- u 
ódzkiego, wi� c nie jest to inwestycja z naszych publicznych 
pieni� dzy, tylko jest to inwestycja prywatnego podmiotu. My jedynie korzystamy z tych 
wn� trz. Kolejna to ul. � l� ska i al. Ofiar Terroryzmu 11 wrze� nia. Z tego, co pami� tam, to 
realizowa
a to akurat p. Hanna Zdanowska, wi� c rozumiem, � e nawet dzia
ania Pani 
Prezydent, radny p. W
odzimierz Tomaszewski sobie przypisuje. Porównanie dochodów 
uchwalonych z dochodami wykonanymi. Pami� tam doskonale, jak to za czasów prezydentury 
p. Jerzego Kropiwnickiego dochody uchwalane w bud� ecie by
y mniejsze ni�  te, które by
y 
wykonane, poniewa�  p. Jerzy Kropiwnicki lubi
 mie�  takie ró� ne „kieszonki”, z których 
mo� na w ci� gu roku wyci� ga�  pieni� dze i tak, jak powiedzia
 radny p. W
odzimierz 
Tomaszewski, jak by
a potrzeba to si�  pieni� dze na sesji zawsze znalaz
y i mo� na by
o je 
rozdysponowa� . Dyskutowali� my o monetach, które mieli� my kupi�  za 1 500 000 z
, bo nagle 
koneksja si�  spodoba
a p. Jerzemu Kropiwnickiemu i by
 pomys
, aby j�  kupi� . Natomiast 
problem z takim planowaniem jest taki, � e w jednym roku, tych dochodów wykonanych, a nie 
uchwalonych w pierwotnym bud� ecie by
o ok. 100 000 000 z
. Oczywi� cie mo� na sobie 
powiedzie�  „ � wietnie”, bo te 100 000 000 z
 si�  pojawi
y w ci� gu roku bud� etowego. Tylko 
problem polega
 na tym, � e je� eli sobie policzymy, � e to jest ok. 10 000 000 z
 miesi� cznie na 
ró� nego rodzaju wydatki, to jest mi
o. Mi
o dla Prezydenta, mi
o dla ka� dej w
adzy mie�  takie 
ekstra pieni� dze, które mo� na wyci� gn�� . Problem polega na tym, � e gdyby� my my w 
grudniu, b� d�  styczniu wiedzieli, � e mamy w planach 100 000 000 z
 wi� cej na wydatki, to 
mogliby� my zaplanowa�  du� e, powa� ne inwestycje. Mogliby� my wyremontowa�  wi� cej 
szkó
, kolejny basen itp. Natomiast my takich inwestycji robi�  nie mogli� my za czasów                 
p. Jerzego Kropiwnickiego, bo te „zaskórniaki” zostawa
y w kieszonkach. Skoro by
o tak 
dobrze Panie Radny, to prosz�  mi powiedzie� , dlaczego by
o tak � le? Za kilkana� cie dni, a 
dok
adnie 17 stycznia b� dziemy obchodzili 6 rocznic� , kiedy to 
odzianie odwo
ali p. Jerzego 
Kropiwnickiego. My� l� , � e 17 stycznia wszyscy b� dziemy mogli sobie na to odpowiedzie� . 
Wracaj� c jeszcze do wypowiedzi dotycz� cej Aqua Parku. Rozumiem, � e mo� na chcie�  zabra�  
pieni� dze, bo Aqua Park si�  nie podoba. Natomiast trzeba przyzna�  jedno, � e dzisiaj jest to 
modelowo rozwijaj� ca si�  spó
ka miejska, która w
a� nie za czasów p. Jerzego 
Kropiwnickiego by
a partnerstwem publiczno – prywatnym. By
a spó
k� , która notorycznie 
przynosi
a straty. Dyskutowali� my nad tym, czy ona upadnie, czy maj� tek b� dzie przej� ty 
przez s
owe� ski bank. Pó� niej zg
osi
em wniosek, � eby odkupi�  te udzia
y z du� ym 
wydatkiem dla Miasta. Dzisiaj widzimy, � e to si�  op
aca
o. Jeszcze kilka lat temu by
 pomys
, 
aby spó
k�  sprzedawa� . Dzisiaj takich pomys
ów nie ma. Dzisiaj my� limy o rozwoju 

ódzkiego Aqua Parku, który jest du� ym magnesem i przyci� ga mieszka� ców 	odzi i regionu. 
Co mamy dzisiaj? Dzisiaj Radni PiS chwal�  si�  reform�  rz� dow� , � e 6 – latki nie pójd�  do 
szkó
. Przyznam, � e � a
uj� , � e nie pójd�  do szkó
, bo mój syn jako 6 – latek poszed
 do szko
y 
i on i jego koledzy s�  bardzo zadowoleni z tego, � e s�  w szkole, a nie nadal w przedszkolu, bo 
nie trac�  kolejnego roku, tylko si�  mog�  czego�  nauczy� . Ró� nica pomi� dzy szko
� , a 
przedszkolem jest gigantyczna. Ale 6-latki naprawd�  sobie radz� . Natomiast koszty tego, � e 6 
–latki nie pójd�  do szkó
 ponios�  
odzianie. Poniesiemy my wszyscy, bo przecie�  mamy 
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� wiadomo�� , � e od wrze� nia b� dzie mniej uczniów w szko
ach, co oznacza, � e 	ód�  otrzyma 
mniejsz�  subwencj�  o� wiatow� . Ta kwota to ok. 20 000 000 z
. B� dziemy doskonale 
wiedzieli, ile mniej dostaniemy, ale wiemy, � e subwencji b� dzie mniej, bo uczniów w 
szko
ach b� dzie mniej. Za to dojd�  nam dodatkowe koszty, bo przecie�  dzieci b� d�  si�  uczy
y 
w przedszkolach, a przedszkola to zadania w
asne gminy, tak wi� c z bud� etu Miasta musimy 
wyasygnowa�  pieni� dze. To jest oczywi� cie bardzo fajne posuni� cie czyli zrobienie reformy 
kosztem samorz� dów, ale problem polega na tym, � e my zamiast posiada�  20 000 000 z
, 
które mogliby� my wyda�  na remonty w szko
ach, na budow�  boisk, na wymian�  nawierzchni 
w Orlikach, ale my tych inwestycji nie b� dziemy mogli zrobi� , poniewa�  b� dziemy mieli 
mniejsz�  dotacj� . A co z nauczycielami w szko
ach, którzy dzisiaj ucz�  klasy VI? Pierwszego 
wrze� nia oczekiwali na nowe roczniki, na nowe klasy pierwsze, a przecie�  w wielu szko
ach 
nie b� dzie klas pierwszych. Mamy co prawda 6-latki, które by
y odroczone i które nie posz
y 
do szkó
, ale mamy te�  wielk�  grup�  dzieci, które nie pójd�  do szkó
. Taka jest intencja nowej 
Minister Edukacji. Tak�  przyj� to ustaw�  i b� dziemy mieli pusty rocznik. Co wtedy z 
nauczycielami? Za chwil�  b� d�  pytania czy Prezydent Miasta b� dzie chcia
 zwolni�  tych 
nauczycieli? Co maj�  zrobi�  dyrektorzy szkó
 z dobrymi pedagogami, których nie chc�  si�  
pozbywa� ? Czy my znajdziemy pieni� dze, � eby przez rok utrzymywa�  puste etaty? Czy 
skierujemy tych nauczycieli do � wietlic? A mo� e oddelegujemy ich do innych szkó
? To jest 
problem, przed którym stoi dzisiaj Wydzia
 Edukacji. Osobi� cie te�  nie chcia
abym, aby 
Miasto straci
o dobrych nauczycieli. W wielu szko
ach s�  bardzo dobre zespo
y. Natomiast 
reformy, o których Panowie mówicie, � e s�  takie � wietne, one powoduj� , � e po naszej stronie 
powstaje wiele problemów, wiele kosztów. To s�  problemy tak� e spo
eczne. Do tego 
najprawdopodobniej, je� li chodzi o dochody, dojdzie ubytek w kwicie 190 000 000 z
. My 
musimy tak planowa�  bud� et, � eby mie�  � wiadomo�� , � e je� li kwota wolna od podatku 
wzro� nie, a rz� d nie wyrówna tego dochodami samorz� dom, stracimy kolejne pieni� dze. To 
jest taka lampka alarmowa, która nam si�  zapala, je� li chodzi o dyskusj�  o finansach Miasta. 
My mamy ambitne plany, natomiast nie mo� e by�  tak, � e dzia
ania na szczeblu centralnym, 
b� d�  odbywa
y si�  kosztem naszych, lokalnych samorz� dów, naszych wydatków. My te 
wydatki realizujemy na rzecz mieszka� ców Miasta i za to chcieliby� my m.in. remontowa�  
szko
y. Je� li chodzi o bud� et, to jego g
ówn�  zalet�  jest to, � e jest bud� etem zrównowa� onym. 
Nie rozumiem uwag, � e deficyt jest niski, poniewa�  zawsze powinni� my d�� y�  do tego, � eby 
deficyt by
 niski. Deficyt, jaki si�  pojawia jest zwi� zany z wydatkami inwestycyjnymi. 
Wydaje mi si� , � e dobrze, � e w roku 2016 b� dzie to bud� et oddechu dla mieszka� ców, 
poniewa�  nie b� dzie wielkich inwestycji, które powoduj�  zakorkowanie Miasta, problemy z 
przemieszczaniem si�  itp. W roku 2016 b� dziemy ko� czy�  inwestycje drogowe. Zostanie 
zako� czona inwestycja wokó
 Dworca Fabrycznego. 	odzianom po kilku latach du� ych 
inwestycji nale� y si�  czas oddechu i nie nale� y narzeka� , � e nie b� dziemy przeprowadza�  
kolejnych inwestycji. Radny p. W
odzimierz Tomaszewski mówi, � e potrzebujemy ikony, 
wie� y Eiffla. My ju�  mamy takie ikony. Tak�  ikon�  jest EC1, by�  mo� e pojawi si�  kolejny 
budynek. Natomiast, ja by
bym ostatni�  osob� , która b� dzie namawia
a Radnych do tego, 
� eby wyda�  1 000 000 000 z
 na budynek. Wola
bym te pieni� dze przeznaczy�  na remonty 
chodników, trawników, uliczek osiedlowych, które cz� sto nie maj�  asfaltu, na parki, na kosze 
na � mieci, na wiaty przystankowe, na o� wietlenie na ulicach. 	odzianie od wielu lat oczekuj�  
drobnych inwestycji. Te inwestycje s�  zg
aszane do bud� etu obywatelskiego i my patrz� c na 
bud� et Miasta, powinni�my realizowa�  realne problemy 
odzian. Natomiast budowanie ikon 
pozostawmy sobie na przysz
o�� . Na koniec jeszcze jedna uwaga dotycz� ca Bilbao. Nie wiem 
czy radny p. W
odzimierz Tomaszewski by
 kiedykolwiek w Bilbao? Ja by
em, rozmawia
em 
z w
adzami Bilbao i prosz�  mi wierzy� , � e budynek Franka Gehrego nie spowodowa
 
bogactwa w tym mie� cie. Bogactwo Bilbao, a tak� e ca
ego kraju Basków, który dzisiaj jest 
jednym z najbogatszych regionów Hiszpanii wzi� 
o si�  st� d, � e rz� d centralny przekaza
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gigantyczne pieni� dze na zwalczanie terroryzmu i przest� pczo� ci. Przeznaczono gigantyczne 
pieni� dze unijne w rozwój przemys
u. Je� li spojrzymy na kraj Basków, to nie jest to przede 
wszystkim kraina kultury, tylko jest to kraina przemys
owa. Mam nadziej� , � e 	ód�  równie�  
tak�  krain�  przemys
ow�  b� dzie”. 
 
Ad vocem g
os zabra
 radny p. W
odzimierz Tomaszewski, który powiedzia
 m.in.: „Nie 
dowiedzia
em si�  w wyst� pieniu, gdzie s�  te 4 000 000 000 z
? Dlaczego bezrobocie w 	odzi 
jest o wiele wy� sze, ni�  w innych miastach, a wtedy móg
by Pan powiedzie� , � e ta � wietno��  
jest. Chcia
bym tak� e przypomnie� , � e Prezydent p. Jerzy Kropiwnicki zosta
 odwo
any 
dlatego, � e by
o za du� o inwestycji i narzekali� cie na to, � e s�  remonty. G
ówne uzasadnienie 
by
o takie, � e� cie pomówili Jerzego Kropiwnickiego. Natomiast liczby mówi�  same za siebie. 
A teraz na koniec Gronkiewicz – Waltz nie chcia
o odwo
a�  73% warszawiaków, a Jerzego 
Kropiwnickiego 75% nie chcia
o odwo
a�  drogi Panie. Najpierw niech Pan znajdzie te 
4 000 000 000 z
, które � e� cie tak obgadywali, a dopiero pó� niej b� dziemy mówi�  powa� nie, 
bo i bezrobocie i inwestycje s�  zupe
nie inne”.  
 
Ad vocem g
os zabra
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak, który 
powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym tylko sprostowa� , bo Pan Radny mówi, � e 75% 
odzian nie 
chcia
o odwo
a�  Jerzego Kropiwnickiego. Ja tylko powiem, � e ponad 100 tys. 
odzian 
odwo
a
o Jerzego Kropiwnickiego w referendum i to s�  fakty. Mo� na wej��  na stron�  PKW i 
przeczyta� ”. 
 
Ad vocem g
os zabra
 radny p. W
odzimierz Tomaszewski, który powiedzia
 m.in.: „Ale 
Gronkiwicz – Waltz nie chcia
o odwo
a�  73%, a w 	odzi 75%. A to � e� cie oczernili                      
p. Jerzego Kropiwnickiego, � e buduje pomniki 	 ydom…..”. 
 
Prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak odebra
 
g
os mówcy. 
 
Radny p. W
adys
aw Skrawka powiedzia
 m.in.: „Zaczynamy dyskusj�  o tym, jak Pan 
Prezydent kupi
 Fal�  za 100 000 000 z
, która by
a warta 40 000 000 z
. Ju�  nie wspomn�  o 
Brusie, który zakupi
 i z tego mamy same k
opoty, bo musimy to obs
ugiwa� , a kiedy�  
mieli� my pieni� dze z podatków. Wydali� my na to 132 000 000 z
. I co z tym si�  dzieje? 
Gdzie s�  te pieni� dze? Gadajmy o tym. Jeszcze raz powtarzam przykazanie, które mówi o 
tym, „niech rzuci pierwszy ten, kto jest bez winy”. 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Mam nadziej� , � e Pani Prezydent nas s
ucha, 
ale mam nadziej� , � e s
ucha nas te�  wiceprezydent p. Tomasz Trela, poniewa�  dzisiaj 
wszystkie osoby, które przysz
y na balkon, to przysz
y chyba Panu z
o� y�  � yczenia 
urodzinowe, poniewa�  wszyscy przyszli raczej do p. Tomasz Treli. Wszystkie grupy s�  
zwi� zane s�  z Pana dzia
alno� ci�  i wzi� li ze sob�  banery. Chcia
bym powiedzie�  i wyja� ni�  na 
czym polega poprawka, któr�  zg
osili� my, a dotycz� ca pracowników socjalnych w MOPS. 
Pa� stwo wskazujecie, � e by� my chcieli wszystkim da� , tak dlatego, � e mamy takie widzimisie 
i w ogóle. Ale chcia
bym zaznaczy� , � e na posiedzeniach Komisji Ochrony Zdrowia i Opieki 
Spo
ecznej w tym roku, kilkukrotnie pada
y informacje, � e niezb� dne jest systemowe 
rozwi� zanie problemu p
ac w pomocy socjalnej. Mówi
a to dyrektor p. M. Wagner, mówi
 o 
tym p. Granatowski, � e potrzebne jest systemowe rozwi� zanie i takiego rozwi� zania b� dziecie 
Pa� stwo szuka� . Dzisiaj wiemy o tym, � e tego systemowego rozwi� zania nie b� dzie. B� dzie 
tylko jedna grupa wsparta tymi � rodkami, co b� dzie powodowa
o w dalszej mierze konflikty, 
które trwaj�  ju�  wiele lat. Chcieli� my wyj��  naprzeciw, � eby� cie Pa� stwo nie z
amali 
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porozumienia, które w
a� nie Pa� stwo podpisali� cie z tymi pracownikami, o czym mówi
a 
dyrektor p. Wagner na jednym z posiedze�  Komisji Ochrony Zdrowia i Opieki Spo
ecznej, a 
co jest zapisane w protokole, gdzie omawiali� my propozycje do bud� etu, na co wystarczy 
kwota 3 500 000 z
. Wtedy by
a informacja, � e 3 900 000 z
 brakuje na utrzymanie 
porozumie�  z pracownikami. W zwi� zku z tym z
a wola ze strony PiS-u. Takim jednym z 
wa� nych argumentów, którym chcieli� my Pa� stwu pomóc w tej decyzji, � e za chwil�  
b� dziecie Pa� stwo tych pracowników socjalnych potrzebowa� . B� dziemy potrzebowa�  my 
wszyscy, poniewa�  tzw. projekt rewitalizacji obejmuje dzia
ania spo
eczne. W du� ej mierze 
pracowników socjalnych. Prowadzenie konfliktu z t�  grup�  zawodow� , spowoduje za chwil� , 
� e nie b� dziecie Pa� stwo mie�  dost� pu do realizacji tak wa� nego projektu dla naszego Miasta. 
Czy warto? To ju�  si�  Pa� stwo zastanówcie nad t�  z
�  wol�  naszej poprawki. Chcia
bym 
zwróci�  uwag� , � e w projekcie bud� etu znalaz
a si�  drobna ko��  niezgody mi� dzy 
koalicjantami, któr�  jest profilaktyka. Ca
a profilaktyka zosta
a przekazana do Wydzia
u 
Zdrowia i Spraw Spo
ecznych. Dzisiaj zosta
o to zmienione. Wszyscy si�  z tego ciesz� , 
utrzymano status quo. Ja nie broni�  tego pomys
u, bo te�  by
em za tym, � eby to zosta
o w 
tych wydzia
ach, w których s� . Jest to 
atwiejsze dla funkcjonowania pewnych organizacji. 
Ale tak zupe
nie poza, zastanawia
em si�  czy nie warto by
oby zrobi�  jednego takiego roku, 
by sprawdzi� . Wydzia
 Zdrowia musi t
umaczy�  si�  na ka� dym posiedzeniu Komisji Ochrony 
Zdrowia i Opieki Spo
ecznej z wydatkowania � rodków z realizacji programu. 	 aden inny 
wydzia
 nie prezentuje programu. Je� eli s�  uwagi, to s�  uwagi do dzia
ania Wydzia
u 
Zdrowia. Je� eli Wydzia
 Zdrowia otrzymuje wszelkie uwagi w tym temacie, to warto, aby 
Wydzia
 w pe
ni ju�  za to odpowiada
. Tak na logik� . Jedn�  uwag�  mam do projektowanego 
dochodu ze sprzeda� y biletów MPK, poniewa�  patrz� c na realizacj�  po 11 miesi� cach tego 
roku, dochód z tego tytu
u wynosi 77 000 000 z
. Zak
adane jest bodaj� e 153 000 000 z
 w 
bud� ecie na 2015 rok. Na przysz
y rok mamy 163 000 000 z
. Czy wykonamy w tym roku 
153 000 000 z
? B� dziemy musieli kupi�  biletów w ostatnim miesi� cu i wszystkich rozlicze�  
b� dzie na kwot�  80 000 000 z
 czyli wi� cej, ni�  za 11 miesi� cy. 	 ycz�  szcz�� cia, ale obawiam 
si� , � e za to zap
ac�  
odzianie, poniewa�  ju�  podj� li � cie Pa� stwo decyzj� , o tym, � e wracamy 
do czasu przejazdu na biletach sprzed du� ych remontów. Czy du� e remonty w 	odzi poza 
tras�  WZ ju�  si�  skoczy
y? Tak naprawd� , jeszcze ca
e � ródmie� cie jest rozkopane, a cz���  
torowisk nie nadaje si�  do u� ytku. Przynajmniej takie informacje przekazano na posiedzeniu 
Dora� nej Komisji ds. Transportu. Okazuje si� , � e na to � rodków te�  nie b� dzie. Chocia�  ju�  
dzisiaj b� d� , bo na Wojska Polskiego chocia�  uda
o si�  przekaza�  autopoprawk�  nr 3 
pieni� dze na dokumentacj� . Ale torowisko na ul. Aleksandrowskiej pozostanie bez 
wykonania tej inwestycji. Co wi� cej nie b� dzie dokumentacji na inwestycj� . W zwi� zku z 
czym w latach, kiedy przyjd�  pieni� dze unijne b� dziemy robi�  dokumentacj� , a 
prawdopodobnie tramwaj b� dziemy musieli wy
� czy�  z u� ytkowania, poniewa�  stanie si�  
niebezpieczny dla naszych mieszka� ców. Ju�  jest w takim stanie, � e grozi 
niebezpiecze� stwem. Chcia
bym si�  jeszcze odnie��  do wypowiedzi radnego p. Sylwestra 
Paw
owskiego w kwestii ronda Sybiraków. O rondzie Sybiraków zacz� li � my rozmawia�  po 
wielkiej tragedii, jaka tam mia
a miejsce. Wcze�niej, nawet prokuratura, która wzywa
a do 
podj� cia dzia
a�  w tym zakresie i poprawy bezpiecze� stwa na rondzie, nie by
a w stanie 
wymóc na ZDiT jakichkolwiek dzia
a� . Dzisiaj przypinamy sobie ordery, � e to jest wielki 
sukces. Rozumiem, jest to dzia
anie podj� te, warte ka� dych pieni� dzy, � eby tam by
o 
bezpiecznie. Ale chronologia by
a moim zdaniem odwrócona. Chcia
bym zwróci�  uwag�  na 
niekonsekwencj�  radnego p. Mateusza Walaska, który wskazywa
, � e g
upoty wygaduj�  
urbani� ci w kwestii Orientarium. Przed chwil�  rozmawiali� my o tym, � e Wydzia
 Edukacji 
nie zd�� y
 zapyta�  Wydzia
u Urbanistyki, jaki jest plan zagospodarowania przestrzennego 
terenu. Rozumiem, � e ju�  Pa� stwo to przyj� li � cie, � e nie ma sensu si�  pyta� . Potem si�  
okazuje, � e jednak nie mo� na wykona�  pewnych inwestycji z bud� etu obywatelskiego, na 
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których nam wszystkich zale� y. Wykazali� my to wielokrotnie. My� l� , � e pewne dzia
ania, 
które zosta
y pokazane w tym roku, w sposobie zarz� dzania kadrami, te�  wskazuj�  na to, � e 
Pa� stwo nie staracie si�  prowadzi�  dialogu, tylko podejmujecie decyzj� , a pó� niej 
informujecie swoich pracowników. To powoduje niestety konflikty, które pr� dzej czy pó� niej 
trzeba za� egna� . O jednym konflikcie ju�  dzisiaj rozmawiali� my i ten konflikt raczej b� dzie 
narasta
. Nie chc�  tutaj nikogo straszy� . Po prostu b� dzie tu niekonsekwencja dzia
a� , 
zwi� zanych z pewnymi d�� eniami od wielu lat. 	 eby nie by
o tak niemi
o, to chcia
bym 
podzi� kowa�  Pani Prezydent za przyj� cie kilku poprawek, które zg
osili� my. Chwil�  temu nie 
sta�  by
o nas na to, � eby wybroni�  wszystkie wymagania ppo� ., które zg
osi
a stra�  po� arna w 
� 
obkach. To jest bagatela 167 000 z
, ale nie znalaz
o si�  to w projekcie bud� etu. Dzisiaj ju�  
jest i bardzo si�  z tego powodu ciesz� , bo � adne dziecko z tego powodu, w � adnym � 
obku nie 
jest ju�  zagro� one. Chcia
bym podzi� kowa�  równie�  za wspomnian�  ju�  dokumentacj�  na ul. 
Wojska Polskiego, przyda si�  naprawd� . B� dzie 
atwiej dyrektorowi Nicie wykona�  projekty 
unijne, które sobie za
o� y
 do wykonania, bo b� dzie dokumentacja i b� dzie mo� na 
wnioskowa�  o pieni� dze na inwestycj� . Nie
atw�  inwestycj� , ale niezb� dn� . O wyzwaniach z 
bud� etu obywatelskiego Wydzia
u Edukacji na przyszy
y rok i my� l�  lata najbli� sze ju�  
rozmawiali� my, ale chcia
bym przy tej okazji powiedzie�  o boiskach wielofunkcyjnych. 
Zgodnie z informacjami, które dociera
y do nas podczas posiedze�  Komisji Edukacji, kiedy o 
stan tych boisk dopytywa
em, okazuje si� , � e w naszym Mie� cie te boiska ze wzgl� du na 
u� ytkowanie, s�  zu� yte czterokrotnie bardziej, ni�  w innych miastach. To bardzo cieszy, bo 
ludzie z tego korzystaj� . Tylko w projekcie bud� etu � rodki na ich utrzymanie nale� y obci�� . 
Ju�  nie mówi�  o jednym z boisk, które jest najstarsze i wymaga wi� kszej renowacji. Dzi�  Pani 
Prezydent przyj� 
a tak�  poprawk�  i bardzo serdecznie dzi� kuj�  za dodatkowe pieni� dze na 
utrzymanie tych boisk, na pewno si�  przydadz� . Chcia
bym si�  jeszcze odnie��  do 
wypowiedzi przewodnicz� cego p. Mateusza Walaska. Prosz�  mnie poprawi� , je� li si�  myl� , 
ale my� l�  � e wskazywanie Brusa, jako lokalizacji Orientarium w kwestii po
� czenia z S-14 to 
s�  2 km, ale ZOO jest o 1 km dalej i jeszcze ma w� skie gard
o ul. Konstantynowskiej. Chyba, 
� e b� dziemy przebudowywa�  ul. Konstantynowsk�  w najbli� szym czasie, zanim powstanie 
Orientarium. Nie wspominam o parku, je� li tak to chapeau bas. Ciesz�  si� , � e uda
o nam si�  
zg
osi�  poprawk�  dotycz� c�  hali Spo
em. Jest to miejsce, które wymaga naszego wsparcia, 
poniewa�  jest to jeden z klubów, który przynosi nie najs
absze, jak nie jedne z lepszych 
osi� gni��  naszych klubów sportowych. Mo� e nie prowadzi widowiskowych sportów jak np. 
pi
ka no� na, ale przynosi konkretne osi� gni� cia i co wi� cej, hala jest u� ytkowana przez 
bardzo wielu m
odych 
odzian. Przez wiele lat nie mogli doprosi�  si�  o � rodki, bo bud� ecie 
ich nie by
o, na szcz�� cie ju�  s� . Mam nadziej� , � e nie zmienimy ju�  zdania i one b� d�  
przeg
osowane. Chcia
bym powiedzie� , � e inwestycje w poprawkach, które zg
osili� my, w 
wi� kszo� ci pochodz�  z bud� etu obywatelskiego. W zwi� zku z tym tak, jak Stawy Wasiaka, 
które nie przesz
y w g
osowaniach, a miejsce to b� dzie na pewno ucz� szczane przez 
mieszka� ców nie � wiadczy o tym, � e chcemy zrujnowa�  bud� et obywatelski, albo jeste� my 
uparci na � rodki, które tam s� . To ju�  wykazywa
 kolega p. Bart
omiej Dyba – Bojarski. 
Chcia
bym nawi� za�  jeszcze do dwóch wypowiedzi moich przedmówców. Po pierwsze 
my� l� , � e rozmowa teologiczna na temat postaw chrze� cija� stwa czy innych religii, to nie jest 
tu miejsce. Je� eli kto�  ma ochot�  podyskutowa�  na temat religijno� ci czy teologii, to my� l�  � e 
mo� emy si�  spotka�  w innym miejscu. Ch� tnie te�  wezm�  udzia
 w tej dyskusji, wymienimy 
si�  pogl� dami. Rozmawianie tutaj o postawach moim zdaniem jest nie na miejscu. 
Oczywi� cie ka� dy samemu rozwa� a w swoim mniemaniu, co powinno, a czego nie powinno 
by� . Chcia
bym powiedzie�  te�  o programie alkoholowym, o którym b� dziemy rozmawia�  w 
pó� niejszej cz�� ci sesji, ale temat zosta
 ju�  wywo
any, wi� c chcia
bym zapyta�  si�  radnego p. 
W
adys
awa Skwarki, czy kiedykolwiek pracowa
 z takimi lud� mi? Czy kiedykolwiek 
wykonywa
 jakiekolwiek zadanie z programu i czy kiedykolwiek wyprowadzi
 kogokolwiek, 



119 
 

 

albo zna punkty, jak wygl� da terapia osoby uzale� nionej od alkoholu. I kiedy alkoholik 
przestaje by�  alkoholikiem? Otó�  alkoholik nigdy nie przestanie by�  alkoholikiem. W 
zwi� zku z tym wymaganie efektywno� ci dzia
a�  od programu, który ma wykorzysta�  drobne 
� rodki. Wiem, � e skala 13 000 000 z
 to nie jest ma
o, ale w porównaniu do zjawiska, jakie 
jest ogólnopolskie, to s�  drobne � rodki na profilaktyk� . Nawet osoby, które przesz
y terapi� , 
nie daje to gwarancji, � e przez czynniki zewn� trzne ta osoba nie wróci do picia. Tak samo 
przy przeciwdzia
aniu narkomanii. Te osoby nie daj�  100% gwarancji, � e nie wróc�  do 
na
ogu. To czynniki zewn� trzne maj�  na to wp
yw i odporno��  tego cz
owieka i si
a 
wewn� trzna, któr�  zdob� dzie na terapii. Chcia
bym si�  jeszcze odnie��  do wypowiedzi 
Przewodnicz� cego, który przed chwil�  bardzo torpedowa
 niektóre pomys
y PiS, je� eli chodzi 
o zakres ogólnopolski. Jak to b� dzie � le i jak to � le si�  sta
o, � e pewne rzeczy si�  dziej� , ale 
chcia
bym zaznaczy� , � e w tym wszystkim brak
o jednego s
owa. My� l� , � e warto, � eby Pan 
jeszcze raz do niego wróci
, spokojnie w zaciszu domowym zapozna
 si�  z nim to jest s
owo 
„dobrowolno�� ”. Dobrowolno��  pój� cia 6-latków do szko
y. Nikt nie broni Pana synowi, 
gdyby by
a taka sytuacja jeszcze raz, � eby poszed
 do szko
y w wieku 6-lat. Ka� dy rodzic 
mo� e podj��  tak�  decyzj� . Dzisiaj mo� e podj��  tak�  decyzj� , wcze� niej to wy podj� li � cie 
decyzj�  za obywateli. Co wi� cej, przy ataku politycznym, bo to typowe zwrócenie polityczne, 
prosz�  uwa� a� , bo mo� na obrazi�  pewn�  grup�  spo
eczn� , pracuj� ca dla tego Miasta. Mówi�  
tu o nauczycielach w przedszkolach, bo zwróci
 Pan uwag� , � e 6-latki niczego si�  nie ucz�  w 
przedszkolach. Warto by by
o z nimi porozmawia� , czy tak na pewno jest? Czy podstawa 
programowa wykonywana w przedszkolach niczego nie uczy dzieci?” 
 
Ad vocem g
os zabra
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak który 
powiedzia
 m.in.: „Nie b� d�  tu dyskutowa
 z dobrowolno� ci�  pój� cia do szkó
 6-latków bo, 
jak w tym roku rodzice uwa� ali, � e ich dziecko nie mo� e i��  do szko
y, to szli do poradni 
psychologiczno- pedagogicznej i dziecko otrzymywa
o za� wiadczenie od specjalisty, � e nie 
powinno jeszcze rozpocz��  edukacji. W przysz
ym roku b� dzie odwrotnie i trzeba b� dzie 
pój��  z dzieckiem do poradni, � eby dosta�  za� wiadczenie, � e mo� e i��  wcze� niej. Chyba, � e 
jestem w b
� dzie? Natomiast, co do edukacji przedszkolnej, to bardzo prosz� , aby Pan Radny 
nie u� ywa
 takich s
ów, � e obra� am kogo�  i uwa� am, � e w przedszkolach si�  nic nie dzieje, bo 
ja tego nie powiedzia
em. Powiedzia
em to, � e jest bardzo du� a ró� nica pomi� dzy edukacj�  w 
szkole, a w przedszkolu. Dzieci, które posz
y do szko
y robi�  du� e post� py w porównaniu z 
tym, co si�  dzia
o w przedszkolach. Mój syn akurat chodzi
 do bardzo fajnego przedszkola i 
si�  wielu rzeczy nauczy
, natomiast jest du� a ró� nica pomi� dzy szko
� , a przedszkolem. 
Wydaje mi si� , � e jak Pan b� dzie mia
 dzieci w tym wieku, � e pójd�  do szko
y, to zobaczy 
Pan, � e ta ró� nic�  jest gigantyczna. Oczywi� cie fajnie by by
o, jakby wszystkie dzieci 
chodzi
y najpierw do przedszkola, a potem do szko
y. Natomiast bardzo prosz�  nie uprawia�  
takiej demagogii i mówi� , � e kto�  kogo�  obra� a, bo tak nie jest. Niestety, koszty tych 
pomys
ów b� dziemy ponosi�  my wszyscy, poniewa�  nie dostaniemy subwencji o� wiatowej, 
przez co b� dziemy musieli ci��  koszty w edukacji. Ci� cie kosztów w edukacji b� dzie równa
o 
si�  zwolnieniom, a tego bym chcia
 unikn�� . Mogliby� my wi� cej remontowa� , a tak b� dziemy 
musieli szuka�  pieni� dzy na przedszkola”. 
 
Radny p. W
adys
aw Skwarka powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym zdementowa� , to co p. Marcin  
Zalewski powiedzia
. Od 1994 roku pracuj�  z takimi lud� mi. Je� eli Panu to nie wystarczy, to 
niech Pan policzy ile to jest lat”. 
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Chcia
bym powiedzie�  Panie 
Przewodnicz� cy, � e to nie jest mój wymys
, tylko to zg
osili mi nauczyciele, którzy w trakcie 
Pana wypowiedzi nas  s
uchali i zg
osili do nas tak�  informacj� . W zwi� zku z tym, 
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powiedzia
em, aby uwa� a
 Pan, aby Pan kogo�  nie obrazi
. Nie powiedzia
em, � e Pan obra� a, 
tylko � eby Pan uwa� a
”. 
 
Wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Pawe
 Bli� niak powiedzia
 m.in.: „Taka uwaga do 
radnego p. Zalewskiego, � e w Sejmie za takie zabranie g
osu to 2 500 z
 kary mo� na dosta� . 
Jeste� my w Radzie Miejskiej w 	odzi. Ta dyskusja trwa do��  d
ugo. My chyba ju�  12 godzin 
pracujemy nad bud� etem, natomiast to jest pewna warto��  i warto doceni�  to, � e ka� dy z nas 
mo� e si�  wypowiedzie� , bo nie ma ogranicze�  czasowych. Na pocz� tku ogólnie o bud� ecie. 
Uwa� am, � e bud� et na przysz
y rok, to dobry bud� et. To bud� et zrównowa� ony, obywatelski i 
przysz
o� ciowy. Zrównowa� ony ze wzgl� du na to, � e mamy rekordowo niski deficyt ok. 
25 000 000 z
. Obywatelski, bo uwzgl� dnia wszystkie projekty, które zosta
y wybrane przez 
mieszka� ców w ramach bud� etu obywatelskiego. Zadania realizowane przez rady osiedli, a 
tak� e ten bud� et by
 konsultowany i to nie tylko przez Urz� d, ale przez wszystkie kluby 
radnych z mieszka� cami. Przysz
o� ciowy, poniewa�  przygotowuje nas do rewitalizacji. Ma 
wysok�  nadwy� k�  operacyjn� . To jest prawie 252 000 000 z
, to te�  atut na przysz
o�� . To s�  
argumenty, które przemawiaj�  za tym, aby g
osowa�  „za” bud� etem. Te argumenty s�  te�  tak 
naprawd�  powieleniem postulatów, które podnosili Radni PiS ju�  od lat, a szczególnie przy 
pracy nad zesz
orocznym bud� etem, kiedy wskazywali, � e w 	odzi potrzebny jest 
zrównowa� ony bud� et, � e trzeba ograniczy�  deficyt bud� etowy. Tak jest w tom roku i mam 
nadziej� , � e nie znajd�  innego wyt
umaczenia, jak tylko poparcia dla bud� etu, gdy�  on spe
nia 
wszystkie postulaty Pa� stwa Radnych z PiS. Natomiast bud� et tak, jak ju�  mówi
em przy 
okazji pyta� , jak te�  jego realizacji i pewne ryzyka, jakie s�  z t�  realizacj�  w przysz
ym roku 
zwi� zane. Wspomina
em ju�  o ustawie, zmieniaj� cej ustaw�  o podatku od osób fizycznych. 
Tutaj w czasie dyskusji pojawi
o si�  kilka zarzutów, zarzutów nieprawdziwych. Chcia
bym 
raz na zawsze i jasno postawi�  spraw� . Platforma Obywatelska jest za realizacj�  wyroków 
Trybuna
u Konstytucyjnego, jest za podniesieniem kwoty wolnej od podatku, ale jest 
przeciwko temu, � eby z jednej kieszeni, kieszeni 
odzian, a w tym momencie, kieszeni 
samorz� du, przerzuca�  pieni� dze do drugiej, bo nic z tego nie wynika. Zmiany w podatku PIT  
i podniesienie kwoty wolnej od podatku powinno by�  � ci� le powi� zane z rekompensat� , 
przyznan�  samorz� dom, w tym Miastu z tego tytu
u. Inaczej wylejemy dziecko z k� piel� , a 
takie przepisy mog�  okaza�  si�  niekonstytucyjne, o czym mówi
 ju�  Skarbnik. Wczoraj 
uchwalono ustaw�  dotycz� c�  6-latków. To te�  potencjalne koszty, nale� y je rzetelnie 
oszacowa�  dla bud� etu samorz� du i mam nadziej� , � e te�  w � lad za tymi zmianami pójdzie 
jaka�  rekompensata do kieszeni 
odzian. Bud� et 	odzi, to tak naprawd�  pieni� dze wszystkich 
mieszka� ców, a nie ksi�� eczka Skarbnika, jak mówi
 radny p. Marek Michalik. Wreszcie 500 
z
 na dziecko. Tutaj, je� eli Sejm przyjmie takie rozwi� zania, aczkolwiek okazuje si� , � e s�  
problemy z okre� leniem progu dochodowego. Rz� d wycofuje si�  okrakiem z rozwi� zania pro 
demograficznego na rzecz rozwi� zania socjalnego. Jakiego rozwi� zania by nie przyj� 
o PiS, 
warto, aby ta kwota, te koszty, które b� d�  zwi� zane z implementacj�  tego rozwi� zania 
równie�  zosta
y samorz� dom zwrócone. Nie kwestionujemy z tego miejsca, bo to nie jest 
miejsce na tak�  debat� , nie rozmawiamy na temat zasadno� ci, b� d�  nie, przyjmowanych 
pewnych rozwi� za�  w Warszawie, bo to nie jest rola samorz� du. My patrzymy, jakie skutki te 
rozwi� zania nios� , b� d�  mog�  nie��  dla miejskiej kasy. W trakcie debaty pada
y stwierdzenia, 
które nie mog�  pozosta�  przemilczane. Przewodnicz� cy p. Matek Michalik mówi
, � e 
pierwszy rok, czy te�  pierwsze dwa lata prezydentury p. Hanny Zdanowskiej by
y latami 
straconymi. Bardzo krytycznie Pan podchodzi do swojego okresu, kiedy wspó
decydowa
 o 
losach tego Miasta, jako koalicjant. Rzeczywi� cie by�  mo� e ten okres, kiedy byli� my w 
koalicji z PiS by
 okresem straconym. Ja bym sugerowa
 wi� cej pokory, poniewa�  to rok temu 
mieszka� cy 	odzi ocenili w wyborach to, co si�  przez ostatnie cztery lata pierwszej kadencji 
dzia
o w naszym Mie� cie i 54% 
odzian w pierwszej turze wybra
o p. Hann�  Zdanowsk�  i to 
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jest najlepszy argument za tym, � e jednak mieszka� cy maj�  inne pogl� dy, ni�  p. Marek 
Michalik. Zarzut, który dotyczy
 konsultacji spo
ecznych, inwestycji, je� eli chodzi o estakad� . 
To jest przyk
ad tego, jak nale� y prowadzi�  dialog z miesza� cami. Jak nale� y anga� owa�  i 
s
ucha�  g
osu mieszka� ców, a tak� e na podstawie tego g
osu podejmowa�  ostateczne decyzje. 
Co do bezrobocia, bo ten w� tek te�  si�  przewin� 
. Warto podkre� li � , � e zeszli� my poni� ej 
10% w tym roku. To jest du� y sukces. Pojawi
 si�  zarzut, � e nie powstaj�  nowe miejsca pracy. 
Skoro bezrobocie spada, a nie ma nowych miejsc pracy, to ja widz�  tutaj pewien zgrzyt. 
Oczywi� cie faktem jest, � e nowe miejsca pracy w 	odzi powstaj� . Mówi si� , � e nie ma zbyt 
wielu inwestycji, to chocia� by w 2015 roku Amcor, Organika, Azura Polska, Oberthur, Flint 
Group, Mecalit, Jujitsu, Ericpol, GFT, Telmon, itp. to s�  nazwy firm, które zatrudniaj�  

odzian, które tworz�  miejsca pracy. Wiem, � e dla Pana Przewodnicz� cego jest postawienie 
jednej fabryki, jednej montowni. Ka� de miejsce jest wa� ne i nale� y je szanowa� . Ale to s�  
firmy, które zatrudniaj�  ludzi z 	odzi i regionu, nie tylko przy produkcji i sk
adaniu RTV i 
AGD, ale to tak� e s�  inwestycje w zakresie nowych technologii. Bezrobocie spada, wiec 
chyba mo� na stwierdzi� , � e nowe miejsca pracy powstaj� . By
a te�  poruszona kwestia 
wysi
ku intelektualnego. To chyba radny p. Dyba – Bojarski mówi
. Je� eli patrze�  na Pa� stwa 
poprawk�  i patrze�  na kwot� , na jak�  ona opiewa to jest 25 000 000 z
. Bud� et przedstawiony 
przez p. Hann�  Zdanowsk�  i popierany przez Radnych PO, to kwota 3 500 000 000 z
. Jak 
zestawimy te dwie kwoty, to mo� na samemu oceni�  i wyci� gn��  wnioski o jakim wysi
ku 
intelektualnym tutaj mówimy. Kwota przedstawionych przez Pa� stwa poprawek, to jest 
naprawd�  niedu� y u
amek bud� etu Miasta na przysz
y rok. Rozumiem, � e reszt�  wydatków 
Pa� stwo akceptuj�  i nie chc�  zmienia� . Wi� c to te�  jest jaka�  po� rednia ocena bud� etu 
przed
o� onego przez Pani�  Prezydent. Nie mog�  te�  pozosta�  oboj� tny wobec zarzutów, 
poprawek Klubu Radnych PiS, a dotycz� cych m.in. ogrodów na dachu w kamienicy przy ul. 
Sienkiewicza. Radny p. Dyba – Bojarski mówi, � e nie b� dziemy w stanie tego projektu 
zrealizowa�  w przysz
ym roku. Chcia
bym wyja� ni� , � e na bazie ustawy o rewitalizacji 
istnieje takie narz� dzie, jak specjalna strefa rewitalizacji, która umo� liwi nam, je� eli j�  
oczywi� cie przyjmiemy i obejmiemy t�  nieruchomo��  specjaln�  stref�  rewitalizacji, 
zrealizowanie tego zadania. Nawet, je� eli by� my przegrali proces w s� dzie, to b� dziemy 
mogli sp
aci�  t�  nieruchomo�� , b� d�  wskaza�  alternatywn� . Nie widz�  przeciwwskaza� , dla 
których nie mieliby� my si�  wywi� za�  ze zobowi� za� , jakim jest dla nas wszystkich bud� et 
obywatelski. Je� eli Radnym PiS zale� y na bud� ecie obywatelskim, zale� y na zaufaniu, które 
uda
o nam si�  wspólnie, wokó
 tego projektu stworzy� , to mam nadziej� , � e Pa� stwo si�  
wycofacie z tej poprawki i drugiej, zwi� zanej z rowerem miejskim, bo trwa post� powanie 
przetargowe. Nie mamy jeszcze podpisanej umowy i zmniejszenie kwoty w tym zadaniu 
sta
oby w poprzek realizacji idei bud� etu obywatelskiego. Kolejny zakres to jest 	ódzkie 
Centrum Wydarze� . Tutaj Pa� stwo proponuj�  zmniejszenie 1 400 000 z
. Je� eli to by 
dotyczy
o sklepiku, to te�  by Pa� stwo uwzgl� dnili, � e dochody 	ódzkiego Centrum 
Wydarze� , jako jednostki instytucji kultury, znacz� co spadn� , bo to co Miasto tam wk
ada w 
zakresie sklepiku ma przynie��  	ódzkiemu Centrum Wydarze�  zyski. Wi� c nieprawd�  jest, � e 
tutaj chodzi o sklepik, a tak naprawd�  	ód �  festiwalow� , o imprezy, które z tej puli b� d�  
mog
y uzyska�  wsparcie ze strony Miasta. Oczywi� cie nie przes� dzam, które w przysz
ym 
roku by wygra
y, ale patrz� c na lata ubieg
e mog
y by to by�  Light Move Festiwal, Sound 
Edit, Foto Festiwal, czy mniejsze imprezy na ul. Piotrkowskiej, bo tam do  	ódzkim Centrum 
Wydarze�  przeniesiona zosta
a aktywno��  zwi� zana z rozwojem ul. Piotrkowskiej. Uwa� am, 
� e te�  powinni� cie przemy� le�  to jeszcze raz i wycofa�  si�  z tej propozycji, bo jest taka 
mo� liwo�� , � e nie przeanalizowali� cie wszystkich jej skutków. Nie rozumiem zmniejszenia 
2 000 000 z
 na utrzymanie czysto� ci 
ódzkich dróg. W ogóle poprawka, która nie ma � adnego 
uzasadnienia. I kwota 500 000 z
 z Biura Promocji. Jeste� my w dobie walki o EXPO 2022. 
Ostatnie zwi� kszenia w autopoprawce, zwi� zane z Biurem Promocji dotyczy
y m.in. naszych 
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stara�  o pozyskanie tej wystawy w zwi� zku z czym negatywnie odnosz�  si�  do tej propozycji. 
Reasumuj� c, ciesz�  si� , � e tegoroczna debata nad bud� etem Miasta mimo wielu godzin mia
a 
jednak wymiar merytoryczny. Ró� nimy si�  w pogl� dach, ale ciesz�  si� , � e tutaj przynajmniej 
na tej sali mo� emy si�  w tych pogl� dach ró� ni� ”. 
 
Ad vocem g
os zabra
 radny p. Bart
omiej Dyba – Bojarski, który powiedzia
 m.in.: „	 eby 
wyw
aszczy�  nieruchomo��  na ul. Sienkiewicza i móc na niej zrealizowa�  projekt, proces 
musi si�  zako� czy� , a on si�  w przysz
ym roku nie zako� czy. Dlatego nie ma mo� liwo� ci 
przej� cia tej nieruchomo� ci, skoro nie wiadomo, czyj�  ona jest w
asno� ci� . Nie jeste� my w 
stanie, jako Miasto zrealizowa�  tego projektu z bud� etu obywatelskiego ze wzgl� du na 
tocz� cy si�  proces. A co do strefy rewitalizacji, to nawet, je� li uda si�  w przysz
ym roku to 
okre� li �  i plan rewitalizacji jeszcze powo
a� , to jeszcze nale� y wskaza�  cel, dla którego to 
wyw
aszczenie ewentualnej nieruchomo� ci by
oby mo� liwe. Dlatego te�  usuni� cie nie jest 
� adnym z
amaniem umowy spo
ecznej. Jest tylko wskazaniem � rodków, na inne mo� liwe 
cele. Zreszt�  równie�  w wi� kszo� ci wyst� puj� ce w bud� ecie obywatelskim. Pana 
Przewodnicz� cego te�  prosz� , bo ja si�  nie zg
asza
em wielokrotnie, kiedy po mojej 
wypowiedzi by
o ad vocem, � eby prostowa� , pomimo tego, � e znalaz
y si�  tre� ci w nim do��  
niemi
e i niegrzeczne ze strony przewodnicz� cego p. Mateusza Walaska, � eby ad vocem do 
ad vocem nie dopuszcza� ”. 
 
Wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej  p. Pawe
 Bli� niak powiedzia
 m.in.: „Spe
niam Pana 
Radnego pro� b�  i tylko w ramach sprostowania. By�  mo� e nie wyrazi
em si�  zbyt 
precyzyjnie. Na podstawie ustawy o rewitalizacji. Je� eli uchwalimy specjaln�  stref�  
rewitalizacji, to mo� emy prowadzi�  tego typu dzia
ania, gdzie mamy nieustalone stany 
prawne. Je� eli oka� e si�  po trybie s� dowym, � e rzeczywi� cie ta nieruchomo�� , jej 
w
a� cicielem jest podmiot prywatny, to nie musimy oddawa�  nieruchomo� ci, tylko mo� emy 
odda�  rekompensat�  w postaci pieni�� nej, albo wskaza�  inn�  nieruchomo�� . Tak naprawd� , 
je� eli uchwalimy specjaln�  stref�  rewitalizacji, to daje nam zielone � wiat
o do realizacji 
zadania wy
onionego w bud� ecie obywatelskim, co w przysz
ym roku wed
ug mojej wiedzy 
jest mo� liwe”. 
 
Wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska – Cudak powiedzia
a 
m.in.: „Czy mo� na kocha�  Miasto, nie kochaj� c jego mieszka� ców? Przecie�  mieszka� cy, to 
jest najwi� ksza warto��  naszego Miasta. Wszyscy chcieliby� my, aby mieszka� com � y
o si�  w 
Mie� cie jak najlepiej. I to my mo� emy to sprawi� . To my mo� emy si�  do tego przyczyni� , 
chocia� by dzisiaj g
osuj� c za bud� etem, w którym s�  podwy� ki dla pracowników dps-ów, dla 
pracowników kultury, podwy� ki dla pracowników o� wiaty. Przecie�  chcemy doceni�  ci�� k�  
prac�  mieszka� ców naszego Miasta. Jak mo� emy doceni� ? W
a� nie w ten sposób, daj� c im 
podwy� ki, na które czekaj�  od lat. Chcia
bym, aby� my kochali naszych mieszka� ców nie 
tylko w czasie kampanii wyborczej, bo najcz�� ciej wówczas niektórzy sobie o mieszka� cach 
przypominaj� , prosz� c ich o g
osy, ale � eby� my pami� tali o tych mieszka� cach w
a� nie w tym 
bardzo wa� nym momencie, czyli teraz, kiedy b� dziemy g
osowali za bud� etem i za 
autopoprawkami. Jak� e wa� n�  autopoprawk� , która mówi o zwi� kszeniu uposa� e�  tych grup 
zawodowych. Wiele tutaj si�  mówi
o o ustawie „500+”. Tak si�  zastanawiam co szkodzi, 
� eby uchwali�  t�  ustaw�  pod os
on�  nocy, co ju�  jest praktyk� , chocia� by w noc sylwestrow�  
i zrobi�  taki prezent dla tysi� cy 
odzian, którzy czekaj�  na te pieni� dze. Nic nie staje na 
przeszkodzie dla wi� kszo� ci sejmowej. By
o tu has
o „pomo� ecie – pomo� emy” no to 
pomó� my, g
osuj� c za tymi podwy� kami, które znalaz
y si�  w bud� ecie. Mam przed sob�  
pismo muzealników, które odczytywa
am Pa� stwu podczas posiedzenia Komisji Kultury, 
gdzie wskazywali w pi� mie na pauperyzacj�  tej grupy zawodowej, gdzie mówili o ogromnej 
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dysproporcji pomi� dzy ogromem odpowiedzialno� ci za polskie dziedzictwo narodowe oraz 
edukacyjne, zobowi� zania wobec spo
ecze� stwa, a poziomem p
ac. Chcia
bym, aby� my o 
tym pami� tali, równie�  o pracownikach domów kultury. Ja pami� tam tak�  kadencj�  Rady 
Miejskiej, gdzie instytucje kultury w naszym Mie� cie stan� 
y przed widmem dalszego 
funkcjonowania, bo dotacja dla tych instytucji nie wystarcza
a na ich funkcjonowanie. 
Pami� tam t�  kadencj�  i pami� tam, jaka to by
a kadencja i kto wtedy rz� dzi
 Miastem. To ci, 
którzy dzi�  uzurpuj�  sobie prawo do rz� dzenia. Je� eli mówimy o referendum, o odwo
aniu 
Prezydenta Jerzego Kropiwnickiego, to chcia
abym równie�  przypomnie� , � e 104 974 osoby 
g
osowa
y za powo
aniem Pana Kropiwnickiego na stanowisko Prezydenta Miasta, a 
odwo
a
o go 127 974 osoby. Wi� cej go odwo
a
o, ni�  g
osowa
o na Niego. O tym te�  
chcia
abym, aby� my pami� tali. Wiele tutaj mówi
o si�  o 6 – latkach. Odchodz�  teraz ze 
szko
y. W klasach 1-3 mamy teraz 225 oddzia
ów, b� dzie tych oddzia
ów 90. Czyli 135 
nauczycieli mo� e straci�  prac� . Pami� tajmy o tym, do czego mo� e doprowadzi�  ta reforma. 
Mówiono tak� e, � e rodzice teraz b� d�  mieli prawo wyboru. Ale rodzice takie prawo równie�  
mieli. Przecie�  mogli i��  do poradni psychologiczno – pedagogicznej i skorzysta�  z pomocy 
fachowców. Chcia
abym, aby� cie Pa� stwo o tym nie zapominali. Tak pi� knie mówiono tutaj, 
� e naszym celem jest dobrobyt i dobro naszych mieszka� ców. Drodzy Radni, wi� cej serca dla 
mieszka� ców naszego Miasta. Dzi�  niech si�  dowiedz�  czy rzeczywi� cie Radni Rady 
Miejskiej w 	odzi chc� , aby im si�  lepiej � y
o w Mie� cie. Aby zwi� kszy�  ich uposa� enia, a 
zw
aszcza tym grupom, którzy na te podwy� ki czekaj�  od lat”. 
 
Radny p. Jaros
aw Tumi
owicz powiedzia
 m.in.: „Sprowokowa
 mnie radny p. Marcin 
Zalewski, poniewa�  u� y
 sformu
owania, � e „to my czyli Radni PiS” wyszli z propozycj�  
zmiany w bud� ecie, je� eli chodzi o wprowadzenie zadania „wykonanie pod
ogi w klubie 
sportowym Spo
em”. To nie Radni PiS, tylko cz
onkowie Komisji Sportu i Rekreacji podj� li 
taki akces i byli autorami takich propozycji. Prosi
bym o doprecyzowanie tego. Je� eli chodzi 
o wypowied�  radnego p. W
odzimierza Tomaszewskiego, który powiedzia
, � e Miasto 
ponios
o koszty, je� eli chodzi o organizacj�  Camer Image w wysoko� ci mniejszej, ni�  	ód �  w 
tej chwili ma zamiar wyda�  na Festiwal Transatlantyk, czyli 4 500 000 z
. Otó�  musz�  
powiedzie� , � e to równie�  nie jest wiarygodny przekaz, poniewa�  koszty, jakie ponios
o 
Miasto to jest 6 290 000 z
. S
u��  zainteresowanym wyliczeniem kosztów, ale z informacji, 
jakie otrzyma
em, taka suma zosta
a wydana przez Miasto. Jeszcze kilka s
ów, je� eli chodzi o 
6-latki. To fakt, � e rodzice b� d�  mogli decydowa� , jak�  wybra�  przysz
o��  dla swoich 
maluchów, ale prosz�  sobie wyobrazi� , jak Miasto ma funkcjonowa� , kiedy w tym roku 
posz
o prawie 5 000 maluchów posz
o do pierwszej klasy. Jak Miasto ma si�  zachowa�  i 
przewidzie� , które 6-latki pójd�  do szko
y, a które nie. Jak ma organizacyjnie to zrobi� , ju�  
nie mówi� c kosztach?”  
Radny p. W
odzimierz Tomaszewski, który powiedzia
 m.in.: „Ja si�  bardzo ch� tnie 
zapoznam z tym dokumentem, chocia�  w swoim wyst� pieniu mówi
em o dotacjach, które 
zosta
y przekazane. Je� eli Pan uwa� a, � e 6 000 000 z
, przyjmuj� c to, co jest na kartce za 10 
lat, a 4 500 000 z
 za jeden rok. Nieporównywalna jako�� , je� li chodzi o ofert� , przebicie si�  
� wiatowe, to wydaje mi si� , � e naprawd�  sta
 si�  Pan narz� dziem w czyich�  r� kach i pozbawi
 
si�  Pan realnej, obiektywnej oceny, warto� ci, tego co� my mieli. Je� eli Pan uwa� a, � e chcemy 
mie�  w 	odzi jak ��  form�  „
ó� kowych rozgrywek” w sensie 
ó� kowego kina, a nie chcemy 
mie�  wydarzenia � wiatowego, z którym 	ód�  najbardziej by
aby identyfikowana i korzysta
a 
z tego, to Panu wspó
czuj� . Rozumiem, � e EXPO powinni� my zrobi�  na ksi�� ycu”. 
 
Sprostowania wypowiedzi dokona
 radny p. Jaros
aw Tumi
owicz, który  powiedzia
 m.in.: 
„Odnios
em si�  tylko do sumy, jak�  powiedzia
 Pan Przewodnicz� cy, nie do szczegó
ów. Pan 
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powiedzia
, � e to jest suma poni� ej 4 500 000 z
, ja wykaza
em, � e by
a to suma 6 631 000 z
. 
Natomiast jeszcze powiem, � e nie potrzebuj�  wspó
czucia i nie jestem narz� dziem”. 
 
Radny p. Marek Michalik  powiedzia
 m.in.: „Nie zamierza
em zabiera�  g
osu, bo uwa� am 
� e tutaj ta polemika, nawet ostra jest, jak najbardziej dopuszczalna, je� eli dyskutujemy o 
	odzi i czu�  w tym dobro, i co�  z tego wynika. Ale przyznam szczerze, � e nie mog�  przej��  
do porz� dku nad pewnego rodzaju k
amstwem i fa
szerstwem, dlatego pozwol�  sobie moje 
wyst� pienie zadedykowa�  wiceprzewodnicz� cemu Rady Miejskiej p. Paw
owi Bli� niakowi. 
Bardzo bym chcia
, aby p. Pawe
 Bli� niak zabra
 kiedy�  g
os w debacie, ale jako mówca 
reprezentuj� cy PO i � eby przedstawi
 po raz pierwszy swoje oryginalne my� li, a nie tylko 
swoje przemy� lenia, po wyst� pieniach innych osób. Oczywi� cie bardzo 
atwo jest budowa�  
swoje wyst� pienie, ale dosy�  leniwie, budowa�  swoje wyst� pienie tylko i wy
� cznie na tym, 
co inni powiedzieli. Chcieliby� my pozna�  Pana pogl� dy, ale w szczególno� ci te, które s�  
oryginalnymi Pana pogl� dami. Zach� cam Pana do tego. Co do k
amstwa i fa
szerstwa, to 
chcia
bym powiedzie�  tak, � e te nazwy, które Pan wymieni
, przynajmniej w przypadku 
dwóch tych firm Fujitsu i Mecalit, to s�  firmy, które by
y sprowadzone do 	odzi w okresie 
funkcjonowania jeszcze nawet mnie, jako osoby odpowiedzialnej za przyci� ganie 
inwestorów. Je� li one w nast� pnym okresie dokonywa
y kolejnych inwestycji w Mie� cie, to 
jest ok. Tylko nie ma Pan prawa wypowiada�  tutaj takich kwestii, � e to PO te inwestycje 
� ci� gn� 
a. Nie jest tak, niech Pan sobie to sprawdzi u Pani dyrektor Si� skiej. Nie wiem, kto 
Panu te dane da
, ale co najmniej 4 z tych firm, które Pan wymieni
 nie s�  firmami przez was 
� ci� gni� tymi. A ja jeszcze sprawdz�  sobie dok
adnie w protokole ile. Chcia
bym jeszcze 
wróci�  do kwestii, któr�  Pan zechcia
 wyg
osi�  w jednym ze swoich wyst� pie�  mówi� c o tej 
kwocie wolnej od podatku. Wyra� aj� c swoje obawy o to, co b� dzie dalej, jak to nasz bud� et 
b� dzie funkcjonowa
. Powiem Panu tak, niech dla Pana w dalszej przysz
o� ci politycznej 
dobro wyznaczaj�  mieszka� cy, którym Pan s
u� y, a nie Skarbnik Miasta i bud� et Miasta. 
Jeszcze raz powtórz� , � e w szczególno� ci Radni Rady Miejskiej i Pan, jako 
Wiceprzewodnicz� cy nie powinni� my si�  w sprawie, daru, którym jest zwi� kszenie kwoty od 
podatku wypowiada� . Zarówno Pan i wszyscy Radni maj� , je� eli chodzi o diet�  kwot�  woln�  
od podatku. I naprawd�  ma to swoje podwójne dno, je� eli Radny w tej sprawie odmawia 
prawa innym mieszka� com, znacznie gorzej uposa� onym, aby mieli takie prawo mie�  wy� sz�  
kwot�  woln�  od opodatkowania”. 
 
Ad vocem g
os zabra
 wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Pawe
 Bli� niak, który 
powiedzia
 m.in.: „Pan Radny mówi
 co�  o lenistwie intelektualnym i po� wi� caniu swojego 
wyst� pienia, wyst� pieniu kogo�  innego. 100% czasu Pana wyst� pienia by
o po� wi� cone temu, 
co powiedzia
em”. 
 
Radny p. Tomasz G
owacki powiedzia
 m.in. „Ten bud� et rzeczywi� cie jest inny od 
poprzednich, natomiast w jednym si�  nie zmienia. Jest to bud� et kontynuacji zaniedba�  w 
niektórych obszarach. Te obszary to s�  g
ównie sprawy edukacji, sprawy spo
eczne. Nawet, 
je� eli dochodzi do podniesienia wynagrodzenia dla pracowników dps-ów, to jest to 
niewystarczaj� ca kwota i taki by
 sens mojego pytania i komentarza, który potem sobie 
pozwoli
em poczyni�  w czasie fazy pyta� . Je� eli mówimy o edukacji, to pami� tajmy równie�  
o tym, � e i tu si�  znów nie zgadzam, � e tutaj dochodzi do wzrostu wynagrodze� , bo je� eli 
2 000 000 z
, zapisane w autopoprawce podzielimy na samych pracowników administracji i 
obs
ugi, to wychodzi brutto 30 z
, netto 20 z
 na osob� . Pomijam tutaj nauczycieli, a w 
autopoprawce jest zapisane dla pracowników o� wiaty, wi� c tu mog�  by�  zarówno 
nauczyciele, jak i pracownicy administracji i obs
ugi. Trudno mówi� , � e 20 z
 to jest ta realna 
podwy� ka. Nie by
bym taki w skowronkach i u� miechach tak, jak niektórzy przede mn� , 
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mówi� c o tym. Na pewno te�  brakuje ma
ych inwestycji. One s�  scedowane w zupe
no� ci na 
rady osiedli i bud� et obywatelski. Bud� et obywatelskie sta
 si�  narz� dziem wykorzystania 
przez Miasto, poniewa�  mieszka� cy widz� c, jak Miasto abdykuje w pewnym sensie. To 
wida�  po bud� ecie inwestycyjnym Wydzia
u Edukacji, gdzie nie ma � adnego zadania, które 
by nie pochodzi
o z bud� etu obywatelskiego, czy rady osiedla. Jakby si
�  rzeczy wpycha 
miesza� ców w to, � e oni wybieraj�  te inwestycje, których Miasto nie robi, czyli remonty 
szkó
, remonty boisk, zakupy materia
ów do szko
y itp. To s�  zadania, które my� my 
oczekiwali, � e gmina b� dzie spe
nia� , a bud� et obywatelski b� dzie zadaniem dodatkowym, 
czym�  ekstra. Tak nie jest. Szkoda tym bardziej, � e planowano wzrost bud� etu 
obywatelskiego do 100 000 000 z
. Takie by
y deklaracje z kampanii prezydenckiej. Pani 
Prezydent na 2015 rok zaproponowa
a 40 000 000z
 i na 2016 rok równie�  40 000 000 z
. To 
jest troch� , jak z tymi drogami, o które pytali� my dyrektora p. Nit� , który mówi
, teraz jeszcze 
nie, ale pó� niej. Teraz robimy po 5 000 000 z
, a potem b� dziemy robili po 45 000 000 z
. 
RIO nam mówi, � e mamy, tak trudn�  sytuacj� , � e trzeba b� dzie ogranicza�  pewne wydatki 
maj� tkowe i by�  mo� e na tym bud� et obywatelski nie tylko, � e nie b� dzie zwi� kszony, ale 
b� dzie zmniejszony. Nie wiem z czego taka wielka rado�� . Prosz�  Pa� stwa te ma
e 
inwestycje, które równie�  zg
aszali� my w naszej poprawce. Ja równie�  do
o� y
em ulic�  
Nastrojow�  na Radogoszczu Wschodzie. Takich inwestycji jest bardzo du� o, a one s�  
oczekiwane przez 
odzian. Je� eli na samych Ba
utach mamy kilkadziesi� t ulic gruntowych, 
nieutwardzonych i mówimy o XXI wieku i o tym, � e mamy dworzec tramwajowy, i to jest 
wyznacznik naszego post� pu, to ja my� l� , � e warto inne priorytety wzi��  pod uwag� . Tak 
naprawd�  bud� et nie wychodzi na przeciw sytuacji, jak�  diagnozujemy, czyli kryzysu 
demograficznego, kryzysu ekonomicznego. Tych miejsc pracy wcale nie przybywa w takim 
tempie, jak by
o mówione. Nie ma wsparcia rodziny, na jakie mo� na liczy�  z tytu
u 
dzia
alno� ci samorz� du. De facto wchodzimy w 2016 rok z podwy� kami za bilety, gdzie 
mamy ca
y czas korki. Nie wiem dlaczego Pa� stwo tego nie widz� ? Nie je� dzicie po 
ódzkich 
ulicach? Generalnie przeci� tny 
odzianin, nie wiem co w 2016 roku ma zyska� ? Naprawd�  nic 
takiego nie widz� . Pa� stwo mówicie mniejszy deficyt, no tak, ale jeste� cie do tego zmuszeni i 
wi� cej si�  nie da. Poza tym ile mo� na zad
u� a�  przysz
e pokolenia”. 
 
Nast� pnie podsumowania dyskusji dokona
 skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski, 
który powiedzia
 m.in.: „Nie b� d�  ustosunkowywa
 si�  do poprawek, ale rozpoczn�  od 
autopoprawki nr 3, która jest wynikiem konsultacji i uzgodnie�  Pani Prezydent z Klubem 
Radnych PiS. Autopoprawka generalnie wskazuje dodatkowe wydatki na kwot�  4 297 000 z
. 
Kwota 167 000 z
 to zwi� kszenie wydatków bie�� cych w Miejskim Zespole 	 
obków na 
realizacj�  zalece�  ppo� . Pozosta
a kwota czyli 4 130 000 z
, to jest zwi� kszenie cz�� ci 
maj� tkowej bud� etu Miasta m.in.: 250 000 z
 na modernizacj�  budynku SP nr 162 w 	odzi  
ul. Powszechnej 15. Kwota 30 000 z
 na dokumentacj�  techniczn�  Centrum Rekreacyjnego na 
Osiedlu Wielkopolska. Kwota 800 000 z
 na urz� dzenie terenów rekreacyjnych wokó
 
Stawów Wasiaka. Ponadto jest propozycja zwi� kszenia o 1 000 000 z
 na zadaniu 
„przebudowa ulic po inwestycjach wspó
finansowanych przez ISPA”. W ramach tych 
zwi� kszonych � rodków by
aby zrealizowana budowa ul. Honorowej od ul. Rybackiej do           
ul. Porzeczkowej. Kwota 650 000 z
 na przebudow�  i modernizacj�  ul. Wojska Polskiego  - 
prace przygotowawcze i kwota 1 400 000 z
 na modernizacj�  i budow�  chodników i 
odwodnienia. To jest zwi� kszenie na zadaniu realizowanym przez ZDiT, a kwota dodatkowa 
dotyczy�  b� dzie modernizacji chodników na Osiedlu Wielkopolska i Grembach. Tak� e te 
dodatkowe zadania by
yby sfinansowane ze zmniejszenia � rodków na dop
acie do Spó
ki Port 
Lotniczy 	ód�  im. W
adys
awa Reymonta i tak naprawd�  one nie burz�  bud� etu, który zosta
 
Pa� stwu przedstawiony. Nie b� d�  odnosi
 si�  do wszystkich uwag, jakie zosta
y z
o� one. W 
moim przekonaniu bud� et jest bud� etem dobrym, bezpiecznym i realistycznym. Co do 
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realistyczno� ci bud� etu i WPF wypowiedzia
a si�  RIO. RIO bada WPF pod wzgl� dem 
realistyczno� ci. Opinie w tym zakresie s�  pozytywne. One oczywi� cie nie s�  pozbawione 
uwag i wskazania ryzyk. Ryzyka s�  te�  zwi� zane z przyczynami od nas niezale� nymi. O tym 
by
a mowa ju�  wcze� niej. S�  ryzyka, które s�  wynikiem prac Parlamentu, na dzie�  dzisiejszy, 
których rozstrzygn��  na tym etapie nie mo� emy. Wydatki maj� tkowe w latach nast� pnych 
b� d�  wzrasta
y w miar�  podpisywania umów, rozstrzygania konkursów na nowe zadania 
wspó
finansowane przy udziale � rodków unijnych. Projekt, który na dzie�  dzisiejszy jest 
z
o� ony, my� l�  � e w dobrym stopniu przygotowuje Miasto do tego nowego okresu 
programowania. W moim przekonaniu daje mo� liwo� ci, aby du� e � rodki z du� ej perspektywy 
pozyska� . Bardzo prosz�  o przyj� cie bud� etu wraz z 3 autopoprawkami” 
 
Nast� pnie przedstawiciel Komisji Uchwa
 i Wniosków radny p. 	ukasz Magin 
poinformowa
, � e do Komisji Uchwa
 i Wniosków wp
yn� 
y 3 poprawki. Dwie z
o� one przez 
Klub Radnych PiS i jedna z
o� ona przez cz
onków Komisji Sportu. Nast� pnie zaprezentowa
 
poprawki od najdalej id� cej. 
 
Poprawka nr 1 z
o� ona przez Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwo� ci (poprawka nr 1): 
 
W ramach wydatków bie�� cych przesuni� cia na 
� czn�  kwot�  18 900 000 z
: 
- Dzia
 921 Rozdzia
 92114 Biuro Promocji, Turystyki i Wspó
pracy z Zagranic�  - 2186861 - 
	ódzkie Centrum Wydarze�  proponuje si�  zmniejszenie  o kwot�  1 400 000 z
; 
- Dzia
 750  Rozdzia
 75075 Biuro Promocji, Turystyki i Wspó
pracy z Zagranic�  – 186841 -
Skonsolidowana obs
uga zakupu w mediach powierzchni informacyjno-reklamowych 
proponuje si�  zmniejszenie o kwot�   120 000 z
; 
- Dzia
 600 Rozdzia
 60004 Zarz� d Dróg i Transportu – 2192971 – 	ódzki Rower Miejski 
proponuje si�  zmniejszenie o kwot�  1 100 000 z
; 
- Dzia
 900 Rozdzia
 90003 Wydzia
 Gospodarki Komunalnej – 2139001 –  Wydatki 
zwi� zane z utrzymaniem czysto� ci na drogach i innych terenach gminnych proponuje si�  
zmniejszenie o kwot�  2 000 000 z
; 
- Dzia
 600 Rozdzia
 60095 Zarz� d Dróg i Transportu – 2088451 –  Wydatki na utrzymanie 
jednostki bud� etowej "Zarz� d Dróg i Transportu" proponuje si�  zmniejszenie o kwot�                  
14 280 000 z
; 
- Dzia
 853 Rozdzia
 85334 Miejski O� rodek Pomocy Spo
ecznej -  2093501 – Pomoc 
repatriantom w ramach programu „RODAK” proponuje si�  zwi� kszenie o kwot�  200 000 z
; 
- Dzia
 921 Rozdzia
 92106 Wydzia
 Kultury - 2082041 Teatry proponuje si�  zwi� kszenie o 
kwot�  1 400 000 z
; 
- Dzia
 758 Rozdzia
 75818 Wydzia
 Bud� etu – nowe zadanie - Rezerwa celowa na 
wyrównanie p
ac pracownikom pomocy spo
ecznej proponuje si�  zwi� kszenie o kwot�                  
3 900 000 z
; 
- Dzia
 758  Rozdzia
 75818 Wydzia
 Bud� etu – nowe zadanie - Rezerwa celowa na wzrost 
wynagrodze�  pracowników administracji, obs
ugi szkó
 i placówek o� wiatowych proponuje 
si�  zwi� kszenie o kwot�  13 400 000 z
.  
 
W ramach wydatków maj� tkowych przesuni� cia na 
� czn�  kwot�  6 600 000  z
: 
- Dzia
 750 Rozdzia
 75095 Biuro Nadzoru W
a� cicielskiego – 2167761 - Wniesienie wk
adu 
pieni�� nego na podwy� szenie kapita
u w
asnego oraz obj� cie udzia
ów w Aqua Park 	ód�  
Spó
ka z o.o. proponuje si�  zmniejszenie o kwot�  1 700 000 z
; 
- Dzia
 921 Rozdzia
 92114 Biuro Promocji, Turystyki i Wspó
pracy z Zagranic�  2206261 – 
	ódzkie Centrum Wydarze�  – adaptacja pomieszczenia przy ul. Piotrkowskiej 87 proponuje 
si�  zmniejszenie o kwot�  200 000 z
; 
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- Dzia
 700 Rozdzia
 70095 Biuro ds. Rewitalizacji i Rozwoju Zabudowy Miasta – 2214301 – 
Ogród dachowy, taras Widokowy, Kawiarnia – Przygotowanie projektu remontu i 
przebudowy budynków pofabrycznych po
o� onych w 	odzi przy ul. Sienkiewicza 61 i 63 
uwzgl� dniaj� cych mo� liwo��  wykonania „zielonych dachów” proponuje si�  zmniejszenie o 
kwot�  974 890 z
; 
- Dzia
 600 Rozdzia
 60015 Zarz� d Dróg i Transportu – 2193612 – Projekty Kluczowe – 
wydatki nieobj� te umow�  o dofinansowanie proponuje si�  zmniejszenie o kwot�  1 300 632 z
; 
- Dzia
 925 Rozdzia
 92504 Zarz� d Zieleni Miejskiej – 2209181 – Prace przygotowawcze do 
realizacji wielkokubaturowego obiektu hodowlano-wystawienniczego w Miejskim Ogrodzie 
Zoologicznym w 	odzi proponuje si�  zmniejszenie o kwot�  2 424 478 z
; 
- Dzia
 801 Rozdzia
 80101 Wydzia
 Edukacji – nowe zadanie – Koncepcja budowy 
przyszkolnego basenu w Szkole Podstawowej nr 205 przy ul. D� brówki 1 proponuje si�  
zwi� kszenie o kwot�  200 000 z
; 
- Dzia
 926 Rozdzia
 92601 Wydzia
 Sportu – nowe zadanie –  Modernizacja obiektu przy           
ul. Sobolowej 1 - etap II proponuje si�  zwi� kszenie o kwot�  1 500 000 z
; 
Dzia
 600 Rozdzia
 60015 Zarz� d Dróg i Transportu – nowe zadanie – Modernizacja                 
ul. Nastrojowej od ul. Sikorskiego do ul. � witezianki proponuje si�  zwi� kszenie o kwot�           
1 000 000 z
 
- Dzia
 600 Rozdzia
 60015 Zarz� d Dróg i Transportu – nowe zadanie – Budowa ulicy Orkana 
proponuje si�  zwi� kszenie o kwot�  700 000 z
; 
- Dzia
 600 Rozdzia
 60015 Zarz� d Dróg i Transportu – nowe zadanie – Regulacja stosunków 
wodnych - ulica Centralna proponuje si�  zwi� kszenie o kwot�  100 000 z
;  
- Dzia
 600 Rozdzia
 60015 Zarz� d Dróg i Transportu – nowe zadanie – Przebudowa ulic: 
Okr� gowej, � redniej  - budowa chodników, po
o� enie nowej nawierzchni ulic wraz z budow�  
wjazdów proponuje si�  zwi� kszenie o kwot�  1 900 000 z
; 
- Dzia
 600 Rozdzia
 60015 Zarz� d Dróg i Transportu – nowe zadanie – Modernizacja ul 
Zak
adowej i ul. Hetma� skiej - prace projektowo-dokumentacyjne proponuje si�  zwi� kszenie 
o kwot�  500 000 z
;  
- Dzia
 900 Rozdzia
 90095 Zarz� d Dróg i Transportu - Automatyczne toalety publiczne – 
prace dokumentacyjne proponuje si�  zwi� kszenie o kwot�  200 000 z
; 
- Dzia
 900 Rozdzia
 90015 Zarz� d Dróg i Transportu – nowe zadanie – Budowa o� wietlenia 
nad wszystkimi przej� ciami na ul. Zak
adowej proponuje si�  zwi� kszenie o kwot�  500 000 z
. 
 
Poprawka nr 2 z
o� ona przez cz
onków Komisji Sportu i Rekreacji   
 
§ 1 Zdejmuje si�  zadanie nr 2211601 – Budowa boiska wielofunkcyjnego do koszykówki i 
siatkówki oraz kortu tenisowego w Parku Osiedlowym Nad Nerem w kwocie 664 424 z
; 
§ 2 Wprowadza si�  do bud� etu dwa nowe zadania:  
- w bud� ecie Wydzia
u Gospodarki Komunalnej UM	 zadanie pn. „Budowa placu zabaw dla 
dzieci przy ul. Che
mo� skiego” 264 424 z
; 
- w bud� ecie Wydzia
u Sportu UM	 zadanie pn. „Zakup pod
ogi mobilnej w Hali sportowej 
przy ul. Pó
nocnej 36 w 	odzi – z kwot�  400 000 z
. 
 
Poprawka nr 3 z
o� ona przez Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwo� ci (poprawka nr 2): 
 
Poprawka dotyczy przesuni� cia na kwot�  500 000 z
: 
- Dzia
 921 Rozdzia
 92114 Biuro Promocji, Turystyki i Wspó
pracy z Zagranic�  - 2186861 - 
	ódzkie Centrum Wydarze�  proponuje si�  zmniejszenie kwoty o 500 000 z
; 
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- Dzia
 921 Rozdzia
 92114 Biuro Promocji, Turystyki i Wspó
pracy z Zagranic�  - nowe 
zadanie - Organizacja festiwalu im. Artura Rubinsteina proponuje si�  zwi� kszenie kwoty o 
500 000 z
. 
 
Nast� pnie do zg
oszonych poprawek odniós
 si�  skarbnik Miasta p. Krzysztof M � czkowski 
mówi� c m.in.: „Je� eli chodzi o poprawk�  nr 1 to ona si�  równowa� y, natomiast ona tak 
naprawd�  burzy funkcjonowanie i powoduje brak mo� liwo� ci realizacji pewnych zada�  przez 
Miasto i z punktu widzenia zmniejszenia kwot na niektórych zadaniach jest niemo� liwa do 
realizacji, poniewa�  zdj� cie z ZDiT wydatków w wysoko� ci 14 280 000 z
, gdzie roczny 
koszt utrzymania ZDiT jest 19 190 000 z
 powoduje, � e tak naprawd�  ta jednostka nie mo� e 
realizowa�  swoich zada� , a zatem inwestycji i nadzorowa�  tego zakresu, który jest mu 
powierzony. W moim przekonaniu z punktu widzenia formalnego i równowagi mo� na 
poprawk�  podda�  pod g
osowanie. Blokada równie�  zwi� zana z obs
ug�  skonsolidowanych 
zakupów powoduje, � e b� dzie blokada np. sprzeda� y nieruchomo� ci w zwi� zku z tym, � e nie 
b� dzie og
osze�  ustawowo obowi� zkowych w gazetach lokalnych. Nie odnosz� c si�  do 
proponowanych zwi� ksze�  z uwagi na � ród
a pokrycia prosz�  o odrzucenie poprawki w 
ca
o� ci. Je� eli chodzi o poprawk�  nr 2 Komisji Sportu i Rekreacji to decyzja nale� y do 
Pa� stwa. Oczywi� cie mo� na z punktu widzenia formalnego j�  g
osowa� , niemniej jednak 
konsekwencje s�  takie, � e � rodki, które pierwotnie Pa� stwo swoj�  decyzj�  chcecie 
przeznaczy�  dla jednostek pomocniczych, a wi� c na konkurs i algorytm b� d�  mniejsze, ni�  
25 000 000 z
 deklarowana, o kwot�  664 426 z
, gdy�  to zadanie by
o wybrane w ramach 
konkursu. Ogólna pula nie b� dzie si�  w tym momencie bilansowa� , ale my� l�  � e nie 
dyskwalifikuje to g
osowania tej poprawki. Je� eli chodzi o poprawk�  nr 3 to z punktu 
widzenia formalnego mo� e by�  g
osowana. Niemniej jednak w imieniu Pani Prezydent 
prosi
bym o jej odrzucenie, gdy�  ograniczy
aby funkcjonowanie 	ódzkiego Centrum 
Wydarze� ”.  
 
Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
podda
 pod g
osowanie poprawk�  nr 1 obejmuj� c�  wydatki bie�� ce. 
 
Przy 11 g
osach „za” , 26 g
osach „przeciwnych” , braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ”  
Rada Miejska poprawk�  odrzuci
a.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej  
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
podda
 pod g
osowanie poprawk�  nr 1 obejmuj� c�  wydatki maj � tkowe. 
 
Przy 11 g
osach „za” , 26 g
osach „przeciwnych” , braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ”  
Rada Miejska poprawk�  odrzuci
a.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej  
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
podda
 pod g
osowanie poprawk�  nr 2. 
 
Przy 33 g
osach „za” , 2 g
osach „przeciwnych” , 1 g
osie „wstrzymuj � cym si� ”  Rada 
Miejska poprawk�  przyj � 
a.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej  
 
Nast� pnie wiceprzewodnicz� ca Rady Miejskiej p. Ma
gorzata Niewiadomska – Cudak 
poinformowa
a, � e pomyli
a si�  podczas g
osowania i chcia
a zag
osowa�  „za” . 
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
podda
 pod g
osowanie poprawk�  nr 3. 
 
Przy 11 g
osach „za” , 26 g
osach „przeciwnych” , braku g
osów „wstrzymuj � cym si� ”  
Rada Miejska poprawk�  odrzuci
a.  
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej  
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku nr 269/2015 wraz z 
autopoprawkami i poprawk� . 
 
Przy 26 g
osach „za”, 11 g
osach „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/531/15 w sprawie uchwalenia bud� etu miasta 	odzi 
na 2016 rok, która stanowi za
� cznik nr 24 do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
podda
 pod g
osowanie projekt uchwa
y opisany w druku nr 270/2015 wraz z 
autopoprawkami. 
 
Przy 26 g
osach „za”, 6 g
osach „przeciwnych”  oraz 2 g
osach „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/532/15 w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej miasta 	odzi na lata 2016-2040, która stanowi za
� cznik nr 25  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
og
osi
 1 minut�  przerwy.  
 
Po przerwie obrady wznowi
 prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej 
p. Krzysztof Stasiak. 
 
 
 
Ad pkt 4 - Informacje o trybie i sposobie za
atwienia interpelacji i zapyta�  radnych 

(po przerwie obiadowej). 
 
 
Sekretarz Miasta, p. Barbara Mrozowska-Nieradko poinformowa
a, � e na wszystkie 
interpelacje radnych, z
o� one w terminie od 21 listopada do 15 grudnia 2015 roku, 
odpowiedzi zosta
y udzielone. Interpelacje wraz z odpowiedziami dost� pne s�  w Biuletynie 
Informacji Publicznej w zak
adce Rada Miejska. 
 
 
Nast� pnie zgodnie z § 32 ust. 5 Regulaminu Pracy Rady Miejskiej w 	odzi przyst � piono 
do dyskusji nad sposobem udzielenia odpowiedzi na zg
oszone interpelacje. 
 
Nikt nie wyrazi
 woli zabrania g
osu w dyskusji. 
 
 
 
Ad pkt 5 - Interpelacje i zapytania pisemne (po przerwie obiadowej). 
 
 
Radni: p. Krzysztof Stasiak, p. Sebastian Bulak, p. 	ukasz Magin, p. Bart
omiej Dyba – 
Bojarski, p. Kamil Jeziorski, p. Rados
aw Marzec, p. Marcin Chru � cik, p. Rafa
 
Markwant, p. Marcin Zalewski, p. Marek Michalik, p.  W
odzimierz Tomaszewski,              
p. Rados
aw Marzec, p. Tomasz G
owacki skierowali do Prezydenta Miasta bez 
odczytywania interpelacj�  dotycz� c�  	ódzkiego Portu Lotniczego. Szczegó
owa tre��  
interpelacji stanowi za
� cznik nr 26 do protoko
u.  
 
Radny p. Sebastian Bulak skierowa
 do Prezydenta Miasta bez odczytywania interpelacj�  
dotycz� c�  umieszczania reklam na biletach. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik 
nr 27 do protoko
u.  
 
Radny p. Marcin Zalewski skierowa
 do Prezydenta Miasta bez odczytywania dwie 
interpelacje. Pierwsz�  dotycz� c�  przekazania budynku przy ul. Municypalnej 4. Szczegó
owa 
tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 28 do protoko
u. Drug�  dotycz� c�  sprawozdania z 
kontroli przeprowadzonej w SP nr 152. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 
29 do protoko
u. 
 
Radni: p. Marcin Zalewski, p. Bart
omiej Dyba – Bojarski, p. Sebastian Bulak skierowali 
do Prezydenta Miasta bez odczytywania interpelacj�  dotycz� c�  zlikwidowania pasa dla 
rowerów na ul. 	 eligowskiego. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 30 do 
protoko
u. 
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Radni: p. Sebastian Bulak, p. Bart
omiej Dyba – Bojarski skierowali do Prezydenta 
Miasta bez odczytywania interpelacj�  dotycz� c�  odpowiedzi na interpelacj�  dot. 
wykorzystania has
a „	ód�  kreuje”. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 31 
do protoko
u. 
 
Radni: p. Sebastian Bulak, p. Marcin Zalewski, p. 	ukasz Magin skierowali do 
Prezydenta Miasta bez odczytywania interpelacj�  dotycz� c�  kontroli pracownika MOSiR. 
Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 32 do protoko
u. 
 
Radni: p. Sebastian Bulak, p. W
odzimierz Tomaszewski, p. Rados
aw Marzec 
skierowali do Prezydenta Miasta bez odczytywania trzydzie� ci jeden interpelacji. Pierwsz�  
dotycz� c�  Mi� dzynarodowych Targów 	ódzkich. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi 
za
� cznik nr 33 do protoko
u. Drug�  dotycz� c�  Zarz� du Zieleni Miejskiej. Szczegó
owa tre��  
interpelacji stanowi za
� cznik nr 34 do protoko
u. Trzeci�  dotycz� c�  miejskich jednostek 
organizacyjnych, nadzorowanych przez Departament Prezydenta. Szczegó
owa tre��  
interpelacji stanowi za
� cznik nr 35 do protoko
u. Czwart�  dotycz� c�  Centrum Medycznego           
im. dr Ludwika Rydygiera Sp. z o.o. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 36 
do protoko
u. Pi� tk�  dotycz� c�  Miejskiego Centrum Medycznego „� ródmie� cie” sp. z o.o. 
Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 37 do protoko
u. Szóst�  dotycz� c�  
placówek edukacyjnych nadzorowanych przez Wydzia
 Edukacji. Szczegó
owa tre��  
interpelacji stanowi za
� cznik nr 38 do protoko
u. Siódm�  dotycz� c�  Urz� du Miasta 	odzi. 
Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 39 do protoko
u. Ósm�  dotycz� c�  
Centrum Informacji Turystycznej. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 40 do 
protoko
u. Dziewi� t�  dotycz� c�  Miejskiej Pracowni Urbanistycznej. Szczegó
owa tre��  
interpelacji stanowi za
� cznik nr 41 do protoko
u. Dziesi� t�  dotycz� c�  ZWiK. Szczegó
owa 
tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 42 do protoko
u. Jedenast�  dotycz� c�  Widzewskiego 
Towarzystwa Budownictwa Spo
ecznego. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik 
nr 43 do protoko
u. Dwunast�  dotycz� c�  Miejskiej Areny Kultury i Sportu. Szczegó
owa 
tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 44 do protoko
u. Trzynast�  dotycz� c�  	ódzkiego 
Funduszu Por� cze�  Kredytowych. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 45 do 
protoko
u. Czternast�  dotycz� c�  jednostek organizacyjnych nadzorowanych przez 
Departament Spraw Spo
ecznych. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 46 do 
protoko
u. Pi� tnast�  dotycz� c�  miejskich jednostek organizacyjnych nadzorowanych przez 
Wydzia
 Kultury. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 47 do protoko
u. 
Szesnast�  dotycz� c�  miejskich jednostek organizacyjnych nadzorowanych przez Wydzia
 
Budynków i Lokali. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 48 do protoko
u. 
Siedemnast�  dotycz� c�  miejskich jednostek organizacyjnych nadzorowanych przez Wydzia
 
Maj� tku. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 49 do protoko
u. Osiemnast�  
dotycz� c�  miejskich jednostek organizacyjnych nadzorowanych przez Departament 
Gospodarowania Maj� tkiem. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 50 do 
protoko
u. Dziewi� tnast�  dotycz� c�  EXPO 	ód�  Sp. z o.o. Szczegó
owa tre��  interpelacji 
stanowi za
� cznik nr 51 do protoko
u. Dwudziest�  dotycz� c�  Aqua Park 	ód�  Sp. z o.o. 
Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 52 do protoko
u. Dwudziest�  pierwsz�  
dotycz� c�  miejskich jednostek organizacyjnych nadzorowanych przez Wydzia
 Ochrony 
� rodowiska i Rolnictwa. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 53 do 
protoko
u. Dwudziest�  drug�  Portu Lotniczego 	ód�  im. W
adys
awa Reymonta Sp. z o.o. 
Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 54 do protoko
u. Dwudziest�  trzeci�  
dotycz� c�  miejskich jednostek organizacyjnych nadzorowanych przez Wydzia
 Zdrowia i 
Spraw Spo
ecznych. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 55 do protoko
u. 
Dwudziest�  czwart�  dotycz� c�  miejskich jednostek organizacyjnych nadzorowanych przez 
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Biuro Promocji Zatrudnienia i Obs
ugi Dzia
alno� ci Gospodarczej. Szczegó
owa tre��  
interpelacji stanowi za
� cznik nr 56 do protoko
u. Dwudziest�  pi� t�  dotycz� c�  miejskich 
jednostek organizacyjnych nadzorowanych przez Wydzia
 Gospodarki Komunalnej. 
Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 57 do protoko
u. Dwudziest�  szóst�  
dotycz� c�  GO�  w 	odzi. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 58 do 
protoko
u. Dwudziest�  siódm�  dotycz� c�  	SI. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi 
za
� cznik nr 59 do protoko
u. Dwudziest�  ósm�  dotycz� c�  	ódzkiego Regionalnego Parku 
Naukowo – Technicznego. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 60 do 
protoko
u. Dwudziest�  dziewi� t�  dotycz� c�  	ódzkiego Centrum Filmowego. Szczegó
owa 
tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 61 do protoko
u. Trzydziest�  dotycz� c�  MPO Sp. z 
o.o. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 62 do protoko
u. Trzydziest�  
pierwsz�  dotycz� c�  MPK Sp. z o.o. Szczegó
owa tre��  interpelacji stanowi za
� cznik nr 63 
do protoko
u. 
 
 
 
Ad pkt 18 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie przyj � cia „Programu Rozwoju 

Pieczy Zast� pczej w 	odzi na lata 2015-2017” - druk Nr 325/2015. 
 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
a zast� pca dyrektora Miejskiego 
O� rodka Pomocy Spo
ecznej p. Agnieszka Duszkiewicz-Nowacka, która powiedzia
a 
m.in.: „Przedstawiony Program stanowi realizacj�  art. 180 ustawy o wpieraniu rodziny i 
systemie pieczy zast� pczej. Program zak
ada przede wszystkim realizacj�  podstawowych 
zada�  opisanych w ustawie, a mianowicie reintegracj�  rodziny i stwarzanie warunków do jak 
najlepszego rozwoju dziecka, które znalaz
o si�  w pieczy zast� pczej. Na przestrzeni ostatnich 
kilku lat dosz
o do istotnych zmian, je� li chodzi o zadania powiatu. Na podkre� lenie przede 
wszystkim zas
uguje po
o� enie nacisku na zmniejszenie ilo� ci placówek i wzmocnienie 
funkcji, zada�  rodzin zast� pczych. Na terenie 	odzi mamy mniej wi� cej sta
�  liczb�  dzieci, 
wymagaj� cej pomocy w formie pieczy zast� pczej. Natomiast bardzo wa� na jest jako��  
oferowanej pomocy zarówno w formie pieczy rodzinnej, jak i form wsparcia, � wiadczonych 
przez placówki opieku� czo – wychowawcze. Dlatego te�  nasz Program opiera si�  na czterech 
filarach, które zosta
y wyartyku
owane w 4 podstawowych celach: doskonalenie systemu 
pieczy zast� pczej, któr�  si�  rozumie, jako szeroko pojmowane wzmocnienie efektywno� ci 
pieczy zast� pczej. Drugim celem jest rozwój i wsparcie rodzinnej pieczy zast� pczej. Nowym 
efektem jest wprowadzenie super wizji dla rodzin zast� pczych. Pa� stwo macie � wiadomo�� , 
jak trudn�  rol�  podejmuj�  rodzice zast� pczy zw
aszcza, gdy dzieci, które do nich trafiaj� , 
obarczone s�  traum� , chocia� by pobytu w rodzinie z przemoc� , która w ewidentny sposób 
zaniedbuje potrzeby dziecka. Celem trzecim jest funkcjonalizacja instytucjonalnej pieczy 
zast� pczej i tu chcieliby� my zrealizowa�  pierwszy etap standaryzacji naszych palcówek, 
rozumianej, jako zmniejszanie liczby miejsc statutowych. Czwartym celem jest wspieranie 
wychowanków pieczy zast� pczej w procesie usamodzielniania. W chwili obecnej, nasi 
wychowankowie, którzy si�  usamodzielni� , wszyscy realizuj�  indywidualny program 
usamodzielnienia. Natomiast wa� ne jest, aby wspiera�  ich proces edukacyjny, ale te�  proces 
odnajdywania si�  na rynku pracy. Mi� dzy innymi tym za
o� eniom s
u��  szczegó
owo opisane 
w Programie cele operacyjne”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz wobec braku propozycji Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy 
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obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie 
projekt uchwa
y opisany w druku  nr 325/2015. 
Przy 22 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz 3 g
osach „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/533/15 w sprawie przyj� cia „Programu Rozwoju 
Pieczy Zast� pczej w 	odzi na lata 2015-2017”, która stanowi za
� cznik nr 64  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
zaproponowa
, aby Sprawozdanie z wykonania uchwa
 Rady Miejskiej w 	odzi i z 
dzia
alno� ci Prezydenta Miasta 	odzi w okresie mi� dzy sesjami oraz Sprawozdanie z 
dzia
alno� ci Przewodnicz� cego Rady Miejskiej w 	odzi w okresie mi� dzy sesjami. 
 
Nikt nie zg
osi
 sprzeciwu. 
 
 
 
Ad pkt 6 -  Sprawozdania z wykonania uchwa
 Rady Miejskiej w 	odzi i z dzia
alno � ci 

Prezydenta Miasta 	odzi w okresie mi� dzy sesjami (po przerwie 
obiadowej). 

 
 
Sprawozdanie z wykonania uchwa
 Rady Miejskiej w 	odzi podj� tych podczas obrad XX 
sesji w dniu 18 listopada 2015 r. oraz XXI sesji odbytej w dniu 9 grudnia 2015 r. stanowi 
za
� cznik nr 65 do protoko
u. 
 
Sprawozdanie z dzia
alno� ci Prezydenta Miasta 	odzi w okresie mi� dzy sesjami tj. od 8   do 
28 grudnia 2015 r. stanowi za
� cznik nr 66  do protoko
u. 
 
 
 
Ad pkt 7 - Sprawozdanie z dzia
alno� ci Przewodnicz� cego Rady Miejskiej w 	odzi 

w okresie mi� dzy sesjami (po przerwie obiadowej). 
 
 
Sprawozdanie z dzia
alno� ci Przewodnicz� cego Rady Miejskiej w 	odzi w okresie mi� dzy 
sesjami stanowi za
� cznik nr 67 do protoko
u.  
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak zg
osi
 wniosek formalny o 
poszerzenie porz� dku obrad i umieszczenie w pkt 18b porz� dku obrad projektu uchwa
y w 
sprawie zmian w sk
adach osobowych komisji - druk BRM nr 228/2015.  
 
Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
podda
 pod g
osowanie zg
oszony wniosek.  
 
Przy 25 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska przyj � 
a wniosek. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Ad pkt 18 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie ustalenia wysoko� ci kwoty 
s
u�� cej do wyliczenia wysoko� ci dotacji na finansowanie dzia
alno� ci 
Centrum Integracji Spo
ecznej w 2016 r. – druk nr 331/2015. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
a dyrektor Miejskiego O� rodka 
Ma
gorzata Wagner, która powiedzia
a m.in.: „Bardzo prosz�  o przej� cie uchwa
y w 
sprawie ustalenia wysoko� ci kwoty s
u�� cej do wyliczenia wysoko� ci dotacji na finansowanie 
dzia
alno� ci Centrum Integracji Spo
ecznej w 2016 r. Jest to kwota 129 600 z
. Kwota 450 z
 
dla dwudziestu uczestników zaj��  w tym czterech pracowników Centrum. Uchwa
a jest 
podejmowana corocznie. Jest uzale� niona od ustawy o zatrudnieniu socjalnym, poprzez 
zapewnienie mo� liwo� ci uczestnictwa w zaj� ciach”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� :  
 
Radny p. Marcin Zalewski powiedzia
 m.in.: „Jakie by
y � rodki w poprzednich latach na ten 
cel?” 
 
Odpowiedzi udzieli
a dyrektor Miejskiego O� rodka Ma
gorzata Wagner, która 
powiedzia
a m.in.: „W takiej samej wysoko� ci 450 z
 na uczestnika”. 
 
Wobec braku dalszych pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz wobec braku propozycji Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy 
obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie 
druk nr 331/2015. 
 
Przy 26 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/534/15 w sprawie ustalenia wysoko� ci kwoty 
s
u�� cej do wyliczenia wysoko� ci dotacji na finansowanie dzia
alno� ci Centrum Integracji 
Spo
ecznej w 2016 r., która stanowi za
� cznik nr 68  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Ad pkt 18b - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie zmian w sk
adach osobowych 
komisji Rady Miejskiej w 	odzi – druk BRM nr 228/20 15 wraz z 
autopoprawk� . 

 
Projekt uchwa
y zreferowa
 przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak, który 
powiedzia
 m.in.: W § 1. Powo
uje si�  radn�  p. Ann�  Luci� sk�  do sk
adu: 

1/ Komisji Ochrony i Kszta
towania � rodowiska Rady Miejskiej w 	odzi, 
2/ Komisji Edukacji Rady Miejskiej w 	odzi, 
3/ Komisji Planu Przestrzennego, Budownictwa, Urbanistyki i Architektury Rady 

Miejskiej w 	odzi, 
4/ Komisji Gospodarki Mieszkaniowej i  Komunalnej Rady Miejskiej w 	odzi.   

W § 2. Odwo
uje si�  radnego p. Rafa
a Reszpondka ze sk
adu Komisji Rewizyjnej Rady 
Miejskiej w 	odzi. W § 3. Powo
uje si�  radnego p. Rafa
a Reszpondka do sk
adu Komisji 
Nagród i Odznacze�  Rady Miejskiej w 	odzi”. 
 
 
Wobec braku pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz wobec braku propozycji Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy 
obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie 
druk BRM nr 228/2015. 
 
Przy 23 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/535/15 w sprawie zmian w sk
adach 
osobowych komisji Rady Miejskiej w 	odzi, która stanowi za
� cznik nr 69  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Ad pkt 19 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie nadania 
statutu Miejskiej Bibliotece Publicznej 	ód � -Polesie - druk Nr 317/2015. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
 p.o. z-cy dyrektora Wydzia
u 
Kultury p. Dobros
aw Bilski , który powiedzia
 m.in.: „Wprowadza si�  zmiany polegaj� ce na 
przekszta
ceniu filii nr 11 dzia
aj� cej w 	odzi przy ul. Wólcza� skiej 195 w punkt biblioteczny 
filii nr 18 wraz z przekszta
ceniem filii nr 13, mieszcz� cej si�  w 	odzi przy                                  
ul. Krzemienieckiej 7/9 w punkt biblioteczny filii nr 5. Natomiast zawarta w uchwale 
intencyjnej zmiana polegaj� ca na zmianie lokalizacji filii nr 17 w tym zakresie zmiany statutu 
nie dokonuje si� ”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz wobec braku propozycji Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy 
obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie 
druk  nr 317/2015. 
 
Przy 27 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/536/15 zmieniaj� c�  uchwa
�  w sprawie nadania 
statutu Miejskiej Bibliotece Publicznej 	ód� -Polesie, która stanowi za
� cznik nr 70  
do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Ad pkt 20 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie ustalenia 
wysoko� ci dotacji podmiotowych na 2015 r. dla samorz� dowych instytucji 
kultury, dla których organizatorem jest Miasto 	ód �  - druk Nr 326/2015. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
 p.o. z-cy dyrektora Wydzia
u 
Kultury p. Dobros
aw Bilski , który powiedzia
 m.in.: „Uchwa
a jest konsekwencj�  
przeg
osowanej dzisiaj zmiany w bud� ecie. Zmienia si�  wysoko��  dotacji podmiotowej dla 
samorz� dowych instytucji kultury. Zmienia si�  w zasadzie odno� nie tylko jednego punktu, 
dotycz� cego dotacji dla Teatru Lalek „Arlekin”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz wobec braku propozycji Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy 
obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie 
druk nr 326/2015. 
 
Przy 27 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych 
si� ” Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/537/15 zmieniaj� cej uchwa
�  w sprawie 
ustalenia wysoko� ci dotacji podmiotowych na 2015 r. dla samorz� dowych instytucji kultury, 
dla których organizatorem jest Miasto 	ód� , która stanowi za
� cznik nr 71  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Ad pkt 21 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie przyj � cia Miejskiego Programu 
Profilaktyki i Rozwi � zywania Problemów Alkoholowych na rok 2016 oraz 
Miejskiego Programu Przeciwdzia
ania Narkomanii na rok 2016 - druk Nr 
320/2015. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
a p.o. zast� pcy dyrektora 
Wydzia
u Zdrowia i Spraw Spo
ecznych p. Iwona Iwanicka, która powiedzia
a m.in.: 
„Przedmiotem niniejszej uchwa
y jest przyj� cie dwóch programów, które wynikaj�  z 
rozwi� za�  ustawowych, dotycz� cych profilaktyki i rozwi� zywania problemów alkoholowych 
oraz przeciwdzia
ania narkomani. S�  one procedowane wspólnie z tego wzgl� du, � e maj�  
wspólne � ród
o finansowania i s�  finansowe w op
at za korzystanie z zezwole�  na sprzeda�  
napojów alkoholowych. Programy te maj�  inn�  formu
� , ni�  w latach ubieg
ych, nie s�  
automatycznym powtórzeniem tego, co do tej pory Pa� stwu prezentowali� my. Zosta
y 
opracowane przy wspó
pracy ekspertów zewn� trznych i Wydzia
u Zdrowia i Spraw 
Spo
ecznych. S�  to przedstawiciele 
ódzkiego � rodowiska naukowego, osoby z wieloletnim 
do� wiadczeniem w organizowaniu dzia
a�  profilaktycznych. Nie tylko w zakresie uzale� nie� . 
Programy zawieraj�  wszystko, co powinny, je� li chodzi o wymogi ustawowe, jak równie�  
zalecenia Pa� stwowej Agencji Rozwi� zywania Problemów Alkoholowych, jak i Krajowego 
Biura ds. Narkomanii. Pisz� c nowe Programy, uwzgl� dnili� my konieczno�� , pewnych 
dzia
a� , które do tej pory by
y realizowane. Tak, jak w dzia
aniach profilaktycznych 
stabilno��  i powtarzalno��  pewnych dzia
a�  jest wymogiem niezb� dnym, aby one by
y 
efektywne. Zw
aszcza w przypadku takim, gdzie cz���  adresowana jest do zmieniaj� cej si�  
populacji. Mam tu na my� li dzieci i m
odzie� . Nie ma tutaj specjalnie innowacji, natomiast 
jest rzetelna realizacja tego, co ju�  by
o realizowane i co si�  sprawdza, zgodnie z danymi 
literaturowymi. Jest element diagnozy na podstawie dost� pnych, aktualnych danych 
epidemiologicznych, dotycz� cych danego problemu w skali kraju i województwa. S�  równie�  
rekomendacje. Nie wszystkie rekomendacje zosta
y uwzgl� dnione ze wzgl� du na 
ograniczenia finansowe, które mog
yby doprowadzi�  do zaniechania dzia
a� , które ju�  do tej 
pory by
y realizowane i powinny by�  kontynuowane. 	� czna kwota na oba Programy to 
13 000 000 z
 z czego na dzia
ania w zakresie Programu alkoholowego przeznaczone jest 
11 260 000 z
 i kwota 1 740 000 z
 na dzia
ania w zakresie profilaktyki uzale� nie�  od 
narkotyków. Programy maj�  bardzo podobn�  konstrukcj� , bardzo silny element 
profilaktyczny: upowszechnianie i utrwalanie postaw abstynenckich, czy to w stosunku do 
alkoholu czy narkotyków. Du� a cz���  � rodków finansowych jest na ten cel przeznaczana. Jest 
obszar dotycz� cy minimalizacji dysfunkcji z � ycia spo
ecznego, bo problemy istniej�  i 
dotycz�  nie tylko osób bezpo� rednio uzale� nionych, ale równie�  najbli� szego otoczenia. 
Konsekwencje tych nieprawid
owo� ci równie�  osoby najbli� sze ponosz� . Oczywi� cie jest 
cz���  dotycz� ca redukcji szkód zdrowotnych, spowodowanych uzale� nieniem, gdzie 
oferujemy ró� ne rodzaje wsparcia dla tych grup bezpo� rednio ju�  uzale� nionych. Jest 
element, którego w dotychczasowych programach nie by
o – doskonalenie programu, gdzie 
przewidzieli� my � rodki na analiz� . Do tej pory, co roku zobowi� zani jeste� my do 
przedstawiania sprawozdania z dzia
a� , ale by
y to relacje z tego, co w ramach � rodków 
zosta
o zrealizowane. W tym roku natomiast postaramy si� , aby równie�  eksperci zewn� trzni, 
którzy maj�  szerszy dost� p do narz� dzi badawczych, potrafili wyci� gn��  wnioski, które 
pos
u��  do ulepszenia Programu, który zaproponujemy Pa� stwu w roku nast� pnym”. 
 
Nast� pnie przyst� piono do fazy pyta� :  
 
Radna p. Anna Luci� ska powiedzia
a m.in.: „Nie mia
am mo� liwo� ci dok
adnie zapozna�  
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si�  z projektem, ale maj� c do� wiadczenie z poprzednich kadencji, chcia
abym zapyta�  przede 
wszystkim czy nadal obowi� zuje uchwa
a o limitach punktów sprzeda� y napojów 
alkoholowych, je� eli chodzi o sklepy i w jakim stopniu s�  wykorzystane? Czy zmieni
a si�  w 
mi� dzyczasie uchwa
a w sprawie zasad lokalizacji punków sprzeda� y alkoholu, w cz�� ci 
dotycz� cej definicji najbli� szej okolicy obiektu chronionego, co w jaki�  sposób ograniczy
oby 
dost� pno��  do alkoholu? Czy zosta
y gruntownie zdiagnozowane przyczyny picia? I jakie s�  
g
ówne? Czy Pani Prezydent ma satysfakcj�  z efektów realizacji dotychczasowych 
Programów, po przeanalizowaniu danych, przera� aj� cych, które s�  zawarte w ocenie sytuacji, 
jaka jest zawarta w rozdziale „Konsumpcja alkoholu w� ród 
ódzkiej m
odzie� y” Nie b� d�  ju�  
cytowa� , ale one nie daj�  optymizmu. Czy widz�  Pa� stwo mo� liwo��  poprawy efektywno� ci 
Programów, co nale� a
oby zrobi� ? Dla mnie jest to kontynuacja dotychczasowych 
programów i pora� ka, je� eli chodzi o efekty. Niewiele si�  zmienia i czy znaj�  Pa� stwo, jakie�  
inne rozwi� zania, z innych miast? W jaki sposób s�  realizowane Programy w innych 
miastach? Mo� e s�  inne efekty? Czy zg
aszali Pa� stwo wnioski o zmian�  przepisów 
ustawowych i  czy widz�  Pa� stwo tak�  potrzeb�  zmiany cho� by w obszarze precyzyjnej 
definicji najbli� szej okolicy? Rozwi� zania problemów wszechobecnego piwa, które nie jest 
obj� te ustaw�  i w zwi� zku z tym nie jest uwzgl� dniane w procedurze wydawania decyzji”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p.o. zast� pcy dyrektora Wydzia
u Zdrowia i Spraw Spo
ecznych 
p. Iwona Iwanicka, która powiedzia
a m.in.: „Ostatnia uchwa
a ustalaj� ca liczb�  punktów 
sprzeda� y napojów zawieraj� cych powy� ej 4,5% alkoholu z wyj� tkiem piwa, przeznaczonych 
do spo� ycia poza miejscem sprzeda� y, jak i w miejscu sprzeda� y to jest z 11 stycznia 2012 
roku, nie wiem, jak to si�  ma do dzia
alno� ci Pani Radnej. W ka� dym razie limit wynosi 1900 
punktów i jest to wspólny limit, dotycz� cy punktów sprzeda� y i konsumpcji. Je� li chodzi o 
liczb�  takich punktów, to na dzie�  29 grudnia 2015 r. jest  1658 punktów. Jest to liczba, która 
od 2010 r. spada. Je� li chodzi o zasady lokalizacji to jest uchwa
a z 12 maja 2010 roku. S
u��  
kserokopi�  w razie potrzeby. Przygotowuj� c Program, przeanalizowali� my programy z 
ró� nych miast. Te programy s�  bardzo zbli� one i podobne. Nie wiem, na jakiej podstawie 
wyci� gacie Pa� stwo wnioski, � e Programy nie daj�  efektów. Uczciwie przyznaj� , � e do tej 
pory nie by
o � adnego narz� dzia zewn� trznego, ewaluacyjnego, które mówi
oby o 
systematycznym monitorowaniu tej sytuacji. Jestem w kontakcie z Poznaniem. Tam 
postarano si�  o badanie: spo� ycie alkoholu w� ród doros
ych mieszka� ców 	odzi. Kosztowa
o 
to 94 000 z
. Owszem bardzo dobre, reprezentatywne, natomiast � eby je wykorzystywa�  i 
móc wyci� ga�  wnioski, to jest do��  spora kwota. My takiej nie mamy. Spróbujemy zrobi�  to 
ta� szym kosztem i wykorzysta�  � rodki zabezpieczone w tegorocznym bud� ecie. My� l� , � e 
jest równie�  tak, � e nie ma dowodów na to, � e s�  efekty, ale nie ma równie�  dowodów, � e nie 
ma efektów. My� l� , � e w pe
nych materia
ach, bo mamy 3 raz zrobione badania ESPAD. To 
s�  badania dotycz� ce picia alkoholu i u� ywania narkotyków przez m
odzie�  szkoln�  na 
terenie 	odzi. Badania by
y robione w roku 2007, 2011 i 2015 przy wykorzystaniu tego 
samego narz� dzia. Rozpowszechnienie i u� ywanie dopalaczy, tu jest tylko rok 2011 i 2015. 
W 2007 roku problem dopalaczy w takiej skali jeszcze nie istnia
 i jest to ewidentnie 
tendencja zni� kowa, z 19% w trzecich klasach gimnazjalnych u dziewcz� t, do 9% w roku 
2015. Mimo, � e o dopalaczach mówi si�  du� o, jako o potencjalnym zagro� eniu. I czym� , co 
jest now�  mod�  na substancje odurzaj� ce, nie narkotyki. Nie twierdz� , � e wszystkie dane w 
raporcie s�  tak optymistyczne, niemniej jednak, � eby powiedzie�  czy to dzia
a czy nie dzia
a, 
to warto si�  jakimi�  konkretami pos
u� y� . Ja ba
abym si�  stwierdzi� , � e dzia
ania nie daj�  
efektów. Z pe
n�  � wiadomo� ci�  tak� , � e we wszelkich dzia
aniach profilaktycznych nigdy nie 
wiemy, co by by
o, gdyby� my tych dzia
a�  nie realizowali. Trzeba mie�  grup�  kontroln� , do 
której te dzia
ania nie docieraj� . Owszem teoretycznie takie badania s�  mo� liwe do 
przeprowadzania. Niemniej jednak, nie wiem, czy o to chodzi Miastu? My� l� , � e chodzi o to,  
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� eby zapewni�  osobom tego wymagaj� cym, dost� p do pewnych us
ug, do pewnego wsparcia 
w sytuacji, która jest dla nich problemem. Podstawy naukowe czy informacj�  zwrotn� , 
szczerze mówi� c staramy si�  mniejszym kosztem uzyska� . Wi� c czasami jest by�  mo� e 
fragmentaryczna, mo� e nie do ko� ca naukowa, niemniej jednak to, � e takie, a nie inne 
dzia
ania zosta
y zaproponowane przez ekspertów, takie a nie inne dzia
ania realizowane s�  w 
innych miastach, my� l�  � e pozwala nam s� dzi� , � e s�  to dzia
ania uzasadnione. Ich 
powtarzalno�� , to � e si�  niewiele zmieni
o, to nie jest zarzut w przypadku dzia
a�  
profilaktycznych. To tak by�  powinno. Dzia
ania powinny by�  powtarzane, trafiaj�  do 
nowych odbiorców. Je� eli oczekujemy, � e zrealizujemy program profilaktyczny roczny czy 
dwuletni i stwierdzimy, � e si�  nic nie poprawia i zaprzestaniemy dzia
a� , to na pewno tych 
dzia
a�  nie b� dzie. Je� li chodzi o dzia
ania profilaktyczne, to naukowo jest udowodnione, � e 
najwcze� niejszy efekt jest po 10 – 15 czy nawet 20 latach”. 
 
Radna p. Anna Luci� ska powiedzia
a m.in.: „My nie od dzi�  realizujemy Program i 
praktycznie niewiele si�  zmienia, patrz� c na cyfry, które s�  zawarte. Je� eli chodzi o 
profilaktyk�  w Programie, to ona jest moim zdaniem traktowana po macoszemu. Mniej wi� cej 
takie proporcje s�  od wielu lat. Przeanalizowa
am dane od 2005 roku i mniej wi� cej 
proporcje, je� li chodzi o cele czy zadania – s�  podobne. Oko
o 73% wydatków, jest 
spo� ytkowanych na leczenie, natomiast na profilaktyk�  w tym programie jest ok. 22%. 
Program nazywa si�  programem profilaktyki i rozwi� zywania problemów. Profilaktyka jest 
priorytetem i tak powinno by� . Po pierwsze nie szkodzi� , czyli zapobiega�  zjawisku”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p.o. zast� pcy dyrektora Wydzia
u Zdrowia i Spraw Spo
ecznych           
p. Iwona Iwanicka, która powiedzia
a m.in.: „Pozosta
e � rodki w innych zadaniach równie�  
trafiaj�  do osób z problemem alkoholowym. Nie zawsze do osób uzale� nionych, ale równie�  
s
u��  redukcji negatywnych zjawisk, które ju�  zaistnia
y. Tak niestety jest równie�  w 
medycynie naprawczej i wida�  to równie�  po dzia
aniach w kraju, � e w momencie, kiedy jest 
problem, to priorytetem jest rozwi� zywanie tego problemu, a na dzia
ania profilaktyczne, 
bardzo wa� ne te � rodki, te�  s�  w jaki�  sposób wywarzone. Bud� et Programu si�  nie zwi� ksza, 
musia
oby by�  to kosztem czego�  innego, kosztem innych dzia
a� ”. 
 
Radna p. Anna Luci� ska powiedzia
a m.in.: „Musia
oby by�  wi� cej kapslowego”. 
 
Odpowiedzi udzieli
a p.o. zast� pcy dyrektora Wydzia
u Zdrowia i Spraw Spo
ecznych 
p. Iwona Iwanicka, która powiedzia
a m.in.: „No takimi � rodkami dysponujemy. Mówimy o 
� rodkach na dwa Programy, z tego � ród
a pochodz� cych, w zwi� zku z tym mamy ich tyle, ile 
mamy i tylko w tym obszarze mo� emy si�  porusza� . Je� eli chcieliby� my wi� cej na 
profilaktyk� , ja nie mówi�  „nie”, tylko musieliby� my powiedzie� , � e nie b� dzie np. apteki 
komunalnej czy nie b� dzie � ywienia dla dzieci z rodzin, w których istnieje patologia i nie s�  
zabezpieczone podstawowe potrzeby”.  
 
Radna p. Anna Luci� ska powiedzia
a m.in.: „Czy widz�  Pa� stwo potrzeb�  zg
oszenia 
wniosków do ustawy?” 
 
Odpowiedzi udzieli
a p.o. zast� pcy dyrektora Wydzia
u Zdrowia i Spraw Spo
ecznych 
p. Iwona Iwanicka, która powiedzia
a m.in.: „Skupili� my si�  na przygotowaniu Programu. 
Na to pytanie w tej chwili nie odpowiem”. 
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Wobec dalszych braku pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych przyst� piono do dyskusji 
indywidualnej: 
 
Radny p. Sylwester Paw
owski powiedzia
 m.in.: „Zagadnienie, o którym dzisiaj mowa to 
istotne z punktu widzenia funkcjonowania nie tylko najm
odszego pokolenia 
odzian, ale 
równie�  i doros
ej cz�� ci, która zosta
a dotkni� ta problemem alkoholowym. My� l� , � e kwota, 
o której mówimy, do zagospodarowania na ten cel, zarówno w odniesieniu dzia
a�  
antyalkoholowych i do walki z narkomani�  13 000 000 z
, to na tyle powa� na kwestia, � eby o 
niej rozmawia�  w pog
� biony sposób, bowiem przez kilkana� cie godzin toczyli� my spory o 
kwoty zupe
nie mniejsze, a wy� sze puszczamy tak mimochodem. Mo� e to wynika z faktu, � e 
ko� cowy punkt naszego posiedzenia. Jeste� my zm� czenie, zniech� ceni, natomiast mamy 
przed sob�  dokument, który otwiera nowy rozdzia
 w dzia
aniach programowych. Jak Pani 
Dyrektor zauwa� y
a jest odmienny od tych, które by
y przez kilka lat prezentowane w tym 
gremium i ma zupe
nie inne pod
o� e. Zosta
 opracowany przez nowy zespó
 ekspertów. 
Chcia
bym zwróci�  uwag�  na kilka mankamentów, które z tym Programem si�  wi���  i które 
nie powinny przej��  gdzie�  obok. Mianowicie w moim przekonaniu, odnosz� c si�  do samego 
materia
u, zosta
y zachwiane proporcje w uk
adzie wewn� trznym. W jednym i drugim 
przypadku dominuje diagnoza, z której mo� emy si�  dowiedzie� , jak z
ym zjawiskiem jest 
spo� ywanie alkoholu. Jak z
ym zjawiskiem jest stosowanie narkotyków czy � rodków 
odurzaj� cych. Przytoczonych jest kilka danych statystycznych, które tak naprawd�  zajmuj�  w 
kwestii opisowej du� o miejsca w Programie, nie pog
� biaj�  naszej wiedzy, co do istoty zada� , 
jakie przed nami stoj�  czyli do profilaktyki i zwalczania tego typu zjawisk. Kiedy popatrzymy 
g
� biej to si�  oka� e, � e brak jest równie�  proporcji w podziale zada�  na partnerów i 
powierzchowne traktowanie uczestników Programu, w kontek� cie podmiotów realizuj� cych 
te zadania. Sk
onny by
em nie zabiera�  dzisiaj g
osu, po wczorajszym posiedzeniu Komisji 
Edukacji, niemniej jednak uwa� am, � e nie jest to kwestia do omówienia tylko i wy
� cznie na 
dwóch posiedzeniach Komisji, ale jest wa� ne zagadnienie, które powinni� my równie�  podj��  
na naszym plenarnym posiedzeniu. Je� eli wzi��  dzia
ania, które realizowa�  ma kilku 
partnerów w obszarze walki z alkoholizmem, to na 34 dzia
ania, w 21 dzia
aniach 
koordynatorem jest Wydzia
 Zdrowia i Spraw Spo
ecznych. Zaledwie tylko w 3 dzia
aniach 
trudu walki z alkoholizmem w� ród dzieci i m
odzie� y podejmuje si�  Wydzia
 Edukacji. 
Wydzia
 Sportu zaledwie w dwóch. W tych dwóch przypadkach jedno dzia
anie, to 
monitoring, tego co robimy. Wydzia
 Sportu aktywnie uczestniczy w jednym dzia
aniu, a w 
drugim monitoruje, co robi
 w jednym. Wydzia
 Edukacji podobnie uczestniczy w dwóch 
dzia
aniach merytorycznych, edukuj� c dzieci i rodziców, a potem monitoruje, to co robi. Je� li 
chodzi o Miejski O� rodek Pomocy Spo
ecznej to w tych dzia
aniach na 34, na swoje barki 
bierze tylko 10, nie do ko� ca dysponuj� c w
a� ciwym oprzyrz� dowaniem. Je� eli jednym z 
elementów ma by�  do� ywianie dzieci ze � rodowisk patologicznych, to w oparciu o ile 
� rodków mo� e to czyni�  MOPS, skoro wiadom�  rzecz�  jest, � e ta populacja w 95% ucz� szcza 
do szkó
? Dlaczego nie mo� na do� ywia�  tych dzieci na terenie szkó
, skoro koordynuje to 
wszystko MOPS? Nie chodzi tylko o przekazanie pieni� dzy, ale stworzenie organizacyjnych 
warunków i p
ynno� ci tych dzia
a� . Dziecko do� ywione nie pójdzie do o� rodka 
prowadzonego przez MOPS, tylko pójdzie do szko
y, w zwi� zku z tym po, co do� ywia�  
dzieci w tych o� rodkach? Nie wykluczam, � e s�  równie�  dobre strony tego. Takie przyk
ady 
mo� na mno� y� . Pomini� to realizatorów dzia
a� , bowiem wskazano koordynatorów. Có�  to za 
Program, który nie mówi, kto b� dzie realizowa
, tylko mówi kto b� dzie koordynowa
? Nie ma 
trybu ich wy
aniania. Nie wiadomo czy w drodze konkursów, powierze� , wskaza� , dobrych 
relacji, zaufania publicznego. Nie mówi si�  te�  o � rodkach finansowych, które dla 
realizatorów by
y przekazane. Tu wracam do punktu pierwszego, czyli do zachwiania 
proporcji w uk
adzie wewn� trznym. Na kilkadziesi� t stron kwestie finansowe zawarte s�  w 
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dwóch tabelach i to w tak ogólnym zarysie, � e teoretycznie rzecz bior� c, nie wiadomo, co si�  
stanie z tymi milionami. Nie wiadomo, w jakim trybie zostan�  rozdysponowane. Nie 
wiadomo, jakie podmioty zostan�  wskazane. W zwi� zku z tym brak uzasadnienia dla podzia
u 
� rodków na realizacj�  poszczególnych celów oraz kryteriów przydzia
u � rodków 
finansowych. W Programie to powinno by�  uwzgl� dnione. Skoro zaczynamy nowy rozdzia
, 
jest nowy Program, to warto si�  zastanowi� , dlatego nie ma odniesienia do wcze� niejszych 
dzia
a� ? Dlaczego nie wskazuje si�  w warstwie opisowej ró� nic pomi� dzy tym, co 
realizowano dotychczas, a tym co wnosi nowy Program. Pomijam fakt, � e nie ma równie�  
elementów ewaluacji tego�  Programu, w perspektywie jednego roku i kolejnych lat. Nie 
mówi si� , na jak d
ugo ten Program b� dzie przyj� ty. Czy po roku b� dzie zmieniony czy nie? 
Te uwagi odnosz�  do obydwóch Programów. Zastanawiam si� , jak z tego problemu wybrn�� ? 
Z jednej strony nie chcia
abym ani dezawuowa�  wysi
ku autorów, ani podwa� a�  w
a� ciwych 
intencji Pani Dyrektor i wprowadzenia tego Programu od 1 stycznia 2016 r., ale z drugiej 
strony zastanawiam si� , jak mo� na by
oby dzisiaj zdecydowa�  w tym gremium o lepszym 
dostosowaniu tego problemu i wskazania w pewien sposób realizacji jego w ci� gu roku 2016 
z uwzgl� dnieniem spraw, o których mówi
em wcze� niej. Nie chc� c odsy
a�  tego projektu 
ponownie do merytorycznych wydzia
ów i nie chc� c prowadzi�  dyskusji, bo to by si�  wi� za
o 
z kolejnym odes
aniem materia
ów do autorów, chcia
bym zwróci�  si�  do Pani Dyrektor, � eby 
zechcia
a, aby kwestie, jakie artyku
owane by
y na posiedzeniu Komisji Edukacji, które 
równie�  padaj�  z moich ust dzisiaj, � eby mo� na by
o wprowadzi�  aneksem do tego, albo 
uwzgl� dni�  od strony wykonawczej realizacj�  Programu w roku 2016, � eby� my w tym 
miejscu mogli powiedzie� , � e 13 000 000 z
 „b� dzie”, a nie „by
o” wykorzystane w
a� ciwie. 
S
owo „by
o” mogliby� my odnie��  do sprawozda� ”. 
 
Podsumowania dyskusji dokona
a p.o. zast� pcy dyrektora Wydzia
u Zdrowia i Spraw 
Spo
ecznych p. Iwona Iwanicka, która powiedzia
a m.in.: „Chcia
bym odnie��  si�  do tego, 
� e 13 000 000 z
, które jest wpisane w Program jest bardzo szczegó
owo opisane w bud� ecie 
Miasta. Tam s�  podane paragrafy przy ka� dym realizatorze. Paragraf oznacza bardzo 
jednoznaczny sposób wykorzystania � rodków, czy to ma by�  dotacja dla organizacji 
pozarz� dowych, wy
onienie realizatora, czy to ma by�  dotacja dla jakiego�  podmiotu. My� l� , 
� e to nie jest niejasne. To podstawowa informacja. To, � e nie ma tych szczegó
owych 
� rodków finansowych zamieszczonych w Programie, wynika z tego, � e przy ka� dej zmianie 
sposobu wykorzystania � rodków, je� li je bardzo szczegó
owo rozpiszemy w Programie, 
b� dziecie Pa� stwo zmiany wprowadza�  w Programach. Teraz wystarczy zmiana na poziomie 
bud� etu Miasta, gdzie poruszamy si�  tylko i wy
� cznie w ramach konkretnych celów, bo to 
jest bardzo sztywno okre� lone. W � adnym programie, a przejrza
am z kilku miast, nie ma 
wpisanych � rodków finansowych. Jest podane � ród
o finansowania i do tego programy si�  
ograniczaj� . Jest to roczny Program i to co dzisiaj prezentujemy dotyczy roku 2016”. 
 
Ad vocem g
os zabra
 radny p. Sylwester Paw
owski powiedzia
 m.in.: „Je� eli Pani 
Dyrektor zaproponowa
a pieni� dze na realizacj�  poszczególnych celów, to prosz�  mi 
wskaza� , gdzie s�  kryteria wedle, których w Programie nast� pi
o takie rozdysponowanie 
� rodków? Zdaje sobie spraw� , � e w bud� ecie musz�  by�  uwzgl� dnione, ale czym innym jest 
kwestia finansowa, a czym innym jest uchwa
a bud� etowa, czym innym jest uchwa
a 
merytoryczna. Tych mankamentów, na które zwróci
em uwag� , Pani w� tpliwo� ci nie rozwia
a 
i w dalszym ci� gu pozostaje aktualny szereg pyta� , który odnosi si�  nie do pieni� dzy, chocia�  
tutaj brakuje kryteriów, ale odnosi si�  do meritum sprawy czyli do pewnych zawarto� ci w 
Programie. Czasami nie warto powiela�  z
ych do� wiadcze�  z innych miast, bo czasami mo� na 
mie�  nasze autorskie podej� cie. Je� eli by
oby inaczej, to po co zatrudnia�  naszych ekspertów, 
skoro mo� na by
o materia
 przej��  z innych miast”. 
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Do wypowiedzi odnios
a si�  p.o. zast� pcy dyrektora Wydzia
u Zdrowia i Spraw 
Spo
ecznych p. Iwona Iwanicka, która powiedzia
a m.in.: „My� l� , � e warto jest zapozna�  si�  
z do� wiadczeniami innych miast. Program w latach poprzednich, je� li chodzi o � rodki 
finansowe zawiera
 informacj�  na takim samym stopniu. By
a to kwestia podzia
u ca
ej kwoty 
na cele. Natomiast nigdy nie by
o bardziej szczegó
owych informacji wpisanych w Program z 
przyczyn równie�  praktycznych. Co do podzia
u � rodków, które maj�  odzwierciedlenie w 
bud� ecie Miasta, wynikaj�  one po cz�� ci równie�  z dotychczasowych dzia
a� , które 
chcieliby� my kontynuowa�  i które równie�  znalaz
y odzwierciedlenie w Programie. Jest 
pewna ró� nica, � e rzeczywi� cie cz���  � rodków przesz
a do Wydzia
u Zdrowia i Spraw 
Spo
ecznych, ale przesz
y � rodki, które by
y przeznaczane na konkursy dla organizacji 
pozarz� dowych. Na dobr�  spraw�  czy organizatorem tego konkursu technicznie b� dzie 
Wydzia
 Edukacji czy Wydzia
 Zdrowia i Spraw Spo
ecznych we wspó
pracy z Wydzia
em 
Edukacji, to z punktu widzenia rozdysponowania tych � rodków chyba du� ej ró� nicy nie ma. 
Natomiast to, na co zwrócili nam uwag�  eksperci i organizacje pozarz� dowe, uczestnicz� ce w 
realizacji Programu, to jest to, � e naprawd�  warto zadba�  o to, � eby w Programach by
 w 
ka� dym, niezale� nie od formy wykorzystania tych � rodków pewien element edukacyjny, je� li 
chodzi o profilaktyk�  uzale� nie� . Nie wystarczy rzuci�  pi
k�  na boisko i uwa� a� , � e jest to 
profilaktyka alkoholowa. Za dzia
aniami sportowymi, jak najbardziej potrzebnymi, których 
absolutnie nie negujemy, potrzebny jest równie�  element edukacyjny i o to chcieliby� my 
zadba� , a maj� c pieni� dze w ramach naszych konkursów mieliby� my nad tym nadzór”. 
 
Wobec braku dalszych zg
osze�  do dyskusji indywidualnej oraz wobec braku propozycji 
Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej           
p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie druk nr 320/2015. 
 
Przy 20 g
osach „za”, 1 g
osie „przeciwnym”  oraz 7 g
osach „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/538/15 w sprawie przyj� cia Miejskiego Programu 
Profilaktyki i Rozwi� zywania Problemów Alkoholowych na rok 2016 oraz Miejskiego 
Programu Przeciwdzia
ania Narkomanii na rok 2016, która stanowi za
� cznik nr 72  
do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Ad pkt 22 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie przyj � cia Gminnego Programu 
Przeciwdzia
ania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w 
Rodzinie na rok 2016 - druk Nr 321/2015. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
a p.o. zast� pcy dyrektora 
Wydzia
u Zdrowia i Spraw Spo
ecznych p. Iwona Iwanicka, która powiedzia
a m.in.: 
„Realizacja zada�  w zakresie przeciwdzia
ania przemocy w rodzinie równie�  wynika z 
ustawy o przeciwdzia
aniu przemocy. St� d roczny Program. Program finansowany jest z 
dwóch � róde
. Jest finansowany z bud� etu Miasta oraz ze � rodków pochodz� cych z bud� etu 
pa� stwa. Na rok 2016 zaplanowali� my � rodki w wysoko� ci 942 676 z
. Przy czym z bud� etu 
Miasta jest kwota 536 380 z
, pozosta
e � rodki, to � rodki z bud� etu pa� stwa.  Jest to kwota 
podobna do � rodków, jakie by
y na realizacj�  tego Programu w roku 2015. Program ma 
podobnych autorów. Je� li chodzi o obszary dzia
a� , to jest to kwestia zwi� kszenia 
� wiadomo� ci spo
ecznej w zakresie przemocy w rodzinie i wzmacniania podstaw anty 
przemocowych, czyli obszar dzia
a�  profilaktycznych i znacznie silniejszy i znacznie 
wi� kszy, je� li chodzi o � rodki na redukcj�  negatywnych konsekwencji dla ofiar przemocy i 
korygowanie funkcjonowania sprawców przemocy. Poniewa�  � rodki s�  du� o skromniejsze, 
ni�  w przypadku Programu alkoholowego, czy narkotykowego, a je� li chodzi o konsekwencje 
przemocy i dzia
ania profilaktyczne w wielu przypadkach s�  bardzo podobne, st� d przy wielu 
przypadkach przy realizacji Programu wykorzystywane b� d�  � rodki w ramach Programu 
alkoholowego”.  
 
Wobec braku pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz wobec braku propozycji Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy 
obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie 
druk nr 321/2015. 
 
Przy 28 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz 2 g
osach „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/539/15 w sprawie przyj� cia Gminnego Programu 
Przeciwdzia
ania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na 
rok 2016, która stanowi za
� cznik nr 73  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Ad pkt 23 - Rozpatrzenie projektu uchwa
y w sprawie wyra� enia zgody na 
wydzier� awienie w drodze bezprzetargowej udzia
u w cz�� ci 
nieruchomo� ci po
o� onej w 	odzi przy ulicach Ogrodowej 15 i 
Zachodniej 47 oraz nieruchomo� ci po
o� onych w 	odzi przy ulicy 
Zachodniej 45-45A - druk Nr 279/2015. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
 dyrektora Wydzia
u Maj � tku 
Miasta p. Adam Komorowski, który powiedzia
 m.in.: „Projekt uchwa
y zak
ada 
wydzier� awienie nieruchomo� ci o powierzchni 7872 m2 przy czym cz���  nieruchomo� ci jest 
w
asno� ci�  Miasta, a w cz�� ci jeste� my wspó
w
a� cicielem ze Skarbem Pa� stwa. Czynsz 
dzier� awny zosta
 wyliczony przez bieg
ego rzeczoznawc� . Sprzeda�  mia
aby si�  odby�  w 
trybie bezprzetargowym, z przeznaczeniem na ogólnodost� pne doj� cia, dojazdy, trawniki, 
miejsca postojowe oraz parkingi. Dla nieruchomo� ci nie ma planu zagospodarowania 
przestrzennego. W kwietniu Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  o przyst� pieniu do sporz� dzania 
miejscowego planu. Ten teren w tej chwili jest s
abo zagospodarowany. Przyj� cie uchwa
y 
pozwoli na zagospodarowanie nieruchomo� ci bez wydatkowania pieni� dzy ze strony Miasta”. 
 
Wobec braku pyta� , przyst� piono do prezentowania opinii komisji: 
 
Przewodnicz� cy Komisji Planu Przestrzennego, Budownictwa, Urbanistyki i 
Architektury radny, p. 	ukasz Magin  powiedzia
 m.in.: „Komisja Planu ponownie zaj� 
a 
si�  projektem, zgodnie z dyspozycj�  Rady Miejskiej. Komisja jednomy� lnie zadecydowa
a o 
wycofaniu poprawki, zg
oszonej przez przewodnicz� cego Komisji na posiedzeniu w dniu 2 
grudnia 2015 r. o wyra� eniu zgody na wydzier� awienie z wy
� czeniem cz�� ci dzia
ki, 
przylegaj� cej do UM	 i Pierwszego Urz� du Skarbowego. Jednocze� nie Komisja Planu 
sformu
owa
a now�  poprawk� ”. 
 
Wobec braku innych opinii komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej przyst� piono do prezentowania propozycji Komisji Uchwa
 i Wniosków: 
 
Przedstawiciel Komisji Uchwa
 i Wniosków, radny p. 	ukasz Magin poinformowa
, � e jest 
jedna poprawka zg
oszona przez Komisj�  Planu Przestrzennego, Budownictwa, Urbanistyki i 
Architektury, które polega na dodaniu § 2 w brzmieniu: „W warunkach umowy dzier� awy, o 
której mowa w § 1 zastrze� one zostanie po pierwsze prawo do korzystania z 40 miejsc 
postojowych przez pracowników Urz� du Miasta 	odzi i I Urz� du Skarbowego. Po drugie 
obowi� zek umo� liwienia na dzier� awionym terenie w obr� bie ci� gów pieszych prowadzenia 
akcji informacyjnej i ulotowych przez organizacje spo
eczne i polityczne”. 
 
Do zg
oszonej poprawki odniós
 si�  dyrektor Wydzia
u Maj � tku Miasta  p. Adam 
Komorowski, który powiedzia
 m.in.: „Je� eli chodzi o pierwszy punkt poprawki, to prawo 
korzystania z miejsc postojowych, to ten warunek by
 uzgodniony z potencjalnym dzier� awc�  
w zwi� zku z tym, nie budzi zastrze� e�  i mo� emy przyj��  jako autopoprawk� . Natomiast drugi 
warunek w naszej ocenie spowodowa
by komplikacj�  i móg
by doprowadzi�  do nie zawarcia 
umowy, dlatego te�  prosz�  o odrzucenie”. 
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
 m.in.: „Na jakich 
przes
ankach Pan opiera przypuszczenie, � e drugi warunek zg
oszonej poprawki b� dzie 
problemem dla dzier� awcy? Czy mamy taki informacje? Czy w
a� ciciel Manufaktury nie 
zgadza si�  na tak�  dzia
ania w tym miejscu?” 



165 
 

 

 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor Wydzia
u Maj � tku Miasta  p. Adam Komorowski, który 
powiedzia
 m.in.: „Tak, jak powiedzia
em ten warunek nie by
 przedmiotem. Negocjacje z 
Manufaktur�  trwa
y od d
u� szego czasu i ten warunek nie by
 przedmiotem negocjacji w 
zwi� zku, z tym zupe
nie nie mamy tego uwzgl� dnionego. Natomiast, je� eli chodzi o 
dotychczasow�  praktyk� , to odbywa
o si�  to ró� nie. Niektórzy wyst� powali o zgod�  do UM	, 
ale tam jest wspó
w
asno��  i bardzo cz� sto te organizacje prowadzi
y dzia
alno��  bez zgody. 
Natomiast, je� eli my teraz wpiszemy, � e Manufaktura ma taki obowi� zek, w zwi� zku z tym 
musimy okre� li � , ile organizacji mo� e by�  jednocze� nie, musimy okre� li �  czy decyduje 
kolejno��  wp
ywania wniosków itp. Trzeba tak� e pami� ta� , � e dzier� awca zgodnie z umow�  
przejmuje ca
�  odpowiedzialno��  na wszystkim, co si�  dzieje na tym terenie. Je� eli dosz
oby 
tam do jakich�  zdarze�  zwi� zanych z np. zak
óceniem porz� dku, czy te�  jakich�  zdarze�  
zwi� zanych z tym, � e kto�  by si�  tam przewróci
 itp., to za wszystko odpowiada Manufaktura. 
W zwi� zku z tym pytanie, kto by tym organizacjom mia
 udziela�  zgody Manufaktura czy 
my. Natomiast, je� eli tego nie zapiszemy w umowie, zostawimy, jako kwesti�  otwart� , to w 
moim przekonaniu taka organizacja b� dzie mog
a rozmawia�  z Manufaktur� . My tego nie 
wykluczamy. Warunki prowadzenia akcji b� dzie mo� na uzgodni�  z dzier� awc� . Je� eli te 
warunki b� d�  akceptowalne przez obie strony, to tak�  akcj�  b� dzie mo� na wprowadza� . Przy 
takim zapisie wprowadzamy UM	, jako po� rednika i czysta relacja wydzier� awiaj� cy – 
dzier� awca zostaje zaburzona, pozostaje zaburzona przez podmiot, jakim jest Manufaktura, 
której warunków w tej chwili nie jeste� my w stanie okre� li � ”. 
 
Radny p. Marek Michalik  powiedzia
 m.in.: „Mówimy o ci� gu pieszym i szczerze mówi� , 
bior� c pod uwag�  tak�  hermetyczno��  Manufaktury i to, � e ona bardzo porz� dkuje swój teren, 
który jest jej w
asno� ci� , to jest pytanie, czy czasem nie jest tak, � e oni tam nie ustawi�  
jakich�  osób, które b� d�  pilnowa� , � eby nie rozdawa�  ulotek? Ja uwa� am, � e na takim ci� gu 
pieszym, jak najbardziej powinno by�  mo� liwe rozdawanie ulotek, jakiekolwiek one by nie 
by
y. Natomiast, raczej na takim ci� gu pieszym nie realizowa
bym ruchu w postaci 40 
samochodów, które maj�  tam stawa� . Skoro Prezydent Miasta zgadza si�  na te 40 
samochodów, to mnie tylko interesuje, � eby wytworzy�  taki zwyczaj, � eby szanowano, � e do 
tej pory takie sytuacje tam mia
y miejsce i one powinny móc dalej mie�  tam miejsce. Nie 
widz�  powodu, � eby odmawia� . Natomiast wysy
anie tych ludzi do Manufaktury uwa� am za 
nie w porz� dku. To jest ci� g pieszy i ka� dy ma prawo tam stan��  i rozdawa�  swoj�  ulotk� ”. 
 
Odpowiedzi udzieli
 dyrektor Wydzia
u Maj � tku Miasta  p. Adam Komorowski, który 
powiedzia
 m.in.: „Staram si�  uzasadni� , dlaczego w naszej ocenie takie sformu
owanie 
mog
oby by�  k
opotliwe. Natomiast  pytanie, co jest dobrym zwyczajem i jak si�  potoczy 
dalej ta sytuacja, to wydaje mi si� , � e jest to sprawa otwarta. My budujemy czyst�  relacj� , 
tak�  relacj� , któr�  b� dzie mo� na pó� niej egzekwowa�  równie�  pozosta
e zapisy. Zapisy 
musz�  by�  ostre i egzekwowalne. Je� eli teraz zapiszemy, � e maj�  prowadzi�  dzia
alno�� , to 
kto b� dzie decydowa
 o tej intensywno� ci my czy Manufaktura? Je� eli Manufaktura, to UM	 
przejmuje na siebie ca
e kierowanie ruchem i przejmuje tak� e odpowiedzialno�� . Po to jest 
umowa dzier� awy, � eby odpowiedzialny by
 jeden gospodarz na tym terenie. Teraz chcemy 
zlikwidowa�  ten stan, który istnieje obecnie. To si�  odbywa w sposób chaotyczny”.  
 
Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
podda
 pod g
osowanie punkt 2 poprawki.  
Przy 11 g
osach „za”, 19 g
osach „przeciwnych”  oraz braku g
osów „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska odrzuci
a poprawk� . 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
podda
 pod g
osowanie druk nr 279 /2015. 
 
Przy 21 g
osach „za”, braku g
osów „przeciwnych”  oraz 10 g
osach „wstrzymuj � cych si� ” 
Rada Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/540/15 w sprawie wyra� enia zgody na 
wydzier� awienie w drodze bezprzetargowej udzia
u w cz�� ci nieruchomo� ci po
o� onej w 
	odzi przy ulicach Ogrodowej 15 i Zachodniej 47 oraz nieruchomo� ci po
o� onych w 	odzi 
przy ulicy Zachodniej 45-45A, która stanowi za
� cznik nr 74  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Ad pkt 23a - Rozpatrzenie projektu uchwa
y sprawie wyra� enia zgody na sprzeda�  w 
drodze przetargu nieruchomo� ci po
o� onej w 	odzi przy ul. Pienistej bez 
numeru – druk nr 322/2015. 

 
 
W imieniu Prezydenta Miasta projekt uchwa
y zreferowa
a z-ca dyrektora Wydzia
u 
Maj � tku Miasta p. Agnieszka Graszka, która powiedzia
a m.in.: „Prosimy zgod�  na 
sprzeda�  dwóch dzia
ek sk
adaj� cych si�  na jeden teren. S�  to dzia
ki niezabudowane o 
powierzchni prawie 1 600 m2. S�  one w niedalekim s� siedztwie istniej� cych ju�  bloków przy 
ul. Pienistej. Dla tego terenu nie obowi� zuje plan zagospodarowania przestrzennego. W 
Studium s�  to tereny koncentracji us
ugowych. Dla jednej dzia
ki zosta
a wydana decyzja o 
warunkach zabudowy na budynek mieszkaniowy wielorodzinny z us
ugami i gara� em. 
Obecnie toczy si�  post� powanie o wydanie warunków zabudowy dla dwóch naszych dzia
ek 
równie�  pod budownictwo wielorodzinne. Warto��  nieruchomo� ci to 540 100 z
”. 
 
Wobec braku pyta� , opinii komisji, stanowisk klubowych, zg
osze�  do dyskusji 
indywidualnej oraz wobec braku propozycji Komisji Uchwa
 i Wniosków prowadz� cy 
obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak podda
 pod g
osowanie 
druk nr 322/2015. 
 
Przy 20 g
osach „za”, 1 g
osie „przeciwnym”  oraz 6 g
osach „wstrzymuj � cych si� ” Rada 
Miejska podj� 
a uchwa
�  Nr XXII/541/15 w sprawie przyj� cia Gminnego Programu 
Przeciwdzia
ania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na 
rok 2016, która stanowi za
� cznik nr 75  do protoko
u. 
Wydruk z g
osowania elektronicznego zamieszczony jest poni� ej.  
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Ad pkt 24 - Sprawozdanie delegata z dzia
alno� ci Zwi� zku Miast Polskich.  
 
 
Sprawozdanie delegata z dzia
alno� ci w Zwi� zku Miast Polskich stanowi za
� cznik nr 76 do 
protoko
u. 
 
Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
poinformowa
, � e sprawozdanie delegata z dzia
alno� ci w Zwi� zku Powiatów Polskich z
o� y
 
radny Rady Miejskiej p. Mateusz Walasek.  
 
Sprawozdanie delegata z dzia
alno� ci Zwi� zku Powiatów Polskich stanowi za
� cznik nr 77 
do protoko
u. 
 
 
 
Ad pkt 25 - Zapytania i wolne wnioski. 
 
 
Nast� pnie prowadz� cy obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak 
poinformowa
, i�  zgodnie z § 2 ust. 5 Regulaminem Pracy Rady Miejskiej przed ka� d�  sesj� , 
przewodnicz� cy Rady Miejskiej zwo
uje spotkania zwi� zane z ustaleniem porz� dku obrad 
sesji. W zwi� zku z du��  absencj�  zaapelowa
 do przewodnicz� cych komisji Rady Miejskiej o 
udzia
 w tych spotkaniach przedsesyjnych.  
 
Przewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Tomasz Kacprzak powiedzia
 m.in.: „Za chwil�  
zaczniemy nowy rok i chcia
bym zaapelowa�  do wszystkich Radnych, szczególnie do 
przewodnicz� cych komisji o udzia
 w spotkaniach przedsesyjnych. Ostatnio uczestnictwo nie 
by
o zbyt liczne. Natomiast ustalamy wiele wa� nych rzeczy. Dzisiaj podczas sesji te�  
odbywa
y si�  posiedzenia komisji. Wydaje mi si� , � e dzi� ki tym spotkaniom mo� emy 
wyeliminowa�  takie nachodzenie na siebie wielu spotka� . Z okazji zbli� aj� cego si�  Nowego 
Roku chcia
bym Pa� stwu z
o� y�  � yczenia szampa� skiej zabawy Sylwestrowej i owocnych 
obrad w nowym roku. Najbli� sza sesja 20 stycznia 2016 roku”. 
 
 
 
Ad pkt 26 - Zamkni� cie sesji. 
 
 
Wobec zrealizowania porz� dku obrad XXII sesji Rady Miejskiej w 	odzi prowadz� cy 
obrady, wiceprzewodnicz� cy Rady Miejskiej p. Krzysztof Stasiak zamkn� 
 obrady                   
o godz. 21:40. 
 
 
 


